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Αθήνα, σήµερα στις 16 Μαρτίου 2010, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΑΪΤΣΗ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΥ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Σπυρίδωνα Γαληνό,
Βουλευτή Λέσβου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Γενική Συνοµοσπονδία Ερ-
γατών Ελλάδας ζητεί τη νοµοθετική ρύθµιση του συνταξιοδοτι-
κού προβλήµατος των υποχρεωτικά συνταξιοδοτηθέντων
ιπταµένων συνοδών και φροντιστών της Ολυµπιακής Αεροπο-
ρίας.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Ελαιουργών Νοµού
Ηρακλείου ζητεί να µην είναι υποχρεωτική η ασφάλιση στον
ΟΑΕΕ για τους ελαιουργούς.

3) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Φοροτεχνι-
κών Ελευθέρων Επαγγελµατιών Νοµού Εύβοιας καταγγέλλει τη
µεγάλη καθυστέρηση στην λήψη ασφαλιστικής ενηµερότητας
από το ΙΚΑ Χαλκίδας Εύβοιας.

4) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµο-
σπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος ζητεί να ισχύσουν ειδικές
φορολογικές ρυθµίσεις για τους πολύτεκνους δηµόσιους υπαλ-
λήλους.

5) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το σπήλαιο Περάµατος Ιωαννίνων
ζητεί την κατασκευή εισόδου και εξόδου στην Εγνατία Οδό στη
διασταύρωση µε την Εθνική Οδό Ιωαννίνων - Τρικάλων στην θέση
∆ρίσκου Μάζιας.

6) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. Ο∆ΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πωλητών Λαϊ-
κών Αγορών Νοµού Αρκαδίας ζητεί την οριοθέτηση και

διαγράµµιση του χώρου της Λαϊκής Αγοράς στη Μεγαλόπολη
Αρκαδίας.

7) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. Ο∆ΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Χειριστών
Βοηθών Γεωτρυπανιστών Νοµού Αρκαδίας ζητεί τον έλεγχο για
τον περιορισµό της απασχόλησης συνταξιούχων σε εργασίες του
κλάδου του.

8) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Ελλήνων Προπονητών Πυγ-
µαχίας ζητεί να καταργηθεί το ποσόν που επιβάλλεται στους
αθλητές και προπονητές προκειµένου να εξασφαλίσουν τη συµ-
µετοχή τους στους αγώνες.

9) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ποδοσφαιρικών Σωµα-
τείων Πειραιά ζητεί τη βελτίωση των εγκαταστάσεων του
γηπέδου της Σχολής Ναυτικών ∆οκίµων Πειραιά και την παρα-
χώρηση της χρήσης του σε οµάδες σωµατείων της πειραϊκής
χερσονήσου.

10) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία το ∆ηµοτικό ∆ιαµέρισµα της Μαρτυρικής
Κοινότητας ∆οµένικου του ∆ήµου Πορταριάς Λάρισας ζητεί την
αποζηµίωση των αµυγδολοπαραγωγών της περιοχής του που οι
καλλιέργειες τους καταστράφηκαν από καρπόπτωση.

11) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Υπαλλήλων Πυροσβεστικού
Σώµατος Νοτίου Αιγαίου ζητεί την άµεση στελέχωση µε πρό-
σθετο προσωπικό των πυροσβεστικών κλιµακίων του Νοµού Κυ-
κλάδων.

12) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΕΛΕΝΗ ΤΣΙΑΟΥΣΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ζητεί τη χρηµατοδότηση της ανέγερσης
µονάδας φροντίδας ηλικιωµένων της Ιεράς Μητρόπολης Αλε-
ξανδρούπολης.

13) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Πέλλας ζητεί την ορι-
στική ρύθµιση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος των ακινήτων
εποικιστικού χαρακτήρα του Νοµού Πέλλας.

14) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙ∆ΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Βεγορίτιδας Πέλλας ζητεί
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την κατ’ εξαίρεση αποζηµίωση των παραγωγών της περιοχής
του, που οι καλλιέργειές τους επλήγησαν από δυσµενείς καιρικές
συνθήκες.

15) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Παράρτηµα Κρήτης του Γε-
ωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας υποβάλλει µελέτη του για τον
περιορισµό της εξάπλωσης του κόκκινου ρυγχωτού σκαθαριού
των φοινικοειδών στην Κρήτη.

16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Νέων
Αγροτών ζητεί να τηρηθούν τα προγράµµατα που είχαν εκπονη-
θεί για τους νέους αγρότες.

17) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµο-
σπονδία Ατόµων µε Αναπηρία ζητεί την ανάκληση της απόφασης
που µειώνει τις παροχές αναλώσιµων υλικών στα άτοµα µε σακ-
χαρώδη διαβήτη.

18) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΟΥΛΑ) ΜΕΡΕ-
ΝΤΙΤΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµο-
σπονδία Ατόµων µε Αναπηρία ζητεί την άµεση ολοκλήρωση των
διαδικασιών της προκήρυξης του ν. 2643/98 του έτους 2008.

19) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι ∆ιδάσκοντες Επι-
στηµονικοί και Εργαστηριακοί Συνεργάτες της Σχολής ∆ιοίκησης
και Οικονοµίας του Τεχνολογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος Χαλ-
κίδος Εύβοιας ζητούν την καταβολή δεδουλευµένων αποδοχών
τους.

20) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµο-
σπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος ζητεί να εξαιρεθούν οι πολύτεκνοι
δηµόσιοι υπάλληλοι από τα µέτρα λιτότητας.

21) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αλέξανδρος Κακαβάς εκπρό-
σωπος της Ελλάδος στο Eurimages, καταγγέλλει τον πρόεδρο
του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου για αναίτιες πράξεις
εναντίον του.

22) Ο Βουλευτής Λακωνίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γεωπόνων Νοµού Λα-
κωνίας ζητεί να επαναξιολογηθεί η διαδικασία ελέγχου των
πυρόπληκτων αγροτεµαχίων που έχουν επιδοτηθεί.

23) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ και Α’ Πει-
ραιώς κ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η Παγκυκλαδική Ένωση Απόρων και Απόρων Πολυτέκνων
Οικογενειών (ΑΓ. ΦΙΛΑΡΕΤΟΣ) Κυκλάδων ζητεί να διατηρηθεί για
τα µέλη του η έκπτωση στα ακτοπλοϊκά εισητήρια.

24) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Ανα-
πηρία ζητεί να εξαιρεθούν τα άτοµα µε αναπηρία από τα νέα φο-
ρολογικά µέτρα.

25) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων
Εθνικού Θεάτρου ζητεί τον άµεσο διορισµό του διοικητικού συµ-
βουλίου του Εθνικού Θεάτρου.

26) Οι Βουλευτές, Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και Β’
Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία Ελεύθεροι Επαγγελµατίες Μηχανικοί Λήµνου ζητούν
να µην ισχύσουν νέοι περιορισµοί στη δόµηση των ακινήτων της
Λήµνου.

27) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ, Λαρί-
σης κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ και Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟ-
ΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι ∆ήµοι
Ιτάµου Καρδίτσας και Βίνιανης, Φουρνά και Φραγκίστας Ευρυ-
τανίας ζητούν τη χρηµατοδότηση του έργου κατασκευής γέφυ-
ρας στον ποταµό Μέγδοβα, που θα συνδέσει τους Νοµούς
Καρδίτσας, Ευρυτανίας και Αιτωλοακαρνανίας.

28) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ζαχαρίας Καψαλάκης, Αιρε-
τός ΑΠΥΣΠΕ Κρήτης ζητεί η αρµοδιότητα συγκρότησης των
υπηρεσιακών συµβουλίων ΠΥΣΠΕ και ΠΕΣ∆Ε να µετατεθούν στα
ανώτερα υπηρεσιακά συµβούλια ΑΠΥΣΠΕ και ΑΠΥΣ∆Ε.

29) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµ-
βασιούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης - ∆ιάσωσης ζητεί να
καλυφθούν οι µόνιµες θέσεις πυροσβεστών που πρόκειται να
προκηρυχθούν από συµβασιούχους πυροσβέστες.

30) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων
µε Αναπηρία ζητεί την άµεση ολοκλήρωση των διαδικασιών της
προκήρυξης του ν. 2643/98 του έτους 2008.

31) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων
µε Αναπηρία ζητεί να εξαιρεθούν τα άτοµα µε αναπηρία από τα
πρόσφατα οικονοµικά µέτρα.

32) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. ∆ηµήτριος Κουρπανίδης ζητεί
να αποσυρθεί η εγκύκλιος του ΟΑΕΕ που περικόπτει αναλώσιµα
σε άτοµα που πάσχουν από διαβήτη τύπου 1 και 2.

33) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Πέλλας ζητεί την ορι-
στική διευθέτηση της ιδιοκτησίας των ακινήτων εποικιστικού
χαρακτήρα του Νοµού Πέλλας.

34) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος ζητεί να εξαιρεθούν οι πολύτεκνοι δηµόσιοι
υπάλληλοι από τα πρόσφατα οικονοµικά µέτρα.

35) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε
Αναπηρία ζητεί να εξαιρεθούν τα άτοµα µε αναπηρία από τα πρό-
σφατα οικονοµικά µέτρα.

36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η κατασκευή έργων
για την απρόσκοπτη ροή του Πείρου ποταµού.

37) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η αλλαγή χάραξης
της νέας εθνικής οδού Πατρών - Πύργου.

38) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η βελτίωση των υπο-
δοµών της ΒΙΠΕ Πατρών Αχαϊας.

39) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας αναφέρεται σε θέµατα που αφορούν
στην οικονοµική κρίση.

40) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η ανάκληση της από-
φασης που θέτει φραγµούς στις οικοδοµικές άδειες.

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
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αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Ανα-
πηρία ζητεί να εξαιρεθούν τα άτοµα µε αναπηρία από τα πρό-
σφατα οικονοµικά µέτρα.

42) Η Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο καταγγέλλεται πώς δεν
έχει ξεκινήσει η λειτουργία του ΚΑΦΚΑ Κορίνθου.

43) Η Βουλευτής Κορινθίας κ. ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο καταγγέλλονται οι ελ-
λείψεις προσωπικού στο Κέντρο Υγείας Νεµέας.

44) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων
Ελλάδος ζητεί να εξαιρεθούν οι πολύτεκνοι δηµόσιοι υπάλληλοι
από τα πρόσφατα οικονοµικά µέτρα.

45) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Αγροτικός Συνεταιρισµός Όρµου
Κορθίου Άνδρου ζητεί να επιτραπεί σε κτήρια υγειονοµικού εν-
διαφέροντος, η κατασκευή των τύπων Β και Γ.

46) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡ-
ΓΙΑ∆ΗΣ και Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων
Ελλάδος ζητεί να εξαιρεθούν οι πολύτεκνοι δηµόσιοι υπάλληλοι
από τα πρόσφατα οικονοµικά µέτρα.

47) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εκπαιδευτικών Γο-
νέων - Κηδεµόνων Παιδιών µε Αναπηρία ζητεί την πλήρη κάλυψη

από τα ασφαλιστικά ταµεία των δαπανών για τις θεραπείες των
παιδιών µε αναπηρία.

48) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπη-
ρία ζητεί να εξαιρεθούν τα άτοµα µε αναπηρία από τα πρόσφατα
οικονοµικά µέτρα.

49) Ο Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΟΘΩΝΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ξεναγών
ζητεί την τροποποίηση του κανονισµού λειτουργίας των Σχολών
Ξεναγών του ΟΤΕΚ.

50) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων - Κηδεµόνων
και Φίλων Παιδιών και Ατόµων µε ειδικές ανάγκες Νοµού Κοριν-
θίας ζητεί τη χρηµατοδότηση των λειτουργικών αναγκών του Ευ-
θυµείου Κέντρου Αποθεραπείας και Αποκατάστασης Ατόµων µε
Ειδικές Ανάγκες.

51) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Μεσσηνίας ζητεί
την κατασκευή της σιδηροδροµικής γραµµής υψηλών ταχυτήτων
της δυτικής Πελοποννήσου.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 5345/01-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικόλαο δόθηκε µε το υπ αριθµ. 1025811/726/25-
2-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη
απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 5510/02-02-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πλεύρη Αθανάσιου και Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη
δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ10035/3280/207/25-2-10 έγγραφο από

τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης η ακό-
λουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 5634/04-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καρασµάνη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 497/25-2-10 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη
απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο
της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



4. Στην µε αριθµό 5642/04-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Τζηκαλάγια Ζήση δόθηκε µε το υπ αριθµ. Φ10035/3741/215/25-2-

10 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 5646/04-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Ασπραδάκη Παντελεήµωνα δόθηκε µε το υπ αριθµ. 7017/4/

10729/25-2-10έγγραφο από τον Υφυπουργό Προστασίας του
Πολίτη η ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 5667/04-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστολάτου Βαΐτση δόθηκε µε το υπ αριθµ. 495/25-2-10 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη
απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 5688/05-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κεδίκογλου Συµεών (Σίµου) δόθηκε µε το υπ αριθµ. 4022/25-2-10

έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης η ακόλουθη απάντηση:
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8. Στην µε αριθµό 5742/05-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 7017/4/10745/25-

2-10 έγγραφο από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη η
ακόλουθη απάντηση:
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9. Στην µε αριθµό 5900/10-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κολοκοτρώνη ‘Αγγελου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 1026623/825/25-

2-10 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απά-
ντηση:
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10. Στην µε αριθµό 6036/11-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Μουσουρούλη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 21/77/ΑΣ

154δις/25-2-10 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακό-
λουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπυρίδωνα Γαληνό.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αναφορές και ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η µε αριθµό 5862/9.2.2010 πρώτη ερώτηση του Βουλευτή του

Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την άµεση δηµοπράτηση και κατασκευή των φραγµάτων Αµι-
ρών-Αγίου Βασιλείου και Καλαµίου στο Νοµό Ηρακλείου, δεν θα
συζητηθεί, λόγω κωλύµατος της κ, Υπουργού και συνεπώς δια-
γράφεται.

Ακολουθεί η µε αριθµό 6035/11.2.2010 δεύτερη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος Γαληνού προς
την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη
δηµιουργία νευροχειρουργικής και ογκολογικής κλινικής στο Βο-
στάνειο Νοσοκοµείο Μυτιλήνης.

Η περίληψη της ερώτησης του κυρίου συναδέλφου , έχει ως
εξής:

«Στο «Βοστάνειο Νοσοκοµείο» Μυτιλήνης παρουσιάζονται τα-
κτικά επείγοντα ιατρικά περιστατικά νευροχειρουργικής ειδικό-
τητας. Η έλλειψη οργανωµένης νευροχειρουργικής κλινικής
καθιστά απαραίτητη τη διακοµιδή των ασθενών στην Αθήνα, µε
αποτέλεσµα καθυστερήσεις στην αντιµετώπιση των περιστατι-
κών. Για να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα απαιτείται η δηµιουργία ορ-
γανωµένης νευροχειρουργικής κλινικής στο «Βοστάνειο» και να
προκηρυχτούν από το Υπουργείο Υγείας, τουλάχιστον, δύο έως
τρεις επιπλέον ιατρικές θέσεις διευθυντού και Επιµελητών Β’.

Αντίστοιχο αίτηµα είναι και η παροχή αξιοπρεπούς περίθαλ-
ψης στους καρκινοπαθείς. Οι χηµειοθεραπείες σε νοσοκοµεία
των Αθηνών συνεπάγονται ένα δυσβάστακτο κόστος για τους
ασθενείς, οι οποίοι θα πρέπει να καλύπτουν οι ίδιοι τα έξοδα δια-
τροφής και στέγασης. Τα µέσα και οι υποδοµές του νοσοκοµείου
δεν επαρκούν για να ανταποκριθούν στις αυξηµένες ανάγκες
προσέλευσης. Αυτό, σε συνδυασµό µε τα αυξανόµενα κρού-
σµατα νεοπλασιών καθιστούν επιτακτική ανάγκη την ίδρυση
ογκολογικού τµήµατος στο «Βοστάνειο».

∆εδοµένου ότι οι νησιώτες, δικαιούνται όπως και οι υπόλοιποι
πολίτες αυτής της χώρας αποτελεσµατική και έγκαιρη ιατρική
περίθαλψη.

∆εδοµένου ότι η µεγάλη απόσταση από την Αθήνα συνεπάγε-
ται όχι µόνο αυξηµένα έξοδα και ταλαιπωρία αλλά συχνά και κό-
στος σε ανθρώπινες ζωές.

∆εδοµένου ότι η δηµιουργία δύο νέων κλινικών στο «Βοστά-
νειο Νοσοκοµείο» µπορεί να καλύψει όχι µόνο τις τοπικές ανά-
γκες της Λέσβου αλλά και ανάγκες του ευρύτερου βόρειου
Αιγαίου.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
Τι θα πράξει και µε ποιο χρονικό ορίζοντα για να ιδρυθεί νευ-

ροχειρουργική κλινική και ογκολογική κλινική στο «Βοστάνειο Νο-
σοκοµείο» Μυτιλήνης;».

Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει η Υπουρ-
γός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μαριλίζα Ξενογιανα-
κοπούλου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά παρα-
καλώ.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να πω ότι έχει υποβληθεί πρόταση για
την αναµόρφωση του οργανισµού λειτουργίας του Νοσοκοµείου
της Μυτιλήνης όπου µεταξύ άλλων, προβλέπει την αύξηση κλι-
νών και τη σύσταση θέσεων προσωπικού ιατρικού και λοιπών,
διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων. Και µέσα σε αυτήν τη πρό-
ταση που είναι στο στάδιο της εξέτασης αυτήν τη στιγµή από τις
υπηρεσίες του Υπουργείου, περιλαµβάνεται και η δηµιουργία –
όπως εσείς, αγαπητέ συνάδελφε, ρωτάτε- νευροχειρουργικού
και ογκολογικού τµήµατος.

Καταλαβαίνετε, βέβαια, ότι θα πρέπει να δούµε, πώς µια τέ-
τοια εξέλιξη και αναµόρφωση του κανονισµού θα µπορούσε να
υποστηριχθεί στο άµεσο µέλλον, γιατί χρειάζεται και η έγκριση

και από το Υπουργείο Οικονοµικών. Σε κάθε περίπτωση είναι κάτι
το οποίο το εξετάζουµε µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον.

Στο ενδιάµεσο, όµως, θα ήθελα να σας ενηµερώσω -συµµερι-
ζόµενοι τις ανάγκες που και εσείς είπατε, προκειµένου να υπάρ-
χει µια άµεση υποστήριξη σ’ αυτές τις ειδικότητες και µέσα στο
γενικότερο πλαίσιο που έχουµε δροµολογήσει για προσλήψεις
ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού- ότι ήδη έχουµε εγκρίνει
τη σύσταση µιας θέσεως ειδικευµένου γιατρού, ειδικότητας Πα-
θολογικής Ογκολογίας, η οποία έχει ήδη υπογραφεί. Είναι τώρα
στο τελικό στάδιο και θα βγει αµέσως η προκήρυξη. Να σας επι-
σηµάνω ότι αυτή είναι µια θέση που είναι µέσα στο σύνολο χι-
λίων θέσεων, που πήραµε µια ειδική εξουσιοδότηση από τη
Βουλή, µε διάταξη που πέρασε στο πρώτο νοµοσχέδιο, το οποίο
έφερε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ τον περασµένο Νοέµβριο.

Επίσης, πρόκειται να εκδοθεί απόφαση για µια θέση επικουρι-
κού ιατρού στην ειδικότητα της Νευροχειρουργικής. Ταυτόχρονα
εκκρεµεί ήδη το αίτηµα του νοσοκοµείου για την τοποθέτηση επι-
κουρικού ιατρού ειδικότητας Νευροχειρουργικής και είµαστε
έτοιµοι να το ικανοποιήσουµε αµέσως, εφόσον υπάρξουν και κα-
ταχωριστούν αιτήσεις ιατρών αντίστοιχης ειδικότητας στον κα-
τάλογο επικουρικών ιατρών, σύµφωνα µε το σύστηµα που
προβλέπεται.

Άρα, λοιπόν, εν κατακλίδι να πω ότι όσον αφορά την αλλαγή
του κανονισµού και του οργανογράµµατος του νοσοκοµείου,
είναι σε φάση που εξετάζουµε. Αλλά άµεσα προχωράει η σύ-
σταση της θέσης και η προκήρυξη στο άµεσο µέλλον για τον ει-
δικευµένο γιατρό στην παθολογική ογκολογία, όπως επίσης
είµαστε έτοιµοι αµέσως να καλύψουµε τη θέση επικουρικού ια-
τρού Νευροχειρουργικής, στο βαθµό, βέβαια, που θα υπάρξει
και το αντίστοιχο ενδιαφέρον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ.
Ο ερωτών Βουλευτής κ. Σπυρίδων Γαληνός έχει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Γαληνέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Θέλω να σας ευχαριστήσω, κύρια

Υπουργέ, που στο σχεδιασµό σας έχετε ενσωµατώσει την ικα-
νοποίηση -έστω και την προσωρινή- έως ότου εγκριθεί ο οργανι-
σµός του νοσοκοµείου, των αιτηµάτων που οι πολίτες της
Λέσβου υποβάλλουν και θέτουν υπ’ όψιν σας, διαµέσου των πα-
ρεµβάσεών µου.

Οι συνθήκες, βέβαια, της κρίσης είναι κατανοητό, ότι δηµι-
ουργούν συνθήκες οικονοµικής στενότητας. Ωστόσο, ένα απο-
τελεσµατικό στη λειτουργία του και δίκαιο βέβαια σύστηµα
υγείας, πρέπει να είναι πρώτης προτεραιότητας και χαίροµαι που
ακούω ότι πράγµατι είναι.

Και βεβαίως και εγώ από την πλευρά µου και οι συνάδελφοι
Βουλευτές όλων των άλλων νοµών, δεν φείδονται και δεν φείδο-
µαι καµµιάς προσπάθειας, προκειµένου να αναδεικνύουµε τις δυ-
σλειτουργίες και να θέτουµε τα αιτήµατα.

Θα µου επιτρέψετε, κυρία Υπουργέ, ξεφεύγοντας από τα θέ-
µατα τα δυο τα οποία σας έθεσα µε το ερώτηµά µου να σας ανα-
φέρω –και, βεβαίως, δεν χρειάζεται να επιχειρηµατολογήσω,
διότι πολύ καλά καταλαβαίνετε ίσως πολύ καλύτερα από οποι-
ονδήποτε- την ανάγκη ίδρυσης και λειτουργίας νευροχειρουργι-
κής κλινικής στο «Βοστάνειο Νοσοκοµείο» Μυτιλήνης.

Είναι τόσα τα περιστατικά, τόσες οι ζωές που χάνονται και
τόσοι οι νέοι άνθρωποι οι οποίοι χάνουν τη σωµατική τους ακε-
ραιότητα και µένουν ανάπηροι για όλη τους την υπόλοιπη ζωή,
που νοµίζω ότι είναι άχαρο και να επιχειρηµατολογούµε για την
ανάγκη ίδρυσης και λειτουργίας τέτοιας κλινικής.

Επίσης θα ήθελα να αναφερθώ στο Ογκολογικό Τµήµα στο
«Βοστάνειο Νοσοκοµείο» Μυτιλήνης, που γνωρίζουµε πόσα
πολλά περιστατικά έρχονται υποχρεωτικά στην Αθήνα, προκει-
µένου να τους παρασχεθεί η απαραίτητη περίθαλψη µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται και για τις οικογένειές τους, που κυριολεκτικά βγαί-
νουν τελείως έξω από τα νερά τους και από την καθηµερινότητα,
αλλά και στην οικονοµική αιµορραγία που συνεπάγεται αυτό για
τους ανθρώπους αυτούς.

Θα ήθελα προσθετικά να σας αναφέρω, λοιπόν, κάτι που πι-
θανότατα ένας κάτοικος των Αθηνών να µην µπορεί να το συλ-
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λάβει σε όλο του το µέγεθος, ότι όταν αρρωστήσει το παιδί κά-
ποιου από µας, το µόνο που µας ενδιαφέρει, πέραν των άλλων,
είναι το πώς θα πάει άµεσα σ’ ένα νοσοκοµείο για να σωθεί. Είναι
πράγµατα, τα οποία επί πολλά χρόνια συµβαίνουν και δυστυχώς
ακόµα λύσεις δεν έχουν δοθεί.

Γι’ αυτό θα σας παρακαλέσω, ιδιαίτερα να σκύψετε πάνω από
το πρόβληµα. Ξέρω την ευαισθησία σας και σας εκτιµώ ιδιαίτερα
και γι’ αυτό πιστεύω ότι θα το πράξετε, ξεπερνώντας και κάποιες
γραφειοκρατικές διαδικασίες που είναι πολύ χρονοβόρες.

Θα σας έλεγα, ακόµα, κυρία Υπουργέ, ότι η προσωρινή λύση
την οποία µας καταθέσατε πριν από λίγο δεν είναι αρκετή, όχι
µόνο για τα περιστατικά τα οποία εγώ σας ανέφερα, αλλά δεν
είναι αρκετή ούτε ως προς τη λειτουργία της καθηµερινότητας
του νοσοκοµείου.

Θα σας έλεγα ότι εδώ και πολύ διάστηµα, γιατροί οι οποίοι
αποσύρονται της ενεργού υπηρεσίας λόγω συνταξιοδότησης ή
άλλων αιτίων, δεν αντικαθίστανται, οπότε υπάρχουν πάρα πολλά
κενά και στις άλλες κλινικές και ειδικότητες του νοσοκοµείου. Θα
σας έλεγα ακόµη ότι µετά τη ρύθµιση για τη µείωση των εφηµε-
ριών και µε την περικοπή του 20%, αυτήν τη στιγµή ιδιαίτερα στο
Νοσοκοµείο Μυτιλήνης, όπου ήδη πήγαν τα χρήµατα και κατε-
τέθησαν στο νοσοκοµείο, αυτά τα χρήµατα δεν επαρκούν. Και οι
γιατροί και µέχρι τώρα µπορώ να σας πω -και αυτό το καταθέτω
µετά λόγω γνώσεως και µε κάθε ειλικρίνεια- καταβάλλουν ιδιαί-
τερες προσπάθειες, προκειµένου µε την οριακή λειτουργία του
νοσοκοµείου να ανταποκρίνονται στα περιστατικά. Και ξέρετε
στις νησιωτικές περιοχές λόγω της µη ύπαρξης οικονοµικού εν-
διαφέροντος, δεν υπάρχουν ιδιωτικές κλινικές για εναλλακτικές
λύσεις.

Αυτήν τη στιγµή, λοιπόν, µε το κόψιµο των υπερωριών τους
στο πλαίσιο µιας γενικής πολιτικής -που δεν είδε την εξαίρεση
που χρειάζεται σ’ αυτές τις περιπτώσεις και θα σας παρακα-
λούσα να το δείτε και αυτό το θέµα- έχουν πια αποφασίσει να
µην καλύπτουν, να µην κάνουν τις παραπάνω ώρες που υπερέ-
βαιναν και τις ώρες των εφηµεριών που πληρώνονταν παλαιό-
τερα.

Τώρα πια έχουν φτάσει σε οριακό σηµείο και ήδη σε αλλε-
πάλληλες συσκέψεις που έχουν, έχουν αποφασίσει…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευγενή, κύριε Γα-
ληνέ, ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, θα
µου επιτρέψετε ένα λεπτό ακόµα, επειδή νοµίζω ότι είναι σηµα-
ντικό το ζήτηµα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Όλα είναι σηµα-
ντικά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Βεβαίως, συµφωνώ απόλυτα.
Άρα θα ήθελα να σας το αναφέρω για να το δείτε και αυτό.
Σας έχω θέσει και άλλα αιτήµατα. Σας έχω αναφέρει για το Κέ-

ντρο Υγείας Καλλονής στη Λέσβο, όπου δεν υπάρχει µονάδα αι-
µοκάθαρσης. Πολλοί νεφροπαθείς από δυσπρόσιτες περιοχές
-και είναι οι πιο δυσπρόσιτες περιοχές του Νησιού της Λέσβου-
αναγκάζονται να ταξιδεύουν ενενήντα χιλιόµετρα µέρα παρά
µέρα, προκειµένου να υποστούν σ’ αυτήν την ταλαιπωρία, µε
αποτέλεσµα και εκείνοι και οι οικογένειές τους να σταµατούν
κάθε άλλη δραστηριότητα, προκειµένου να µπορέσουν να επι-
ζήσουν στα υπόλοιπα χρόνια.

Άρα, νοµίζω ότι και εκεί είναι απαραίτητο, να δηµιουργηθεί µια
τέτοια µονάδα αιµοκάθαρσης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Γαληνέ, έχει
διπλασιαστεί ο χρόνος σας και κλείστε εδώ παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Τελειώνω εδώ, κύριε Πρόεδρε, και σας
ευχαριστώ για την κατανόηση.

Θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, πραγµατικά να τα δείτε αυτά τα θέ-
µατα. Γνωρίζω εκ των προτέρων ότι θα τα δείτε και σας ευχαρι-
στώ. Είναι πάρα πολύ σηµαντικά και είναι σηµαντικό ότι σ’ αυτό
το Υπουργείο προΐσταστε εσείς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Η κ. Μαριλίζα Ξενο-
γιαννακοπούλου έχει το λόγο, ως Υπουργός Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, αγαπητέ συνάδελφε, καταλαβαίνω την αγωνία που

έχετε. Είναι φανερό και φαίνεται και απ’ όλους τους συναδέλ-
φους και ιδιαίτερα όταν είναι από νησιωτικές περιοχές. Κατάγο-
µαι και εγώ από νησί, από την Κεφαλλονιά και καταλαβαίνω και
εγώ την αγωνία που υπάρχει στα θέµατα της υγείας.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι µέσα σε µια δύσκολη οικονο-
µική συγκυρία –και εσείς το αναγνωρίσατε, είναι προβλήµατα
που χρονίζουν, όπως αυτά που θέσατε για την ανάγκη να υπάρ-
χει ένα ογκολογικό ή νευροχειρουργικό τµήµα στο νοσοκοµείο-
κάνουµε ό,τι µπορούµε στα περιθώρια, βέβαια, που έχουµε.

Σας είπα µε ειλικρίνεια ότι το θέµα του οργανισµού του νοσο-
κοµείου είναι κάτι που το εξετάζουµε. Σε µία πρώτη φάση, αυτό
που µπορούµε να κάνουµε είναι να επιταχύνουµε αυτές τις προ-
σλήψεις για τους γιατρούς, για το γιατρό παθολόγο Ογκολογίας,
όπως επίσης και τον ειδικευόµενο επικουρικό γιατρό στα θέµατα
νευροχειρουργικής. Σαφώς, αυτό δεν µπορεί να επιλύσει πλή-
ρως το πρόβληµα, έχουµε πλήρη συναίσθηση. Τουλάχιστον,
όµως, µπορεί να συµβάλλει, όπως και εσείς είπατε.

Να έρθω, όµως, στο θέµα των εφηµεριών που θέσατε. Αυτό
είναι ένα θέµα γενικότερο που φυσικά, δηµιουργεί ακόµα µεγα-
λύτερα ζητήµατα και µεγαλύτερη αγωνία και προβληµατισµό για
τα νοσοκοµεία της περιφέρειας.

Σήµερα είχα µία συνάντηση µε την ΟΕΝΓΕ στο Υπουργείο και
πρέπει να σας πω ότι, πρώτα από όλα, τους ανακοινώσαµε ότι
υπογράφηκε ίσως ήδη από τον Υφυπουργό Οικονοµικών, η πλή-
ρης απελευθέρωση των κονδυλίων των εφηµεριών του ∆εκεµ-
βρίου, που ξέρετε ότι για λογιστικούς λόγους περνούν στην
επόµενη χρονιά. Είχε ήδη υπογραφεί από εµάς εδώ και αρκετές
µέρες, αλλά λόγω της κατάληψης που υπήρχε στο Γενικό Λογι-
στήριο δεν είχε µπορέσει να εκταµιευθεί.

Επίσης, µπορέσαµε και είχαµε έγκριση από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών όσον αφορά και κάποια υπόλοιπα που υπήρχαν από
απλήρωτες εφηµερίες. Μιλάω πανελλαδικά, αλλά σίγουρα
αφορά και το Νοσοκοµείο της Μυτιλήνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα να δώσω µια ολοκλη-
ρωµένη απάντηση, γιατί είναι όντως ιδιαίτερα κρίσιµο το πρό-
βληµα.

Το δεύτερο που είχα την ευκαιρία να πω σήµερα στην ΟΕΝΓΕ
είναι ότι ακριβώς επειδή οι εφηµερίες των γιατρών του ΕΣΥ και
οι υπερωρίες του νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού είναι
πρώτα από όλα αναγκαίες για την οµαλή λειτουργία των νοσο-
κοµείων και είναι και υποχρεωτική η εργασία για τους γιατρούς
και νοσηλευτές, µε δική µας εισήγηση συµφώνησε το Υπουργείο
Οικονοµικών να µην υπάρξει -όσον αφορά το κονδύλι των εφη-
µεριών και των υπερωριών- η οριζόντια µείωση κατά 10% που
υπάρχει για τις υπόλοιπες πτυχές του προϋπολογισµού και για το
δικό µας Υπουργείο, αλλά και για όλα τα Υπουργεία. Άρα το κον-
δύλι που έχει εγγραφεί στον προϋπολογισµό του 2010 θα δοθεί
ολόκληρο, όσον αφορά τις εφηµερίες και τις υπερωρίες.

Από εκεί και πέρα, βέβαια, χρειάζεται -και εδώ νοµίζω ότι και
εσείς θα συµφωνήσετε- να υπάρχει ένας εξορθολογισµός, όσον
αφορά τον προγραµµατισµό των εφηµεριών, λόγω ακριβώς του
ότι κινούµαστε και εξαντλούµε τα περιθώρια σ’ αυτήν την δύ-
σκολη οικονοµική συγκυρία, ούτως ώστε και οι ανάγκες κάθε νο-
σοκοµείου να ληφθούν υπ’ όψιν. Και εκεί είπαµε ότι είµαστε
έτοιµοι, εάν χρειαστεί και ενδοπεριφερειακά, να κάνουµε κάποιες
εξισορροπητικές ενέργειες και φυσικά να είναι ασφαλείς, αλλά
και µε έναν ορθολογικό τρόπο, προγραµµατισµένες οι εφηµε-
ρίες.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι θα µπορέσουµε, κινούµενοι σ’ αυτήν την
κατεύθυνση, µε καλή διάθεση, να αντιµετωπίσουµε αυτό το πρό-
βληµα, που πολύ σωστά λέτε ότι είναι ιδιαίτερα κρίσιµο για τη
λειτουργία των νοσοκοµείων µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Μαριλίζα
Ξενογιαννακοπούλου.
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Ακολουθεί η µε αριθµό 3027/21.12.2009 τρίτη ερώτηση της
Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. ∆ιαµά-
ντως Μανωλάκου προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων του
Κέντρου Υγείας Καρπάθου.

Η ερώτηση της Βουλευτού κ. ∆ιαµάντως Μανωλάκου έχει ως
εξής:

«Τεράστια είναι τα προβλήµατα που απασχολούν τους κατοί-
κους της Νήσου Καρπάθου ∆ωδεκανήσου µε το Κέντρο Υγείας.
Επανειληµµένα, τα έχει επισηµάνει το κόµµα µας µε ερωτήσεις
στη Βουλή.

Η Κάρπαθος, όπως έχει τονιστεί, είναι ένα νησί που δέχεται έξι
χιλιάδες έως επτά χιλιάδες επισκέψεις ασθενών ετησίως, µε
αιχµή το καλοκαίρι, χωρίς να υπολογίζονται οι ασθενείς του ΙΚΑ
που το επισκέπτονται το απόγευµα. Η οδική διασύνδεση των χω-
ριών της µε την πρωτεύουσα είναι δύσκολη. Είναι, επίσης, σε µα-
κρινή απόσταση από τη Ρόδο, την Αθήνα και την Κρήτη.

Για τους βασικούς αυτούς λόγους η πλήρης στελέχωση των
µονάδων υγείας του νησιού είναι απαραίτητη.

Λειτουργεί κέντρο υγείας µέσα σ’ ένα κτήριο «ερείπιο», κτι-
σµένο το 1953, δήθεν ανακαινισµένο, µέσα στην πόλη µε πολλά
προβλήµατα πρόσβασης, υποστελεχωµένο από γιατρούς και νο-
σηλευτικό προσωπικό. ∆εν υπάρχει ορθοπεδικός, αλλά ούτε και
ιδιώτης σε όλο το νησί. Ένας µόνο παιδίατρος για ένα νησί µε
πάνω από έξι χιλιάδες κατοίκους και πολλά παιδιά. Απαιτείται η
πρόσληψη ενός δεύτερου παιδίατρου, ενός ακτινολόγου, γυναι-
κολόγου, οδοντίατρου και τριών αγροτικών ιατρών, τουλάχιστον,
δύο επιπλέον νοσηλευτές, δύο οδηγοί και ένας διοικητικός υπάλ-
ληλος.

Ελλείψεις παρουσιάζονται κατά καιρούς σε βασικά είδη πρώ-
της ανάγκης (οινόπνευµα, γάζες κ.λπ.)

Είναι αναγκαίο να µπορούν να γίνονται βασικές βιοχηµικές εξε-
τάσεις (π.χ. εξέταση γλυκοζυλιωµένης αιµοσφαιρίνης για τους
διαβητικούς, µέτρηση των αερίων του αίµατος κ.λπ.) στο Κέντρο
Υγείας Καρπάθου, χωρίς να χρειάζεται να µετακινούνται οι ασθε-
νείς εκτός Καρπάθου µε τις όποιες συνέπειες.

Υπάρχουν τα προβλήµατα διακοµιδής των επειγόντων περι-
στατικών προς Ρόδο, Αθήνα, Κρήτη, µε συνέπεια τον άµεσο κίν-
δυνο ακόµα και της ζωής των ασθενών.

Η κατάσταση αυτή έχει σαν αποτέλεσµα να στρέφονται οι
ασθενείς στον ιδιωτικό τοµέα µε όλες τις δυσβάστακτες οικονο-
µικές συνέπειες που συνεπάγεται αυτό.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός, σε τι ενέργειες θα προβεί για την
άµεση πρόσληψη του αναγκαίου µόνιµου ιατρικού, νοσηλευτι-
κού και διοικητικού προσωπικού όλων των ειδικοτήτων, καθώς
και για τη λύση όλων των σοβαρών προβληµάτων στην παροχή
υπηρεσιών υγείας στους κατοίκους της Καρπάθου;».

Κυρία Υπουργέ, κυρία Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, έχετε
το λόγο για τρία λεπτά.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι αλήθεια, το αναφέραµε και πριν και πολύ περισσότερο
για νησιά σαν την Κάρπαθο, ότι τα προβλήµατα είναι ιδιαίτερα.

Θέλω κατ’ αρχάς να σας ενηµερώσω ότι, σύµφωνα µε την
πολύ πρόσφατη ενηµέρωση που είχα σήµερα και µε την ευκαιρία
της δικής σας ερώτησης από την 2η Υγειονοµική Περιφέρεια που
υπάγεται η Κάρπαθος και από τη νέα διοίκηση του ΕΚΑΒ, µε δια-
βεβαίωσαν ότι εντός εβδοµάδας, το αργότερο εντός δέκα ηµε-
ρών, το ασθενοφόρο πρόκειται να πάει στο νησί. Άρα αυτό
αφορά το σκέλος της ερώτησης για το ασθενοφόρο.

Από εκεί και πέρα βάζετε ευρύτερα θέµατα. Υπάρχει και το
θέµα του οργανισµού, όπως και συνολικά οι διαδικασίες διακο-
µιδής από το ΕΚΑΒ. Είναι θέµατα που από τη νέα διοίκηση του
ΕΚΑΒ -ήδη είχαµε την πρώτη συνάντηση συνολικά για τα νησιά-
ζητήσαµε να υπάρχει ένα αναθεωρηµένο σχέδιο, προκειµένου
να δούµε και τέτοιες περιπτώσεις που αναφέρετε.

Πιο συγκεκριµένα, αυτό που µπορώ να σας πω ότι είναι ήδη
σε τελική φάση σε σχέση µε τη στελέχωση, είναι ότι έχει ήδη
προκηρυχθεί και πρόκειται άµεσα να καλυφθεί µία θέση οδοντο-
γιατρού. Έχει ήδη γίνει επιλογή και βρίσκεται στη φάση του διο-
ρισµού µία θέση ακτινολόγου και επίσης, έχει προκηρυχθεί και

εκκρεµεί η κρίση για µία θέση γυναικολόγου. Επίσης, έχει προ-
κηρυχθεί µία θέση ΤΕ Μαιευτικής. Όπως επίσης, θέλω να σας
διαβεβαιώσω για τις ανάγκες νοσηλευτών στην προκήρυξη -που
πρόκειται να βγει υπολογίζουµε µετά το Πάσχα- θα προβλέψουµε
να υπάρχει και εκεί µία θέση για τη µία κενή οργανική θέση νο-
σηλευτών που χρειάζεται. Αυτές είναι οι συγκεκριµένες απαντή-
σεις, όσον αφορά τους διορισµούς που βρίσκονται σε εξέλιξη
και το ασθενοφόρο.

Τέλος, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι µέσα στη συνολική
προσπάθεια για τη στελέχωση, έχουµε ειδική πρόβλεψη πώς
µπορούµε να ενισχύσουµε περαιτέρω τις ανάγκες υγείας στα
νησιά, που έχουν –όπως και εσείς είπατε- ιδιαίτερες ανάγκες και
χρήζουν ιδιαίτερης προσοχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Η κ. ∆ιαµάντω Μανωλάκου, Βουλευτής Πειραιά, έχει το λόγο.
∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, το ιατρικό και νοσηλευτικό δυναµικό της

χώρας ξέρουµε ότι µε πολύµορφες κινητοποιήσεις τον τελευταίο
καιρό είναι στην επικαιρότητα και δίκαια. Εµείς ενώνουµε τη
φωνή µας µε τα δίκαια αιτήµατά τους. ∆εν είναι µόνο δικά τους
αποκλειστικά. Είναι αιτήµατα όλου του λαού για να έχει δηµόσια
υγεία υψηλής ποιότητας στα νοσοκοµεία. Και επίσης, το θέµα
δεν είναι µόνο οι εφηµερίες και δεν είναι µόνο να πληρωθούν τα
δεδουλευµένα –επειδή σας άκουσα πριν- είναι και οι εφηµερίες
µελλοντικά.

Το νοσηλευτικό και ιατρικό δυναµικό δεν επαρκεί. Εσείς οι
ίδιοι προεκλογικά µιλούσατε για είκοσι πέντε χιλιάδες κενά και
αυτήν τη στιγµή έχει πέσει ο πέλεκυς των περικοπών. Και µιλάµε
για την υγεία. Είναι βασικό ανθρώπινο δικαίωµα και σε τελευ-
ταία ανάλυση ο ασφαλισµένος πληρώνει την εισφορά του και
έχει κάθε δικαίωµα να ζητάει να νοιώθει σιγουριά και ασφάλεια
µέσα στα δηµόσια νοσοκοµεία.

Ακριβώς αυτά τα κενά αναδεικνύουµε και στο Κέντρο Υγείας
Καρπάθου. Εγώ κρατώ ως θετικό τις δεσµεύσεις σας.

Θα σας πω, όµως, κάτι. Χθες είχαµε κινητοποιήσεις στο Κέ-
ντρο Υγείας Καρπάθου για το ασθενοφόρο. ∆εν είναι µόνο ότι
είναι παλιό το αυτοκίνητο, αλλά υπάρχει ένας οδηγός για τρεις
βάρδιες.

Όποιος, λοιπόν, ασθενήσει εκτός του οκταώρου του οδηγού,
είναι άτυχος. ∆εν µπορεί να µεταφερθεί. Και µιλάµε για ακριτικό
νησί, εσείς το καταλαβαίνετε. Εδώ, το να αντιµετωπιστεί το θέµα
της υγείας σ’ ένα ακριτικό νησί, πολλές φορές είναι ζήτηµα ζωής
και θανάτου, στην κυριολεξία.

Σε ό,τι αφορά τα κενά στις υπόλοιπες ειδικότητες, θα πω το
εξής. Λέτε εντός δέκα ηµερών για τα ασθενοφόρα. Εντός δέκα
ηµερών θα έπρεπε και για τα υπόλοιπα. Και πρέπει να το προ-
σπαθήσετε, όσο µπορείτε, γιατί θα σας πω ένα παράδειγµα: Το
ότι δεν υπάρχει γυναικολόγος στο νησί αναγκάζει τις γυναίκες,
όταν φθάνουν στον έβδοµο µήνα κύησης να µετακοµίζουν στη
Ρόδο. Πρέπει να βρουν σπίτι να ενοικιάσουν, γιατί φοβούνται ότι
µπορεί κάτι να τύχει και να µην το αντιµετωπίσουν. Καταλαβαί-
νετε, λοιπόν, πόσο σηµαντικό είναι να υπάρχουν αυτές οι ειδικό-
τητες για τις πρώτες ανάγκες.

Με την ευκαιρία, θέλω να βάλω και άλλο ένα ζήτηµα που το εί-
χαµε θέσει ως ερώτηση και δεν έχει απαντηθεί. Σήµερα µάλιστα
υπήρχαν κινητοποιήσεις στο νησί για αυτό το θέµα, γιατί εδώ
και ενάµιση χρόνο φτιάχτηκε η µοναδική υπηρεσία ψυχικής
υγείας και παρείχε σταθερά υποστήριξη σε όποιον άνθρωπο είχε
την ανάγκη. Λήγει αυτόν τον καιρό η σύµβαση εργασίας της µο-
ναδικής ψυχολόγου η οποία όµως είναι απαραίτητη. Αυτό τι ση-
µαίνει; Ότι η θεραπευτική συνέχεια για µια σειρά ανθρώπους
µένει µετέωρη, είναι στον αέρα και σπρώχνονται στον ιδιώτη, που
εδώ το κόστος είναι µεγάλο. Πρέπει να πάνε στη Ρόδο, πρέπει να
πάνε στην Αθήνα.

Θέλουµε, λοιπόν, να υπάρξει µία ουσιαστική λύση. Ήδη υπάρ-
χει και συλλογή χιλιάδων υπογραφών, παρ’ όλο που είναι µικρό
το νησί -για να δείτε πόσο ανάγκη είναι- και θέλουµε µία δέ-
σµευση σας και σε αυτό το ζήτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τη συνάδελφο, κ. Μανωλάκου.

Η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Ξενογιαν-
νακοπούλου, έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητή συνάδελφε, όσον αφορά το θέµα της ψυχολόγου,
δεν είµαι ενηµερωµένη, θα ζητήσω όµως να έχω ενηµέρωση και
θα σας δώσω τα στοιχεία που ζητήσατε.

Σε κάθε περίπτωση θέλω να επαναλάβω ότι, όσον αφορά το
ασθενοφόρο, αυτή ήταν η ενηµέρωση που είχα σήµερα και θα
φροντίσουµε προκειµένου, όντως εντός των δέκα ηµερών, αυτό
το ασθενοφόρο να φτάσει. Κατανοώ το θέµα που θέσατε µε τον
οδηγό, είναι ένα ζήτηµα που θα το κοιτάξουµε…

∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: ∆ύο οδηγούς θέλει επιπλέον.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, ναι το κατάλαβα πολύ καλά,
αυτό που είπατε.

Από εκεί και πέρα, όσον αφορά τους διορισµούς, ήδη ανα-
φέρθηκα αναλυτικά. Άρα, λοιπόν, υπάρχει ο σχεδιασµός, κάποιες
από αυτές τις θέσεις είναι στο τελικό στάδιο, κάποιες είναι στο
στάδιο της προκήρυξης. ∆εν µπορώ να δεσµευθώ ότι θα είναι
εντός δέκα ηµερών, ειδικά για τους διορισµούς, για να είµαστε
και υπεύθυνοι απέναντι σας, αλλά σίγουρα τη στιγµή που το ανα-
κοινώνουµε επίσηµα ότι είναι σε αυτό το τελικό στάδιο, πιστεύω
ότι στο άµεσο µέλλον θα έχουν πληρωθεί αυτές οι θέσεις.

Να κάνω και ένα γενικό σχόλιο. Είναι αλήθεια ότι η χώρα µας
περνάει µία πολύ δύσκολη δηµοσιονοµική και οικονοµική πε-
ρίοδο. Ξέρετε ότι γίνεται µία τεράστια προσπάθεια, να µπορέ-
σουµε να περάσουµε από αυτήν τη δύσκολη περίοδο, αλλά
νοµίζω ότι είναι ένα σαφές δείγµα γραφής της Κυβέρνησης ότι,
ειδικά στο χώρο της υγείας, επειδή ακριβώς υπάρχουν αυτές οι
ανάγκες που τις συµµεριζόµαστε -και σωστά τις είπατε και, βέ-
βαια, δεν µπορούµε όλες αυτές τις ανάγκες µαγικά µ’ ένα ραβδί
να τις καλύψουµε- έχει γίνει ειδική πρόβλεψη, προκειµένου το
πρόγραµµα των αναγκαίων προσλήψεων σε νοσηλευτικό και ια-
τρικό προσωπικό να προχωρήσει και προχωράει.

Ήδη για τη µεγάλη προκήρυξη που βγήκε στις 29 ∆εκεµβρίου,
για τρεις χιλιάδες εκατόν τρεις θέσεις νοσηλευτικού και λοιπού
προσωπικού -γιατί πολύ σωστά είπατε ότι δεν είναι µόνο το νο-
σηλευτικό προσωπικό, υπάρχουν ανάγκες να καλυφθούν για την
οµαλή λειτουργία των δοµών υγείας και άλλοι τύποι προσωπι-
κού- ολοκληρώθηκε η υποβολή των αιτήσεων, υπήρξε και πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον και τώρα το ΑΣΕΠ κάνει ό,τι µπορεί για µία
γρήγορη επιτάχυνση της διαλογής.

Ετοιµάζουµε και την προκήρυξη µε πιστώσεις του 2010. Ελπί-
ζουµε µετά το Πάσχα να είµαστε έτοιµοι για τρεις χιλιάδες νέες
θέσεις πέραν των συνταξιοδοτήσεων που για εκείνες ούτως ή
άλλως, όπως γνωρίζετε, υπάρχει µία ειδική διαδικασία πλήρω-
σής τους.

Θέλω επίσης, µε αυτήν την ευκαιρία να ενηµερώσω, όπως είχα
την ευκαιρία να ενηµερώσω και την ΟΕΝΓΕ σήµερα, ότι ήδη έχω
υπογράψει και είναι στο στάδιο της δηµοσίευσης, προκειµένου
αµέσως να προχωρήσουν οι προκηρύξεις των πέραν των οργα-
νικών θέσεων που ενέκρινε η Βουλή τον περασµένο Νοέµβριο σε
ιατρικό µόνιµο προσωπικό Επιµελητών Β’, που πιστεύουµε ότι θα
δώσει µία µεγάλη ενίσχυση και στα περιφερειακά νοσοκοµεία,
αλλά και στην ανάγκη να οµαλοποιηθεί το σύστηµα των εφηµε-
ριών.

Σ’ αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, θα παρακολουθήσουµε και τα θέ-
µατα της Καρπάθου και για την ψυχολόγο, επιτρέψτε µου να επα-
νέλθω αφού ενηµερωθώ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

την Υπουργό, κ. Ξενογιαννακοπούλου.
Ακολουθεί η µε αριθµό 1926/2-12-2009 τέταρτη ερώτηση του

Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου
Χρυσανθακόπουλου προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την εξαίρεση του ΙΚΑ από τη διενέρ-
γεια διαγνωστικών εξετάσεων το απόγευµα.

Η ερώτηση του κ. Χρυσανθακόπουλου έχει ως εξής:

«Ως γνωστό τα κρατικά νοσοκοµεία λαµβάνουν το 70% του
ποσού της ασφαλιστικής συνεισφοράς των εξεταζόµενων στα
απογευµατινά ιατρεία. Γεγονός που αφ’ ενός καθιστά προσοδο-
φόρα την λειτουργία των απογευµατινών ιατρείων και αφ’ ετέ-
ρου αποσυµφορεί τη µακροχρόνια και επικίνδυνη για την υγεία
των ασθενών αναµονή.

Το ΙΚΑ ζητά από τους ασφαλισµένους να εξετάζονται µόνο
κατά τις πρωινές ώρες λειτουργίας των ιατρείων των νοσοκο-
µείων. Το ΙΚΑ έχει επίσης συνάψει συµβάσεις µε ιδιωτικά δια-
γνωστικά κέντρα, τα οποία επιτρέπεται να εξετάζουν ασθενείς
και κατά τις απογευµατινές ώρες.

Ερωτάται η κυρία Υπουργός
Η προνοµιακή σχέση ΙΚΑ-ιδιωτικών διαγνωστικών κέντρων θα

συνεχιστεί σε βάρος των κρατικών νοσοκοµείων;
Μήπως πρέπει να ελεγχθεί η σκοπιµότητα της «προσοδοφό-

ρας για πολλούς» αυτής µεταχείρισης;
Σκοπεύετε να αποκαταστήσετε το εύλογο της ενιαίας, ισότι-

µης σχέσης και συνεργασίας µεταξύ ΙΚΑ- κρατικών νοσοκοµείων-
ιδιωτικών διαγνωστικών κέντρων ή τα τελευταία ιδρύθηκαν για
να «χαλάνε τεχνηέντως» οι αξονικοί τοµογράφοι κ.λπ. των κρατι-
κών νοσοκοµείων;»

Κυρία Υπουργέ, κυρία Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, έχετε
το λόγο.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να πω, στον αγαπητό συνάδελφο ότι θα µπορέσω
να απαντήσω για το µέρος που αφορά φυσικά τα θέµατα υγείας.
Είµαι σίγουρη ότι αν απευθυνθεί και στο συνάδελφο, τον
Υπουργό Εργασίας, θα έχει και συµπληρωµατική απάντηση σε
σχέση µε το ΙΚΑ.

Αυτό που θέλω να σας διαβεβαιώσω, γιατί γνωρίζω το ενδια-
φέρον σας, όπως και όλων των συναδέλφων γύρω από αυτά τα
θέµατα, είναι ότι έχουµε µία πολύ στενή συνεργασία αυτήν την
περίοδο µε το συνάδελφο, κ. Ανδρέα Λοβέρδο, προκειµένου
ακριβώς να δούµε στο σύνολο τους τα ζητήµατα που προκύ-
πτουν και όσον αφορά το ΕΣΥ και όσον αφορά τους κλάδους
υγείας των ταµείων.

Ιδιαιτέρως, δίνουµε πάρα πολύ µεγάλη σηµασία πρώτα από
όλα στο θέµα του φαρµάκου. Είναι ένα ζήτηµα για το οποίο εί-
χαµε την ευκαιρία να ενηµερώσουµε -ήσασταν και εσείς παρών-
την αρµόδια επιτροπή της Βουλής. Και µε τη λίστα φαρµάκων,
για πρώτη φορά βάζουµε, µε τη διάταξη που πέρασε και την
κοινή υπουργική απόφαση που παρουσιάσαµε στη Βουλή, όρους
που έρχονται να είναι ευεργετικοί όσον αφορά τα ασφαλιστικά
ταµεία, για κάποιες από τις φαρµακευτικές εταιρίες που δεν είναι
συνεπείς, ιδιαίτερα στην υποχρέωση του περίφηµου rebate, που
όπως ξέρετε ποτέ δεν εισπράχθηκε προς όφελος των ταµείων.

Μπαίνει, λοιπόν, µία σαφής ρύθµιση µέσα που λέει ότι, εφό-
σον δεν είναι συνεπείς, τα συγκεκριµένα φάρµακα θα αφαιρού-
νται από τη λίστα και έτσι η πίεση, αντί να πηγαίνει στα
ασφαλιστικά ταµεία θα είναι πίεση προς τις φαρµακευτικές εται-
ρείες που δεν είναι συνεπείς.

Όσον αφορά το θέµα των διαγνωστικών κέντρων και εκεί θέλω
να σας πω -και είχα και την ευκαιρία και µε άλλες ερωτήσεις να
το επισηµάνω αυτό- ότι έχουµε βάλει ως µεγάλη προτεραιότητα
τα δηµόσια νοσοκοµεία της χώρας, να έχουν τον αναγκαίο εξο-
πλισµό ιδιαίτερα σε µηχανήµατα υψηλής τεχνολογίας. Γιατί ξέ-
ρετε, αγαπητέ συνάδελφε, είχαµε το φαινόµενο τα τελευταία
χρόνια, δυστυχώς, να έχουµε µία υπερδιόγκωση -όπως και εσείς
πολύ σωστά αναφέρετε- του ιδιωτικού τοµέα.

Ανέφερα ένα συγκεκριµένο στοιχείο, που είναι χαρακτηρι-
στικό, ότι εάν η σχέση ήταν ένα προς τέσσερα, ιδιωτικού – δη-
µοσίου, ένα το δηµόσιο τέσσερα το ιδιωτικό το 2004, έχει φθάσει
ένα προς έντεκα αυτήν τη στιγµή, για να καταλάβετε ακριβώς µε
ποιον τρόπο και µε ποιες προτεραιότητες δίνονταν οι άδειες τα
τελευταία χρόνια.

Άρα, λοιπόν, εδώ να σας διαβεβαιώσω, ότι εµείς και µέσα από
κονδύλια του ΕΣΠΑ δίνουµε προτεραιότητα στον πλήρη εξοπλι-
σµό των δηµοσίων νοσοκοµείων και αυτό όσον αφορά φυσικά
και την εξυπηρέτηση των ασφαλισµένων, αλλά και συνολικά τη
λειτουργία των δηµοσίων νοσοκοµείων µε ιδιαίτερη έµφαση και
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στα νοσοκοµεία της περιφέρειας.
Άρα, λοιπόν, σε αυτήν την κατεύθυνση συνεχίζουµε.
‘Οσον αφορά τα ζητήµατα τα ειδικότερα που θέσατε, εµείς φυ-

σικά κάνουµε ό,τι µπορούµε για να στηρίξουµε το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, ώστε να µπορέσει και στην περιφέρεια να
αντεπεξέλθει στις µεγάλες ανάγκες που υπάρχουν, στηρίζοντάς
το και σε νοσηλευτικό και ιατρικό προσωπικό, αλλά και στον ανα-
γκαίο εξοπλισµό του.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό.
Ο κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος, Βουλευτής Αχαΐας του

ΛΑΟΣ έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, κα-

τανοώ το ότι δεν έχετε την πλήρη αρµοδιότητα των θεµάτων
υγείας, αλλά ενός µέρους.

Υπενθυµίζω µία πάγια πολιτική αρχή, που για δεκαετίες τώρα
συζητούµε στο Κοινοβούλιο και αποτελούσε και αρχή του κυ-
βερνητικού κόµµατος, της ενοποίησης των φορέων παροχής
υπηρεσιών υγείας, κάτι που δεν έχει πραγµατοποιηθεί.

Έχουµε, λοιπόν, τώρα το εξής φαινόµενο. Ο ΟΓΑ για παρά-
δειγµα να έχει συµβληθεί µε τα κρατικά νοσοκοµεία και να κάνει
τις εξετάσεις στα απογευµατινά ιατρεία. Το ΙΚΑ όχι. Και το ΙΚΑ όχι
-όχι όλως περιέργως, καταφανώς γιατί από αυτό που περιέ-
γραψα στην ερώτησή µου- γιατί η προτίµηση είναι να στέλνει
τους εργαζόµενους που δεν µπορούν να πάρουν άδεια το πρωί,
δεν µπορούν να εγκαταλείψουν την εργασία τους, ειδικά στον
ιδιωτικό τοµέα, πρέπει να πάνε το απόγευµα να κάνουν εξετά-
σεις και καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι και αντινοµία, είναι και αντί-
φαση. Πώς είναι δυνατόν ο εργαζόµενος να φεύγει από τη
δουλειά του; Θα φύγει την απογευµατινή ώρα, όταν έχει σχολά-
σει για να πάει για µισή ώρα να κάνει τις εξετάσεις του.

Άρα, λοιπόν, το ΙΚΑ παίζει ένα παιχνίδι στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση τροφοδότησης του ιδιωτικού τοµέα. Γνωρίζετε, σε ό,τι
αφορά τη διαφθορά -και σας έχουν ενηµερώσει και οι επιθεω-
ρητές υγείας- ότι οι ιατροί παίρνουν ποσοστά όταν στέλνουν σ’
ένα ιδιωτικό διαγνωστικό κέντρο τους ασθενείς τους, τους ανα-
ζητούντες µια διάγνωση. Αυτή, λοιπόν, η εξέλιξη είναι εξέλιξη
αρνητικότατη.

Πρέπει µε τον οµότιµο και ισότιµο Υπουργό Εργασίας και Πρό-
νοιας να συνεννοηθείτε, έτσι ώστε τα ασφαλιστικά ταµεία να
έχουν ενιαίες συµβάσεις. Έχετε δικαίωµα να το απαιτήσετε. ∆εν
µπορεί να είναι στην προνοµιακή διαχείριση της διοίκησης του
ΙΚΑ, που ασκούνται και πιέσεις από ιδιωτικούς κύκλους, να κρί-
νει αυτή εάν θα στείλει –πού, στο αυτονόητο- στο δηµόσιο νο-
σοκοµείο τον ασθενή για να πάει να κάνει εξετάσεις σε
απογευµατινά ιατρεία. Νοµίζω ότι µια τέτοια ευχέρεια στη διοί-
κηση του ΙΚΑ δεν ανήκει στο διοικητή του και δεν µπορεί να ανή-
κει ούτε καν και στην κρίση του οµότιµου Υπουργού, ο οποίος
έχει την αρµοδιότητα.

Οφείλετε να απαιτήσετε, να συγκεντρώσετε το σύνολο των ζη-
τηµάτων, που έχουν να κάνουν µε την προληπτική ιατρική, στα
χέρια σας. Να ζητήσετε, πράγµατι, να υπάρχει ενιαίο κόστος πα-
ροχής υπηρεσιών –και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- να ενοποιη-
θούν αυτοί οι συµπληρωµατικοί φορείς. ∆εν επιτρέπεται να
έχουµε, τελείως, διαφορετικά επίπεδα παροχής υπηρεσιών
στους Έλληνες πολίτες.

Όταν µιλάµε για Εθνικό Σύστηµα Υγείας πρέπει να είναι εθνικό.
∆εν µπορεί να είναι εθνικό ιδιωτικό και παρεπόµενα, πρέπει να
είναι συγκεκριµένο. Ο ιδιωτικός τοµέας να υπάρξει εάν προσφέ-
ρει κάτι περισσότερο από τα δηµόσια.

Και θα ήθελα εδώ να πω το εξής: εάν κάποιος ασθενής περι-
µένει τρεις µήνες για να εξεταστεί στην ουρά, καταλαβαίνετε ότι
αυτό µπορεί να έχει τεράστιους κινδύνους για την υγεία του. Εάν
έχουµε έγκυρες και έγκαιρες διαγνώσεις πολύ νωρίς, µπορεί να
προλάβουµε συνέπειες. Άρα και µείωση κόστους και όχι πολυ-
φαρµακία και όλα θα µειωθούν και θα αντιµετωπιστούν σε ένα
λογικό επίπεδο.

Κρίνω, λοιπόν, ότι είναι στα χέρια σας αυτή η διευθέτηση. Πρέ-
πει απλά να κάνετε µία σύσκεψη µε τον συναρµόδιο Υπουργό,
να τεθούν τα ζητήµατα, να παρθούν αποφάσεις, να ενισχύσετε µε

τη δύναµη του Υπουργικού Συµβουλίου οποιαδήποτε εκκρεµό-
τητα και διχογνωµία µπορεί να προκύψει, να εφαρµοστεί µια ενι-
αία πολιτική και να κλείσει αυτή η εκκρεµότητα.

Τα απογευµατινά ιατρεία είναι πετυχηµένος και πολύ σωστός
θεσµός, γιατί διευκολύνει κυρίως τους εργαζόµενους. ∆εν θα
πρέπει ο υπάλληλος να το σκάει το πρωί για να πάει στο νοσο-
κοµείο, γιατί είναι και αντίφαση. ∆ηλαδή, µέχρι το µεσηµέρι το
ΙΚΑ αναγνωρίζει τις διαγνώσεις, µετά το µεσηµέρι δεν τις ανα-
γνωρίζει. Νοµίζω ότι αυτήν την αντίφαση θα την ξεπεράσετε απο-
τελεσµατικά και η πίεση την οποία ασκούµε και εµείς
κοινοβουλευτικά, να αποτελέσει και µοχλό αποτελεσµάτων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρία Υπουργέ,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά, παρακαλώ.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κατ’ αρχάς, όπως δήλωσα εξ αρχής
για το κοµµάτι του ΙΚΑ νοµίζω ότι πρέπει να απευθύνετε και µια
πιο ειδική ερώτηση στο συνάδελφο, τον Υπουργό Εργασίας.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω όµως -όπως το είπα και να το επα-
ναλάβω άλλη µία φορά- ότι έχουµε ήδη µία εξαιρετική συνεργα-
σία. Είναι αλήθεια ότι προγραµµατικά και στρατηγικά είναι σωστό
και θα είναι πιστεύω και υπέρ του πολίτη και της υγείας, να υπάρ-
ξει µια ενοποίηση όλων των υπηρεσιών υγείας που παρέχονται
και του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και στο πλαίσιο µιας ανε-
πτυγµένης, ολοκληρωµένης πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και
η παροχή υγείας, όσον αφορά τα ταµεία.

Είναι κάτι που είναι στο τραπέζι αυτήν τη στιγµή, το συζητάµε
και κοιτάµε να δούµε ποιός είναι ο καλύτερος τρόπος για να οδη-
γηθούµε σε µια τέτοια κατεύθυνση. Γιατί όπως καταλαβαίνετε
µία τέτοια µεγάλη µεταρρύθµιση, που θα συµφωνήσω µαζί σας
ότι στην ολοκλήρωσή της θα είναι ευεργετική και θα κάνει και οι-
κονοµίες κλίµακας όσον αφορά την εφαρµογή της, χρειάζεται
µία σειρά από προηγούµενες προϋποθέσεις, που πρέπει να
υπάρξουν και να διασφαλιστούν. Όµως, µαζί µε το συνάδελφο
τον Ανδρέα το Λοβέρδο είµαστε σε αυτήν την κατεύθυνση και
συζητάµε αυτά τα θέµατα.

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω -και είχα την ευκαιρία να
το πω και χθες στη Βουλή- ότι σε συνεννόηση µε τον Πρόεδρο
του ΚΕΣΥ, τον κ. Σερέτη, επαναδραστηριοποιείται η επιτροπή
του ΚΕΣΥ για την κοστολόγηση των ιατρικών και οδοντιατρικών
πράξεων. Είναι µία επιτροπή που πρέπει να σας πω ότι από το
2004 και µετά σταµάτησε να λειτουργεί.

Άρα, λοιπόν, αυτή η επιτροπή ενεργοποιείται ξανά, προκειµέ-
νου να µπορέσουµε -και σε συνεννόηση φυσικά και µε τους
ασφαλιστικούς οργανισµούς- να έχουµε και εκεί συγκεκριµένα
αποτελέσµατα σε µία κατεύθυνση: να µπορέσουµε να έχουµε
πραγµατικά τις υπηρεσίες υγείας που χρειάζεται ο ελληνικός
λαός, αλλά ταυτόχρονα να έχουµε και εκείνη την εξοικονόµηση,
που είναι και αυτή αναγκαία.

Όσον αφορά τα ιδιωτικά κέντρα -και εκεί σας απήντησα ήδη-
η προσπάθεια που γίνεται είναι να µπορέσουµε να επιταχύνουµε,
να αναστρέψουµε αυτήν τη δυσµενή αναλογία, η οποία εξελί-
χθηκε τα τελευταία χρόνια και να αξιοποιήσουµε πλήρως και
τους πόρους και τις δυνατότητες του ΕΣΠΑ, ώστε να υπάρχει τα-
χύτατα αυτός ο αναγκαίος εξοπλισµός ή η ανανέωση του εξο-
πλισµού στα νοσοκοµεία της χώρα µας και ιδιαίτερα της
περιφέρειας, προκειµένου να µην υπάρχει αυτή η πίεση είτε
προς το κέντρο, δηµιουργώντας ακόµα µεγαλύτερες λίστες και
αναµονή, είτε και ως αποτέλεσµα προς τα διαγνωστικά κέντρα
που και εσείς αναφέρεστε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ την

κυρία Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό κλείνει ο πρώ-

τος κύκλος των ερωτήσεων.
Πριν προχωρήσουµε στο δεύτερο κύκλο, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
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σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί-συνοδοί του πρώτου τµήµατος του 2ου Γυµνασίου Ωραι-
οκάστρου Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρία Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να σας πω τα συγχαρητή-

ριά µου για τη µακαριότητά σας, την υποµονή σας και το σθένος
σας. Όµως και ως γιατρός θέλω να πω στην απάντηση που δώ-
σατε στο συνάδελφο του ΛΑΟΣ ότι οι περισσότερες εξετάσεις
από τη φύση τους γίνονται πρωί. ∆εν είναι δηλαδή πρόβληµα
µόνο του κ. Λοβέρδου, ως Υπουργού, για να συζητηθεί.

Σας ευχαριστούµε πολύ.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ως γιατρός, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ως γιατρός µόνο,

για αυτό και παρακάµπτω τη δεοντολογία.
Εισερχόµαστε στις αναφορές και ερωτήσεις δευτέρου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 5030/22-1-2010 ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Έκτορα Να-
σιώκα προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τη διακοπή λειτουργίας του µεταµοσχευτικού κέντρου
ήπατος του Λαïκού Νοσοκοµείου.

Η ερώτηση του κ. Νασιώκα έχει ως εξής:
«Είναι γνωστό ότι η µεταµόσχευση είναι µονόδροµος για πολ-

λούς ανθρώπους που είχαν την ατυχία να προσβληθούν από
ασθένεια που τους κατέστρεψε ένα από τα σηµαντικότερα όρ-
γανα του σώµατος όπως είναι το ήπαρ.

Μέχρι πριν λίγο καιρό οι ασθενείς που χρειάζονταν µεταµό-
σχευση ήπατος από όλα τα µέρη της Ελλάδας στέλνονταν από
τα κατά τόπους νοσοκοµεία στα δύο µεταµοσχευτικά κέντρα
ήπατος στο «Λαϊκό Νοσοκοµείο» Αθηνών και στο «Ιπποκράτειο
Νοσοκοµείο» Θεσσαλονίκης που έδιναν τη δυνατότητα αξιοποί-
ησης όλων των ηπατικών µοσχευµάτων που προέρχονταν από
δωρεά ήπατος.

∆υστυχώς πριν λίγες µέρες, οι ασθενείς που ήταν γραµµένοι
στη λίστα του «Λαϊκού» για µεταµόσχευση ενηµερώθηκαν από
τα νοσοκοµεία που τους παρακολουθούν τη διακοπή λειτουργίας
του κέντρου µεταµόσχευσης του «Λαϊκού».

Αυτό, όπως ήταν φυσικό, είχε ως αποτέλεσµα να καταρρακω-
θεί το όνειρο της µεταµόσχευσης και να προωθούνται όλα τα µο-
σχεύµατα στη Θεσσαλονίκη και από εκεί, επειδή δεν µπορούν να
απορροφηθούν, στέλνονται στο εξωτερικό.

Για όλους αυτούς τους λόγους ερωτάται η κ. Υπουργός:
Από πότε διέκοψε τη λειτουργία του το µεταµοσχευτικό κέ-

ντρο ήπατος του «Λαϊκού Νοσοκοµείου» και τι θα πράξει για την
άµεση και σωστή επαναλειτουργία του;»

Η κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, Υπουργός Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για µια
ακόµη φορά.

Κατ’ αρχάς το ερώτηµα που θέτει ο αγαπητός συνάδελφος, κ.
Νασιώκας είναι ιδιαίτερα ευαίσθητο και κρίσιµο.

Θα ήθελα, λοιπόν, παρ’ ότι τα γνωρίζετε, να σας ενηµερώσω
ότι το 2006 υπήρχε µια υπουργική απόφαση που χορήγησε την
άδεια λειτουργίας σε µονάδες µεταµοσχεύσεων. Χορηγήθηκε
στο πλαίσιο αυτής της υπουργικής απόφασης η προσωρινή
άδεια λειτουργίας στην µονάδα µεταµόσχευσης ήπατος του
«Λαϊκού Νοσοκοµείου» για τρία έτη. Η µονάδα όντως λειτούρ-
γησε για τρία χρόνια και η άδεια –επειδή µε ρωτήσατε- έληξε
στις 3 Ιουλίου 2009.

Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων πριν τη λήξη της
άδειας, δηλαδή πριν ένα χρόνο, ζήτησε, σύµφωνα µε την υπάρ-
χουσα νοµοθεσία, από το «Λαϊκό Νοσοκοµείο» να υποβάλλει αί-
τηση για την χορήγηση οριστικής άδειας λειτουργίας, καθώς
ήταν προσωρινή. ∆υστυχώς όµως, σύµφωνα µε την πληροφορία
που έχουµε, η διοίκηση του νοσοκοµείου δεν υπέβαλε εγκαίρως
τότε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά παρά τις επανειληµµένες
οχλήσεις εκ µέρους του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων.
Απ’ ό,τι φαίνεται, κύριε συνάδελφε, υπήρχαν και κάποιες διχο-
γνωµίες εντός της διοίκησης του «Λαϊκού Νοσοκοµείου».

Στην συνέχεια, τελικώς, ήρθε κάποια στιγµή το αίτηµα αυτό.
Ήρθε τον ∆εκέµβριο. Από την πλευρά µας έχει σταλεί στον
Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων, προκειµένου ταχύτατα να
υπάρξει µια λύση αυτού του θέµατος σε συνεργασία φυσικά και
µε το νοσοκοµείο. Η τελευταία ενηµέρωση που έχουµε είναι ότι
ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων θα έχει θετική εισή-
γηση, απαντώντας προς το Υπουργείο, στο επόµενο διοικητικό
συµβούλιο που θα συνεδριάσει και φυσικά, ελπίζουµε τότε να
µπορέσει να δοθεί και µια οριστική λύση σ’ αυτό το θέµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την

κ. Υπουργό.
Ο κ. Έκτορας Νασιώκας έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είναι θετικό ότι και µετά από οκτώ µήνες κά-

ποια στιγµή θα ξεκινήσει πάλι το µεταµοσχευτικό κέντρο ήπατος
του «Λαϊκού Νοσοκοµείου». Και φαντάζοµαι αυτή η επαναλει-
τουργία να γίνει και σωστά και άρτια και σε στελέχωση και σε
υλική και επιστηµονική υποδοµή.

Γνωρίζω πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, όπως και εσείς, όπως
ξέρει και όλος ο ιατρικός κόσµος και οι πολίτες ότι η µεταµό-
σχευση δίνει ζωή σε ανθρώπους. Το σωστό είναι ότι ξαναδίνει
ζωή. Και δεν δίνει µόνο ζωή, δίνει και ποιότητα. Και αυτό το γνω-
ρίζουν πάρα πολύ καλά όσοι αναγκάζονται να ζουν µε πλήρη ανε-
πάρκεια ενός ζωτικού οργάνου όπως το ήπαρ ή ο νεφρός, η
καρδιά ή οι πνεύµονες. Αλλά και από οικονοµικής άποψης τι στοι-
χίζει ένας ασθενής µεταµοσχευθείς ή όχι στα ταµεία, στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας ή στην Εθνική Οικονοµία; Γνωρίζουµε πάρα
πολύ καλά ότι σε προοπτική πενταετίας στοιχίζει υποπολλαπλά-
σια ο µεταµοσχευθείς από τον µη µεταµοσχευθέντα, πχ νεφρο-
παθή. Αν αυτό το δούµε σε προοπτική δεκαετίας, που είναι
σήµερα συµβατό να συµβαίνει, τότε το όφελος της εθνικής οι-
κονοµίας και του συστήµατος είναι ακόµα σηµαντικότερο. Βέ-
βαια αυτό είναι το λιγότερο όταν µιλάµε για ζωή και για ποιότητα
ζωής.

Παρ’ όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς στην Ελλάδα είµα-
στε τελευταίοι στην Ευρώπη στις µεταµοσχεύσεις. Και λέω δυ-
στυχώς, γιατί έχουµε και µια πρωτιά, να είµαστε πρώτοι σε
τροχαία ατυχήµατα και να χάνονται νέοι άνθρωποι, ζωές αλλά
και εκατοντάδες και χιλιάδες όργανα τα οποία θα µπορούσαν να
δώσουν ζωή.

Η προσπάθεια που έγινε µέχρι το 2004 δυστυχώς, δεν συνεχί-
στηκε µετά λόγω της γενικότερης πολιτικής της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας σε όλους τους τοµείς και στο σύστηµα υγείας και τις
µεταµοσχεύσεις, κυρία Υπουργέ. Πολλές φορές πήγε και σε
λάθος κατεύθυνση, διότι κατευθύνθηκαν οι µεταµοσχεύσεις σε
µεταµοσχεύσεις από ζώντες δότες και όχι από πτωµατικούς
δότες, που είναι και η λύση του προβλήµατος και που έτσι συµ-
βαίνει σε όλο τον κόσµο. Και η παραµονή του ίδιου διοικητικού
συµβουλίου του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων, φαντά-
ζοµαι ότι δεν σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση συµµερίζεται την ίδια πο-
λιτική.

Τώρα, όσον αφορά στο «Λαϊκό Νοσοκοµείο», πραγµατικά πριν
οκτώ µήνες σταµάτησε να λειτουργεί γιατί έληξε τέλειωσε η προ-
σωρινή άδεια, όπως είπατε, κυρία Υπουργέ, αφού για τρία χρό-
νια που ήταν η προσωρινή άδεια δεν µπορούµε να πούµε ότι είχε
άρτια λειτουργία. Θα λέγαµε ότι είχε δυσλειτουργία πολλές
φορές. Είχε πολύ συγκεντρωτικό σύστηµα λειτουργίας. Οι ηπα-
τολόγοι και άλλες επιστηµονικές οµάδες στην ουσία δεν ελάµ-
βαναν µέρος στις αποφάσεις και δεν µπορεί να πει κανένας ότι
υπήρχε απόλυτη διαφάνεια ποιοι ασθενείς θα µεταµοσχεύονταν
σε αυτό το µεταµοσχευτικό κέντρο ή ποιοι έπαιρναν χαρτί για το
εξωτερικό για ένα ιδιωτικό τµήµα ενός βρετανικού νοσοκοµείου,
όπως γράφτηκε στις εφηµερίδες.

Παρ’ όλα αυτά, αυτά τα χρόνια πάρα πολλοί άνθρωποι στήρι-
ξαν τις ελπίδες τους και µεταµοσχεύθηκαν-χειρουργήθηκαν σ’
αυτό το νοσοκοµείο και βρέθηκαν στον αέρα µόλις ενηµερώθη-
καν για το κλείσιµο του κέντρου. ∆εν ενηµερώθηκαν όταν στα-
µάτησε η λειτουργία του κέντρου, αλλά ενηµερώθηκαν πολύ
αργότερα. Οι περισσότεροι µάλιστα ενηµερώθηκαν όταν οι ίδιοι
προσέτρεξαν στο κέντρο να δουν που βρίσκεται η αναµονή τους

5054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σε σχέση µε την µεταµόσχευση.
Γνωρίζω έναν ασθενή µε ηπατική ανεπάρκεια από την Λάρισα

ο οποίος, όταν ενηµερώθηκε ότι δεν υπάρχει κέντρο στο «Λαϊκό»,
έµεινε στον αέρα. Ζήτησε να φύγει στο εξωτερικό. ∆εν του εγκρί-
θηκε. Τον έστειλαν στο «Ιπποκράτειο» της Θεσσαλονίκης. Ακόµα
δεν ενηµερώθηκε αν µπήκε στην λίστα. Μιλάµε τώρα για µήνες
µετά. Φαντάζοµαι ότι υπάρχουν και άλλα πολλά παρόµοια περι-
στατικά. Οι άνθρωποι είναι στον αέρα και προσδοκούν από την
καινούργια Κυβέρνηση αφ’ ενός να κάνει το θέµα των µεταµο-
σχεύσεων πρώτο θέµα για χίλιους λόγους και για οικονοµικούς
λόγους και αφ’ ετέρου να λειτουργήσουν σωστά, άρτια, πλήρως,
µεταµοσχευτικά κέντρα στην Ελλάδα.

Κυρία Υπουργέ, να βάλετε ένα στόχο: µέσα σε µια τετραετία
να φτάσουµε στον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις µε-
ταµοσχεύσεις. Είναι ένας πολύ φιλόδοξος στόχος, αλλά ένας
στόχος που πρέπει να τον παλέψουµε κάποτε στην Ελλάδα για
να µην µένουµε µόνο στις τραγικές πρωτιές. Ξέρω ότι θα το προ-
σπαθήσετε και εύχοµαι να πετύχετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Η κυρία Υπουργός

έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αγαπητέ Πρόεδρε, θέλω να συµφω-
νήσω µε τον κ. Νασιώκα ότι είναι ένα ιδιαίτερα κρίσιµο, σοβαρό
θέµα που αφορά ανθρώπινες ζωές καθηµερινά.

Από τα στοιχεία της ενηµέρωσης είναι φανερό ότι υπήρξε µια
µεγάλη ολιγωρία και από την πλευρά της διοίκησης του νοσοκο-
µείου, όπως διαφαίνεται ότι υπήρχαν και διαφορετικές προσεγ-
γίσεις εντός της διοίκησης του νοσοκοµείου ως προς τη
λειτουργία του κέντρου αυτού.

Σε κάθε περίπτωση, όπως σας είπα, εµείς κάνουµε αυτήν την
προσπάθεια τώρα ώστε να επιταχυνθεί και να βρεθεί λύση σε συ-
νεργασία µε τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων.

Όσον αφορά στο γενικότερο θέµα που θέσατε, επειδή όντως
η χώρα µας είναι πάρα πολύ πίσω, και επειδή τίθενται και θέµατα
ευρύτερης πολιτικής και κατεύθυνσης, όπως σωστά είπατε, εµείς
σκεφτόµαστε συνολικά να δούµε και το θεσµικό πλαίσιο.

Θα ήθελα µε την ευκαιρία της ερώτησής σας να πω ότι ευχα-
ρίστως, αν θέλετε, στο άµεσο µέλλον, ενδεχοµένως µετά το
Πάσχα, να οργανώσουµε και µια συνεδρίαση της Επιτροπής Κοι-
νωνικών Υποθέσεων προκειµένου να κάνουµε και µια συζήτηση
πάνω σ’ αυτά τα θέµατα, καθώς και εκεί υπάρχουν πολλοί συνά-
δελφοι µε εµπειρία όπως εσείς, οι οποίοι σίγουρα έχουν πολλά
να συνεισφέρουν σε έναν ανοιχτό διάλογο. Νοµίζω ότι είναι κάτι
που δεν πρέπει να το δούµε στενά κοµµατικά. Είναι ένα ζήτηµα
πραγµατικά κρίσιµο, είναι ένα ζήτηµα που νοµίζω ότι µπορεί να
αναπτυχθεί ένας τέτοιος διάλογος και µέσα στην Βουλή και στην
αρµόδια επιτροπή, προκειµένου και εµείς πολύ γρήγορα να µπο-
ρέσουµε να φέρουµε και κάποια επιπλέον µέτρα και προτάσεις
σ’ αυτήν την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ για την δύναµή σας, κυρία Υπουργέ.
Χαιρετώντας την κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου, περνάµε

στην τελευταία ερώτηση για σήµερα την µε αριθµό 692/5-11-
2009 δεύτερη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Ελευθερίου Αυγενάκη προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την διατήρηση και επέ-
κταση των ευεργετικών διατάξεων για τις τρίτεκνες οικογένειες.

Η ερώτηση του κ. Αυγενάκη έχει ως εξής:
«Η προηγούµενη κυβέρνηση έλαβε συγκεκριµένα οικονοµικά

και θεσµικά µέτρα που αφορούν τη στήριξη των οικογενειών µε
τρία παιδιά. Στη χώρα µας, οι τρίτεκνοι γονείς αποκτούν στα-
διακά τα ίδια δικαιώµατα και απολαµβάνουν ίσες ευκαιρίες µε
τους πολύτεκνους. Ωστόσο, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του το-
πικού Τύπου, υπάρχει µία διάχυτη ανησυχία και φηµολογία στις
τρίτεκνες οικογένειες ότι ορισµένες από τις παραπάνω ευεργε-
τικές διατάξεις αναµένεται να αναθεωρηθούν. Συγκεκριµένα, ήδη
η Υπουργός Παιδείας κ. Άννα ∆ιαµαντοπούλου, κατήργησε τη
ρύθµιση που προέβλεπε για την πρόσθετη διδακτική στήριξη στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση να προσλαµβάνεται το 10% του προ-

σωπικού από τρίτεκνες οικογένειες. Στο πλαίσιο αυτό, ο Σύλλο-
γος Τριτέκνων Ηρακλείου εκφράζει τον έντονο προβληµατισµό
του σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης, αλλά και µε τη
φηµολογούµενη κατάργηση της ρύθµισης να απορροφάται το
10% των νέων δηµοσίων υπαλλήλων από τρίτεκνες οικογένειες.
Σηµειώνεται ότι µόνο στο Ηράκλειο ο αριθµός των τριτέκνων ξε-
περνά τις δεκαπέντε χιλιάδες, οι οποίοι και τα βγάζουν πέρα σε
πολύ δύσκολες κοινωνικοοικονοµικές συνθήκες.

Κατόπιν των ανωτέρω ερωτώνται οι αρµόδιοι Υπουργοί:
Πρώτον, ποιες είναι οι ακριβείς προθέσεις της Κυβέρνησης

σχετικά µε τη διατήρηση και την επέκταση των ευεργετικών δια-
τάξεων προς τις τρίτεκνες οικογένειες; Ποιες συγκεκριµένες δια-
τάξεις προτίθεστε να αναθεωρήσετε;

∆εύτερον, µε ποια συγκεκριµένα µέτρα προτίθεστε να ενισχύ-
σετε τις τρίτεκνες οικογένειες, έργο που ξεκίνησε η προηγού-
µενη κυβέρνηση;»

Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει η Υφυ-
πουργός Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Χρι-
στοφιλοπούλου.

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, θέτετε ένα ζήτηµα το οποίο είναι κρίσιµο,
γιατί άπτεται αφ’ ενός της ανάγκης να συνεχίσει και ει δυνατόν
να εµπλουτιστεί και να ολοκληρωθεί µια πολιτική δηµογραφική -
για την οποία πιστεύω ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής µε δια-
φορετική προσέγγιση, αλλά νοµίζω όλες οι πτέρυγες της Βουλής
είναι πεισµένες- και από την άλλη να προχωρήσει µία πολύ ση-
µαντική εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, ένα µεγάλο µέρος της
οποίας βασίζεται και στα οµόφωνα πορίσµατα του Εθνικού Συµ-
βουλίου Παιδείας που έγινε και ολοκληρώθηκε το Νοέµβριο.

Είναι δεδοµένη η βούληση της Κυβέρνησης, η οποία εκφρά-
στηκε άλλωστε και µε το επίδοµα αλληλεγγύης. Η Υπουργός
Υγείας που κάθεται δίπλα µου, γνωρίζει πολύ καλά ότι το επί-
δοµα αλληλεγγύης κλιµακώθηκε ανάλογα µε τον αριθµό των τέ-
κνων. Αυτό είναι µία πρώτη ένδειξη ότι η Κυβέρνηση του Γιώργου
Παπανδρέου δεν προτίθεται -το αντίθετο µάλιστα- να αγνοήσει
την παράµετρο εκείνη που αφορά τις ανάγκες µιας οικογένειας,
ανάλογα µε τον αριθµό των παιδιών που αυτή έχει.

Αλλά ας ξαναέρθουµε στα της παιδείας και στα της ερώτησής
σας. Όσον αφορά το πλαίσιο αποσπάσεων, µεταθέσεων, διορι-
σµών εκπαιδευτικών ισχύουν οι διατάξεις σήµερα ως ισχύουν και
παραµένουν. Σύντοµα θα έρθει στη Βουλή -και πάντως µετά το
Πάσχα- για πρώτη ανάγνωση αρχικά, το νοµοσχέδιο που θα
αφορά την αλλαγή αυτού του καθεστώτος.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω από εδώ, κύριε συνάδελφε και πολ-
λούς από τους άλλους συναδέλφους που µας έχουν κάνει γρα-
πτές ερωτήσεις και από το δικό σας νοµό και από άλλους νοµούς
για δύο πράγµατα. Πρώτον, ότι θα θεσπιστεί µετά από διαβού-
λευση µεταβατική περίοδος, έτσι ώστε να µην υπάρχουν βίαιες
ανατροπές στον προγραµµατισµό ζωής πολλών οικογενειών. Και
δεύτερον, ότι το νέο σύστηµα προσλήψεων και διορισµών, το
οποίο θα θεσµοθετηθεί, θα λάβει εκείνες τις πρόνοιες µέσω µο-
ριοδότησης, οι οποίες θα δώσουν τη στήριξη που πρέπει και
στους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι είναι τρίτεκνοι, αλλά και στους
εκπαιδευτικούς, οι οποίοι είναι πολύτεκνοι.

Άρα, πρόθεσή µας είναι σ’ αυτό το νέο σύστηµα να κτίσουµε,
να οικοδοµήσουµε µέσα και τα κοινωνικά κριτήρια. ∆εν θα αφή-
σουµε, λοιπόν, χωρίς την ιδιαίτερη πρόνοια και τις τρίτεκνες οι-
κογένειες. Θα έρθουµε στην επιτροπή και θα έχουµε όλο το
χρόνο να τις δείτε τις διατάξεις και να τις συζητήσουµε.

Σε ό,τι αφορά τώρα το σύστηµα διά βίου µάθησης. Και εδώ
υπάρχουν υφιστάµενες ποσοστώσεις και κριτήρια σε ό,τι αφορά
τα ινστιτούτα αρχικής κατάρτισης, τα ΙΕΚ. Πρόθεση της Κυβέρ-
νησης είναι µε συντονισµό του Υπουργείου Παιδείας να καθιε-
ρωθεί –θα έλεγα για πρώτη φορά στη χώρα- ένα σύστηµα διά
βίου µάθησης, το οποίο να πατάει στις καλές πρακτικές του πα-
ρελθόντος, αλλά να κάνει και ένα µεγάλο βήµα µπροστά. Να συν-
δέει τη διά βίου µάθηση µε τις µεγάλες αναπτυξιακές προκλήσεις
και τις προτεραιότητες της χώρας και να συνδέει τη διά βίου µά-
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θηση και µε τις πραγµατικές ανάγκες των ανθρώπων που ζητούν
δουλειά. Σήµερα περισσότερο παρά ποτέ υπάρχει αυτή η ανα-
γκαιότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θέλω, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι ο επανασχεδιασµός της
διά βίου µάθησης δεν θα αφήσει καθόλου απ’ έξω, το αντίθετο
µάλιστα, εκείνες τις ιδιαίτερες θετικές διακρίσεις που αφορούν
και την τριτεκνία και την πολυτεκνία, αλλά και άλλα ζητήµατα,
όπως το ζήτηµα της ισότητας των φύλων, δηλαδή, της πρόσβα-
σης των γυναικών, της πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία στα
συστήµατα κατάρτισης και εκπαίδευσης ενηλίκων.

Όλα αυτά θα διατηρηθούν και µέσα από διαδοχικές διαβου-
λεύσεις, νοµίζω, ότι θα βελτιωθούν οι ρυθµίσεις µε τον εποικο-
δοµητικό διάλογο που θα γίνει, όταν και αυτό το νοµοσχέδιο
έρθει στη Βουλή. Είµαστε πρόθυµοι να ακούσουµε και τις δικές
σας απόψεις και προτάσεις προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης
και της βελτίωσης των ρυθµίσεων αυτών στο νέο πλαίσιο το
οποίο εµείς θα προτείνουµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ναι, σίγουρα είναι
καλύτερα.

Ο κ. Αυγενάκης έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σας ευχαριστώ για την ενηµέρωση που µου

παρείχατε και βεβαίως χαίροµαι που συµφωνείτε και εσείς για
την κρισιµότητα του θέµατος που προκύπτει µέσα από την ερώ-
τησή µου.

Επιτρέψτε µου να σας υπενθυµίσω ότι η Κυβέρνηση της Νέας
∆ηµοκρατίας, όπως πολύ καλά γνωρίζετε και γνωρίζουµε όλοι σ’
αυτήν την Αίθουσα, έλαβε συγκεκριµένα οικονοµικά και θεσµικά
µέτρα που αφορούσαν τη στήριξη των οικογενειών µε τρία παι-
διά, προκειµένου οι συγκεκριµένοι γονείς να αποκτήσουν στη
χώρα µας σταδιακά τα ίδια δικαιώµατα και να απολαµβάνουν ίσες
ευκαιρίες µε τους πολύτεκνους.

Ενδεικτικά αναφέρω από τον τοµέα των αρµοδιοτήτων σας,
ότι το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων θεσµοθέτησε επί
των ηµερών µας µέτρα για µετεγγραφές φοιτητών, µελών τρίτε-
κνων οικογενειών, µε τους ίδιους όρους που ισχύουν για οικογέ-
νειες µε περισσότερα παιδιά, ενώ ευεργετικές διατάξεις
υιοθετήθηκαν και για τις οικογένειες µε τρία παιδιά, όµοιες µε
τις ισχύουσες γι’ αυτές µε τέσσερα και άνω και στα ινστιτούτα
διά βίου εκπαίδευσης και στα προγράµµατα διά βίου κατάρτισης
δηµοσίων ΙΕΚ.

Ωστόσο, σήµερα υπάρχει µία διάχυτη ανησυχία στις οικογέ-
νειες µε τρία παιδιά, αλλά και σε αυτές µε περισσότερα, καθώς
αναµένονται ορισµένες από τις υπάρχουσες ευεργετικές διατά-
ξεις να αναθεωρηθούν. Και αυτό είναι ήδη γεγονός, καθώς στα
οικονοµικά µέτρα, κυρία Υπουργέ, που ανακοίνωσε η Κυβέρνησή
σας δεν υπάρχει καµµία πρόνοια για τις οικογένειες µε τρία ή πε-
ρισσότερα παιδιά, οι οποίες και αποδεδειγµένα έχουν αυξηµένα
έξοδα και το καταλαβαίνουµε όλοι µας, ενώ το φορολογικό νο-
µοσχέδιο, επίσης δεν εµπεριέχει καµµία ιδιαίτερη πρόνοια γι’
αυτές τις οικογένειες.

∆εδοµένης της δύσκολης οικονοµικής συγκυρίας, αλλά και για
τη στήριξη των εν λόγω οικογενειών, κρίνω αναγκαία και ζητώ
από µέρους σας να λάβετε πρωτοβουλίες για τη λήψη µέτρων
που θα συµβάλουν στη διαφοροποίηση των οικογενειών µε τρία
και πάνω παιδιά από τα επίπονα οικονοµικά µέτρα που πήρατε
ως Κυβέρνηση, ώστε να λαµβάνονται υπ’ όψιν τα προστατευό-
µενα τέκνα κάθε οικογένειας.

Εξ ίσου κρίσιµο -και παρακαλώ κρατείστε το- είναι να υπάρξει
φορολογική απαλλαγή για τους συγκεκριµένους συµπολίτες µας
στο φόρο εισοδήµατος και στο φόρο µεγάλης ακίνητης περιου-
σίας, ίση µε το αφορολόγητο γάµου και τον αριθµό των µελών
της οικογενείας. Το ξέρω ότι τα παραπάνω θέµατα δεν άπτονται
της άµεσης αρµοδιότητάς σας, σας αφορούν, όµως, πλήρως ως
Κυβέρνηση και στο σύνολο και είναι ενδεικτικά των προτεραιο-
τήτων που εσείς θέσατε.

Ακόµα και εσείς, όπως είπατε, κυρία Υπουργέ, καταργήσατε
τη ρύθµιση που προέβλεπε την πρόσθετη διδακτική στήριξη στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, να προσλαµβάνεται, δηλαδή, το

10% του προσωπικού από τρίτεκνες οικογένειες.
Συµµετέχοντας πρόσφατα, κυρία Υπουργέ, σε συνέλευση του

Συλλόγου Τριτέκνων Ηρακλείου, αλλά έχοντας ενηµέρωση και
από άλλες συνελεύσεις σε άλλους συλλόγους τριτέκνων της
χώρας, σας διαβεβαιώνω ότι έχουν εκφραστεί πολύ έντονες ανη-
συχίες και προβληµατισµοί για τα νέα µέτρα.

Σας ερωτώ, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, καθώς αποτελείτε ένα από
τα κορυφαία στελέχη της Κυβέρνησης, ποιες είναι ακριβώς οι
προθέσεις σας, σχετικά µε τη διατήρηση και την επέκταση των
ευεργετικών διατάξεων προς τις τρίτεκνες οικογένειες; Σηµειώ-
στε ότι µόνο στο Νοµό Ηρακλείου ο αριθµός των τρίτεκνων οι-
κογενειών ξεπερνά τις δεκαπέντε χιλιάδες. Ποιες συγκεκριµένες
διατάξεις προτίθεστε να αναθεωρήσετε στο πεδίο των αρµοδιο-
τήτων σας και βέβαια, πότε; Γιατί από την πρωτολογία σας δεν
έγινε απολύτως κατανοητός ο χρόνος, το χρονοδιάγραµµα. Και
βέβαια, πρόκειται να στηρίξετε µε συγκεκριµένα µέτρα τις τρί-
τεκνες, αλλά και τις οικογένειες µε περισσότερα παιδιά; Και αν
ναι, ποια ακριβώς θα είναι αυτά τα µέτρα και οι πρωτοβουλίες
σας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ.
Μόλις µπήκε και ο τρίτεκνος!
Κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι σαφές ότι ο Σύλλογος Τριτέκνων Ηρα-
κλείου είναι πολύ δυναµικός. Πρέπει να σας πω, ότι όλοι οι συ-
νάδελφοί σας από το Ηράκλειο και του ΠΑΣΟΚ και των άλλων
πτερύγων της Βουλής, µε έχουν κυριολεκτικά βοµβαρδίσει µε
ερωτήσεις γι’ αυτό. Είναι αλήθεια όµως, ότι έχω δει και προσω-
πικά συλλόγους τριτέκνων και από άλλα µέρη της Ελλάδος, από
την βόρειο Ελλάδα, εν προκειµένω.

Θα γίνω, όµως, σαφέστερη. Νοµίζω ότι απάντησα ήδη ότι το
πρώτο κοινωνικό µέτρο της Κυβέρνησης Παπανδρέου, που ήταν
το επίδοµα αλληλεγγύης, είχε µέσα κτισµένη τη βοήθεια, ανά-
λογα µε τον αριθµό των τέκνων.

Σε ό,τι αφορά δε το φορολογικό, ορισµένα στοιχεία του οποίου
ήρθαν στην δηµοσιότητα τώρα, θα παρακαλούσα να κατατεθεί το
νοµοσχέδιο και να συζητήσουµε επ’ αυτού και να έρθει ο κ. Πα-
πακωνσταντίνου εδώ και να τα συζητήσουµε. Το να έχουµε από
µια µη αρµόδια κυβερνητική πηγή ενηµέρωση επ’ αυτού στη δια-
δικασία των ερωτήσεων, το θεωρώ µη πρέπον, κύριε συνάδελφε,
και θα ήθελα την κατανόησή σας.

Ωστόσο, σε ό,τι µας αφορά -και εδώ λυπάµαι που θα το πω, για
την πρόσθετη διδακτική στήριξη- η πρόσθετη διδακτική στήριξη
λειτουργούσε επί των ηµερών σας χωρίς κανένα απολύτως κρι-
τήριο. Όποιος ήθελε, όποιον ήθελε και πολλές φορές η πρό-
σθετη διδακτική στήριξη είχε καταντήσει ένα είδος επιδόµατος
και δεν γινόταν ποτέ τίποτα. ∆εν υπήρχε κανένα κριτήριο, καµµία
διαδικασία και δεν ξέρω καν αν αυτό το 10% υπέρ τρίτεκνων τη-
ρούνταν. ∆εν ξέρω και σε πολλές περιπτώσεις αν γινόταν καν
πρόσθετη διδακτική στήριξη.

Αυτό που κάναµε είναι, ότι από την αρχή έπρεπε να µπει κάτι
εντελώς αντικειµενικό, το οποίο και µπήκε. Αυτό όµως, δεν προ-
οιωνίζει κάτι άλλο. Είπα και είµαι σαφέστατη και θέλω να το ξα-
ναπώ: Στο νόµο που θα αλλάξει το καθεστώς προσλήψεων,
αποσπάσεων, διορισµών…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Πότε;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Σας είπα αµέσως µετά
το Πάσχα προτιθέµεθα να έρθει ο νόµος αυτός.

Πρώτον: Σε αυτόν το νόµο θα υπάρχει µεταβατική περίοδος,
που θα ισχύσει το σύστηµα το τωρινό και στο νέο σύστηµα –θα
το δείτε- θα υπάρχει µοριοδότηση και για τις πολύτεκνες και για
τις τρίτεκνες οικογένειες. Άρα, θα ληφθεί πρόνοια.

Όσον αφορά τη δια βίου µάθηση, που θα έρθει λίγο αργότερα,
επίσης θα υπάρχει πρόνοια. Θα το σχεδιάσουµε στην πράξη και
όπως σας είπα θα αφορά, όχι µόνο τα ζητήµατα των οικογενειών
µε πολλά παιδιά, αλλά θα αφορά και άλλες κατηγορίες συµπο-
λιτών µας που έχουν ανάγκη.
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Τέλος, σε ό,τι αφορά τη µέριµνα για τις µετεγγραφές φοιτη-
τών, δεν προτιθέµεθα αυτήν τη στιγµή, κύριε συνάδελφε, να αλ-
λάξουµε αυτό το καθεστώς. Αυτό το καθεστώς ισχύει, παρέχει
κάποιες, αν θέλετε, ευνοϊκές ρυθµίσεις και σωστά, στις οικογέ-
νειες µε πολλά παιδιά. Εκείνο που πρέπει να κάνουµε, και εσείς
και εµείς, εµείς κυρίως ως Κυβέρνηση, αλλά εδώ θέλουµε και τη
στήριξη του Κοινοβουλίου µέσω του ελέγχου που είναι να µην
υπάρχουν καταστρατηγήσεις. ∆υστυχώς έχουν δει το φως της
δηµοσιότητας πολλές περιπτώσεις που καταστρατηγείται αυτό
το πλαίσιο. ∆ηλαδή, έχουµε δυστυχώς πολλές φορές κηδεµονίες
«µαϊµού», για να µπορέσουν να θεωρηθούν τρίτεκνοι και να µε-
τεγγράψουν το παιδί τους. Αυτά τα καταδικάζουµε. Αυτά θα τα
περιορίσουµε, έως και θα τα εξαλείψουµε.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω, ότι πιστεύω ότι οι εκπαιδευτικοί

εκείνοι, οι οποίοι έχουν τη µέριµνα να φροντίσουν πολλά παιδιά,
έχουν και το µεράκι και τη δηµιουργικότητα να προσφέρουν µέσα
στην τάξη.

Θέλουµε, λοιπόν, τους τρίτεκνους και πολύτεκνους εκπαιδευ-
τικούς ενεργούς µέσα στην τάξη και στην πρώτη γραµµή για το
νέο σχολείο, για τις µεγάλες αλλαγές στην παιδεία, που πατούν
στο διάλογο που έγινε ήδη και θεωρώ ότι πρώτοι θα δώσουν το
καλό παράδειγµα και θα µας δώσουν τη δυνατότητα να τους
αξιοποιήσουµε στην πρώτη γραµµή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

την Υφυπουργό, κ. Χριστοφιλοπούλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε

η συζήτηση των αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερησία διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων, που είναι γραµµένα
στην ηµερησία διάταξη.

Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης.

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: «Σύγχρονες διατάξεις
για την Ελληνική Ιθαγένεια και την πολιτική συµµετοχή οµογενών
και νοµίµως διαµενόντων µεταναστών και άλλες ρυθµίσεις».

Το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί στο σύνολο στη συνέχεια.
Του ιδίου Υπουργείου
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Σύστηµα επιλογής προϊσταµένων οργανι-
κών µονάδων µε αντικειµενικά και αξιοκρατικά κριτήρια –Σύ-
σταση Ειδικού Συµβουλίου Επιλογής Προϊσταµένων (ΕΙ.Σ.Ε.Π.)
και λοιπές διατάξεις».

Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί κατά τη σηµερινή συνεδρίαση.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιω-

µάτων.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου: «Επιλογή δικαστικών λειτουργών στις κορυ-
φαίες θέσεις της ∆ικαιοσύνης και επαναφορά του αυτοδιοίκητου
των δικαστηρίων».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το νοµοσχέδιο κρα-

τήθηκε και θα συζητηθεί κατά τη συνήθη διαδικασία.
Επανερχόµεθα στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερι-

κών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Σύγ-
χρονες διατάξεις για την Ελληνική Ιθαγένεια και την πολιτική
συµµετοχή οµογενών και νοµίµως διαµενόντων µεταναστών και
άλλες ρυθµίσεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο ως διενεµήθη;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Απο-

κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Σύγχρονες δια-
τάξεις για την Ελληνική Ιθαγένεια και την πολιτική συµµετοχή
οµογενών και νοµίµως διαµενόντων µεταναστών και άλλες ρυθ-
µίσεις», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Σύγχρονες διατάξεις για την Ελληνική Ιθαγένεια και την πο-
λιτική συµµετοχή οµογενών και νοµίµως διαµενόντων µετανα-
στών και άλλες ρυθµίσεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΤΟΥ ΚΩ∆ΙΚΑ

ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΙΘΑΓΕΝΕΙΑΣ

Άρθρο 1

1. Το άρθρο 1 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, όπως αυτός
κυρώθηκε µε το ν. 3284/2004 και ισχύει (ΦΕΚ 217 Α’), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«Ι. Αυτοδίκαια, µε τη γέννηση

Άρθρο 1

1. Το τέκνο Έλληνα ή Ελληνίδας αποκτά από τη γέννησή του
την Ελληνική Ιθαγένεια.

2. Την Ελληνική Ιθαγένεια αποκτά από τη γέννησή του όποιος
γεννιέται σε ελληνικό έδαφος, εφόσον:

α. ένας από τους γονείς του έχει γεννηθεί στην Ελλάδα και κα-
τοικεί µόνιµα στη Χώρα από τη γέννησή του ή

β. δεν αποκτά αλλοδαπή ιθαγένεια µε τη γέννησή του ούτε
µπορεί να αποκτήσει τέτοια µε σχετική δήλωση των γονέων του
στις οικείες αλλοδαπές αρχές, αν το δίκαιο της ιθαγένειας των
γονέων του απαιτεί την υποβολή παρόµοιας δήλωσης, ή

γ. είναι άγνωστης ιθαγένειας, εφόσον η αδυναµία διαπίστω-
σης της τυχόν αποκτώµενης µε τη γέννηση αλλοδαπής ιθαγέ-
νειας δεν οφείλεται σε άρνηση συνεργασίας γονέα.»

2. Μετά το άρθρο 1 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, προ-
στίθεται νέο άρθρο 1Α ως εξής:

«Ια. Με δήλωση και αίτηση, λόγω γέννησης
ή φοίτησης σε σχολείο στην Ελλάδα

Άρθρο 1Α

1. Τέκνο αλλοδαπών που γεννιέται και συνεχίζει να ζει στην Ελ-
λάδα από γονείς που διαµένουν µόνιµα και νόµιµα και οι δυο στη
Χώρα επί πέντε τουλάχιστον συνεχή έτη, αποκτά από τη γέννησή
του την Ελληνική Ιθαγένεια, εφόσον οι γονείς του υποβάλουν
κοινή σχετική δήλωση και αίτηση εγγραφής του τέκνου στο δη-
µοτολόγιο του δήµου της µόνιµης κατοικίας του, µέσα σε τρία
έτη από τη γέννηση. Σε περίπτωση µεταγενέστερης υποβολής
της δήλωσης και αίτησης, η ιθαγένεια αποκτάται από την υπο-
βολή τους. Αν το τέκνο γεννήθηκε πριν τη συµπλήρωση της πε-
νταετούς νόµιµης διαµονής και από τους δύο γονείς στη Χώρα,
η κοινή δήλωση και αίτηση εγγραφής υποβάλλεται µε την παρέ-
λευση της πενταετούς συνεχούς νόµιµης διαµονής και του δεύ-
τερου γονέα, το δε τέκνο αποκτά την Ελληνική Ιθαγένεια από την
υποβολή τους.

2. Τέκνο αλλοδαπών που έχει ολοκληρώσει επιτυχώς την πα-
ρακολούθηση έξι τουλάχιστον τάξεων ελληνικού σχολείου στην
Ελλάδα και κατοικεί µόνιµα και νόµιµα στη Χώρα αποκτά την Ελ-
ληνική Ιθαγένεια από τη συµπλήρωση του εξαετούς χρόνου φοί-
τησης µε κοινή δήλωση και αίτηση εγγραφής στο δηµοτολόγιο
του δήµου µόνιµης κατοικίας του που υποβάλλουν οι γονείς του
µέσα σε τρία έτη από τη συµπλήρωση του χρόνου αυτού. Σε πε-
ρίπτωση µεταγενέστερης υποβολής της δήλωσης και αίτησης
και µέχρι την ενηλικίωση του τέκνου, η ιθαγένεια αποκτάται από
την υποβολή της σχετικής δήλωσης και αίτησης.

3. Η Ελληνική Ιθαγένεια αποκτάται από τέκνα αλλοδαπών µε
δήλωση των γονέων τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις των προη-
γούµενων παραγράφων του παρόντος άρθρου, µόνον εφόσον
και οι δύο γονείς τους διαµένουν νοµίµως στην Ελλάδα δυνάµει
σχετικού νόµιµου τίτλου σε ισχύ.

4. Τη δήλωση και αίτηση των προηγούµενων παραγράφων του
παρόντος άρθρου µπορεί να υποβάλει στην περίπτωση τέκνου
µονογονεϊκής οικογένειας ή τέκνου δικαιούχου διεθνούς προ-
στασίας (αναγνωρισµένου πρόσφυγα, προσώπου που έχει υπα-
χθεί σε καθεστώς επικουρικής προστασίας ή ανιθαγενούς), ο
τυχόν εναποµείνας γονέας ή αυτός στον οποίο έχει ανατεθεί η
γονική µέριµνα του ανηλίκου ή ασκεί αυτήν εν τοις πράγµασι κατ’
αποκλειστικότητα, εφόσον συντρέχουν στο πρόσωπό του οι λοι-
πές σχετικές προϋποθέσεις. Σε περιπτώσεις ασυνόδευτων ανη-
λίκων στους οποίους έχει χορηγηθεί καθεστώς διεθνούς
προστασίας τη δήλωση και αίτηση υποβάλλει ο επίτροπος ή ο
εκπρόσωπος του ανηλίκου που έχει ορισθεί σύµφωνα µε την παρ.
1 του άρθρου 30 του π.δ. 906/2008 (ΦΕΚ 152 Α’).

5. Πριν τη διενέργεια της εγγραφής στο δηµοτολόγιο ο δήµος
αποστέλλει αµέσως αντίγραφα των δικαιολογητικών που προ-
σκοµίστηκαν για διασταύρωση µε τα στοιχεία που τηρούνται
στις αρµόδιες υπηρεσίες, που παρέχουν τη σχετική επιβεβαίωση.
Με την επιβεβαίωση των σχετικών στοιχείων, ο δήµος, µέσα σε
δεκαπέντε ηµέρες, αποστέλλει την αίτηση και τα συνοδευτικά δι-
καιολογητικά στις αρµόδιες υπηρεσίες της οικείας Περιφέρειας.
Ο Γενικός Γραµµατέας της Περιφέρειας, µέσα σε δύο µήνες από
την παραλαβή του φακέλου, µε πράξη του, η οποία δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εντέλλεται τον οικείο δήµο
να εγγράψει το τέκνο των δηλούντων στο δηµοτολόγιό του. Η
εγγραφή στο δηµοτολόγιο διενεργείται µέσα σε έξι µήνες από
την υποβολή της δήλωσης και αίτησης.

6. Εφόσον η δήλωση και αίτηση εγγραφής στο δηµοτολόγιο,

5058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



που προβλέπεται στις παραγράφους 1 και 2 του παρόντος άρ-
θρου, δεν υποβλήθηκε από κοινού από τους γονείς µέχρι την ενη-
λικίωσή του, το τέκνο αποκτά την Ελληνική Ιθαγένεια µε δήλωση
και αίτηση εγγραφής στο δηµοτολόγιο, που το ίδιο δικαιούται να
υποβάλει στον δήµο όπου κατοικεί νόµιµα και µόνιµα δυνάµει
σχετικού νόµιµου τίτλου σε ισχύ, µέσα σε αποκλειστική προθε-
σµία τριών ετών από την συµπλήρωση του 18ου έτους της ηλι-
κίας του. Η αίτηση απορρίπτεται αν συντρέχει ποινικό κώλυµα,
κατά την περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 5 ή λόγοι
δηµόσιας ή εθνικής ασφάλειας, κατά το άρθρο 5Β. Η διερεύνηση
της συνδροµής των αρνητικών προϋποθέσεων του προηγούµε-
νου εδαφίου διενεργείται µε ανάλογη εφαρµογή της προβλεπό-
µενης στην παράγραφο 2 του άρθρου 7 διαδικασίας και εντός
προθεσµίας έξι µηνών. Η σχετική διαδικασία και προθεσµίες ανα-
στέλλονται σύµφωνα µε τη διάταξη της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 31. Η απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Περιφέρειας
εκδίδεται εντός έτους από την υποβολή της δήλωσης και αίτη-
σης. Η Ελληνική Ιθαγένεια αποκτάται στην περίπτωση αυτή από
την υποβολή της δήλωσης και αίτησης.

7. ∆εν συνιστούν κατά την έννοια του παρόντος νόµου τίτλο
νόµιµης διαµονής δελτία, βεβαιώσεις υποβολής δικαιολογητικών
ή άλλα έγγραφα που επιτρέπουν την προσωρινή διαµονή του κα-
τόχου τους µέχρι την κρίση αιτήµατός του από την αρµόδια δι-
οικητική ή δικαστική αρχή ή την ολοκλήρωση εκκρεµούς
διοικητικής διαδικασίας που τους αφορά. Την κατοχή οριστικού
τίτλου νόµιµης διαµονής σε ισχύ κατά την υποβολή της δήλωσης
και αίτησης εγγραφής εκ µέρους των γονέων ή του ίδιου του τέ-
κνου, µετά την ενηλικίωσή του, σύµφωνα µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος άρθρου, ελέγχει η αρµόδια αρχή.

8. Για την υποβολή των προβλεπόµενων στο παρόν άρθρο δη-
λώσεων και αιτήσεων εγγραφής σε δηµοτολόγιο καταβάλλεται
παράβολο ύψους 100 ευρώ, που εισπράττεται από τον οικείο
δήµο και διατίθεται αποκλειστικά για την λειτουργία των υπηρε-
σιών που είναι αρµόδιες για τη διεκπεραίωση των δηλώσεων και
αιτήσεων και τη διενέργεια των σχετικών εγγραφών.»

Άρθρο 2

Το άρθρο 5 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 5
Τυπικές προϋποθέσεις πολιτογράφησης

1. Ο αλλοδαπός που επιθυµεί να γίνει Έλληνας πολίτης µε πο-
λιτογράφηση πρέπει:

α. Να είναι ενήλικος κατά το χρόνο της υποβολής της δήλωσης
πολιτογράφησης.

β. Να µην έχει καταδικασθεί αµετάκλητα για αδίκηµα που τέ-
λεσε εκ δόλου, κατά την τελευταία δεκαετία πριν από την υπο-
βολή της αίτησης πολιτογράφησης, σε ποινή στερητική της
ελευθερίας τουλάχιστον ενός έτους ή τουλάχιστον έξι µηνών και
ανεξαρτήτως χρόνου έκδοσης της καταδικαστικής απόφασης,
για εγκλήµατα προσβολών του πολιτεύµατος, προδοσίας της
Χώρας, ανθρωποκτονίας από πρόθεση και επικίνδυνης σωµατι-
κής βλάβης, εγκλήµατα σχετικά µε την εµπορία και τη διακίνηση
ναρκωτικών, τη νοµιµοποίηση εσόδων από παράνοµες δραστη-
ριότητες, διεθνή οικονοµικά εγκλήµατα, εγκλήµατα µε χρήση
µέσων υψηλής τεχνολογίας, εγκλήµατα περί το νόµισµα, εγκλή-
µατα σχετικά µε την εµπορία παιδιών, την παιδική πορνεία και
την παιδική πορνογραφία (ν. 3625/2007, ΦΕΚ 290 Α’) εγκλήµατα
συγκρότησης ή ένταξης ως µέλους σε εγκληµατική οργάνωση
κατά την έννοια του άρθρου 187 του Ποινικού Κώδικα και εγκλή-
µατα του άρθρου 187 Α του Ποινικού Κώδικα, αντίστασης κατά
της αρχής, αρπαγής ανηλίκων, κατά της γενετήσιας ελευθερίας
και οικονοµικής εκµετάλλευσης της γενετήσιας ζωής, κλοπής,
ληστείας, απάτης, υπεξαίρεσης, εκβίασης, τοκογλυφίας, του
νόµου περί µεσαζόντων, πλαστογραφίας, ψευδούς βεβαίωσης,
υφαρπαγής ψευδούς βεβαίωσης, συκοφαντικής δυσφήµισης, λα-
θρεµπορίας, εγκλήµατα που αφορούν τα όπλα, αρχαιότητες, την
προώθηση µεταναστών που στερούνται τίτλου παραµονής στο

εσωτερικό της Χώρας ή τη διευκόλυνση µεταφοράς ή προώθη-
σής τους ή της εξασφάλισης καταλύµατος σε αυτούς για από-
κρυψη.

γ. Να µην τελεί υπό απέλαση ή άλλη εκκρεµότητα του καθε-
στώτος νόµιµης παραµονής του στη Χώρα.

δ. Να διαµένει στην Ελλάδα νόµιµα για επτά συνεχή έτη πριν
από την υποβολή της αίτησης πολιτογράφησης. Στο χρόνο νό-
µιµης παραµονής δεν προσµετράται ο χρόνος που διάνυσε ο αλ-
λοδαπός στην Ελλάδα ως διπλωµατικός ή διοικητικός υπάλληλος
ξένης Χώρας. Για τους κατόχους ιθαγένειας κράτους - µέλους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τους συζύγους Έλληνα ή Ελληνίδας
µε τέκνο, όσους έχουν τη γονική µέριµνα τέκνου Ελληνικής Ιθα-
γένειας, εφόσον αυτή δεν αποκτήθηκε σύµφωνα µε το άρθρο 1Α
παρ. 2, τους αναγνωρισµένους πολιτικούς πρόσφυγες και ανι-
θαγενείς αρκεί η προηγούµενη νόµιµη διαµονή αυτών στην Ελ-
λάδα επί µια τουλάχιστον συνεχή τριετία. Για τους συζύγους
Ελλήνων διπλωµατικών υπαλλήλων προσµετράται για τη συ-
µπλήρωση του παραπάνω χρόνου και ο χρόνος παραµονής τους
στο εξωτερικό λόγω της υπηρεσίας των Ελλήνων συζύγων τους,
εφόσον έχουν συµπληρώσει, οποτεδήποτε, ένα έτος διαµονής
στην Ελλάδα. Για τους οµογενείς και για όσους έχουν γεννηθεί
και κατοικούν συνεχώς στην Ελλάδα δεν απαιτείται η χρονική
προϋπόθεση της επταετούς διαµονής.

ε. Να κατέχει έναν από τους παρακάτω τίτλους νόµιµης δια-
µονής:

αα) άδεια επί µακρόν διαµένοντος, κατ’ εφαρµογή των διατά-
ξεων του π.δ. 150/2006 (ΦΕΚ 160 Α’),

αβ) βεβαίωση ή άλλον τίτλο διαµονής που χορηγείται σε πολί-
τες κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε βάση τις δια-
τάξεις του π.δ. 106/2007 (ΦΕΚ 135 Α’),

αγ) δελτίο ή άλλον τίτλο διαµονής που χορηγείται σε µέλη οι-
κογένειας Έλληνα πολίτη ή πολίτη κράτους - µέλους της Ευρω-
παϊκής Ένωσης ή σε γονείς ανηλίκου ηµεδαπού, κατ’ εφαρµογή
των διατάξεων των άρθρων 61, 63 και 94 του ν. 3386/2005,

αδ) δελτίο αναγνωρισµένου πολιτικού πρόσφυγα ή καθεστώς
επικουρικής προστασίας ή µέλους οικογένειας κατόχου τέτοιου
δελτίου, συµπεριλαµβανοµένων και αυτών που έχουν χορηγηθεί,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του προϊσχύσαντος π.δ/τος 61/1999
(ΦΕΚ 63 Α’), καθώς και των προεδρικών διαταγµάτων 90/2008
(ΦΕΚ 138 Α’), 96/2008 (ΦΕΚ 152 Α’), 167/2008 (ΦΕΚ 223 Α’) και
81/2009 (ΦΕΚ 99 Α’), όπως έχουν τροποποιηθεί και ισχύουν,

αε) ταξιδιωτικά έγγραφα ή ειδικό δελτίο που έχουν χορηγηθεί
από ηµεδαπή αρχή, σύµφωνα µε τις διατάξεις της ∆ιεθνούς Σύµ-
βασης της Νέας Υόρκης, περί του καθεστώτος των ανιθαγενών,
η οποία έχει κυρωθεί µε το ν. 139/1975 (ΦΕΚ 176 Α’),

αστ) δελτίο ή άλλον τίτλο διαµονής οµογενούς κάθε τύπου,
εκτός από Ειδικό ∆ελτίο Ταυτότητας Οµογενούς.

2. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης, µπορεί να τροποποιούνται, αντικαθίστανται ή καταρ-
γούνται τίτλοι οριστικής διαµονής που αναφέρονται στο υπό
στοιχείο ε’ της προηγούµενης παραγράφου και να προστίθενται
νέοι τίτλοι νόµιµης διαµονής.»

Άρθρο 3

Μετά το άρθρο 5 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας προστίθε-
νται άρθρα 5Α και 5Β ως εξής:

«Άρθρο 5Α
Ουσιαστικές προϋποθέσεις πολιτογράφησης

1. Ο αλλοδαπός που επιθυµεί να γίνει Έλληνας πολίτης µε πο-
λιτογράφηση πρέπει, πέραν των προϋποθέσεων του προηγού-
µενου άρθρου:

α. Να γνωρίζει επαρκώς την Ελληνική γλώσσα, ώστε να εκ-
πληρώνει τις υποχρεώσεις που απορρέουν από την ιδιότητα του
Έλληνα πολίτη.

β. Να έχει ενταχθεί οµαλά στην οικονοµική και κοινωνική ζωή
της Χώρας. Για τη διακρίβωση της οµαλής ένταξης του αιτού-
ντος στην Ελληνική κοινωνία συνεκτιµώνται ιδίως τα εξής στοι-
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χεία: η εξοικείωση µε την Ελληνική ιστορία και τον Ελληνικό πο-
λιτισµό, η επαγγελµατική και εν γένει οικονοµική δραστηριότητά
του, τυχόν δηµόσιες ή κοινωφελείς δραστηριότητές του, ενδε-
χόµενη φοίτησή του σε ελληνικούς εκπαιδευτικούς φορείς, η
συµµετοχή του σε κοινωνικές οργανώσεις ή συλλογικούς φορείς
µέλη των οποίων είναι Έλληνες πολίτες, τυχόν συγγενικός του
δεσµός και εξ αγχιστείας µε Έλληνα πολίτη, η εκ µέρους του
σταθερή εκπλήρωση των φορολογικών του υποχρεώσεων,
καθώς και των υποχρεώσεών του προς οργανισµούς κοινωνικής
ασφάλισης, η κατά κυριότητα κτήση ακινήτου για κατοικία και η
εν γένει περιουσιακή του κατάσταση.

γ. Να έχει τη δυνατότητα να συµµετέχει ενεργά και ουσιαστικά
στην πολιτική ζωή της Χώρας, σεβόµενος τις θεµελιώδεις αρχές
οι οποίες τη διέπουν. Για τη δυνατότητα συµµετοχής στην πολι-
τική ζωή συνεκτιµώνται ιδίως τα εξής στοιχεία: η επαρκής εξοι-
κείωση µε τους θεσµούς του πολιτεύµατος της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και την πολιτική ζωή της Χώρας και η βασική γνώση
της Ελληνικής πολιτικής ιστορίας, ιδίως της σύγχρονης. Ειδική
βαρύτητα στην εκτίµηση περί υιοθέτησης της Ελληνικής πολιτι-
κής ταυτότητας έχουν η συµµετοχή σε συλλογικούς φορείς, πο-
λιτικές ενώσεις ή σωµατεία όπου συµµετέχουν και Έλληνες
πολίτες, καθώς και η προηγούµενη συµµετοχή στις εκλογές της
πρωτοβάθµιας τοπικής αυτοδιοίκησης.

2. Για τη συνδροµή των προϋποθέσεων που προβλέπονται
στην προηγούµενη παράγραφο γνωµοδοτεί η Επιτροπή Πολιτο-
γράφησης, η οποία συνιστάται µε το άρθρο 12.

3. Για τη διακρίβωση της συνδροµής επί µέρους ουσιαστικών
προϋποθέσεων της παραγράφου 1 η κρίση της αρµόδιας Επι-
τροπής Πολιτογράφησης στηρίζεται και σε ειδική δοκιµασία
(τεστ) που η Επιτροπή µπορεί να διεξάγει. Οι προδιαγραφές της
ειδικής δοκιµασίας και κάθε άλλο θέµα σχετικά µε την οργάνωση
και το περιεχόµενό της ρυθµίζονται µε κοινή απόφασή των
Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης και Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων.

Άρθρο 5Β
Λόγοι ασφαλείας

Στο πρόσωπο του αλλοδαπού που επιθυµεί να γίνει Έλληνας
πολίτης δεν θα πρέπει να συντρέχουν λόγοι δηµόσιας ή εθνικής
ασφάλειας. Σχετικά µε τη συνδροµή τέτοιων λόγων στο πρόσωπο
του αιτούντος παρέχουν γνώµη οι αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη µε τη διαδικασία που ορί-
ζεται παρακάτω στο άρθρο 7.»

Άρθρο 4

Το άρθρο 6 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 6
∆ικαιολογητικά πολιτογράφησης

1. Ο αλλοδαπός που επιθυµεί να πολιτογραφηθεί ως Έλληνας,
υποβάλλει δήλωση στο δήµο της µόνιµης διαµονής του και αί-
τηση πολιτογράφησης στις υπηρεσίες της Περιφέρειας στην
οποία υπάγεται ο δήµος.

2. Η δήλωση πολιτογράφησης γίνεται ενώπιον του δηµάρχου
µε την παρουσία δύο Ελλήνων πολιτών ως µαρτύρων. Η δήλωση
καταχωρείται σε ειδικό πρωτόκολλο και αντίγραφό της χορηγεί-
ται στον δηλώσαντα µαζί µε έντυπο αίτησης όπου αναγράφο-
νται όλες οι προϋποθέσεις κτήσης Ελληνικής Ιθαγένειας µε
πολιτογράφηση.

3. Η αίτηση πολιτογράφησης απευθύνεται προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης
και συνοδεύεται από:

α. Αντίγραφο της δήλωσης πολιτογράφησης.
β. Αντίγραφο διαβατηρίου, ταξιδιωτικού εγγράφου ή άλλου

αποδεικτικού ταυτοπροσωπίας.
γ. Έναν από τους αναφερόµενους, υπό στοιχείο ε’ του άρθρου

5 του παρόντος, τίτλους νόµιµης διαµονής σε ισχύ.
δ. Πιστοποιητικό γέννησης ή άλλο ισοδύναµο πιστοποιητικό

που προβλέπεται από τη νοµοθεσία της Χώρας πρώτης ιθαγέ-
νειας. Αν ο αλλοδαπός είναι δικαιούχος διεθνούς προστασίας ως
πολιτικός πρόσφυγας ή έχει υπαχθεί σε καθεστώς επικουρικής
προστασίας ή είναι ανιθαγενής και αδυνατεί να προσκοµίσει πι-
στοποιητικό γέννησης, αρκεί η πράξη αναγνώρισής του ως πο-
λιτικού πρόσφυγα, υπαγωγής του στο καθεστώς επικουρικής
προστασίας ή το οικείο δελτίο ανιθαγενούς, αντίστοιχα. Αν ο αλ-
λοδαπός έχει γεννηθεί στην Ελλάδα, αρκεί η ληξιαρχική πράξη
γέννησης. Αν ο αλλοδαπός αδυνατεί αντικειµενικά να κατέχει δια-
βατήριο, κατά την έννοια της παραγράφου 1 εδάφιο γ’ του άρ-
θρου 84 του ν. 3386/ 2005, αρκεί η άδεια διαµονής που
χορηγείται στις περιπτώσεις αυτές σύµφωνα µε την προαναφε-
ρόµενη διάταξη.

ε. Εκκαθαριστικό σηµείωµα ή αντίγραφο δήλωσης φορολογίας
εισοδήµατος του τελευταίου οικονοµικού έτους.

στ. Αριθµό µητρώου κοινωνικής ασφάλισης (Α.Μ.Κ.Α.).
ζ. Παράβολο επτακοσίων (700) ευρώ. Για την επανυποβολή αί-

τησης πολιτογράφησης το οφειλόµενο παράβολο περιορίζεται
στα διακόσια (200) ευρώ. Οµογενείς, κάτοχοι ιθαγένειας κρά-
τους - µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και αναγνωρι-
σµένοι πολιτικοί πρόσφυγες και ανιθαγενείς οφείλουν µε κάθε
αίτησή τους να καταβάλλουν παράβολο ύψους εκατό (100)
ευρώ.»

Άρθρο 5

Το άρθρο 7 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 7
∆ιαδικασία πολιτογράφησης

1. Η αρµόδια για θέµατα ιθαγένειας υπηρεσία της Περιφέρειας
ελέγχει την πληρότητα του φακέλου και τη συνδροµή των τυπι-
κών προϋποθέσεων που προβλέπονται στο άρθρο 5. Αν αυτές
δεν συντρέχουν, ο Γενικός Γραµµατέας της Περιφέρειας απορ-
ρίπτει την αίτηση.

2. Εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις του άρθρου 5 του πα-
ρόντος, η αρµόδια υπηρεσία της Περιφέρειας αναζητεί αυτε-
παγγέλτως πιστοποιητικό ποινικού µητρώου για δικαστική χρήση
και πιστοποιητικό µη απέλασης και απευθύνει, µέσω της αστυ-
νοµικής αρχής του τόπου διαµονής του αιτούντος, ερώτηµα
προς τις αρµόδιες υπηρεσίες ασφαλείας του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη, αν συντρέχουν στο πρόσωπο του αιτούντος
λόγοι δηµόσιας ή εθνικής ασφάλειας για την απόρριψη του αι-
τήµατος. Οι υπηρεσίες ασφαλείας υποχρεούνται να απαντήσουν
µέσα σε προθεσµία τεσσάρων µηνών, µπορούν όµως, σε κάθε
περίπτωση, να διαβιβάσουν τη γνώµη τους απευθείας προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης σε οποιοδήποτε στάδιο της διαδικασίας. Η παράλειψη
των υπηρεσιών ασφαλείας να αποστείλουν εγκαίρως γνώµη δεν
κωλύει την έκδοση της απόφασης του Υπουργού.

3. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία της προηγούµενης πα-
ραγράφου, η αίτηση πολιτογράφησης διαβιβάζεται προς την Επι-
τροπή Πολιτογράφησης και εξετάζεται χωρίς τη γνώµη αυτή.
Παραλλήλως, η αρµόδια υπηρεσία της Περιφέρειας καλεί τον
αλλοδαπό σε συνέντευξη, σε συγκεκριµένο τόπο και χρόνο, ενώ-
πιον της Επιτροπής Πολιτογράφησης. Με την ίδια πρόσκληση ο
αλλοδαπός καλείται να προσκοµίσει στην Επιτροπή Πολιτογρά-
φησης στοιχεία που πιστοποιούν ότι γνωρίζει την Ελληνικής
γλώσσα, καθώς και όσα άλλα στοιχεία κρίνει ο ίδιος χρήσιµα για
να τεκµηριώσουν ότι συντρέχουν στο πρόσωπό του οι ουσιαστι-
κές προϋποθέσεις της πολιτογράφησης.

4. Η κλήση του αλλοδαπού αιτούντος σε συνέντευξη γίνεται
µε απόδειξη. Μη εµφάνισή του δικαιολογείται µόνο για λόγους
αντικειµενικής αδυναµίας. Σε περίπτωση αδικαιολόγητης µη εµ-
φάνισης, η αίτηση πολιτογράφησης απορρίπτεται από τον
Υπουργό.

5. Η Επιτροπή µπορεί να διεξάγει ειδική δοκιµασία (τεστ),
σύµφωνα µε τους ειδικότερους όρους της κοινής υπουργικής
απόφασης που προβλέπεται στην παράγραφο 3 του άρθρου 5Α.
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6. Η Επιτροπή Πολιτογράφησης συντάσσει αναλυτικό πρα-
κτικό στο οποίο αναφέρονται τα ερωτήµατα που υπέβαλε και οι
σχετικές απαντήσεις των προσώπων που παρουσιάσθηκαν ενώ-
πιόν της για συνέντευξη. Στη συνέχεια, εισήγηση της Επιτροπής
Πολιτογράφησης, συνοδευόµενη από το πρακτικό και τον πλήρη
φάκελο της υπόθεσης, διαβιβάζεται στο Υπουργείο Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και κοινοποιεί-
ται στον αιτούντα, ο οποίος έχει το δικαίωµα να διατυπώσει εγ-
γράφως αντιρρήσεις σχετικά µε το περιεχόµενό της ενώπιον του
Συµβουλίου Ιθαγένειας µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δεκα-
πέντε ηµερών. ∆εν κοινοποιούνται στον ενδιαφερόµενο αναλυτι-
κές κρίσεις και πραγµατικά περιστατικά και στοιχεία που
αφορούν ζητήµατα δηµόσιας ή εθνικής ασφάλειας που τυχόν πε-
ριέχονται στο σώµα της εισήγησης.

7. Σε περίπτωση αµφιβολιών του ως προς την ορθότητα της
περιεχόµενης στην εισήγηση της Επιτροπής Πολιτογράφησης
αξιολόγησης, ο Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης µπορεί να παραπέµπει την υπόθεση
για διατύπωση γνώµης στο Συµβούλιο Ιθαγένειας που προβλέ-
πεται στο άρθρο 28.

8. Οι οµογενείς αλλοδαποί που είναι κάτοχοι τίτλου διαµονής
οµογενούς δεν καλούνται σε συνέντευξη ενώπιον της οικείας Επι-
τροπής Πολιτογράφησης, ο Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης αποφασίζει χωρίς
προηγούµενη γνώµη αυτής, πλην των περιπτώσεων εκείνων για
τις οποίες αυτός παραπέµπει το σχετικό φάκελο στην Επιτροπή
για τη διενέργεια συνέντευξης και τη διατύπωση γνώµης. Την
υπόθεση παραπέµπει ο Υπουργός ιδίως όταν ανακύπτουν αµφι-
βολίες αν το πρόσωπο που επιδιώκει να πολιτογραφηθεί υπό την
ιδιότητα του οµογενούς πληροί τις ουσιαστικές προϋποθέσεις
πολιτογράφησης.»

Άρθρο 6

Το άρθρο 8 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 8
Απόφαση πολιτογράφησης – Αιτιολόγηση

1. Η πολιτογράφηση γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Εσω-
τερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Η απόφαση επί αίτησης πολιτογράφησης αιτιολογείται κατά
τις διατάξεις του Κώδικα ∆ιοικητικής ∆ιαδικασίας.

3. Υποβολή νέας αίτησης για πολιτογράφηση επιτρέπεται µετά
την παρέλευση έτους από την απόρριψη της προηγούµενης.»

Άρθρο 7

Στο άρθρο 9 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, όπως αυτός
κυρώθηκε µε τον ν. 3284/2004 και ισχύει, προστίθεται νέα παρά-
γραφος 4 ως εξής:

«4. Τον όρκο του παρόντος άρθρου δίδει και όποιος αποκτά
την Ελληνική Ιθαγένεια µε δήλωση µετά την ενηλικίωσή του κατά
το άρθρο 1Α του παρόντος Κώδικα, µέσα σε ένα έτος από τη δή-
λωση αυτή.»

Άρθρο 8

Το άρθρο 12 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 12
Επιτροπή Πολιτογράφησης

1. Σε κάθε Περιφέρεια συνιστάται Επιτροπή Πολιτογράφησης
η οποία αποτελείται από:

α. Τον προϊστάµενο της οικείας Γενικής ∆ιεύθυνσης της Περι-
φέρειας ως Πρόεδρο.

β. Ένα µέλος ∆.Ε.Π. Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος, που

εδρεύει εντός των ορίων της οικείας Περιφέρειας, στο γνωστικό
αντικείµενο της Κοινωνιολογίας, της Ψυχολογίας ή συγγενών
κλάδων. Το µέλος και τον αναπληρωτή του υποδεικνύει το αρ-
µόδιο όργανο διοίκησης του οικείου Α.Ε.Ι..

γ. Υπάλληλο της ∆ιεύθυνσης Ιθαγένειας του Υπουργείου Εσω-
τερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης. Τη
θέση αυτού καταλαµβάνει από 1ης Ιανουαρίου 2011 εκπρόσω-
πος του δευτεροβάθµιου φορέα τοπικής αυτοδιοίκησης στην πε-
ριφέρεια του οποίου ανήκει ο δήµος υποβολής της αίτησης
πολιτογράφησης και ο οποίος ορίζεται µαζί µε τον αναπληρωτή
του µε πλειοψηφία των δύο τρίτων του εκλεγµένου Συµβουλίου
του φορέα. Σε περίπτωση που ο δευτεροβάθµιος Ο.Τ.Α. παρα-
λείψει να ορίσει εκπρόσωπό του µέσα σε προθεσµία τριών µηνών
από τη λήξη της θητείας της προηγούµενης σύνθεσης, αντ`
αυτού ορίζεται ως µέλος της Επιτροπής, µε πλήρη θητεία, υπάλ-
ληλος της ∆ιεύθυνσης Ιθαγένειας του Υπουργείου Εσωτερι-
κών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονική ∆ιακυβέρνησης.

δ. Τον προϊστάµενο της αρµόδιας ∆ιεύθυνσης της Περιφέ-
ρειας, και

ε. Μέλος που υποδεικνύει µαζί µε τον αναπληρωτή του, σύµ-
φωνα µε τον κανονισµό λειτουργίας της, η Εθνική Επιτροπή ∆ι-
καιωµάτων του Ανθρώπου.

2. Η Επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του Γενικού Γραµ-
µατέα της οικείας Περιφέρειας. Με την ίδια απόφαση ορίζονται
οι αναπληρωτές του Προέδρου και των µελών της Επιτροπής,
που υποδεικνύονται µε τον ίδιο τρόπο, καθώς και υπάλληλος κλά-
δου ΠΕ ∆ιοικητικού της αρµόδιας ∆ιεύθυνσης της Περιφέρειας,
ο οποίος θα ασκεί χρέη γραµµατέα της Επιτροπής, µαζί µε τον
αναπληρωτή του. Στην Επιτροπή συµµετέχει ως εισηγητής,
χωρίς δικαίωµα ψήφου, ο υπάλληλος που χειρίζεται την υπό-
θεση.

3. Η θητεία των µελών της Επιτροπής Πολιτογράφησης είναι
διετής.

4. Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Οικονοµικών καθορίζεται η
αµοιβή των µελών της Επιτροπής, του γραµµατέα και του ειση-
γητή.»

Άρθρο 9

Το άρθρο 19 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται
ως εξής:

«ΙV. Απώλεια της Ελληνικής Ιθαγένειας που
αποκτήθηκε από τέκνα αλλοδαπών µε δήλωση

ή πολιτογράφηση των γονέων τους

Άρθρο 19

1. Τέκνα αλλοδαπών που έγιναν Έλληνες ενώ ήταν ανήλικα,
µε κοινή δήλωση των γονέων τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις των
παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 1Α, ή µε την πολιτογράφηση
γονέα τους, σύµφωνα µε το άρθρο 11, µπορούν να αποβάλουν
την Ελληνική Ιθαγένεια, υποβάλλοντας σχετική δήλωση και αί-
τηση στο δήµο, του οποίου είναι δηµότες ή, αν κατοικούν στην
αλλοδαπή, στην Ελληνική προξενική αρχή του τόπου µόνιµης κα-
τοικίας τους, µέσα σε προθεσµία ενός έτους από την ενηλικίωσή
τους. Αντίγραφο της δήλωσης και αίτησης διαβιβάζεται αµελλητί
στην οικεία Περιφέρεια και το Υπουργείο Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης.

2. Για την αποβολή της Ελληνικής Ιθαγένειας εκδίδεται, µέσα
σε ένα µήνα από την παραλαβή του σχετικού φακέλου, απόφαση
του Γενικού Γραµµατέα της Περιφέρειας, µε την οποία αυτός
αποδέχεται την αίτηση. Η απόφαση δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.

3. Η αίτηση δεν γίνεται αποδεκτή, εφόσον δια της αποδοχής
της ο αιτών καθίσταται ανιθαγενής.»

Άρθρο 10

Στο άρθρο 25 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας προστίθενται
νέες παράγραφοι 3 και 4 ως εξής:
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«3. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης και Οικονοµικών και γνώµη του Γενικού Γραµµατέα της
Περιφέρειας, µπορεί να συνιστώνται διευθύνσεις ιθαγένειας σε
κάθε Περιφέρεια και τµήµατα ιθαγένειας ανά νοµό της Περιφέ-
ρειας ως υπηρεσίες αυτής. Με το ίδιο διάταγµα καθορίζεται η
έδρα τους, η διάρθρωση των οργανικών µονάδων τους και η κα-
τανοµή των αρµοδιοτήτων µεταξύ τους, ο αριθµός και τα προ-
σόντα του προσωπικού τους, καθώς και οι κλάδοι από τους
οποίους επιλέγονται οι προϊστάµενοι των µονάδων τους και ρυθ-
µίζεται κάθε συναφές θέµα. Ειδικά στις Περιφέρειες Αττικής και
Κεντρικής Μακεδονίας µπορεί να συνιστώνται µέχρι τρεις και δύο
αντίστοιχα διευθύνεις, των οποίων η κατά τόπον αρµοδιότητα κα-
θορίζεται µε το ίδιο προεδρικό διάταγµα.

4. Κάθε έτος οι Περιφέρειες αποστέλλουν στο Υπουργείο Εσω-
τερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης στα-
τιστικά στοιχεία όσον αφορά τη µε οποιαδήποτε βάση κτήση και
απώλεια ιθαγένειας που εµπίπτει στο πεδίο των αρµοδιοτήτων
τους. Τα στοιχεία αυτά συγκεντρώνονται µέχρι το τέλος Μαρτίου
του επόµενου έτους, δηµοσιεύονται στην ιστοσελίδα του Υπουρ-
γείου και περιλαµβάνουν:

α. ηµεροµηνία γέννησης,
β. φύλο,
γ. οικογενειακή κατάσταση,
δ. τόπο κατοικίας,
ε. διάρκεια διαµονής στην Ελλάδα,
στ. νοµική βάση κτήσης,
ζ. προηγούµενη ιθαγένεια.»

Άρθρο 11

Το άρθρο 28 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 28
Συµβούλιο Ιθαγένειας

1. Το Συµβούλιο Ιθαγένειας
α. αποφαίνεται:
αα) επί αντιρρήσεων που υποβάλλουν αιτούντες αλλοδαποί

κατά της εισήγησης Επιτροπής Πολιτογράφησης ή
αβ) για υπόθεση που παραπέµπει σε αυτό ο Υπουργός για τη

διατύπωση γνώµης επί της εισήγησης Επιτροπής Πολιτογράφη-
σης,

β. γνωµοδοτεί για θέµατα ιθαγένειας κατά τις κείµενες διατά-
ξεις.

2. Το Συµβούλιο Ιθαγένειας συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης και αποτελείται από:

α. ένα επίτιµο µέλος του Συµβουλίου της Επικρατείας, ως Πρό-
εδρο,

β. τον Γενικό Γραµµατέα Μεταναστευτικής Πολιτικής του
Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης,

γ. έναν Νοµικό Σύµβουλο του Κράτους,
δ. έναν καθηγητή ή αναπληρωτή καθηγητή του Ιδιωτικού ∆ιε-

θνούς ∆ικαίου, καθώς και έναν καθηγητή ή αναπληρωτή καθη-
γητή του ∆ηµοσίου ∆ιεθνούς ∆ικαίου ή του Συνταγµατικού
∆ικαίου, ηµεδαπού Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος,

ε. τον Προϊστάµενο της ∆ιεύθυνσης Ιθαγένειας του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρ-
νησης.

Τα µέλη του Συµβουλίου που απουσιάζουν ή κωλύονται ανα-
πληρώνονται από τους οριζόµενους ή τους νόµιµους αναπλη-
ρωτές τους.

3. Στο Συµβούλιο µετέχει χωρίς ψήφο, ως εισηγητής, και ο
Προϊστάµενος του αρµόδιου Τµήµατος της ∆ιεύθυνσης Ιθαγέ-
νειας του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρο-
νικής ∆ιακυβέρνησης, τον οποίο αναπληρώνει ο νόµιµος
αναπληρωτής του.

4. Για τη λειτουργία του Συµβουλίου Ιθαγένειας εφαρµόζονται

οι διατάξεις των άρθρων 13-15 του ν. 2690/ 1999 (ΦΕΚ 45 Α’).»

Άρθρο 12

Το άρθρο 31 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 31
Προθεσµίες

1. Για την πολιτογράφηση τίθενται οι εξής ειδικές προθεσµίες
από την υποβολή της αίτησης:

α. Έξι µήνες από την κατάθεση στην Περιφέρεια της αίτησης
πολιτογράφησης µέχρι την κλήση του ενδιαφεροµένου σε συνέ-
ντευξη ενώπιον της Επιτροπής Πολιτογράφησης. Εντός του δια-
στήµατος αυτού οφείλει η αρµόδια υπηρεσία της Περιφέρειας
να αναζητήσει αυτεπαγγέλτως τα δικαιολογητικά που αναφέρο-
νται στο εδάφιο α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 7, καθώς και
τη γνώµη των αρµόδιων υπηρεσιών ασφαλείας του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη. Αν η αίτηση δεν είναι πλήρης, η προθε-
σµία αρχίζει από τη συµπλήρωση του οικείου φακέλου ή την επα-
νυποβολή πλήρους της αίτησης. Τυχόν καθυστέρηση της
αποστολής των αυτεπαγγέλτως αναζητηθέντων δικαιολογητικών
δεν αναστέλλει την περαιτέρω εξέταση του φακέλου.

β. Τέσσερις µήνες από την κλήση του αιτούντος για συνέ-
ντευξη έως και την υποβολή της εισήγησης της Επιτροπής προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης.

γ. ∆ύο µήνες για την έκδοση της σχετικής υπουργικής από-
φασης και τη δηµοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως.

2. Επί αίτησης καθορισµού ιθαγένειας τίθεται προθεσµία δε-
καοκτώ µηνών από την υποβολή της αίτησης µέχρι την έκδοση
απόφασης.

3. Αν η υπόθεση δεν µπορεί να διεκπεραιωθεί µέσα στις πα-
ραπάνω προθεσµίες, η αρµόδια υπηρεσία γνωστοποιεί εγγρά-
φως στον ενδιαφερόµενο τους λόγους της καθυστέρησης. Το
σχετικό έγγραφο κοινοποιείται και στον Υπουργό Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, που µπορεί να
παραγγέλλει την κατά προτεραιότητα ολοκλήρωση της διαδικα-
σίας µέσα στην προβλεπόµενη προθεσµία.

4. Τις παραπάνω προθεσµίες, καθώς και την εν γένει διαδικα-
σία της πολιτογράφησης αναστέλλουν εκκρεµείς ποινικές δίκες
για αδικήµατα που επισύρουν ποινή στερητική της ελευθερίας
ανώτερης του έτους, καθώς και για λοιπά αδικήµατα, η καταδίκη
για τα οποία συνιστά κώλυµα πολιτογράφησης. Ανασταλτικό
αποτέλεσµα έχει επίσης η υποβολή αντιρρήσεων από τον αιτού-
ντα ενώπιον του Συµβουλίου Ιθαγένειας, καθώς και η παραπο-
µπή της υπόθεσης σε αυτό από τον Υπουργό.»

Άρθρο 13

Στο άρθρο 32 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, όπως αυτός
κυρώθηκε µε το ν. 3284/2004 και ισχύει, προστίθεται νέα παρά-
γραφος 3 ως εξής:

«3. Τα δικαιολογητικά που πρέπει να συνοδεύουν τη δήλωση
και αίτηση εγγραφής στο δηµοτολόγιο που προβλέπεται στο
άρθρο 1Α του παρόντος Κώδικα, καθώς και κάθε άλλο, σχετικό
θέµα για την εκτέλεση των διατάξεων αυτού καθορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΜΜΕΤΟΧΗ ΟΜΟΓΕΝΩΝ ΚΑΙ ΝΟΜΙΜΩΣ

∆ΙΑΜΕΝΟΝΤΩΝ ΜΕΤΑΝΑΣΤΩΝ ΣΤΗΝ ΑΝΑ∆ΕΙΞΗ
ΤΩΝ ΑΙΡΕΤΩΝ ΟΡΓΑΝΩΝ ΤΗΣ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ

ΤΟΠΙΚΗΣ ΑΥΤΟ∆ΙΟΙΚΗΣΗΣ

Άρθρο 14
∆ικαίωµα του εκλέγειν

Οµογενείς και λοιποί αλλοδαποί υπήκοοι τρίτων χωρών µπο-
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ρούν να συµµετέχουν στις εκλογές της πρωτοβάθµιας τοπικής
αυτοδιοίκησης µε δικαίωµα ψήφου εφόσον:

1. Έχουν συµπληρώσει το δέκατο όγδοο έτος της ηλικίας
τους.

2. ∆εν έχουν καταδικαστεί τελεσίδικα για έγκληµα ή καταδίκη
για το οποίο συνεπάγεται, αν είναι Έλληνες πολίτες, την απο-
στέρηση των πολιτικών δικαιωµάτων σύµφωνα µε τα άρθρα 59
και 60 του Ποινικού Κώδικα.

3. Εντάσσονται σε µια από τις ακόλουθες κατηγορίες νοµίµως
διαµενόντων στη Χώρα αλλοδαπών:

α. είναι κάτοχοι Ειδικού ∆ελτίου Ταυτότητας Οµογενούς ή τίτ-
λου διαµονής ως µέλη οικογένειας κατόχου τέτοιου ∆ελτίου και
έχουν συµπληρώσει, από την υποβολή της αίτησης για την από-
κτηση του ∆ελτίου ή τίτλου αντίστοιχα, πενταετή συνεχή και νόµιµη
διαµονή στη Χώρα,

β. είναι κάτοχοι άδειας διαµονής αόριστης διάρκειας ή δεκαε-
τούς διάρκειας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2910/2001 (ΦΕΚ
91 Α’) και της παραγράφου 2 του άρθρου 91 του ν. 3386/2005,
όπως ισχύει,

γ. έχουν υπαχθεί, στο καθεστώς των επί µακρόν διαµενόντων,
κατ’ εφαρµογή, των διατάξεων του π.δ. 150/ 2006 (ΦΕΚ 160 Α’)
ή στο προβλεπόµενο µε την ειδική ρύθµιση της παραγράφου 7
του άρθρου 40 του ν. 3731/ 2008 (ΦΕΚ 263 Α’),

δ. είναι κάτοχοι «δελτίων µόνιµης διαµονής», ως µέλη οικογέ-
νειας Έλληνα πολίτη ή πολίτη κράτους - µέλους της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, κατ’ εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 63 του
ν. 3386/2005 και του άρθρου 17 του π.δ. 106/2007 (ΦΕΚ 135 Α’)
καθώς και δελτίων ή αδειών παραµονής ως µέλη οικογένειας Έλ-
ληνα πολίτη ή πολίτη κράτους - µέλους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, έχοντας διανύσει πέντε συνεχή έτη νόµιµης διαµονής στη
Χώρα,

ε. είναι γονείς ανηλίκων Ελλήνων πολιτών, σύµφωνα µε το
άρθρο 94 του ν. 3386/2005, όπως ισχύει, και έχουν συµπληρώσει
πενταετή συνεχή και νόµιµη διαµονή στη Χώρα,

στ. έχουν αναγνωρισθεί ως πολιτικοί πρόσφυγες ή έχουν υπα-
χθεί στο καθεστώς επικουρικής προστασίας ή προστασίας για
ανθρωπιστικούς λόγους, των µελών της οικογένειάς τους συ-
µπεριλαµβανοµένων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του προϊσχύσα-
ντος προεδρικού διατάγµατος 61/1999 (ΦΕΚ 63 Α’), καθώς και
των προεδρικών διαταγµάτων 90/2008 (ΦΕΚ 138 Α’), 96/2008
(ΦΕΚ 152 Α’), 167/2008 (ΦΕΚ 223 Α’) και 81/2009 (ΦΕΚ 99 Α’),
όπως έχουν τροποποιηθεί, εφόσον έχουν συµπληρώσει συνεχή
πενταετή και νόµιµη διαµονή στη Χώρα από την υποβολή του
σχετικού αιτήµατος,

ζ. είναι κάτοχοι ταξιδιωτικών εγγράφων ή ειδικού δελτίου που
έχουν χορηγηθεί από ηµεδαπή αρχή, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της ∆ιεθνούς Σύµβασης της Νέας Υόρκης, περί του καθεστώτος
των ανιθαγενών, η οποία έχει κυρωθεί µε το ν. 139/1975 (ΦΕΚ
176 Α’) και έχουν συµπληρώσει πενταετή συνεχή και νόµιµη δια-
µονή στη Χώρα από την αίτησης χορήγησης των παραπάνω τίτ-
λων,

η. έχουν τίτλο παραµονής ως οµογενείς και έχουν συµπλη-
ρώσει από τη χορήγησή του πενταετή συνεχή και νόµιµη παρα-
µονή στη Χώρα, η οποία πιστοποιείται κατόπιν σχετικής
βεβαίωσης της αρχής που τον εξέδωσε.

Άρθρο 15
Αίτηση εγγραφής στους ειδικούς

εκλογικούς καταλόγους

1. Τα πρόσωπα που ανήκουν σε µια από τις αναφερόµενες στο
προηγούµενο άρθρο κατηγορίες και επιθυµούν να ασκήσουν το
δικαίωµα του εκλέγειν οφείλουν να υποβάλλουν σχετική αίτηση
εγγραφής τους σε ειδικό εκλογικό κατάλογο του δήµου στον
οποίο υπέβαλαν την αίτηση για τη χορήγηση του εν ισχύι τίτλου
διαµονής τους, εφόσον κατοικούν µόνιµα εκεί. Τα πρόσωπα που
ανήκουν στις περιπτώσεις 3 στοιχεία α’, στ’, ζ’ και η’ του προη-
γούµενου άρθρου οφείλουν να υποβάλλουν την αίτηση εγγρα-
φής στο δήµο στον οποίο διαµένουν κατά τα δύο τουλάχιστον
τελευταία έτη.

2. Ο δικαιούµενος να εγγραφεί σε ειδικό εκλογικό κατάλογο,

ο οποίος έχει µετοικήσει σε δήµο άλλον από αυτόν στον οποίο
υπέβαλε την αίτηση για τη χορήγηση του εν ισχύι τίτλου διαµο-
νής του, καθώς και κάθε εγγεγραµµένος σε ειδικό εκλογικό κα-
τάλογο, που έχει µετοικήσει σε άλλο δήµο, µπορεί να εγγραφεί
στον ειδικό εκλογικό κατάλογο του δήµου της κατοικίας του εφό-
σον διαµένει εκεί τα δύο τουλάχιστον τελευταία έτη από την ηµε-
ροµηνία γνωστοποίησης της µετεγκατάστασης στην αρµόδια
υπηρεσία της οικείας Περιφέρειας.

3. Η αίτηση εγγραφής σε ειδικό εκλογικό κατάλογο πρέπει να
συνοδεύεται από:

α. Επικυρωµένο αντίγραφο του κατά περίπτωση υφιστάµενου
τίτλου διαµονής εν ισχύι. Για την εγγραφή σε ειδικό εκλογικό κα-
τάλογο τον αναγκαίο τίτλο νόµιµης διαµονής δεν αντικαθιστά βε-
βαίωση κατάθεσης δικαιολογητικών είτε για την το πρώτον
χορήγηση είτε για την ανανέωση άδειας διαµονής.

β. Επικυρωµένο αντίγραφο ισχυρού διαβατηρίου. Εξαιρούνται
όσοι εµπίπτουν στις περιπτώσεις αντικειµενικής αδυναµίας κα-
τοχής διαβατηρίου, κατά την έννοια της παραγράφου 1 εδάφιο
γ’ του άρθρου 84 του ν. 3386/ 2005, όπως ισχύει, καθώς και όσων
ανήκουν στις περιπτώσεις 3 στ’, ζ’ και η’ του άρθρου 14.

γ. Τα αναγκαία δικαιολογητικά για την απόδειξη συµπλήρωσης
διετούς διάρκειας κατοικίας στο δήµο, στους ειδικούς καταλό-
γους του οποίου πρόκειται να γίνει η εγγραφή, εφόσον αυτό
απαιτείται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου. Για
την απόδειξη της διετούς τουλάχιστον διάρκειας της διαµονής
στο δήµο της Χώρας, στους εκλογικούς καταλόγους του οποίου
πρόκειται να γίνει η εγγραφή, εφαρµόζονται τα όσα προβλέπο-
νται για τη µεταδηµότευση των Ελλήνων πολιτών στο άρθρο 15
παρ. 7 του Κώδικα ∆ήµων και Κοινοτήτων (κ.ν. 3463/2006, ΦΕΚ
114 Α’), όπως ισχύει κάθε φορά.

δ. Πιστοποιητικό ποινικού µητρώου για δικαστική χρήση. Το εν
λόγω πιστοποιητικό µπορεί να αναζητείται αυτεπαγγέλτως από
τις υπηρεσίες του δήµου.

Άρθρο 16
Άσκηση του δικαιώµατος

1. Το δικαίωµα του εκλέγειν ασκείται αποκλειστικά από τους
εγγεγραµµένους στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους του
προηγούµενου άρθρου, που κατά το χρόνο της ψηφοφορίας κα-
τέχουν έναν από τους περιοριστικά αναφερόµενους στο άρθρο
14 του παρόντος νόµου τίτλους διαµονής σε ισχύ.

2. Οι εγγεγραµµένοι στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους
ψηφίζουν µαζί µε τους λοιπούς εκλογείς στα εκλογικά τµήµατα
που έχουν ορισθεί, σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις.

3. Η αναγνώριση των εκλογέων διενεργείται µε βάση τον επι-
δεικνυόµενο κατά την ψηφοφορία τίτλο νόµιµης διαµονής σε
ισχύ και ισχυρό διαβατήριό τους, όπου τούτο απαιτείται.

Άρθρο 17
∆ικαίωµα του εκλέγεσθαι

1. Εκλογείς, εγγεγραµµένοι στους ειδικούς εκλογικούς κατα-
λόγους του άρθρου 15 του παρόντος, που κατά την ηµέρα διε-
νέργειας των εκλογών έχουν συµπληρώσει το εικοστό πρώτο
έτος της ηλικίας τους, µπορούν να εκλεγούν δηµοτικοί σύµβου-
λοι, σύµβουλοι δηµοτικών διαµερισµάτων και τοπικοί σύµβουλοι,
µε την πρόσθετη προϋπόθεση ότι διαθέτουν επαρκή γνώση της
Ελληνικής γλώσσας για την άσκηση των καθηκόντων τους και τη-
ρούν τους όρους της παραγράφου 1 του άρθρου 34 του Κώδικα
∆ήµων και Κοινοτήτων (κ.ν. 3463/2006, ΦΕΚ 114 Α’), όπως
ισχύει κάθε φορά.

2. Οι περιορισµοί κατοχής αξιωµάτων της παραγράφου 11 του
άρθρου 3 του π.δ. 133/1997 (ΦΕΚ 121 Α’), όπως τροποποιήθηκε
µε το π.δ. 164/1997 (ΦΕΚ 145 Α’), το π.δ. 320/1999 (ΦΕΚ 305 Α’)
και το π.δ. 130/2002 (ΦΕΚ 107 Α’), καταλαµβάνουν και τα πρό-
σωπα της προηγούµενης παραγράφου.

3. Οι εκλογείς της παραγράφου 1 ανακηρύσσονται ως υπο-
ψήφιοι από το αρµόδιο ∆ικαστήριο εφόσον κατέχουν έγκυρο
τίτλο διαµονής και ισχυρό διαβατήριο, µε την επιφύλαξη των
εξαιρέσεων της παραγράφου 3β του άρθρου 15 του παρόντος.
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4. Με την κατάθεση δήλωσης υποψηφιότητας κάθε υποψήφιος
οφείλει να συνυποβάλλει, επιπλέον των όσων ορίζονται γενικώς
από την κείµενη νοµοθεσία του Κώδικα ∆ήµων και Κοινοτήτων,
και τα ακόλουθα δικαιολογητικά:

α. υπεύθυνη δήλωση µε την οποία δηλώνεται η ιθαγένεια και
η διεύθυνση της µόνιµης κατοικίας του στην Ελληνική επικρά-
τεια, ότι γνωρίζει επαρκώς την Ελληνική γλώσσα για την άσκηση
των καθηκόντων σε περίπτωση εκλογής του, καθώς και ότι δεν
είναι υποψήφιος για τις δηµοτικές εκλογές στην Ελλάδα σε άλλο
δήµο, ούτε σε άλλο συνδυασµό του ίδιου δήµου,

β. βεβαίωση εγγραφής στον ειδικό εκλογικό κατάλογο του
δήµου όπου είναι υποψήφιος,

γ. επικυρωµένο αντίγραφο του κατά περίπτωση υφιστάµενου
τίτλου διαµονής σε ισχύ. Για την άσκηση του δικαιώµατος του
εκλέγεσθαι ως έγκυρος τίτλος διαµονής λογίζεται και η βεβαί-
ωση κατάθεσης δικαιολογητικών για την ανανέωση άδειας η
ισχύς της οποίας έχει λήξει,

δ. επικυρωµένο αντίγραφο του διαβατηρίου, µε την επιφύλαξη
των εξαιρέσεων της παραγράφου 3β του άρθρου 15 του παρό-
ντος.

Άρθρο 18
Σύνταξη ειδικών εκλογικών καταλόγων

1. Για τους εκλογείς του άρθρου 14 του παρόντος συντάσσο-
νται ειδικοί εκλογικοί κατάλογοι κατά δήµο, εκλογικό διαµέρισµα
ή και συνοικισµό, οι οποίοι περιλαµβάνουν τα εξής στοιχεία:
φύλο, επώνυµο, κύριο όνοµα ή ονόµατα, όνοµα πατέρα, όνοµα
µητέρας, όνοµα συζύγου και το γένος αν πρόκειται για έγγαµη
γυναίκα που φέρει το επώνυµο του συζύγου, ακριβή ηµεροµηνία
και τόπος γέννησης (ηµέρα, µήνας, έτος), διεύθυνση κατοικίας
στην Ελλάδα (δήµος ή κοινότητα ή τοπικό διαµέρισµα, οδός και
αριθµός), ιθαγένεια, αριθµός διαβατηρίου, όπου τούτο απαιτεί-
ται, αριθµό του κατά περίπτωση υφιστάµενου τίτλου νόµιµης δια-
µονής σε ισχύ, καθώς και ειδικό εκλογικό αριθµό. Τα
ονοµατεπωνυµικά στοιχεία των εκλογέων αυτών αναγράφονται
µε λατινικούς ή ελληνικούς χαρακτήρες, κατά αντιστοίχιση προς
εκείνους των σχετικών νοµιµοποιητικών τους εγγράφων. Εφόσον
δεν υπάρχει ακριβής ηµεροµηνία γέννησης του εκλογέα λογίζε-
ται ότι γεννήθηκε την 1η Ιανουαρίου του έτους γέννησης.

2. Πριν από την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλό-
γους οι δήµοι διασταυρώνουν τα στοιχεία που δηλώνονται µε τα
καταχωρισµένα στα ηλεκτρονικά ή άλλα αρχεία κατόχων τίτλων
νόµιµης διαµονής που τηρούνται στο Υπουργείο Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και στο Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη, αντιστοίχως, µε εξαίρεση όσους
κατέχουν τίτλο ή έγγραφο διαµονής ως οµογενείς αλλοδαποί,
στην περίπτωση των οποίων αρκεί η προσκόµιση πρόσφατης βε-
βαίωσης της αρχής που τα έχει χορηγήσει. Η διασταύρωση διε-
νεργείται είτε µε την αποστολή των στοιχείων που δηλώθηκαν
προς τις κατά περίπτωση αρµόδιες υπηρεσίες των προαναφερ-
θέντων Υπουργείων είτε µέσω κατάλληλης µηχανογραφικής
εφαρµογής των δήµων που οι υπηρεσίες αυτές ενηµερώνουν σε
διαρκή βάση. Αν υπάρχει ασυµφωνία των στοιχείων, δεν πραγ-
µατοποιείται η εγγραφή, οι δε υπηρεσίες του δήµου παραπέ-
µπουν τον ενδιαφερόµενο στην αρµόδια για την άρση της
ασυµφωνίας αρχή.

Άρθρο 19
Τήρηση και ενηµέρωση ειδικών εκλογικών καταλόγων Ειδι-

κές περιπτώσεις διαγραφής

1. Για την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους, τη
διαγραφή, τις µεταβολές και τις ενστάσεις εφαρµόζονται ανα-
λόγως οι διατάξεις των άρθρων 7 έως και 20 του π.δ. 96/2007
(ΦΕΚ 116 Α’), όπως αυτό ισχύει κάθε φορά.

2. Οι εκλογείς του άρθρου 14 παράγραφος 1 του παρόντος
νόµου διαγράφονται από τους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους:

α. µε αίτησή τους,
β. εάν εκλείψουν οι προϋποθέσεις για την άσκηση του δικαι-

ώµατος του εκλέγειν,

γ. αν αποκτήσουν την Ελληνική Ιθαγένεια.
Η ∆ιεύθυνση Ιθαγένειας του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης υποχρεούται να ενη-
µερώνει εγκαίρως τη ∆ιεύθυνση Εκλογών σχετικά µε
διενεργηθείσες πολιτογραφήσεις οµογενών και αλλοδαπών.

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονι-
κής ∆ιακυβέρνησης µεριµνά για τη διαγραφή από τους ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους αυτών που στερήθηκαν το εκλογικό
τους δικαίωµα. Για την εφαρµογή της παραγράφου αυτής τα
γραφεία ποινικού µητρώου και τα Πρωτοδικεία στέλνουν το
πρώτο δεκαήµερο κάθε διµήνου στο Υπουργείο Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης καταστάσεις
µε όλα τα απαραίτητα στοιχεία για την αναγνώριση των εκλο-
γέων αυτών στους εκλογικούς καταλόγους και γνωστοποιούν την
άρση των σχετικών συνεπειών, λόγω ανάκλησης των οικείων απο-
φάσεων ή λήξης των ποινών.

Άρθρο 20

Για τα όρια ηλικίας, τη στέρηση του δικαιώµατος του εκλέ-
γειν, τα κωλύµατα, ασυµβίβαστα και λοιπούς περιορισµούς του
δικαιώµατος του εκλέγεσθαι, καθώς και κάθε άλλο ζήτηµα που
δεν ρυθµίζεται ειδικά από τις διατάξεις των άρθρων 14 έως και
19 του παρόντος, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του π.δ.
133/1997 (ΦΕΚ 121 Α’), της νοµοθεσίας για την εκλογή βουλευ-
τών και του Κώδικα ∆ήµων και Κοινοτήτων, όπως κάθε φορά
ισχύουν.

Άρθρο 21

1. Κατά την πρώτη εφαρµογή των άρθρων 14 έως και 20 του
παρόντος, η προθεσµία εγγραφής στους ειδικούς εκλογικούς
καταλόγους του άρθρου 17 λήγει την 30ή Ιουνίου 2010. Με από-
φαση του Υπουργού Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρο-
νικής ∆ιακυβέρνησης προσδιορίζονται οι λοιπές προδιαγραφές
για τη σύνταξη των καταλόγων, την επικοινωνία µεταξύ υπηρε-
σιών ή για την εγκατάσταση των απαραίτητων τεχνικών εφαρµο-
γών, καθώς και κάθε άλλο θέµα που είναι αναγκαίο για την
εφαρµογή των εν λόγω άρθρων.

2. Με όµοια απόφαση µπορεί να χορηγηθεί παράταση της προ-
θεσµίας της προηγούµενης παραγράφου για χρονικό διάστηµα
που δεν θα υπερβαίνει τους δύο µήνες.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΤΕΛΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 22
Εκκρεµείς αιτήσεις πολιτογράφησης

1. Εκκρεµείς αιτήσεις πολιτογράφησης διεκπεραιώνονται σύµ-
φωνα µε τις προϊσχύουσες διατάξεις περί πολιτογράφησης. Για
τη διατύπωση της εισήγησης της Επιτροπής Πολιτογράφησης
εκτιµώνται οι ουσιαστικές προϋποθέσεις των άρθρων 5Α και 5Β
του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, η δε απόφαση πολιτογράφη-
σης αιτιολογείται σύµφωνα µε το άρθρο 8 παρ. 2 του ίδιου Κώ-
δικα. Σε περίπτωση διαπίστωσης ότι ο ενδιαφερόµενος
αλλοδαπός έχει συµπληρώσει τουλάχιστον πέντε έτη συνεχούς
νόµιµης διαµονής στην Ελλάδα, η εκκρεµής αίτησή του δεν
απορρίπτεται εξ αυτού του λόγου.

2. Η λειτουργία της Επιτροπής Πολιτογράφησης του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρ-
νησης, µε τη συγκρότηση και τις αρµοδιότητες που
προβλέπονται από το άρθρο 12 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγέ-
νειας, όπως αυτό ίσχυε πριν από την τροποποίησή του µε το
άρθρο 8 του παρόντος νόµου, παρατείνεται µέχρι την έκδοση
αποφάσεως επί των εκκρεµών κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος αιτήσεων πολιτογράφησης.

3. Οι εκκρεµείς αιτήσεις πολιτογράφησης και καθορισµού ιθα-
γένειας διεκπεραιώνονται εντός προθεσµίας τριών ετών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.
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Άρθρο 23
Πολιτογράφηση οµογενών κατόχων Ε.∆.Τ.Ο.

1. Οµογενείς κάτοχοι Ειδικών ∆ελτίων Ταυτότητας Οµογενούς
(Ε.∆.Τ.Ο.) αποκτούν την Ελληνική Ιθαγένεια µε απόφαση του Γε-
νικού Γραµµατέα της Περιφέρειας του τόπου µόνιµης κατοικίας
τους. Η σχετική αίτηση υποβάλλεται στην αρµόδια υπηρεσία της
Περιφέρειας του τόπου µόνιµης κατοικίας των ενδιαφεροµένων
και συνοδεύεται από:

α) αντίγραφο διαβατηρίου ή άλλου αποδεικτικού ταυτοπρο-
σωπίας,

β) ειδικό δελτίο ταυτότητας οµογενούς,
γ) πιστοποιητικό γέννησης ή άλλο ισοδύναµο πιστοποιητικό

που προβλέπεται από τη νοµοθεσία της Χώρας πρώτης ιθαγέ-
νειας,

δ) παράβολο ύψους 100 ευρώ.
2. Αν ο ενδιαφερόµενος έχει γεννηθεί στην Ελλάδα, αρκεί η

ληξιαρχική πράξη γέννησης. Η αρµόδια υπηρεσία της Περιφέ-
ρειας αναζητεί αυτεπαγγέλτως πιστοποιητικό ποινικού µητρώου
για δικαστική χρήση και υποβάλλει ερώτηµα σχετικά µε τη συν-
δροµή λόγων δηµόσιας τάξης και ασφάλειας σε βάρος του εν-
διαφεροµένου στις αρµόδιες αστυνοµικές αρχές, οι οποίες
οφείλουν να απαντούν εντός της προθεσµίας και υπό τους όρους
των εδαφίων β’ και γ’ της παρ. 2 του άρθρου 7 του Κώδικα Ελ-
ληνικής Ιθαγένειας. Εφόσον δεν συντρέχουν στο πρόσωπο του
αιτούντος ποινικά κωλύµατα από αυτά που προβλέπονται στο
άρθρο 5 παράγραφος 1 στοιχείο β’ του Κώδικα Ελληνικής Ιθα-
γένειας, όπως τροποποιείται µε τον παρόντα νόµο, ή λόγοι δη-
µόσιας ασφάλειας, ο Γενικός Γραµµατέας της Περιφέρειας
προχωρεί στην έκδοση της σχετικής απόφασης χωρίς συνέ-
ντευξη του ενδιαφεροµένου ενώπιον της οικείας Επιτροπής Πο-
λιτογράφησης ή εισήγησης αυτής. Ο Γενικός Γραµµατέας της
Περιφέρειας µπορεί να παραπέµψει την υπόθεση στην Επιτροπή
ιδίως λόγω αµφιβολιών, αν πληρούνται οι ουσιαστικές προϋπο-
θέσεις πολιτογράφησης του άρθρου 5Α του Κώδικα Ελληνικής
Ιθαγένειας.

3. Για την απόκτηση της Ελληνικής Ιθαγένειας απαιτείται η δη-
µοσίευση της απόφασης του Γενικού Γραµµατέα της Περιφέ-
ρειας στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ενώ εφαρµόζεται
αναλόγως το άρθρο 9 του ίδιου Κώδικα. Η απόφαση αιτιολογεί-
ται σύµφωνα µε το άρθρο 8 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας,
όπως τροποποιείται µε τον παρόντα νόµο, και εκδίδεται και δη-
µοσιεύεται εντός έτους από την υποβολή της σχετικής αίτησης
µε πλήρη δικαιολογητικά.

4. Εκκρεµείς αιτήσεις πολιτογράφησης οµογενών κατόχων Ει-
δικού ∆ελτίου Ταυτότητας Οµογενούς, που εξετάζονται ήδη από
την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, διεκπεραιώνονται
σύµφωνα µε τις προϊσχύουσες διατάξεις, µέσα σε προθεσµία
δύο ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. Οι διατά-
ξεις των άρθρων 5Α και 8 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας όπως
τροποποιείται µε τον παρόντα νόµο εφαρµόζονται αναλογικά. Εκ-
κρεµείς αιτήσεις που βρίσκονται κατά τη δηµοσίευση του παρό-
ντος νόµου στις αρµόδιες υπηρεσίες των Περιφερειών
διεκπεραιώνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρ-
θρου. Εκκρεµείς αιτήσεις που βρίσκονται κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου στις αρµόδιες υπηρεσίες των δήµων διαβι-
βάζονται στις Περιφέρειες και διεκπεραιώνονται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 24

1. Στους αλλοδαπούς οι οποίοι κατά την έναρξη ισχύος του
νόµου αυτού ικανοποιούν τις προϋποθέσεις της παραγράφου 6
του άρθρου 1Α του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας και έχουν ήδη
ενηλικιωθεί, χορηγείται προθεσµία τριών ετών για να υποβάλουν
την αίτηση και δήλωση που προβλέπεται από τις διατάξεις αυτές.
Η ιθαγένεια αποκτάται από την υποβολή της δήλωσης και αίτη-
σης µε βάση τους εκεί προβλεπόµενους όρους και διαδικασία.

2. Την Ελληνική Ιθαγένεια αποκτούν επίσης σύµφωνα µε το
άρθρο 1α παρ. 1 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας και όσα τέκνα

αλλοδαπών έχουν γεννηθεί και συνεχίζουν να ζουν στην Ελλάδα
από γονείς που διαµένουν νόµιµα και οι δύο στη Χώρα εφόσον
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου η νόµιµη διαµονή
ενός τουλάχιστον εξ αυτών υπερβαίνει τα πέντε συνεχή έτη.

Άρθρο 25

1. Αλλοδαποί που κατά την έναρξη ισχύος των διατάξεων του
παρόντος νόµου συµπληρώνουν τουλάχιστον πέντε συνεχή έτη
νόµιµης διαµονής στη Χώρα µπορούν να ζητήσουν την πολιτο-
γράφησή τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 5 και επό-
µενα του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, όπως αυτός
τροποποιείται µε τις διατάξεις των άρθρων 2 έως 13 του παρό-
ντος νόµου, εφόσον προσκοµίζουν µε τη δήλωση και αίτησή τους
κάθε έγκυρο τίτλο διαµονής, εκτός των προσωρινών.

2. Με την επιφύλαξη του άρθρου 31 παράγραφος 4 του Κώ-
δικα Ελληνικής Ιθαγένειας, όπως αυτό τροποποιείται µε τον πα-
ρόντα νόµο, η διαδικασία εξέτασης των αιτήσεων αυτών µέχρι
και την έκδοση της σχετικής απόφασης του Υπουργού Εσωτερι-
κών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης διεκπε-
ραιώνεται µέσα σε προθεσµία δύο ετών.

Άρθρο 26

Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος νόµου και για δύο
έτη από την έναρξη ισχύος αυτού, εφόσον οι αρµόδιες υπηρε-
σίες των δήµων ή των Περιφερειών αντιµετωπίζουν ιδιαίτερο
φόρτο εργασίας, ο Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, µε απόφασή του, που δηµοσιεύ-
εται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µπορεί να προσδιορίζει
κριτήρια προτεραιότητας για την παραλαβή των δηλώσεων και
αιτήσεων κτήσης της Ελληνικής Ιθαγένειας µε βάση τις διατά-
ξεις του παρόντος νόµου. Με όµοια απόφασή του µπορούν επί-
σης υπό τους ίδιους όρους να αναστέλλονται οι προβλεπόµενες
προθεσµίες για τη διεκπεραίωση αιτήσεων κτήσης της Ελληνι-
κής Ιθαγένειας µε βάση τις διατάξεις του παρόντος νόµου για
χρονικό διάστηµα που δεν µπορεί να υπερβαίνει συνολικά τους
έξι µήνες.

Άρθρο 27
Περιφερειακή διαίρεση της κρατικής διοίκησης

Ως Περιφέρεια και Γενικός Γραµµατέας νοούνται η διοικητική
ενότητα της αποκεντρωµένης κρατικής διοίκησης και ο επικε-
φαλής αυτής, αντίστοιχα, όπως εκάστοτε προβλέπονται από το
νόµο. Ειδικότερα, ως Περιφέρειες Αττικής και Κεντρικής Μακε-
δονίας νοούνται οι διοικητικές ενότητες της αποκεντρωµένης
κρατικής διοίκησης µε έδρα την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη αντί-
στοιχα.

Άρθρο 28
∆ιάθεση ποσοστού επί του παραβόλου

1. Ποσοστό 15% επί των εισπραττόµενων εσόδων από τα πα-
ράβολα της αίτησης πολιτογράφησης αποδίδεται στον οικείο
δήµο και διατίθεται από αυτόν µαζί µε όσα εισπράττονται ως πα-
ράβολο για την κτήση της Ελληνικής Ιθαγένειας από τέκνα αλ-
λοδαπών σύµφωνα µε το άρθρο 1Α του Κώδικα Ελληνικής
Ιθαγένειας, όπως τροποποιείται µε τον παρόντα νόµο, για την κά-
λυψη των αναγκών των υπηρεσιών του που χειρίζονται θέµατα
εφαρµογής του παρόντος νόµου.

2. Ποσοστό 35% επί των εισπραττόµενων εσόδων από τα πα-
ράβολα διατίθεται για την κάλυψη δαπανών των υπηρεσιών του
Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ια-
κυβέρνησης και των Περιφερειών, που χειρίζονται θέµατα ιθα-
γένειας. Από τους ίδιους πόρους καλύπτεται η δαπάνη για την
αποζηµίωση των µελών, του γραµµατέα και του εισηγητή των
συλλογικών οργάνων που προβλέπονται από τις διατάξεις του
παρόντος. Οι σχετικές πιστώσεις εγγράφονται στον προϋπολο-
γισµό της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης σε ειδικό ΚΑΕ,
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κατανέµονται µε κοινές αποφάσεις των Υπουργών Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Οικονοµι-
κών και µπορούν να διατίθενται για την αντιµετώπιση δαπανών
που γίνονται για την κάλυψη σχετικών αναγκών των προαναφερ-
θεισών υπηρεσιών µε εποχιακό προσωπικό ορισµένου χρόνου
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3812/2009 και της εκάστοτε
ισχύουσας συναφούς νοµοθεσίας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆’
ΑΛΛΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 29
Ρυθµίσεις ειδικών θεµάτων

Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης

1. Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 13 του άρθρου 21 του ν.
3731/2008 αντικαθίσταται ως εξής:

«Ανώνυµες αναπτυξιακές εταιρείες των Ο.Τ.Α. µπορούν να δια-
χειρίζονται και να υλοποιούν κοινωνικά προγράµµατα, συγχρη-
µατοδοτούµενα και από το Εθνικό Στρατηγικό Πλαίσιο Αναφοράς
2007-2013, έως και την 31.12.2010, εφόσον δεν έχουν ολοκλη-
ρωθεί οι διαδικασίες σύστασης των κοινωφελών επιχειρήσεων
των οικείων Ο.Τ.Α. που θα αναλάβουν τα ανωτέρω προγράµ-
µατα.»

2. Το προσωπικό κοινωφελών δηµοτικών επιχειρήσεων, οι
οποίες κηρύσσονται σε κατάσταση πτώχευσης και εφόσον µέχρι
την ηµεροµηνία παύσης των πληρωµών της επιχείρησης απα-
σχολείτο σε αυτή µε σχέση εργασίας αορίστου χρόνου, µε από-
φαση του δηµοτικού συµβουλίου, η οποία λαµβάνεται µε την
απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των µελών του, µεταφέρεται
µε την ίδια σχέση εργασίας προς κάλυψη των αναγκών του οι-
κείου δήµου ή των νοµικών του προσώπων. Κατά τα λοιπά εφαρ-
µόζεται η παράγραφος 4 του άρθρου 269 του Κώδικα ∆ήµων και
Κοινοτήτων.

3. Οι ρυθµίσεις του άρθρου 34 του ν. 3801/2009 (ΦΕΚ 163 Α’)
εφαρµόζονται και για τις δαπάνες που διενεργήθηκαν µέχρι
30.6.2005.

4. Η προβλεπόµενη από τη διάταξη του άρθρου 38 του ν.
3775/2009 (ΦΕΚ 122 Α’) προθεσµία για την έκδοση προκήρυξης
µε αντικείµενο τη χορήγηση αδειών τηλεοπτικών σταθµών και
ραδιοφωνικών αδειών παρατείνεται αφότου έληξε µέχρι τις
31.12.2010.

5. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 6 του ν. 2527/1997, όπως
προστέθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου 10 του ν.
3812/2009, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Επίσης, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του άρθρου 21
του ν. 2190/1994, όπως ισχύουν, ως προς τη διαδικασία που ακο-
λουθείται για τις προσλήψεις µε το άρθρο αυτό µε έλεγχο από το
Α.Σ.Ε.Π.. Η διάταξη αυτή ισχύει από την ισχύ του ν. 3812/2009.»

6. Στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 9 του ν.
3812/2009 (ΦΕΚ 234 Α’) προστίθενται εδάφια που έχουν ως εξής:

«Γονείς και τέκνα µονογονεϊκής οικογένειας ορίζονται ως ακο-
λούθως:

i. Γονέας µονογονεϊκής οικογένειας νοείται ο γονέας εκείνος ο
οποίος, κατά την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης πρόσληψης,
ασκεί εν τοις πράγµασι και κατ’ αποκλειστικότητα ή µετά από
σχετική ανάθεση τη γονική µέριµνα ενός ή περισσότερων ανήλι-
κων τέκνων. Το δικαίωµα αυτό ασκείται από τον γονέα και µετά
την ενηλικίωση των τέκνων και µέχρι τη συµπλήρωση του 25ου
έτους της ηλικίας τους.

ii. Τέκνα µονογονεϊκής οικογένειας είναι εκείνα τα οποία µέχρι
την ενηλικίωσή τους είχαν τον ένα µόνο γονέα τους. Στην περί-
πτωση αυτή υπάγονται και τα τέκνα τα οποία στερήθηκαν και
τους δύο γονείς πριν την ενηλικίωσή τους. Το δικαίωµα αυτό
ασκείται από το τέκνο µέχρι και τη συµπλήρωση του 30ού έτους
της ηλικίας του.»

Άρθρο 30
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3386/2005

1. Οι υπό στοιχείο β’ διατάξεις της παραγράφου 6 του άρθρου

92 του ν. 3386/2005 «Είσοδος, διαµονή και κοινωνική ένταξη υπη-
κόων τρίτων χωρών στην Ελληνική Επικράτεια» (ΦΕΚ 212 Α’) αντι-
καθίστανται ως εξής:

«β. Ποσοστό 25% των εσόδων από τα παράβολα των παρα-
γράφων 1 και 2 διατίθεται για την κάλυψη δαπανών Υπουργείων,
Περιφερειών και Ν.Π.∆.∆. που διαχειρίζονται θέµατα µετανα-
στευτικής πολιτικής, καθώς και για την επιχορήγηση του Ινστι-
τούτου Μεταναστευτικής Πολιτικής. Από τους ίδιους πόρους
καλύπτεται και η δαπάνη για την αποζηµίωση των µελών, του
γραµµατέα και του εισηγητή των συλλογικών οργάνων που προ-
βλέπονται από τις διατάξεις του νόµου αυτού. Οι ίδιες πιστώσεις
µπορούν να διατίθενται και για την αντιµετώπιση δαπανών στις
οποίες υποβάλλονται οι προαναφερόµενοι φορείς για την πρό-
σληψη εποχιακού προσωπικού ορισµένου χρόνου από τις αρµό-
διες υπηρεσίες των παραπάνω φορέων σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν. 3812/ 2009 και της εκάστοτε ισχύουσας συναφούς νοµο-
θεσίας. Οι σχετικές πιστώσεις εγγράφονται στον προϋπολογι-
σµό του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης και κατανέµονται µε κοινές αποφάσεις των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης
και Οικονοµίας και Οικονοµικών. Με όµοια απόφαση καθορίζο-
νται οι λεπτοµέρειες για την εφαρµογή των διατάξεων της πα-
ρούσας υποπαραγράφου.»

2. Το ποσό των εννιακοσίων (900) ευρώ, που αναγράφεται
στην παράγραφο 2 του άρθρου 92 του ν. 3386/ 2005, όπως
αυτός ισχύει, για την υπαγωγή στο καθεστώς του επί µακρόν δια-
µένοντος, µειώνεται στο ποσό των εξακοσίων (600) ευρώ.

Άρθρο 31
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δη-
µοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορί-
ζεται διαφορετικά στις επί µέρους διατάξεις του.»

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Σύστηµα επιλογής προϊστα-
µένων οργανικών µονάδων µε αντικειµενικά και αξιοκρατικά κρι-
τήρια –Σύσταση Ειδικού Συµβουλίου Επιλογής Προϊσταµένων
(ΕΙ.Σ.Ε.Π.) και λοιπές διατάξεις».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 11 Μαρτίου 2010 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δυο συ-
νεδριάσεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέ-
διο επί της αρχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας γνωστοποιώ ότι κατά τη συ-
ζήτηση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, ορίζεται ως ειδικός
αγορητής από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό ο Βουλευτής Θεσ-
σαλονίκης κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Μισό λεπτό, κύριε
Τζαβάρα.

Κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδος ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον Βουλευτή
του κ. Νικόλαο Παπακωνσταντίνου.

Επίσης, ο ΣΥΡΙΖΑ κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Εσωτερικών, ορίζει ως ειδικό αγορητή τον Βουλευτή
κ. Νικόλαο Τσούκαλη.

Ορίστε, κύριε Τζαβάρα, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα να κάνω κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατά το άρθρο
100 του Κανονισµού της Βουλής θέτω…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ακόµα δεν άρχισε η συζήτηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Παρακαλώ πολύ θα µε ακού-

σετε. Υπάρχει και το Προεδρείο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Τζαβάρα, πριν

µιλήσει ο Υπουργός, κατά τον Κανονισµό δεν µπορείτε να µιλή-
σετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα ζή-
τηµα και πρέπει να το θέσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Βάσει του Κανονι-
σµού θα µιλήσει πρώτα ο κύριος Υπουργός και αµέσως µετά θα
θέσετε το ζήτηµά σας. Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα να διαβάσω και στη συνέχεια να καταθέσω κάποιες νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις.

Άρθρο Πρώτο, άρθρο 85 στην υποπερίπτωση 2 της ενότητας
γ’ των παραγράφων 1, 2 και 3 διαγράφονται οι λέξεις «οι κάτωθι»
και µετά τη λέξη συνολικά προστίθεται η λέξη «όπως:».

Στο τέλος του τρίτου εδαφίου της υποπερίπτωσης 2 της ενό-
τητας γ’ των παραγράφων 1, 2 και 3 προστίθεται φράση «καθώς
και η διενέργεια Ε∆Ε ή ανάκρισης που ανατίθεται στον υπάλληλο
από την υπηρεσία του στο πλαίσιο του πειθαρχικού ελέγχου».

Στην υποπερίπτωση 4 της ενότητας γ’ των παραγράφων 1 και
2 στο τέλος του πρώτου εδαφίου προστίθεται η φράση ως εξής
«µε τυχαίες ερωτήσεις µέσα από τράπεζα ερωτήσεων».

Στο τέλος του τρίτου εδαφίου προστίθεται φράση ως εξής «η
κάθε ενότητα βαθµολογείται ξεχωριστά και τελικός βαθµός προ-
κύπτει από το µέσο όρο της βαθµολογίας κάθε ενότητας».

Στο τελευταίο εδάφιο της υποπερίπτωσης 4 της ενότητας γ’
της παραγράφου 1 προστίθεται φράση ως εξής «και ένας εκ-
πρόσωπος της Α∆Ε∆Υ».

Στην υποπερίπτωση 5 της ενότητας γ’ των παραγράφων 1 και
2, ο αριθµός «300» αντικαθίσταται από τον αριθµό «350» και ο
αριθµός «3» στο τέλος του δευτέρου εδαφίου αντικαθίσταται µε
τον αριθµό «3,5».

Στην υποπερίπτωση 4 της ενότητας γ’ της παραγράφου 3, ο
αριθµός «300» αντικαθίσταται από τον αριθµό «350» και ο αριθ-
µός «3» στο τέλος του δευτέρου εδαφίου αντικαθίσταται µε τον
αριθµό «3,5».

Στην υποπερίπτωση 5 της ενότητας γ’ των παραγράφων 1 και
2, στο πρώτο εδάφιο η λέξη «Ε.Κ.∆.∆.Α.» αντικαθίσταται από τη
λέξη «ΑΣΕΠ».

Στο τελευταίο εδάφιο της υποπερίπτωσης 5 της ενότητας γ’
των παραγράφων 1 και 2, η φράση «ύστερα από εισήγηση του
∆.Σ. του Ε.Κ.∆.∆.Α.» αντικαθίσταται ως εξής «ύστερα από εισή-
γηση του Προέδρου του ΑΣΕΠ.»

Στην υποπερίπτωση 4 της ενότητας γ’ της παραγράφου 3 στο
πρώτο εδάφιο η λέξη «Ε.Κ.∆.∆.Α» αντικαθίσταται από τη λέξη
«ΑΣΕΠ».

Στο τελευταίο εδάφιο της υποπερίπτωσης 4 της ενότητας γ’
της παραγράφου 3, η φράση «ύστερα από εισήγηση του ∆.Σ. του
Ε.Κ.∆.∆.Α.» αντικαθίσταται ως εξής «ύστερα από εισήγηση του
Προέδρου του ΑΣΕΠ.»

Άρθρο δεύτερο, στο άρθρο 158 στο πρώτο εδάφιο της παρα-
γράφου 3 η λέξη «τριµελή» αντικαθίσταται από τη λέξη «πεντα-
µελή».

Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 3 προστίθε-
ται φράση ως εξής «και δύο (2) αιρετούς εκπροσώπους των ερ-
γαζοµένων µε βαθµό Α’, οι οποίοι εκλέγονται σύµφωνα µε τις
διατάξεις της υπ’ αριθµόν ∆ΙΚΠΡ/Φ.80/30/8703/19-9-1988 (ΦΕΚ
684 Β’) απόφασης του Υπουργού Προεδρίας της Κυβέρνησης
όπως ισχύει.

Στο άρθρο 159, στην περίπτωση α’ της παραγράφου 6 δια-
γράφονται οι λέξεις «κατηγορίας ΠΕ» και τίθεται κόµµα (,).

Στο άρθρο 162, στην παράγραφο 5 µετά τη λέξη «ΕΙ.Σ.Ε.Π.»
προστίθεται η λέξη «Σ.Ε.Π.».

Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 5 διαγράφεται.
Άρθρο Τέταρτο, στις τελικές διατάξεις, στην παράγραφο 5

µετά τη φράση «ετήσιες εκθέσεις» προστίθεται φράση «µετά από
γραπτή γνώµη της Α∆Ε∆Υ και της αντιπροσωπευτικότερης συν-
δικαλιστικής οργάνωσης του οικείου φορέα αντίστοιχα».

Στην παράγραφο 2 διαγράφεται η λέξη «του άρθρου» και αντι-
καθίσταται από τη λέξη «των άρθρων».

Στην ίδια παράγραφο µετά τον αριθµό «84» προστίθεται «και
85».

Άρθρο Πέµπτο, στις µεταβατικές διατάξεις, στο πρώτο εδά-
φιο της παραγράφου 3 µετά τη λέξη «µέλη» προστίθεται ο αριθ-
µός «τρεις».

Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 3 προστίθε-
ται φράση ως εξής «τον Πρόεδρο της Α∆Ε∆Υ και ένα µέλος της
Εκτελεστικής Επιτροπής της µε αναπληρωτές τους µέλη της
Εκτελεστικής Επιτροπής της, τα οποία ορίζει η ίδια».

Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παραγράφου 4 δια-
γράφεται η φράση «κατηγορίες ΠΕ».

Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης α’ της παρα-
γράφου 4 προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως: «Αν δεν επαρκούν
οι υπάλληλοι µε τις προϋποθέσεις αυτές, ο αριθµός συµπληρώ-
νεται από υπαλλήλους µε τον περισσότερο χρόνο άσκησης κα-
θηκόντων προϊσταµένου τµήµατος µε την προϋπόθεση να
ανήκουν σε κλάδο του οποίου οι υπάλληλοι προβλέπεται ότι µπο-
ρεί να προΐστανται ∆ιεύθυνσης».

Άρθρο έκτο, στις λοιπές διατάξεις, από το τελευταίο εδάφιο
της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2, διαγράφεται η λέξη «και»
και στο τέλος του εδαφίου προστίθεται φράση ως εξής: «και σχο-
λικού συµβούλου πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης».

Από το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παραγράφου
3 διαγράφεται η λέξη «και» και στο τέλος του εδαφίου προστί-
θεται φράσης ως εξής: «και σχολικού συµβούλου δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ, να καταχωρισθούν στα Πρακτικά και να διανεµη-

θούν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και

Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης κ. Ιωάννης Ραγκούσης, καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις
οι οποίες έχουν ως εξής:
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5070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Τζαβάρα,
έχετε το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατά το άρθρο
100 του Κανονισµού της Βουλής, ζητώ από την Ολοµέλεια να το-
ποθετηθεί και να γνωµοδοτήσει αναφορικά µε τη αντισυνταγµα-
τικότητα των διατάξεων του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου και
συγκεκριµένα των εξής:

Πρώτον, της διάταξης του δευτέρου άρθρου, µε το οποίο τρο-
ποποιείται η διάταξη του άρθρου 157 του Υπαλληλικού Κώδικα,
δηλαδή, του ν. 3528/2007, κατά τις παραγράφους 2 και 3, οι
οποίες προβλέπουν ότι συνίσταται …

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ένα λεπτό, κύριε
συνάδελφε. Είστε νοµοµαθής, νοµικός και γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά, ότι το άρθρο 100 ετέθη µε τον ίδιο τρόπο πριν από µερικές
ηµέρες από το κόµµα που εκπροσωπώ εδώ.

Το άρθρο λέει ότι πρέπει να ξεκινήσει η διαδικασία. Μιλάει
πρώτα ο εισηγητής και είναι θέµα ερµηνείας που δόθηκε πριν µία
εβδοµάδα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Από ποια διάταξη του Κανονι-
σµού; Ακούστε, κύριε Πρόεδρε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός µίλησε.
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Παρακαλώ, να

ακούσω τον κ. Τζαβάρα, δεν έχω δώσει το λόγο σε κανέναν
άλλον. Κύριε Τζαβάρα, σας ακούω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τίθεται θέµα. Η ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας µε βάση την παράγραφο 1 του άρθρου 100
του Κανονισµού λέει:

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το έχω µπροστά µου
και το γνωρίζω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά το πεδίο της συζήτησης
επί της αρχής. Η συζήτηση επί της αρχής ξεκινάει από τότε που
ο Πρόεδρος του Σώµατος θα εκφωνήσει τον τίτλο του νοµοσχε-
δίου επί του οποίου αρχίζει η συζήτηση…

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Αυτά λέει η δική σας
ερµηνεία και απόδοση. Η νοµολογία δεν λέει αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ποια είναι η νοµολογία; Του κ.
Γείτονα;

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Η κοινοβουλευτική.
Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να ξεκινήσει η διαδικασία και έχετε
πραγµατικά κάθε λόγο να το θέσετε µετά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, εγώ πεί-
θοµαι και βεβαίως, δεν έχω καµµία αντίρρηση, εφόσον βέβαια η
ερµηνεία αυτή προκύπτει από τη γραµµατική διατύπωση της δια-
τάξεως του άρθρου 100 παράγραφος 1.

Εάν εθιµικά, βεβαίως, έχει επικρατήσει µία τέτοια πρακτική …
ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εθιµικά θα το θέσω

λοιπόν. Πριν µία εβδοµάδα ετέθη το ίδιο θέµα. Ακριβώς πριν µία
εβδοµάδα. Αν το «εθιµικά» ίσχυε µία εβδοµάδα, είναι υποχρεω-
τικό να ισχύσει και σήµερα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: ∆εν πείθοµαι από ερµηνείες τις
οποίες ακούω και οι οποίες δεν έχουν έρεισµα στη γραµµατική
διατύπωση της διατάξεως…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε κάθε λόγο να
θέσετε το ζήτηµα µετά µε τον Εισηγητή, ο οποίος έχει και το
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θεωρώ, όµως, ότι επιµένετε σε
µία λάθος πρακτική, η οποία δεν καλύπτεται από τη γραµµατική
διατύπωση του άρθρου 100…

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ως ερµηνεία, σας
επαναλαµβάνω, και πάλι επικαλούµενος τη νοµοµάθειά σας και
την ευρυµάθεια µαζί.

Πριν πάρει το λόγο ο κ. Ρήγας, το λόγο έχει ζητήσει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίσετε, κύριε Κουβέλη.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από το πε-

ριεχόµενο της ένστασης που προτίθενται οι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας να κάνουν -το οποίο και αγνοώ- αισθάνοµαι
την υποχρέωση να σας πω ότι δεν αποδέχοµαι την ερµηνεία, την
οποία κάνετε αναφορικά µε το άρθρο 100. Το λέω αυτό διότι στα

κοινοβουλευτικά πράγµατα, ο καθένας πρέπει να αναλαµβάνει
την ευθύνη του.

Πρώτον, δεν υπάρχει κοινοβουλευτική νοµολογία επ’ αυτού
και δεύτερον, έχω τη βεβαιότητα ότι η συζήτηση αρχίζει, αν όχι
τουλάχιστον µε την εκφώνηση του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου
και θέµατος, τουλάχιστον µετά την τοποθέτηση του κυρίου
Υπουργού ο οποίος έκανε συγκεκριµένες τροποποιήσεις. Και το
λέω αυτό, διότι επαναλαµβάνω τα ζητήµατα του Κανονισµού
χρειάζονται την αναγκαία δηµοκρατική ευαισθησία σε ό,τι αφορά
την ερµηνεία τους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστώ,
πάρα πολύ για όλα αυτά που είπατε.

Εγώ θα επιµείνω σε αυτό που έγινε ακριβώς πριν µία εβδο-
µάδα στηριζόµενος στο άρθρο 100…

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Λάθος έγινε!
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ο κ. Ροντούλης έχει

το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ακολουθούµε τα κοινοβουλευτικά ειωθότα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Μα, αυτά επικαλού-

µαι.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, την προηγούµενη

εβδοµάδα έγινε ακριβώς το ίδιο περιστατικό. Απευθυνθήκαµε µε
τον κ. Πλεύρη, αν θυµάστε όταν έθεσε θέµα αντισυνταγµατικό-
τητας στο νοµοσχέδιο του κ. Ραγκούση για την ψήφο στους αλ-
λοδαπούς. Απευθυνθήκαµε στην πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας
και συνήνεσε στην εξής πρακτική: Μιλάει ο πρώτος οµιλητής και
αµέσως µετά τίθεται το ζήτηµα. Άρα, λοιπόν, όχι δύο µέτρα και
δύο σταθµά.

Εάν, κύριε Πρόεδρε, στην προηγούµενη συνεδρίαση έγινε
λάθος, ακολουθείται µια κοινοβουλευτική πρακτική, η οποία θα
µπορούσε να διορθωθεί, αλλά όχι κατ’ επιλογήν. Θα εφαρµοστεί
σε όλους το ίδιο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Την προηγούµενη εβδοµάδα ξεκίνησαν τα
ειωθότα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ρήγα, έχετε
το λόγο παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,…
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-

κρατίας)
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Να λειτουργήσει το Κοι-

νοβούλιο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, γιατί ξεκινάτε µε ένα λάθος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆ιότι είπα, εξέ-

φρασα …
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-

κρατίας)
∆εν θα κάνω διάλογο, κύριε συνάδελφε!
Κύριε Ρήγα, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Λάθος, κύριε Πρόεδρε!
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆εν έχετε το λόγο,

κύριοι συνάδελφοι. Γιατί θα πρέπει να γίνει χάβρα σήµερα;
Παρακαλώ το καθήκον µας και τη δεοντολογία, τον Κανονισµό

δεν επικαλούµαι τίποτα άλλο.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Κύριε Πρόεδρε, λάθος…
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κυρία Βόζεµπεργκ,

µη φωνάζετε χωρίς να σας έχω δώσει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου έχετε δώσει το

λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ρήγα, θα πά-

ρετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Όταν µιλάω δεν µπορεί να διακόψει…
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): ∆εν γίνεται να µιλή-
σει ο οµιλητής. ‘Εχω δώσει το λόγο. Σεβαστείτε το αυτό. Υπάρ-
χουν Κανονισµοί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Είναι λάθος, κύριε Πρόεδρε. Αν έκανε λάθος
το Προεδρείο την προηγούµενη εβδοµάδα, δεν θα το επαναλά-
βετε και αυτήν την εβδοµάδα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ξεκινήστε, κύριε
Ρήγα.

Κύριε Ζώη, έχετε ξεπεράσει τα ειωθότα. ∆εν έχετε το λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-

κρατίας)
Έχω µιλήσει πάνω στο άρθρο 100. ∆εν έχετε το λόγο. Επιτέ-

λους, θα σηκωθώ! Να σταµατήσει η συνεδρίαση θέλετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Είναι λάθος, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Ζώη, σας πα-

ρακαλώ σταµατήστε.
Κύριε Ρήγα, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκό-

µαστε σε µια κρίσιµη για τη χώρα στιγµή, όπου όλοι έχουµε απο-
δεχτεί πως στη βάση αυτής της βαθιάς πολύµορφης κρίσης, στη
βάση αυτής της δύσκολης οικονοµικής συγκυρίας, βρίσκεται η
βαθιά κρίση του θεσµικού και πολιτικού συστήµατος της χώρας.
Κάθε προσπάθεια που αποσκοπεί στην ανάταση της οικονοµίας
δεν µπορεί να τελεσφορήσει εάν δεν συνοδεύεται από παράλ-
ληλη προσπάθεια ανάτασης, εξυγίανσης του πολιτικού συστή-
µατος, του θεσµικού συστήµατος της χώρας. Ευθύς εξ αρχής
τόσο στο προεκλογικό πρόγραµµά µας όσο και στις προγραµ-
µατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, είχαµε προσδιορίσει και το
είδος και τον αριθµό των πρωτοβουλιών που θα παίρναµε προς
αυτήν την κατεύθυνση, δηλαδή, προς την κατεύθυνση της εξυ-
γίανσης του θεσµικού πολιτικού συστήµατος της χώρας.

Είναι φανερό ότι για να µπορέσουν όλα αυτά τα επώδυνα για
το λαό µέτρα που έχει ήδη πάρει η Κυβέρνηση προκειµένου να
ανατάξει την οικονοµία, για να µπορέσουν να έχουν αποτέλεσµα
όλα τα αναπτυξιακά µέτρα που θα ακολουθήσουν, είναι απαραί-
τητο, ο βασικός µηχανισµός, το βασικό µέσο, το βασικό εργα-
λείο υλοποίησης αυτών των µέτρων, δεν µπορεί παρά να είναι το
κράτος, να είναι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, αυτός που είναι ο µεγάλος
ασθενής, αυτός που χρειάζεται ταχύτατα ίαση, για να γίνει κα-
τορθωτό να βγει η οικονοµία από την κατάρρευση και η χώρα
από τη χρεοκοπία.

Ήδη η Κυβέρνηση ξεκίνησε µε ένα βασικό νόµο µεγάλης πο-
λιτικής αξίας, αυτόν της υπαγωγής όλων των προσλήψεων στο
δηµόσιο, στα κριτήρια και στη διαδικασία του ΑΣΕΠ. Είναι ήδη
µία κατάκτηση του δηµόσιου βίου της χώρας και του θεσµικού
µας συστήµατος. Αυτήν τη στιγµή κάνουµε ένα ακόµα βήµα.
Προχωρούµε στην εγκαθίδρυση ενός αξιοκρατικού αντικειµενι-
κού σταθερού απλού συστήµατος επιλογής προϊσταµένων των
οργανικών µονάδων της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα – κωδωνοκρουσίες)
Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δυνατόν να συνεχίσω

έτσι.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι, είναι στοιχειώδες

για όλους!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Χρειάζεται, λοιπόν, να εγκαθιδρυθεί

αυτό το σύστηµα µε κριτήρια αντικειµενικότητας, αξιοκρατίας,
σταθερό, µόνιµο και απλό που θα επιλέγεται όλη η ιεραρχία της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης στο επίπεδο τµηµατάρχη, διευθυντή και γε-
νικού διευθυντή.

Μετά από πολλές απόπειρες, µετά από πολλές πραξικοπηµα-
τικές παρεµβάσεις στη δηµόσια διοίκηση, µετά από πολλές νύ-
χτες του Αγίου Βαρθολοµαίου για τη δηµόσια διοίκηση που
έχουν προηγηθεί, επιτέλους αυτή η Κυβέρνηση παίρνει την από-
φαση, από εδώ και στο εξής να υπάρχει σαφής συγκεκριµένος
τρόπος, µε τον οποίο θα επιλέγονται οι προϊστάµενοι σε όλες τις
οργανικές µονάδες της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. ∆εν είναι δυνατόν
να ακολουθήσουµε την πεπατηµένη. ∆εν είναι δυνατόν -και δεν
ανεχόµαστε και δεν το κάνουµε- να ξαναζήσουµε αυτό που έζησε
η Ελλάδα και η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση το 2004, όταν µέσα σε µια κυ-

ριολεκτικά νύχτα στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και στη δηµόσια εκπαί-
δευση, χιλιάδες στελέχη «αποκεφαλίστηκαν», για να αντικατα-
σταθούν µε κοµµατικές επιλογές µέσα από ένα εντελώς
αναξιοκρατικό σύστηµα επιλογής προϊσταµένων. Αυτό, για το
«ΠΑΣΟΚ», για την Κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου δεν µπο-
ρεί παρά να είναι οριστικά παρελθόν. ∆εν µπορεί ο ελληνικός
λαός να ανεχθεί και δεν µπορούν οι υπάλληλοι της ∆ηµόσιας ∆ι-
οίκησης, να συνεχίσουν να ανέχονται προϊσταµένους, ιεραρχία
στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, την οποία δεν εµπιστεύονται και η οποία
αναδεικνύεται µέσα από κριτήρια εντελώς αναξιοκρατικά.
Έχουµε ευθύνη να αποκαταστήσουµε την εµπιστοσύνη του ελ-
ληνικού λαού προς τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Παραδεχόµαστε όλοι
µας ότι το κράτος σήµερα είναι αναξιόπιστο. Παραδεχόµαστε
σήµερα ότι υπάρχει ένα τεράστιο έλλειµµα εµπιστοσύνης του πο-
λίτη απέναντι στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, απέναντι στο κράτος, απέ-
ναντι στις υπηρεσίες που παρέχει σήµερα η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.
∆εν µπορεί παρά να το διορθώσουµε. ∆εν µπορεί παρά να κά-
νουµε προσπάθεια να αποκαταστήσουµε το χαµένο κύρος της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και του κράτους. ∆εν µπορεί παρά να κά-
νουµε προσπάθεια, η οποία θα πρέπει να έχει καθαρά θεσµικό
χαρακτήρα, ώστε από εδώ και στο εξής οι πολίτες να αισθάνο-
νται ότι και οι υπάλληλοι που στελεχώνουν τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση
έχουν επιλεγεί µε τρόπο απόλυτα διαφανή και αξιοκρατικό, αλλά
και η ιεραρχία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης έχει και αυτή επιλεγεί µε
αντίστοιχο τρόπο. ∆ύο βασικές αρχές είναι οι πυλώνες πάνω
στους οποίους οικοδοµείται αυτό το νέο σύστηµα επιλογής προϊ-
σταµένων. Είναι η αρχή των ίσων ευκαιριών και η αρχή της αξιο-
κρατίας. Η δυνατότητα, δηλαδή, σε κάθε ένα στέλεχος της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης που έχει τα τυπικά προσόντα που καθορίζει
ο νόµος να µπορεί µε τρόπο απόλυτα αξιοκρατικό να αναδει-
κνύεται στην ιεραρχία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Έτσι θα πά-
ψουµε να ακούµε στο τέλος κάθε εκλογικής αναµέτρησης τη
φράση «το κράτος εάλω».

∆εν µπορεί να συνεχίζεται η λογική του κράτους-λάφυρο. ∆εν
µπορεί να διακόπτεται η συνέχεια της διοίκησης. ∆εν µπορεί να
περιθωριοποιούνται, συνεχώς, µη κοµµατικά αρεστά στελέχη της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. ∆εν µπορεί ενέργειες που έχουν ξεκινήσει
στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση να σταµατάνε κατά τη διάρκεια της εξέλι-
ξής τους και να ξεκινούν από την αρχή. ∆εν µπορεί πρωτοβου-
λίες οι οποίες έχουν στόχο τον εκσυγχρονισµό και τη βελτίωση
και την αναβάθµιση της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης να διακόπτονται.

Όλα αυτά πρέπει να τελειώσουν. Η θητεία των προϊσταµένων
των οργανικών µονάδων της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης πρέπει και
αυτή να ξεχωρίσει από τη διάρκεια της κυβερνητικής θητείας.
Πρέπει ο πολίτης εν τέλει να εµπιστευτεί και πάλι τη ∆ηµόσια ∆ι-
οίκηση.

Γι’ αυτό το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα περιλαµβάνει,
περιέχει συγκεκριµένες ρυθµίσεις σε δύο επίπεδα. Και στον
τρόπο συγκρότησης των οργάνων των συλλογικών οργάνων επι-
λογής των προϊσταµένων, αλλά και στη διαδικασία επιλογής των
προϊσταµένων των οργανικών µονάδων. Έτσι λοιπόν, µέσα απ’
αυτό το σχέδιο νόµου συγκροτούνται µε τρόπο αντικειµενικό και
αδιάβλητο συλλογικά όργανα κύρους για την επιλογή της ιε-
ραρχίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Και µε τα κριτήρια τα οποία
είναι πέντε κατηγοριών -είναι µάλλον κριτήρια τριών κατηγοριών
και η γραπτή δοκιµασία και η προφορική συνέντευξη- συγκρο-
τούν όλη εκείνη τη διαδικασία µε την οποία τα όργανα κύρους
επιλογής θα επιλέγουν τους καταλληλότερους, τους αξιότερους,
για να καταλάβουν τις θέσεις προϊσταµένων στις οργανικές µο-
νάδες της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ.)

Συγκροτούνται τρία όργανα επιλογής. Ένα όργανο επιλογής
για τους γενικούς διευθυντές το ΕΙΣΕΠ, ένα όργανο επιλογής για
τους διευθυντές τα ΣΕΠ, και τα υπηρεσιακά συµβούλια για την
επιλογή των τµηµαταρχών. Όταν µπούµε στην κατ’ άρθρο συζή-
τηση θα είµαστε πιο συγκεκριµένοι για τον τρόπο που συγκρο-
τούνται αυτά τα συµβούλια επιλογής.

Όµως, εξαρχής καταθέτουµε ότι η συγκρότησή τους γίνεται
όπως προείπα µε τρόπο απόλυτα αντικειµενικό, αξιοκρατικό και
µε µια φιλοσοφία τέτοια, ώστε να τα συγκροτούν άτοµα, στελέχη
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της διοίκησης ή στελέχη θεσµών για τα οποία δεν υπάρχει η πα-
ραµικρή αµφιβολία αντικειµενικότητας στην επιλογή που θα κά-
νουν.

Αφού συγκροτηθούν τα συµβούλια επιλογής ξεκαθαρίζεται µε
απόλυτα σαφή τρόπο και η διαδικασία µε την οποία τα συγκε-
κριµένα συµβούλια θα επιλέγουν τους προϊσταµένους των ορ-
γανικών µονάδων της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Εδώ υπάρχουν τρία
επίπεδα µοριοδότησης. Λαµβάνονται υπ’ όψιν και βαθµολογού-
νται τα επαγγελµατικά προσόντα, η εργασιακή διοικητική εµπει-
ρία και οι προσωπικές ικανότητες και δεξιότητες. Σε κάθε µία από
τις κατηγορίες κριτηρίων που προανέφερα, υπάρχει συγκεκρι-
µένος αριθµός µορίων µε τα οποία ο κάθε υποψήφιος µοριοδο-
τείται, ανάλογα, µε τα προσόντα που έχει. Προστίθεται για όλες
τις βαθµίδες η γραπτή δοκιµασία και για τους γενικούς διευθυ-
ντές και διευθυντές η προφορική συνέντευξη. Και η προφορική
συνέντευξη και η γραπτή δοκιµασία, γίνονται µε τρόπο που κα-
νένας δεν µπορεί να αµφισβητήσει την αντικειµενικότητά τους
και τη διαφάνειά τους. Και η συνέντευξη γίνεται µε τρόπο που εκ
των προτέρων έχει καθοριστεί το πλαίσιό της, υπάρχει υποχρέ-
ωση της ατοµικής για κάθε µέλος του συλλογικού οργάνου αι-
τιολόγησης της άποψής του, έτσι ώστε να υπάρχει δυνατότητα
προσφυγής στην ακυρωτική διαδικασία του κρινόµενου και υπάρ-
χει και η δυνατότητα των υποψηφίων, εφόσον το επιθυµούν, να
συµµετέχουν στη διαδικασία της συνέντευξης. Στη γραπτή δοκι-
µασία επίσης επιλέγεται ένα σύστηµα πολλαπλών επιλογών µέσα
από περιεχόµενο που έχει εκ των προτέρων καθοριστεί, έτσι
ώστε να γίνεται σαφής διάγνωση των δυνατοτήτων του εξεταζο-
µένου για τη θέση την οποία διεκδικεί. Και όχι συνεντεύξεις και
γραπτές δοκιµασίες των οποίων το περιεχόµενο είναι εντελώς
άσχετο µε το αντικείµενο της θέσης την οποία επιθυµεί να κατα-
λάβει ο υποψήφιος.

Όλα αυτά θα ισχύσουν πάγια µετά την ψήφιση του νόµου.
Όµως στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση πρέπει άµεσα να υπάρξει τοποθέ-
τηση προϊσταµένων στις οργανικές µονάδες για µεταβατικό διά-
στηµα οι οποίοι θα προέλθουν από διαδικασίες αντικειµενικές,
το επαναλαµβάνω από διαδικασίες αντικειµενικές. ∆ιότι κάποιοι,
κυρίως από την Αντιπολίτευση, έθεσαν ζήτηµα γιατί κρίνουν εξ
ιδίων τα αλλότρια. Γιατί γι’ αυτούς το µεταβατικό διάστηµα ήταν
το πάγιο. Γιατί αυτοί χρησιµοποίησαν τη µεταβατική περίοδο για
να εγκαταστήσουν τους κοµµατικούς τους φίλους µόνιµα στη
∆ηµόσια ∆ιοίκηση.

Τώρα όµως, για το µεταβατικό διάστηµα, πέρα από το γεγονός
ότι έχει συγκεκριµένη διάρκεια, γίνεται η επιλογή µε τα κριτήρια
του νόµου. ∆εν χρησιµοποιούµε άλλα κριτήρια για τις συγκεκρι-
µένες επιλογές για το µεταβατικό διάστηµα. Τα ίδια κριτήρια, δη-
λαδή, επαγγελµατικά προσόντα και διοικητική εµπειρία, καθώς
και κάποιες από τις δεξιότητες του υποψηφίου, αυτά χρησιµο-
ποιούνται ως κριτήρια για να µοριοδοτηθεί ο κάθε υποψήφιος,
να καταλάβει για το µεταβατικό διάστηµα τη θέση στην ιεραρχία
της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

∆εν υπάρχει, λοιπόν, κανένα επιχείρηµα και κανένας φόβος
δεν µπορεί να διατυπωθεί και να είναι δικαιολογηµένος, ότι δήθεν
σε αυτό το µεταβατικό στάδιο θα υπάρξουν κοµµατικές ή ανα-
ξιοκρατικές επιλογές. ∆ιότι επαναλαµβάνω τα κριτήρια επιλογής
είναι τα ίδια που χρησιµοποιούνται για την κατά πάγιο τρόπο επι-
λογή των προϊσταµένων. Αυτό λοιπόν, το µεταβατικό διάστηµα το
οποίο θα ξεκινήσει αµέσως µετά την ψήφιση του νόµου, πιστεύω
ότι θα αποκαταστήσει τη λειτουργία στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση έτσι
ώστε να ξαναξεκινήσει αυτή η µηχανή την οποία η κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας επί πεντέµισι χρόνια διέλυσε. ∆εν είναι
ανάγκη να επιχειρηµατολογήσουµε γι’ αυτό.

Και ο τελευταίος Έλληνας πολίτης στην τελευταία γωνιά αυτής
της χώρας ξέρει ότι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση είναι σε κατάσταση ολι-
κής παράλυσης. ∆εν µπορεί να σηκώσει το παραµικρό βάρος κα-
µίας πρωτοβουλίας, που παίρνει σήµερα η Κυβέρνηση. Είναι
απαραίτητο, λοιπόν, να ξεκινήσει και πάλι η µηχανή. Είναι απα-
ραίτητο να αποκατασταθεί στοιχειωδώς η αξιοπιστία αυτής της
απαραίτητης µηχανής, του απαραίτητου εργαλείου, του απα-
ραίτητου στελεχιακού δυναµικού, για να µπορέσουµε να στηρί-
ξουµε τις πρωτοβουλίες που παίρνουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι δίνεται στην Ελληνική

Βουλή µία δεύτερη ευκαιρία µετά το νόµο για την υπαγωγή των
προσλήψεων στο δηµόσιο τοµέα του ΑΣΕΠ, να κάνουµε ένα και-
νούργιο ξεκίνηµα και να το κάνουµε όλοι µαζί, για να απευθυν-
θούµε πρώτα και κύρια στους εργαζόµενους στη ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση και να τους πούµε ότι από εδώ και στο εξής ότι δεν σας
αντιµετωπίζουµε πλέον µε κριτήρια κοµµατικής ένταξης, κοµµα-
τικής επιλογής ή ιδεολογικής τοποθέτησης. ∆εν σας αντιµετω-
πίζουµε ανάλογα µε την πολιτική σας προτίµηση, αλλά σαν προ-
σωπικότητες που η κάθε µια της έχει συγκεκριµένα προσόντα,
συγκεκριµένες δεξιότητες, συγκεκριµένες ικανότητες και χαρα-
κτηριστικά. Και επιλέγουµε τους καλύτερους, τους ικανότερους.

Και να απευθυνθούµε και προς τον ελληνικό λαό και να πούµε
ότι επιτέλους µετά από πολλά χρόνια, όπου κυριάρχησε και στο
δηµόσιο τοµέα η φαυλότητα, ο κοµµατισµός και η αναξιοκρατία,
αποφασίσαµε σαν πολιτικό σύστηµα να κάνουµε ένα καινούργιο
ξεκίνηµα και να διασφαλίσουµε στο δηµόσιο τοµέα την αξιοκρα-
τία, την ποιότητα, το κύρος και την αποτελεσµατικότητα. Γι’ αυ-
τούς τους λόγους σας καλώ να ψηφίσουµε το σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ειση-

γητή του ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώτη Ρήγα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για τη ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, πενήντα ένας µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί από το Β’
τµήµα του 2ου Γυµνασίου Ωραιοκάστρου Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει κ. Τζαβάρας.
Ορίστε, κύριε Τζαβάρα, έχετε το λόγο για ένα λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς πριν αρχίσει να τρέχει το λεπτό είµαι υποχρεωµέ-

νος -τιµώντας τουλάχιστον την παρουσία που πρέπει να έχει κάθε
αντιπρόσωπος της Βουλής στην Αίθουσα αυτή- να αντιτείνω σε
όσους προηγουµένως µε εµπόδισαν να µιλήσω, ότι µε βάση τη
διάταξη του άρθρου 100 του Κανονισµού, ο Βουλευτής που ζητεί
από τη Βουλή να γνωµοδοτήσει για συγκεκριµένες αντιρρήσεις
συνταγµατικότητας του νοµοσχεδίου, έχει το δικαίωµα να προ-
βάλλει αυτές τις αντιρρήσεις κατά το στάδιο της συζήτησης επί
της αρχής.

Και όπως είναι φανερό, κυρία Πρόεδρε, η συζήτηση επί της
αρχής αρχίζει από τότε που θα εκφωνηθεί ο τίτλος του νοµο-
σχεδίου. ∆εν χρειάζεται να επικαλεσθεί κάποιος ερµηνεία αυτής
της διατάξεως, γιατί τουλάχιστον όσοι υπηρετούν τον ορθό λόγο
έχουν πεποίθηση ότι ερµηνεία απαιτούν µόνο εκείνες οι διατά-
ξεις που είναι ασαφώς διατυπωµένες. Η διάταξη αυτή είναι τόσο
σαφής, που η γραµµατική της διατύπωση οδηγεί αδιστάκτως και
αβιάστως στην παραδοχή της άποψης, την οποία προηγουµένως
υποστήριξα.

Άλλωστε δεν αποτελεί πηγή κανόνων -που περιλαµβάνει ο Κα-
νονισµός- το έθιµο. Η Βουλή, και µάλιστα η Ολοµέλεια, εκφρά-
ζεται γραπτώς σε συγκεκριµένο κείµενο και καθορίζει κατά ποίον
τρόπο οργανώνονται οι συζητήσεις εντός του Κοινοβουλίου.

Θα ήταν εντελώς παράλογο, κυρία Πρόεδρε, ο νοµοθέτης, εν
προκειµένω η Ολοµέλεια της Βουλής, να έδινε στις ενστάσεις
της αντισυνταγµατικότητας τελετουργική αξία. Και πράγµατι θα
είχε τελετουργική αξία η περίπτωση της συζήτησης οποτεδήποτε
αυτής της συγκεκριµένης ενστάσεως, υπό την έννοια ότι θα
υπήρχε ανοχή από το Κοινοβούλιο στη συζήτηση αντισυνταγµα-
τικών νόµων, αφού όλοι πιστεύουµε ότι σε αυτήν τη διαδικασία
που θα ακολουθήσει, υπάρχει δεδοµένο και είναι, βεβαίως, προσ-
δοκώµενο από εµάς -ανάλογα µε τη βασιµότητα των συγκεκρι-
µένων αντιρρήσεων- να αναµένουµε και µία ανάλογη τοποθέτηση
του Σώµατος, που υπηρετεί τουλάχιστον και θεµελιώνεται στον
ορθό λόγο.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, θεωρώ, κυρία Πρόεδρε, ότι αδί-
κως εστερήθην του δικαιώµατος να θέσω το ζήτηµα συγκεκρι-
µένης αντίρρησης που έχω για τις διατάξεις του υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου. Βέβαια είναι κατανοητή η προσπάθεια της Πλειο-
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ψηφίας να βρει κάποιο χρόνο για να έχει πολυπληθέστερη συµ-
µετοχή σε αυτήν την Αίθουσα, πλην όµως τα ζητήµατα που αφο-
ρούν την κοινοβουλευτική τάξη, θα πρέπει τουλάχιστον να τα
αισθανόµαστε ότι είναι υπεράνω όλων αυτών των τακτικισµών
και των σχεδιασµών.

Και έρχοµαι τώρα στις συγκεκριµένες αντιρρήσεις. Προβάλλω,
λοιπόν, αντιρρήσεις για την αντισυνταγµατικότητα των εξής δια-
τάξεων: Της διάταξης του άρθρου 2 του υπό συζήτηση νοµο-
σχεδίου, µε την οποία τροποποιείται η διάταξη του άρθρου 157
του Υπαλληλικού Κώδικα και µάλιστα αναφορικά µε τις διατάξεις
που περιλαµβάνουν οι παράγραφοι 2 και 3. Στην παράγραφο 2
του συγκεκριµένου άρθρου, συνιστάται Ειδικό Συµβούλιο Επι-
λογής Προϊσταµένων, η αρµοδιότητα του οποίου καλύπτει την
εν γένει περιουσιακή κατάσταση των ανωτάτων υπαλλήλων, που
υπηρετούν στις δηµόσιες υπηρεσίες, στα νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου κ.λπ..

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Βουλευτά, µε συγ-
χωρείτε για τη διακοπή. Θέλω να σας ρωτήσω, επειδή µιλήσατε
για τον Κανονισµό και ορθώς ασκείτε το δικαίωµα που έχετε εκ
του Κανονισµού, είστε ο «λέγων» σύµφωνα µε το συγκεκριµένο
άρθρο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, εγώ θα προβάλλω τις
αντιρρήσεις. Ο εισηγητής µας ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος
Βουλευτής Λακωνίας είναι ο «λέγων».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, λοιπόν, στο
χρόνο που προβλέπεται, να προβάλετε τις αντιρρήσεις σας. Σύ-
ντοµα, όµως, για να ξεκινήσει η διαδικασία εφαρµογής του Κα-
νονισµού.

Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: ∆εν θα κάνω κατάχρηση του δι-

καιώµατος της κρίσης του λόγου που µου παρέχετε, πρέπει
όµως να τις προβάλλω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Βεβαίως. Επειδή, όµως,
µου είπατε ότι είναι πολύ το ένα λεπτό, ήδη έχουν περάσει τεσ-
σεράµισι λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ναι, αλλά έπρεπε να τοποθε-
τηθώ όπως είναι αυτονόητο, και στην κακοποίηση που µου έγινε
προηγουµένως, αναφορικά µε τη δυνατότητα που έχω να επικα-
λούµαι την ορθή εφαρµογή της διάταξης του άρθρου 100.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Επειδή το Προεδρείο
συµφωνεί µαζί σας ότι δεν πρόκειται περί τελετουργικού, όπως
αναφέρατε, αλλά περί ουσίας, σας παρακαλώ υπηρετείστε την
ουσία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με τη διάταξη αυτή, λοιπόν, την
οποία επικαλούµαι, κύρια Πρόεδρε, ιδρύεται Ειδικό Συµβούλιο
Επιλογής Προϊσταµένων το ΕΙΣΕΠ, η αρµοδιότητα του οποίου
καλύπτει την εν γένει υπηρεσιακή κατάσταση των ανωτάτων
υπαλλήλων.

Με βάση τη διάταξη του άρθρου 103, παράγραφος 4 του Συ-
ντάγµατος, οι δηµόσιοι υπάλληλοι που κατέχουν οργανικές θέ-
σεις, αναφορικά µε τον υποβιβασµό, την παύση ή τις µεταθέσεις
τους, υπόκεινται στην αρµοδιότητα υπηρεσιακού συµβουλίου, το
οποίο τουλάχιστον κατά τα 2/3 αποτελείται από µόνιµους δηµο-
σίους υπαλλήλους.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση αυτό το λεγόµενο ΕΙΣΕΠ που
ιδρύεται µε τη διάταξη της παραγράφου 2, όπως αναφέρεται και
προβλέπεται στην επόµενη παράγραφο 3, αποτελείται από πέντε
µέλη, εκ των οποίων ο ένας είναι αντιπρόεδρος του ΑΣΕΠ, οι
άλλοι τρεις είναι µέλη του ΑΣΕΠ και ο τέταρτος είναι βοηθός του
Συνηγόρου του Πολίτη. Κανένας από αυτούς δεν έχει την ιδιό-
τητα του µονίµου υπαλλήλου κατά τη ρητή διάταξη του άρθρου
101Α του Συντάγµατος. Έχουν ειδικό καθεστώς που οδηγεί, βε-
βαίως, ο διορισµός τους στην αναστολή κάθε άλλης δηµόσιας
λειτουργίας, την οποία εκπληρώνουν, µέχρι του χρόνου που θα
τοποθετηθούν στη συγκεκριµένη θέση.

Υπό την έννοια αυτή και επειδή ακριβώς η εν γένει υπηρεσιακή
κατάσταση των ανωτάτων υπαλλήλων περιλαµβάνει µεταξύ των
άλλων και τον υποβιβασµό και την µετάθεση και την παύση, είναι
αντισυνταγµατικές οι διατάξεις των δύο αυτών παραγράφων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ωραία. Κύριε Τζαβάρα,
θα έχετε το λόγο, όπως προβλέπει ο Κανονισµός, ως Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Έχω

µία δεύτερη αντίρρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν µπορείτε να εξα-

ντλήσετε το χρόνο σας τώρα. ∆εν είµαστε σύµφωνοι.
Επειδή επικαλεσθήκατε τον Κανονισµό, θα ήθελα να σας πω

ότι είσθε εκτός Κανονισµού, γιατί έχετε ένα λεπτό να προβάλετε
τις αντιρρήσεις σας και έχετε µιλήσει οκτώ λεπτά. Έχετε υπερ-
βεί το χρόνο κατά πολύ και δεν πρέπει να είσθε αντιφατικός, θί-
γοντας και τη λειτουργία του Κοινοβουλίου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πιστεύω, γιατί έχω εµπιστοσύνη
στη δηµοκρατική σας ευαισθησία, ότι δεν υπάρχει πιο κορυφαία
στιγµή σ’ αυτή την Αίθουσα, από τη στιγµή που ένας Βουλευτής
προβάλλει αντιρρήσεις συνταγµατικότητας κατά συγκεκριµένων
διατάξεων νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Μην κάνετε κατάχρηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Υπάρχει και µία δεύτερη αντίρ-

ρηση…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε σε µισό

δευτερόλεπτο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μα, να µην σας την πω, κυρία

Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Τζαβάρα, υπάρχει

πρόβληµα τήρησης του Κανονισµού.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βεβαίως. Χαίροµαι για την ευ-

αισθησία που έχετε στην τήρηση του Κανονισµού, πλην όµως
θέλω να µου επιτρέψετε να διατυπώσω τη συγκεκριµένη αντίρ-
ρηση που έχω και κατά της τροπολογίας, µε την οποία εισάγεται
η δυνατότητα του Πρωθυπουργού, κατά την άσκηση των συ-
νταγµατικών του αρµοδιοτήτων, να προβαίνει µε αποφάσεις του
σε απευθείας ανάθεση σε κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο που
αυτός επιλέγει…

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Μα, τώρα είναι δυνατόν!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώσατε, κύριε

συνάδελφε, ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: … σε ανάθεση εκπόνησης µε-

λετών…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε συνάδελφε, έχετε

ολοκληρώσει και έχετε κάνει κατάχρηση της δηµοκρατικής ευ-
αισθησίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό τώρα δείχνει τη δηµο-
κρατική ευαισθησία των συναδέλφων, οι οποίοι βεβαίως, όσο και
αν επιµένουν, δεν θα µου στερήσουν το δικαίωµα να κάνω αυτό
που µου επιβάλλει το καθήκον µου.

Με αυτή, λοιπόν, τη συγκεκριµένη διάταξη, παραβιάζεται η διά-
ταξη του άρθρου 82 παράγραφος 2, κατά την οποία ο Πρωθυ-
πουργός εξασφαλίζει την ενότητα της Κυβέρνησης και επιπλέον,
κατευθύνει τις ενέργειες της Κυβέρνησης και των δηµοσίων υπη-
ρεσιών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Για τις αντιρρήσεις συ-
νταγµατικότητας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με τη συγκεκριµένη ρύθµιση,
προφανώς παραβιάζεται η συγκεκριµένη συνταγµατική διά-
ταξη…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε συνάδελφε, δεν
έχετε το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: … γιατί αυτό το οποίο προκύ-
πτει είναι κατά παράβαση των αρµοδιοτήτων, που του αναθέτει
το Σύνταγµα…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Τζαβάρα, δεν έχετε
το λόγο.

(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆εν σέβεστε τη Βουλή και τις διαδικασίες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …οι οποίες οδηγούν στο δηµο-

κρατικά νοµιµοποιηµένο κρατικό όργανο που έχει το ρόλο του
Πρωθυπουργού…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε συνάδελφε, σας
εκθέτει η συµπεριφορά σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …να έχει οικονοµικές συναλλα-
γές και να δηµιουργεί και να παράγει διοικητικές συµβάσεις και
ατοµικές διµερείς ή µονοµερείς διοικητικές πράξεις.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν έχετε το λόγο, κύριε
συνάδελφε. ∆εν έχετε το λόγο, κύριε Τζαβάρα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εάν πράγµατι ο νοµοθέτης
ήθελε να παραχωρήσει µία τέτοια αρµοδιότητα στον Πρωθυ-
πουργό…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν έχετε το λόγο, κύριε
Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όσον αφορά τώρα…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν έχετε το λόγο, κύριε

Τζαβάρα.
Κύριε Τζαβάρα, η αυταρέσκεια του λόγου σας και η κατά-

χρηση του δικαιώµατος και της δηµοκρατικής ευαισθησίας των
συναδέλφων του Κοινοβουλίου δεν συνάδει µε αυτά που θέλατε
να υπερασπιστείτε προηγουµένως στην τοποθέτησή σας. Και λυ-
πάµαι ειλικρινά που το κάνετε εσείς αυτό, γιατί στα δέκα λεπτά
δεν καταλάβαµε τελικά από τον τρόπο σας, ποιες αντιρρήσεις
ουσιαστικά και συνοπτικά προβάλλετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Με προσβάλλετε προσωπικά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Όχι, κύριε συνάδελφε,

δεν καταλάβαµε. Χαθήκατε στους κυκεώνες του λόγου σας.
(Θόρυβος, διαµαρτυρίες)

Κύριε συνάδελφε, προβάλλετε αντιρρήσεις συνταγµατικότη-
τας και ζητάτε να αποφανθεί η Βουλή.

Θα εφαρµόσουµε, λοιπόν, την παράγραφο 2 του άρθρου 100
του Κανονισµού της Βουλής. Έχουν δικαίωµα να µιλήσουν ο
λέγων και ο αντιλέγων. Λέγων από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ορίστηκε ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος και αντιλέγων ορίστηκε
ο κ. Γεώργιος Νικητιάδης. Οι πρόεδροι, οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι και οι αρµόδιοι Υπουργοί έχουν το λόγο στη συνέχεια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κάνετε λάθος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ο χρόνος που θα δοθεί

θα είναι πέντε λεπτά για τον κάθε οµιλητή. Παρακαλώ, λοιπόν,
το λόγο έχει ο λέγων που έχει δικαίωµα να µιλήσει, ο κ. Γρηγό-
ριος Αποστολάκος.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόε-
δρε.

Σπεύδω να σας πω ευθύς εξ αρχής, τουλάχιστον σε ό,τι µε
αφορά, αλλά και τους συναδέλφους µου από τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία ότι κατανοήσαµε απολύτως το τι είπε ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος ο κ. Τζαβάρας. Το καταλάβαµε πάρα πολύ καλά,
κυρία Πρόεδρε. Καταλάβαµε πάρα πολύ καλά ότι υπάρχουν δύο
ενστάσεις αντισυνταγµατικότητας για το συγκεκριµένο νοµοθέ-
τηµα.

Η µία αναφέρεται στη διάταξη του άρθρου 2 που τροποποιεί
το 157 του Υπαλληλικού Κώδικα και η άλλη αναφέρεται στην τρο-
πολογία, την οποία κατέθεσε ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Ρα-
γκούσης και αναφέρεται στις έκτακτες αρµοδιότητες του κυρίου
Πρωθυπουργού.

Σε ό,τι αφορά το πρώτο, τη διάταξη του άρθρου 157, υπάρχει
µια σαφής ρύθµιση, κυρία Πρόεδρε, η οποία λέει το εξής απλό.
Προσδιορίζει την έννοια του οργάνου, το οποίο θα κάνει τις κρί-
σεις των ανωτάτων υπηρεσιακών παραγόντων, των προϊσταµέ-
νων, των γενικών διευθυντών. Είναι τα τέσσερα µέλη, τα οποία
προέρχονται από το ΑΣΕΠ και το ένα µέλος, το οποίο προέρχε-
ται από την Ανεξάρτητη Αρχή του Συνηγόρου του Πολίτη. Η αρ-
µοδιότητα την οποία έχει –όπως ελέχθη από τον κ. Τζαβάρα- είναι
ξεκάθαρη. Λέει ότι επιλαµβάνεται του συνόλου της υπηρεσιακής
κατάστασης των κρινόµενων προϊσταµένων. Του συνόλου! Η έν-
νοια του συνόλου είναι αυτονόητη. ∆εν θέλει καµµία εξήγηση.
Περιλαµβάνει, εκτός από την προαγωγή, τον υποβιβασµό, τη µε-
τάθεση, τη µετάταξη.

∆εν νοµίζω να υπάρχει κανείς και καµµία σ’ αυτή την Αίθουσα
που να µην αντιλαµβάνεται αυτό που ελέχθη νωρίτερα, ότι στην
έννοια της εν γένει υπηρεσιακής κατάστασης περιλαµβάνεται
αυτή που προβλέπει το Σύνταγµα και της παύσης και του υποβι-
βασµού.

Το άρθρο 103, που ελέχθη από τον κ. Τζαβάρα, είναι ξεκάθαρο
το τι λέει µέσα. Εκτός από τις ρυθµίσεις που λέει για τη µισθο-
λογική ανέλιξη που γίνονται µε νόµο, έχει δύο βασικές ρυθµίσεις
όπου λέει: πρώτον, σε ό,τι αφορά τις µεταθέσεις απαιτείται γνω-

µοδότηση υπηρεσιακού συµβουλίου και σε ό,τι αφορά υποβιβα-
σµό και παύση δηµοσίου υπαλλήλου απαιτείται απόφαση υπη-
ρεσιακού συµβουλίου.

Ποιου υπηρεσιακού συµβουλίου, κυρία Πρόεδρε; Υπηρεσια-
κού συµβουλίου που κατά τα 2/3 πρέπει να αποτελείται από µό-
νιµους δηµοσίους υπαλλήλους. Είναι ή δεν είναι αυταπόδεικτη η
παραβίαση του Συντάγµατος µε την προκειµένη διάταξη; Είναι ή
δεν είναι αυταπόδεικτη η παραβίαση του Συντάγµατος, όταν ου-
δείς, µα ουδείς από τα µέλη αυτού του πενταµελούς ειδικού συµ-
βουλίου επιλογής προϊσταµένων δεν έχει την ιδιότητα του
δηµοσίου υπαλλήλου; Είναι, από την οποιαδήποτε προσέγγιση
να το δεις είτε µετακλητοί είτε επί θητεία. ∆εν έχουν την ιδιότητα.

Έχουµε µία ευθεία παραβίαση του Συντάγµατος, κυρία Πρό-
εδρε. Θα σας έλεγα και κάτι άλλο ακόµα. Από όποια οπτική γωνία
να το δει κανείς, υπάρχει πρόβληµα. Υπάρχει ένα γενικότερο
πρόβληµα για το νοµοθέτηµα, διότι αν κριθεί αντισυνταγµατική η
διάταξη -που είναι αντισυνταγµατική η διάταξη- καταρρέει όλο
το νοµοθέτηµα. ∆ιότι όλο το νοµοθέτηµα στηρίζεται στην επι-
λογή των γενικών διευθυντών µέσα από αυτό το συµβούλιο που
σας είπα.

Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη ένσταση, θα προσπαθήσω να είµαι
µέσα στο χρόνο. Ατυχήσατε, κύριε Υπουργέ. Οι εν πολλαίς αµαρ-
τίες περιπεσούσα είναι αυτή η τροπολογία. Είχατε µία αντισυ-
νταγµατικότητα, όταν φέρατε το νοµοσχέδιο, χωρίς την έκθεση
του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Αναγκαστήκατε αµαχητί να την πά-
ρετε πίσω. Είχατε δεύτερη παράβαση του Κανονισµού, γιατί δεν
την καταθέσατε εµπρόθεσµα και κατά παράβαση του Συντάγµα-
τος. Είχατε τρίτη παράβαση, όταν παραλείψατε τη διαδικασία
του διαλόγου µέσα στο Κοινοβούλιο στην αρµόδια Επιτροπή,
όπως προβλέπεται από τον Κανονισµό της Βουλής. Χρειάστηκαν
οι παρεµβάσεις σύσσωµης της Αντιπολίτευσης, µα και κάτι άλλο
ακόµα, του ΠΑΣΟΚ, µέσα από την παρέµβαση του κ. Κακλαµάνη
για να την πάρετε πίσω. Τώρα τη φέρνετε πάλι µε τη διάταξη που
προβλέπει η Έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους.
Όµως, είναι αντισυνταγµατική!

Έχουµε ευθεία παράβαση και εδώ της διάταξης του άρθρου
82, παράγραφος 2 του Συντάγµατος, όπου καθορίζει, αν θέλετε,
σε κάθε περίπτωση, ποιες είναι οι αρµοδιότητες του Πρωθυ-
πουργού περιοριστικά, µα άκρως περιοριστικά. ∆εν υπάρχει καµ-
µία άλλη ερµηνεία και το θυµίζω, κυρία Πρόεδρε και τελειώνω
µε αυτό, ότι ο Πρωθυπουργός, πρώτον εξασφαλίζει την ενότητα
της Κυβέρνησης, κατευθύνει τις ενέργειές της και κατευθύνει τις
ενέργειες γενικά των δηµοσίων υπηρεσιών. Τίποτα άλλο δεν µπο-
ρεί να κάνει, εκτός απ’ αυτό. Τίποτα άλλο.

Και αν θέλετε, για να κλείσω, και εξ αυτής ακόµα της τροπο-
λογίας αναιρείται η όλη πολιτική φιλοσοφία την οποία, µε πε-
ρισσή προσπάθεια, ο εισηγητής ο κ. Ρήγας, κατέβαλε από το
Βήµα της Ολοµέλειας της Βουλής. ∆ιότι, όταν ένας Πρωθυ-
πουργός, δεν εµπιστεύεται τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση νοµίζω ότι προ-
σπαθεί µε αυτόν τον τρόπο να περάσει εξωθεσµικές δράσεις
µέσα από τη νοµοθετική κατοχύρωση.

Νοµίζω ότι είναι ώρα να το αποσύρετε και να κάνετε δεκτή την
αίτηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Αποστολάκο, που σεβαστήκατε και το χρόνο.
Το λόγο έχει ο κ. Νικητιάδης. Ως αντιλέγων, κύριε Νικητιάδη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ και κύριοι

Υπουργοί, είναι προφανές ότι η στόχευση που έθεσε ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κατά τη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου για την ιθαγένεια, αφιερώνοντας ένα σηµαντικό τµήµα
του χρόνου του για να ασκήσει κριτική στην αµφισβητούµενη
εδώ συνταγµατικώς τροπολογία δεν ήταν επαρκής, δεν πέτυχε
και γι’ αυτό επιστρατεύτηκε τώρα η νοµική επιστήµη και η συ-
νταγµατική επιστήµη, προκειµένου να ασκηθεί εντονότερη κρι-
τική πάνω στη συγκεκριµένη τροπολογία.

Θα είµαι πολύ συγκεκριµένος και πολύ σύντοµος και δεν θα
µου χρειαστούν τα 17 λεπτά, που χρειάστηκαν σε εσάς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: ∆ώδεκα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Και απορώ γιατί χρειάστηκαν δώ-
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δεκα λεπτά, κύριε Αποστολάκο για να γίνει αντιληπτή η εισήγηση
του κ. Τζαβάρα. Σ’ ένα λεπτό που προβλέπει ο Κανονισµός, θα
µπορούσε να γίνει κατανοητή. ∆εν χρειάζονταν τα έντεκα λεπτά.
Απλά πράγµατα είναι αυτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Θα µας κάνετε και µαθήµατα τώρα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι….
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Να απευθύνεστε στο Προεδρείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Στην Πρόεδρο µιλάω.
ΠΡΟΕΥ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεχίστε, κύριε Νικη-

τιάδη.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Θα µας κάνετε και µαθήµατα τώρα; Μας

προκαλείτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προ-

καλώ εγώ και όχι εσείς που µιλήσατε δεκαοκτώ λεπτά;
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Στο Προεδρείο να απευθύνεστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Όπου θέλω εγώ µιλάω.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Τι είναι αυτά που λέτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Απευθύνοµαι στο Σώµα.
ΠΡΟΕΥ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Όχι, κύριε Νικητιάδη,

απευθύνεστε στο Προεδρείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δι’ υµών απευθύ-

νοµαι στο Σώµα. Έλεος! Όταν είµαι εκεί πάνω, δι’ υµών απευθύ-
νοµαι στο Σώµα.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Να απευθύνεστε στο Προεδρείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Σας ενοχλεί να απευθύνοµαι σ’

εσάς προφανώς.
Όταν, λοιπόν, η τροπολογία προβλέπει για τη σύνθεση του ορ-

γάνου που θα επιλέγει τους Γενικούς ∆ιευθυντές, αναφέρεται σε
πρόσωπα και µόνο σε πρόσωπα. ∆εν επιλέγει την αρχή για να
συµµετέχει στο όργανο, δεν λέει το ΑΣΕΠ θα είναι αυτό που συµ-
µετέχει στο όργανο, λέει µέλος του ΑΣΕΠ, λέει µέλος του Συνη-
γόρου του Πολίτη. Να είναι ξεκάθαρα τα πράγµατα και να µην
µπλέκουµε το Σύνταγµα και τις έννοιες και να µην αναφερόµαστε
σε ζητήµατα που δεν υπάρχουν.

Το νέο όργανο δεν είναι ούτε το ΑΣΕΠ ούτε ο Συνήγορος του
Πολίτη.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ κύριοι συ-
νάδελφοι. Σας παρακαλώ πάρα πολύ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Το νέο όργανο δεν είναι ούτε το
ΑΣΕΠ ούτε ο Συνήγορος του Πολίτη. Είναι µία επιτροπή. Που-
θενά στο Σύνταγµα δεν απαγορεύεται η συµµετοχή των µελών
του ΑΣΕΠ, των µελών του Συνηγόρου του Πολίτη, των µελών οι-
ασδήποτε αρχής σε οποιαδήποτε επιτροπή.

Θα σας θυµίσω τη συµµετοχή δεκάδων καθηγητών πανεπι-
στηµίου, θα σας θυµίσω τη συµµετοχή δεκάδων δικαστών σε επι-
τροπές και ουδείς ποτέ, προέβαλε ζήτηµα συνταγµατικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας πω και για το δεύτερο
ζήτηµα. Συνεπώς, δεν τίθεται καθόλου ζήτηµα, για τη συµµετοχή
του εκπροσώπου του Συνηγόρου του Πολίτη σ’ αυτήν την επι-
τροπή ούτε των µελών του ΑΣΕΠ. Αντιθέτως, εκείνο που γίνεται
είναι ότι αυξάνει το κύρος της επιτροπής αυτής µε τη συµµετοχή
µελών κοινωνικώς και επιστηµονικώς καταξιωµένων.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τη διάταξη για τις επιτροπές και τις αρ-
µοδιότητες που µπορεί να αναθέτει ο Πρωθυπουργός.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, το Σύνταγµα
είναι σαφές ότι, µε τη διάταξη του άρθρου 82, δίνει τη δυνατό-
τητα στον Πρωθυπουργό να κατευθύνει την Κυβέρνηση, ανα-
λαµβάνοντας συγκεκριµένες πρωτοβουλίες, να εποπτεύει την
Κυβέρνηση, αναλαµβάνοντας συγκεκριµένες πρωτοβουλίες. Τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ο Πρωθυπουργός, ανάµεσα σε άλλα,
µπορεί να αναλαµβάνει οριζόντιες δράσεις, τέτοιες -το τονίζω
και έχει γίνει επανειληµµένως- που να υλοποιούν ακριβώς την
επιταγή του Συντάγµατος. Και είναι οριζόντια δράση ό, τι ανα-
φέρεται στη συγκεκριµένη τροπολογία. Είναι οριζόντιες δράσεις
και µάλιστα, υπάρχουν συγκεκριµένοι περιορισµοί. Πρέπει να
είναι µείζονος εθνικής σηµασίας ζήτηµα, πρέπει να είναι κατε-

πείγον, υπάρχει δέσµευση…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Νικητιάδη, όταν

µιλάτε από κάτω να απευθύνεστε προς το Προεδρείο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Το έχω υπ’ όψιν µου, κύριε Πρόε-
δρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Τώρα, δεν καταλαβαίνω
γιατί χειροκροτήσατε, αλλά εσείς θα ξέρετε γιατί χειροκροτή-
σατε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Υπάρχει, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε και
αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, σαφής εντολή, όπως προβλέπεται
από το Σύνταγµα και όπως προβλέπεται και από την ίδια διάταξη
της τροπολογίας, υπάρχουν σαφείς περιορισµοί του Κοινοτικού
∆ικαίου, οι οποίοι µάλιστα διασφαλίζουν και τη διαφάνεια, δια-
σφαλίζουν την ίση µεταχείριση, διασφαλίζουν και την ισότητα στη
µεταχείριση και τίθεται συγκεκριµένο ποσό, όπως ακριβώς προ-
βλέπει το Κοινοτικό ∆ίκαιο.

Κατά συνέπεια, οι οποιοιδήποτε ισχυρισµοί περί αντισυνταγ-
µατικότητας των διατάξεων, θεωρώ ότι νοµικώς και επιστηµονι-
κώς είναι έωλοι και γι’ αυτό το λόγο, ζητώ την απόρριψη της
ενστάσεως από το Σώµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κητιάδη.
Το λόγο έχει τώρα, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας

∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας.
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

Μισό λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, προφανώς…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό, κύριε Τζα-

βάρα, προτρέχετε και εσείς.
Ο κ. Τζαβάρας, έχει το λόγο για πέντε λεπτά. Ξέρω ότι νωρί-

τερα, όταν είχε πάρει το λόγο, δεν ετηρήθη ο χρόνος, γι’ αυτό,
κύριε Τζαβάρα, σας προειδοποιώ αυστηρώς να ολοκληρώσετε,
µέσα στα πέντε λεπτά. Αν στα πέντε λεπτά δεν ολοκληρώσετε
την τοποθέτησή σας, θα σας αφαιρέσω το λόγο.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέµα πρώτον. Είναι σαφής η

διάταξη του άρθρου 103, παράγραφος 4 ότι για υπηρεσιακές µε-
ταβολές που έχουν σχέση µε τον υποβιβασµό ή την παύση, αλλά
και µε τη µετάθεση των δηµοσίων υπαλλήλων, πρέπει να προη-
γηθεί απόφαση υπηρεσιακού συµβουλίου, το οποίο αποτελείται
κατά τα 2/3 των µελών του από µόνιµους δηµοσίους υπαλλή-
λους.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, µε την παράγραφο 2 της νέας
διάταξης του άρθρου 157 δηµιουργείται ζήτηµα, γιατί οι ανώτα-
τοι δηµόσιοι υπάλληλοι, που είναι µια κατηγορία δηµοσίων υπαλ-
λήλων, τίθενται υπό την αρµοδιότητα ενός υπηρεσιακού
συµβουλίου, το οποίο δεν αποτελείται από µόνιµους δηµοσίους
υπαλλήλους, τουλάχιστον κατά τα 2/3 του. Αυτή ακριβώς η αρ-
µοδιότητα καλύπτει την εν γένει υπηρεσιακή κατάσταση των
υπαλλήλων αυτών, άρα και τον υποβιβασµό και τη µετάθεσή τους
και την παύση τους.

Οι δε συµµετέχοντες, δεν είναι δηµόσιοι υπάλληλοι, υπό την
έννοια τόσο του Υπαλληλικού Κώδικα, όσο και του Συντάγµατος
το οποίο έχει συγκεκριµένη διάταξη. Είναι η διάταξη του άρθρου
101Α, που οµιλεί σε συνδυασµό µε τις διατάξεις των άρθρων 103,
7 και 9 για το ποιο είναι το status των υπαλλήλων, των λειτουρ-
γών, τόσο της ανεξάρτητης αρχής που λέγεται ΑΣΕΠ, όσο και
της ανεξάρτητης αρχής που λέγεται Συνήγορος του Πολίτη.

Και η δεύτερη ένσταση, προκύπτει από την σαφή αντιπαρά-
θεση της διάταξης του άρθρου 82, παράγραφος 2 του Συντάγ-
µατος, στην οποία οι αρµοδιότητες που αναγνωρίζονται στον
Πρωθυπουργό έχουν δύο σκέλη. Πρώτον, τη διασφάλιση της
ενότητας της Κυβέρνησης, που δεν εξυπηρετείται µε αυτήν την
τροπολογία και δεύτερον, την κατεύθυνση προς το σκοπό της
εφαρµογής της κυβερνητικής πολιτικής της Κυβέρνησης και των
δηµοσίων υπηρεσιών, που επίσης δεν εξυπηρετείται στη συγκε-
κριµένη περίπτωση από αποφάσεις του Πρωθυπουργού, οι
οποίες έχουν σαν αντικείµενο την παροχή υπηρεσιών και την
απευθείας ανάθεση µελετών.

5076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Εάν, λοιπόν, πάρουµε αυτές τις δύο συγκεκριµένες διατάξεις
που ανέφερα, τη διάταξη του άρθρου 82 παράγραφος 2 και τη
διάταξη που προβλέπεται από την τροπολογία, τότε µόνο σε µία
περίπτωση µπορεί να υπάρχει συνταγµατικότητα. ∆ηλαδή, στην
περίπτωση που ο κύριος Πρωθυπουργός µε απ’ ευθείας ανάθεση
παρέχει σε άλλον το δικαίωµα να ασκήσει πρωθυπουργικά κα-
θήκοντα στην Ελλάδα. Αυτής της µορφής τις υπηρεσίες µόνο
µπορεί να προµηθευτεί ο κύριος Πρωθυπουργός, µε βάση αυτή
τη συγκεκριµένη διάταξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Επειδή όµως κάτι τέτοιο δεν είναι συνταγµατικά ανεκτό, γι’

αυτό η συγκεκριµένη διάταξη είναι αντισυνταγµατική, κύριε Πρό-
εδρε.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας και τη µεγαλοψυχία σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρος Ευθυµίου για
πέντε λεπτά, επίσης.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µιλάµε όλοι για κρίση του πολιτικού συστήµατος και η
κρίση του πολιτικού συστήµατος, πριν απ’ όλα, ξεκινά από τη
Βουλή. Ξεκινά από το χώρο που κατ’ εξοχήν ο πολίτης αναγνω-
ρίζει την έκφραση ή µη της κυριαρχίας του. Εµείς οι τριακόσιοι
εδώ είµαστε η έκφραση των πολιτών ως προς τη λαϊκή κυριαρ-
χία, δηλαδή ως προς τις θέσεις τους, τις απόψεις τους, τον
τρόπο που διαχειριζόµαστε την εντολή τους. Και το Σύνταγµα
της χώρας είναι το κοινό πλαίσιο στο οποίο λειτουργούµε.

Όταν εγείρεται ένσταση αντισυνταγµατικότητας -µία φορά θυ-
µάµαι, στα τέσσερα χρόνια που ήµουν Υπουργός, έγερση αντι-
συνταγµατικότητας και είχε βαθύ νόηµα και την έκανα αµέσως
αποδεκτή- είναι η κορυφαία στιγµή που διαπαιδαγωγεί όλους.
∆ιαπαιδαγωγεί εµάς ότι το Σύνταγµα είναι κοινή αφετηρία, κοινή
αναφορά, διαπαιδαγωγεί και κάθε Υπουργό όταν αστοχεί στην
αξιολόγηση του κορυφαίου πλαισίου της κοινής µας δράσης.

Η ένσταση συνταγµατικότητας που εγείρεται εδώ δεν είναι τυ-
χαίο ότι απαίτησε είκοσι τρία λεπτά από τον κ. Τζαβάρα, από τον
κ. Αποστολάκο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είκοσι τρία λεπτά;
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είκοσι τρία ακριβώς. ∆ώδεκα λεπτά

ήταν τα αρχικά του κ. Τζαβάρα, έξι λεπτά του κ. Αποστολάκου,
συν πέντε λεπτά τώρα του κ. Τζαβάρα. Σύνολο είκοσι τρία λεπτά.
Είκοσι τρία λεπτά για να γίνει κατανοητό ότι δεν εγείρεται συ-
νταγµατικό θέµα, αλλά πολιτικό θέµα. Πολιτικό, όµως, θέµα, είναι
η διαπραγµάτευση του νοµοσχεδίου, είναι ακριβώς η δυνατότητα
του καθενός, κάθε παράταξης, να πείσει για το βάρος των θέ-
σεων, την αξιοπιστία των προτάσεών της. Το Σύνταγµα όµως δεν
µπορεί να χρησιµοποιείται ως ένα είδος αµορτισέρ της έλλειψης
πολιτικής επιχειρηµατολογίας.

Εδώ όσα ετέθησαν είναι κατ’ εξοχήν όχι συνταγµατικά, αλλά
πολιτικά θέµατα. Εποµένως, ανήκουν στον κατ’ εξοχήν χώρο της
πολιτικής διαπραγµάτευσης µέσα στο Κοινοβούλιο και δεν ανή-
κουν στο χώρο της έγερσης συνταγµατικών ζητηµάτων.

Και θα ήθελα να κάνω µία κρίσιµη παρατήρηση -γιατί δεν θέλω
να πολιτικοποιήσω αυτή τη στιγµή τη συζήτηση- αλλά νοµίζω ότι
ο σεβασµός στο αξίωµα του Πρωθυπουργού αφορά όλους µας.
Γιατί ο εκάστοτε Πρωθυπουργός είναι Πρωθυπουργός της
χώρας. Εάν υπήρξε µακρός εθισµός στην έννοια της ανυπαρξίας
Πρωθυπουργού, αυτό δεν µπορεί να µετατεθεί σε όλους τους
επόµενους Πρωθυπουργούς της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Σ’ αυτό που αποσκοπεί η τροπολογία µε τρόπο απόλυτα δια-

φανή, απόλυτα σαφή, απόλυτα ελεγχόµενο είναι, ένας δρων
Πρωθυπουργός, διεθνώς και στη χώρα του, να έχει τα εργαλεία
που απαιτούνται, για να προασπίζει καλύτερα τα συµφέροντα
αυτού του λαού. Είναι η κατ’ εξοχήν συνταγµατική αποστολή, η
συνταγµατική αρµοδιότητα του Πρωθυπουργού της χώρας…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι,

κυρία Πιπιλή, γιατί διακόπτετε τον οµιλητή; Γιατί φωνασκείτε;
Αφήστε τον οµιλητή να ολοκληρώσει. Με τις φωνασκίες δεν ενι-
σχύετε τα επιχειρήµατά σας.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είναι απολύτως προφανές. Γιατί η φω-
νασκία; Γιατί η ισχυρότερη µορφή πολιτικού επιχειρήµατος είναι
η ορατή σύγκριση, κύριε Πρόεδρε. Αυτό είναι η ισχυρότερη
µορφή. Και η ορατή σύγκριση δεν πρέπει να γίνει ενώπιον του
ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Λέµε, λοιπόν, ότι αυτή ειδικά η τροπολογία είναι κατ’ εξοχήν

στο γράµµα και στο πνεύµα του Συντάγµατος για το τι πρέπει να
είναι ένας Έλληνας Πρωθυπουργός. Και ο δικός µας Πρωθυ-
πουργός, ο Γιώργος Παπανδρέου, δρα και διεθνώς και εσωτε-
ρικά, είναι παρών, χρειάζεται ευλύγιστα και αποτελεσµατικά
εργαλεία απολύτως διαφανή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και θα ήταν ευχής έργο, τα προηγούµενα πεντέµισι χρόνια να

υπήρχε, κατ’ ελάχιστον, µία αντίστοιχη σχέση µε την άσκηση της
πρωθυπουργικής ευθύνης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Για το Σύνταγµα δεν είπε τίποτα ο κ.

Ευθυµίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ησυχία!
Κύριε Τραγάκη, και εσείς φωνασκείτε. Οι φωνασκίες ακούγο-

νται, αλλά τα επιχειρήµατα, επαναλαµβάνω, έτσι δεν διατυπώ-
νονται.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να
τοποθετηθώ για το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Άρα δεν θέλετε επί της
ενστάσεως να τοποθετηθείτε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ. Αστέριος Ρο-
ντούλης έχει το λόγο για πέντε λεπτά.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε, εν πρώτοις, να θυµίσω την προηγούµενη

στάση της Νέας ∆ηµοκρατίας…
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Αφήστε την «πολυκατοικία»
τώρα. Είπαµε είµαστε σε µονοκατοικία, σε ευάερο, ευήλιο και σε
γωνιακό διαµέρισµα. Μείνατε πίσω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Κύριε Πρόεδρε, θυµίζοντας την προγενέστερη στάση της

Νέας ∆ηµοκρατίας, θα πω ότι σ’ ένα πάρα πολύ σηµαντικό νο-
µοσχέδιο του κ. Ραγκούση, που είχε να κάνει µε την ψήφο των
αλλοδαπών, η Νέα ∆ηµοκρατία καταψήφισε πρόταση αντισυ-
νταγµατικότητας που κατετέθη από την πλευρά του Λαϊκού Ορ-
θοδόξου Συναγερµού. Φαίνεται ότι το παρόν νοµοσχέδιο για τη
Νέα ∆ηµοκρατία είναι υψίστης σηµασίας, σε σχέση µε το προη-
γούµενο νοµοσχέδιο του κ. Ραγκούση.

Αυτό το λέω για να ξέρει ο κόσµος πού δίδεται η προτεραιό-
τητα της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Ετέθησαν, λοιπόν, δύο ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας.
Πρώτον, επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, εµείς θέλουµε να
προβάλουµε ένα αίτηµα. Εφόσον υπάρχουν δύο ζητήµατα αντι-
συνταγµατικότητας, θα πρέπει να ψηφίσουµε ξεχωριστά, να γί-
νουν δύο ψηφοφορίες. ∆ιότι, είναι δυνατόν κάποιο κόµµα να
µορφώσει διαφορετική αντίληψη για το πρώτο ζήτηµα και δια-
φορετική αντίληψη για το δεύτερο ζήτηµα. Άρα, λοιπόν, κατά
την άποψή µας, εν πρώτοις θα πρέπει να διευκρινιστεί αυτό το
διαδικαστικής σηµασίας ζήτηµα, για να ξέρουµε πώς θα τοπο-
θετηθούµε.

Θα πρέπει επίσης να τοποθετηθώ, όσον αφορά την ουσία του
άρθρου 103 παράγραφος 4. Νοµίζω ότι η τοποθέτηση του κ. Τζα-
βάρα είναι σωστή, διότι δεν υπάρχει αµφιβολία ότι τη στιγµή που
το ειδικό αυτό συµβούλιο επιλογής προϊσταµένων ασχολείται µε
την υπηρεσιακή κατάσταση των Γενικών ∆ιευθυντών και η υπη-
ρεσιακή κατάσταση έχει και υποβιβασµό πιθανόν, έχει και µετα-
θέσεις πιθανόν, τότε κατ’ ανάγκην θα πρέπει να τηρηθεί η
πρόβλεψη του Συντάγµατος. ∆ηλαδή, να αποτελείται κατά τα 2/3
από µονίµους δηµοσίους υπαλλήλους. Αυτό νοµίζω δεν αµφι-
σβητείται. Συνεπώς, επί αυτής της ενστάσεως αντισυνταγµατι-
κότητας ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, ακολουθώντας, κύριε
Τζαβάρα, τον ορθό λόγο, χωρίς µεµψιµοιρία, χωρίς κακεντρέχεια
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έναντι της Νέας ∆ηµοκρατίας που ψηφίζει κατά αλλόφρονα
τρόπο και όχι κατά τον ορθό τρόπο, θα υπερψηφίσει την πρό-
ταση αντισυνταγµατικότητάς σας.

Όσον αφορά τώρα το άρθρο 82 παράγραφος 2, ο Πρωθυ-
πουργός εξασφαλίζει την ενότητα της Κυβέρνησης και κατευθύ-
νει τις ενέργειές της. Θα µου επιτρέψετε, αγαπητοί συνάδελφοι,
να πω ότι αυτή η αόριστη –θα µπορούσε να πει κάποιος- διάταξη
κατευθύνει τις ενέργειές της και µέσα στη λογική αυτής της κα-
τεύθυνσης δεν αποτρέπεται πιθανόν µε νόµο η θωράκιση του
Πρωθυπουργού, προκειµένου να συνθέτει τέτοιου είδους επι-
τροπές ή να προβαίνει σε κατ’ ευθείαν αναθέσεις, όταν είναι να
εξυπηρετηθεί ύψιστο εθνικό συµφέρον.

Άρα, λοιπόν, όσον αφορά τη δεύτερη αυτή ένσταση αντισυ-
νταγµατικότητας, εµείς θα είµαστε αρνητικοί. Και γι’ αυτό θέ-
τουµε και πάλι το διαδικαστικό ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, περί δύο
ψηφοφοριών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φώτης Κουβέλης.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά την τρο-

πολογία και τις αρµοδιότητες που δίδονται στον Πρωθυπουργό,
ανεξάρτητα από την επί της ουσίας διαφορετική άποψη που έχει
ο ΣΥΡΙΖΑ, θέλω να υποστηρίξω την άποψη ότι κινείται εντός του
συνταγµατικού πλαισίου.

Πράγµατι, στο πλαίσιο του συντονισµού, που το Σύνταγµα πα-
ρέχει ως δικαίωµα στον Πρωθυπουργό, βρίσκεται και αυτή η δυ-
νατότητα, µε το περιεχόµενο που αναφέρεται στην τροπολογία,
η οποία, επαναλαµβάνω, µας βρίσκει κατηγορηµατικά αντίθε-
τους. Εν πάση περιπτώσει, βρίσκεται εντός του πλαισίου του Συ-
ντάγµατος. Και κατά τούτο δεν θα ψηφίσουµε την πρόταση της
Νέας ∆ηµοκρατίας ότι πρόκειται για αντισυνταγµατική ρύθµιση.

Θα προσέθετα κι ένα επιχείρηµα. Κύριοι συνάδελφοι, όταν ο
Πρωθυπουργός έχει την δυνατότητα να ασκεί υπουργικά καθή-
κοντα, αντιλαµβάνεστε ότι στο µείζον περιέρχεται και το έλασ-
σον. Κατά συνέπεια, αυτό το επιχείρηµα και µόνο µπορεί να
καταδείξει ότι είναι αβάσιµη η ένσταση αντισυνταγµατικότητας
την οποία προβάλλετε.

Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη ένσταση, κύριε Πρόεδρε, της αντι-
συνταγµατικότητας του άρθρου 2, σε σχέση µε το άρθρο 103
του Συντάγµατος οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας έχουν
απόλυτα δίκιο. Και έχουν δίκιο για τον λόγο ότι το άρθρο 103
είναι συγκεκριµένο στην παράγραφο 4. Αναφέρει, όταν οµιλεί για
την υπηρεσιακή κατάσταση και για τις µεταθέσεις και για τον
υποβιβασµό και την παύση και για όλες αυτές τις ρυθµίσεις, ότι
θέλει απόφαση υπηρεσιακού συµβουλίου, που αποτελείται του-
λάχιστον κατά τα 2/3 από µονίµους δηµοσίους υπαλλήλους. Είναι
προφανές -και νοµίζω δεν υπάρχει αντίθετη άποψη- ότι ούτε ο
αντιπρόεδρος του ΑΣΕΠ, ούτε τα άλλα δυο µέλη του ΑΣΕΠ, της
ανεξάρτητης αρχής συνταγµατικής περιωπής ούτε ο βοηθός Συ-
νήγορος του Πολίτη καθ’ οιανδήποτε εκδοχή µπορεί να θεωρη-
θούν δηµόσιοι υπάλληλοι.

Έχω την βεβαιότητα, κύριε Πρόεδρε, ότι παρεσύρθη η ρύθ-
µιση αυτή του άρθρου 2 και αναφέρθηκε στην εν γένει υπηρε-
σιακή κατάσταση, ενώ το σκοπούµενο από το συζητούµενο
νοµοσχέδιο ήταν µόνο το σύστηµα επιλογής προϊσταµένων ορ-
γανικών µονάδων µε αντικειµενικά και αξιοκρατικά κριτήρια. Αυτό
είναι περιοριστικό της υπηρεσιακής κατάστασης, αυτό που επι-
γράφεται στο νοµοσχέδιο. Και κατά τούτο, οφείλει η Κυβέρνηση
να αποσύρει αυτή την ρύθµιση ή τουλάχιστον την διατύπωση «εν
γένει υπηρεσιακή κατάσταση». ∆ιότι –επαναλαµβάνω- η εν γένει
υπηρεσιακή κατάσταση περιέχει αναπόδραστα και το στοιχείο
της µετάθεσης και του υποβιβασµού και όλα τα άλλα τα οποία
αναφέρονται στο άρθρο 103, παράγραφος 4 του Συντάγµατος.

Κατά τούτο, εµείς θα συνταχθούµε, αν τεθεί σε ψηφοφορία,
υπέρ της αντισυνταγµατικότητας της ρύθµισης, εκτός και αν η
Κυβέρνηση αποσύρει την σχετική διατύπωση και περιορίσει την
υπηρεσιακή κατάσταση µόνο στην επιλογή των προϊσταµένων
των οργανικών µονάδων µε αντικειµενικά και αξιοκρατικά κριτή-
ρια, όπως άλλως επιγράφεται και το σχετικό νοµοσχέδιο.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι προφανές και αυτο-
νόητο ότι θα πρέπει τα δύο ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας να

τεθούν χωριστά σε ψηφοφορία. Και είναι προφανές για το λόγο
ότι Βουλευτές µπορεί να έχουν την άποψη πως το ένα ζήτηµα κι-
νείται εντός του συνταγµατικού πλαισίου και το άλλο εκτός και
είναι αντισυνταγµατικό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε Κουβέλη.
Ο Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής

∆ιακυβέρνησης άκουσε -είµαι σίγουρος- µε προσοχή τις απόψεις
όλων των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και τις δικές σας από-
ψεις, όπως τις διατυπώσατε κλείνοντας.

Ο κ. Ραγκούσης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
σε ό,τι αφορά την αίτηση περί αντισυνταγµατικότητας σχετικά
µε το δεύτερο άρθρο του νοµοσχεδίου δεν θα επικαλεστώ,
απλώς ενισχύοντας τα επιχειρήµατα του αντιλέγοντος της Πλει-
οψηφίας, αλλά και του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, την επι-
στηµονική έκθεση της Βουλής, η οποία βεβαίως, όπως όλοι
γνωρίζουµε πολύ καλά, έχει κάνει αυστηρό και συνταγµατικό,
αλλά και νοµικό έλεγχο του νοµοσχεδίου. ούτε καν θα αρκεστώ
να καταθέσω στα Πρακτικά την 274 γνωµοδότηση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας του 2007, σχετικά µε µια σειρά από επιχει-
ρήµατα που ακούστηκαν για το αν και κατά πόσο κατά την
διάρκεια της θητείας τους ως µέλη του ΑΣΕΠ ή του Συνηγόρου
του Πολίτη, όσοι ορίζονται από την Βουλή έχουν όλα τα βασικά
και κύρια, από πλευράς περιφρούρησης, δικαιώµατα που ορίζο-
νται από το συγκεκριµένο άρθρο του Συντάγµατος.

Θα πω όµως κάτι το οποίο είναι ίσως το πιο σηµαντικό και το
οποίο προφανώς έχει διαφύγει από τους συναδέλφους της Αντι-
πολίτευσης. Το άρθρο 103 του Συντάγµατος µιλάει για την
παύση, τον υποβιβασµό δηµοσίων υπαλλήλων κ.ο.κ. Η εν γένει
υπηρεσιακή κατάσταση των γενικών διευθυντών είναι η ακό-
λουθη: ο υποβιβασµός ή η παύση είναι αρµοδιότητα του Πει-
θαρχικού. Η προαγωγή γίνεται από το βαθµό ∆’ ως τον βαθµό
Α’, πριν βεβαίως από την επιλογή οποιουδήποτε στελέχους της
δηµόσιας διοίκησης στον βαθµό του Γενικού ∆ιευθυντή.

Στο νοµοσχέδιο, στο άρθρο τρίτο αναφέρεται το εξής: «Στο
τέλος του άρθρου 163 του Υπαλληλικού Κώδικα που κυρώθηκε
µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/2007 προστίθεται παράγραφος
11 ως εξής». Το οποίο προφανώς έχει διαφύγει, είναι στα χέρια
σας. «Το δευτεροβάθµιο Πειθαρχικό Συµβούλιο που είναι αρµό-
διο για παύση και υποβιβασµό δηµοσίων υπαλλήλων λειτουργεί
αποκλειστικά ως Πειθαρχικό µε την επιφύλαξη του άρθρου 95.
Κρίνει σε δεύτερο βαθµό κατά το νόµο και την ουσία και κατ’
εξαίρεση σε πρώτο βαθµό, όταν αυτό προβλέπεται. Το συµβού-
λιο αυτό λειτουργεί», και δεν είναι το ΥΣΕΠ αυτό, είναι το ειδικό
Υπηρεσιακό Συµβούλιο µε την συµµετοχή δηµοσίων υπαλλήλων,
«και ως Πειθαρχικό των προϊσταµένων Γενικών ∆ιευθύνσεων»,
αυτών δηλαδή που θα επιλεγούν από το ΥΣΕΠ, «το οποίο κρίνει
σε πρώτο και τελευταίο βαθµό».

Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, την αντισυνταγµατικότητα για
την τροπολογία για τον Πρωθυπουργό, νοµίζω ότι αυτό το οποίο
πια πρέπει κανείς να πει ρητά και κατηγορηµατικά είναι ότι κά-
ποια στιγµή αυτή η προσπάθεια πολιτικής εκµετάλλευσης µιας
ρύθµισης, που προέκυψε µέσα από τις συνθήκες κρίσης, εθνι-
κής ουσιαστικά δηµοσιονοµικής κρίσης που αντιµετώπισε η
χώρα, πρέπει να βρει ένα τέλος.

Και γι’ αυτό δεν θα καταθέσω στα Πρακτικά απλώς τον ν.
1558/1985, που προβλέπει για τον Πρωθυπουργό της χώρας
αντίστοιχες αρµοδιότητες, µείον αυτές που έχουµε βεβαίως συ-
µπληρώσει σε αυτή την τροπολογία, την οποία σύννοµα έχουµε
καταθέσει και µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους και εµπρόθεσµα. Θα κάνω, έτσι για την ιστορία, µνεία -και
θα καταθέσω στα Πρακτικά και µ’ αυτό κλείνω- της διάταξης η
οποία το 2004 θεσπίστηκε από την Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, σύµφωνα µε την οποία όχι ο Πρωθυπουργός, αλλά ο
Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης απέκτησε την δυνατότητα
να συνιστά µε απόφασή του επιτροπές ή οµάδες εργασίας από
δηµόσιους λειτουργούς και υπαλλήλους. Και για να µην σας κου-
ράζω, θα αναφέρω: «δ) να αναθέτει σε ερευνητικά κέντρα και
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επιστηµονικά ινστιτούτα την διενέργεια ερευνών και την σύνταξη
µελετών ή άλλων επιστηµονικών εργασιών». Όλα αυτά, βέβαια,
σχετίζονται µε τον σκοπό και τις αρµοδιότητες της Γενικής Γραµ-
µατείας της Κυβέρνησης. Σε κάθε περίπτωση, κύριε Πρόεδρε,
για την Κυβέρνηση δεν υφίσταται κανένα θέµα αντισυνταγµατι-
κότητας ούτε στην µια περίπτωση, ούτε στην άλλη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση κατά το άρθρο 100, πα-
ράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής για την
αντισυνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου.

Οι αποδεχόµενοι ότι το νοµοσχέδιο δεν είναι σύµφωνο µε το
Σύνταγµα παρακαλώ να εγερθούν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πρέπει να κάνετε µια διάκριση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν θα κάνω καµµία

διάκριση, γιατί δεν προβλέπεται καµµία διάκριση στις περιπτώ-
σεις αυτές. ∆εν είναι η πρώτη φορά που προβάλλεται ένσταση
αντισυνταγµατικότητας και αναπτύσσονται διάφορα επιχειρή-
µατα, για διαφόρους λόγους. Επαναλαµβάνω ότι δεν είναι η
πρώτη φορά στην Αίθουσα αυτή όπου προεβλήθη ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας και µάλιστα εκεί ανεπτύχθησαν διάφορα επι-
χειρήµατα, για διαφόρους λόγους. Η κρίση επί της ενστάσεως
γίνεται πάντα ενιαία.

Επαναλαµβάνω, οι αποδεχόµενοι ότι το νοµοσχέδιο δεν είναι
σύµφωνο µε το Σύνταγµα, παρακαλώ να εγερθούν.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)
Είναι προφανές ότι δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος και προβλε-

πόµενος από τον Κανονισµό της Βουλής αριθµός Βουλευτών
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ποιοι είναι οι περισσότεροι; Βλέ-
πουν οι κάµερες ποιοι είναι οι περισσότεροι;

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Είναι προφανές ότι δεν
ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών από τον Κανονισµό
της Βουλής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ας δει ο ελληνικός λαός ποιοι
είναι αυτοί που κάθονται και ποιοι είναι όρθιοι. Μετρήστε, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς η ένσταση
αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να µε-
τρηθούν οι εγερθέντες για να διαπιστωθεί αν είναι πράγµατι οι
καθήµενοι οι περισσότεροι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Να µετρήσει ο ελληνικός λαός
πρέπει. Είναι οι περισσότεροι. Για το όνοµα του Θεού!

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεχίζουµε τη συζή-
τηση επί του νοµοσχεδίου και το λόγο έχει ως Εισηγητής ο κ.
Γρηγόρης Αποστολάκος.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου
µε την ιδιότητα του εισηγητή της µειοψηφίας, οφείλω να δώσω
µια απάντηση πρώτα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ τον κ. Ευθυµίου, ο οποίος δεν µας είπε κουβέντα «για
την ταµπακέρα» -µα κουβέντα- απλώς, επικεντρώθηκε στο να µας
κάνει νουθεσίες πολιτικού περιεχοµένου, αµφισβητώντας µας το
δικαίωµα να κάνουµε πολιτική κριτική στο πρόσωπο του Πρωθυ-
πουργού ή του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ. Αν είναι έτσι, νοµίζω κά-
νετε λάθος.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κάνετε λάθος. Είπα ότι χρησιµοποιή-
σατε το Σύνταγµα.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Αν κάνω λάθος, το αναγνωρίζω
και εφόσον το λέτε κι εσείς.

Όµως δεν κάνω λάθος, αγαπητέ κύριε εκπρόσωπε, ισχυριζό-
µενος από το Βήµα της Ολοµέλειας ότι δεν αναφερθήκατε ούτε
µε µια λέξη, σε καµµία από τις δύο ενστάσεις αντισυνταγµατικό-
τητας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Αξιότιµε, κύριε Υπουργέ, δώσατε µια ερµηνεία σε ό,τι αφορά
τη διάταξη του άρθρου 103 παράγραφος 4, αλλά φοβάµαι ότι τα

ελληνικά δικαστήρια δεν θα σας ακολουθήσουν, διότι η έννοια
της εν γένει υπηρεσιακής κατάστασης σε καµµία περίπτωση δεν
µπορεί να αποκλείσει τις δυο αυτές διαδικασίες που είπατε για
την παύση και τον υποβιβασµό, που είναι αρµοδιότητα µόνο του
Πειθαρχικού Συµβουλίου.

Αναρωτιέται κανείς ποιο είναι το πολιτικό περιβάλλον -µιας και
από εκεί ξεκίνησε η συζήτηση- και ποιες είναι οι παράµετροι, οι
οποίες προσδιορίζουν το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Η Κυβέρ-
νηση προσπάθησε να δώσει την εξήγηση ότι πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο, που ήρθε να καλύψει τις πολύ µεγάλες ανάγκες, τις
µεγάλες εθνικές ανάγκες, τους µεγάλους εθνικούς κινδύνους,
τους οποίους αντιµετωπίζει ο τόπος µας.

Κατά την εκτίµησή µας, τρεις είναι οι παράµετροι οι οποίοι
προσδιορίζουν πολιτικά και το κάνουν από άσπρο-µαύρο, αν το
µαύρο είναι απόρριψη και το άσπρο είναι θετικό. Το πρώτο είναι
το κατεπείγον, το οποίο προσπάθησε να περάσει η Κυβέρνηση,
γιατί καµµία πολιτική απόπειρα δεν µπορεί να εξαγνιστεί µέσα
από την άτακτη υποχώρηση. Το δεύτερο είναι η τροπολογία-προ-
σθήκη, που αναφέρει τις αρµοδιότητες του Πρωθυπουργού και
η τρίτη είναι η αντισυνταγµατικότητα.

Θα πρέπει, για άλλη µια φορά και για τα Πρακτικά της Βουλής
από το Βήµα αυτό να θυµίσουµε ότι η Κυβέρνηση αποπειράθηκε
να περάσει µέσα σε µια συζήτηση µόνο τριών, τεσσάρων, πέντε,
έξι, ωρών, µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο. Κατά την εκτίµησή µου, είχε άµεση σχέση µε την
τροπολογία, ήθελε να κρύψει την τροπολογία. Ήθελε να αποφύ-
γει την οποιαδήποτε αντιπαράθεση ενδεχόµενα µε αυτούς µε
τους οποίους δεν έκανε διαβούλευση, αν δεν έκανε διαβούλευση
µε τα κόµµατα, αν δεν έκανε διαβούλευση µε την Α∆Ε∆Υ, µε την
ΕΝΑΕ ή τον οποιοδήποτε άλλο θεσµό αυτοδιοίκησης, ο οποίος
όφειλε να ανταποκριθεί στην πρόταση του κυρίου Υπουργού. ∆ιέ-
πραξε και παράβαση του Κανονισµού. ∆εν είναι τυχαίο που το
πήρε πίσω, παραβιάζοντας τον Κανονισµό. ∆εν θα πρέπει να τα
ξεχνάµε αυτά. ∆εν είναι τυχαίο που δεν βρέθηκε ούτε ένας Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ να το υποστηρίξει. Το ανέφερα και κατά την
υποστήριξη της ένστασης αντισυνταγµατικότητας. Έκανε άρδην
πίσω. Το πήρε πίσω.

Από εκεί και πέρα, του λέµε, για να δούµε ποια είναι τα πολι-
τικά χαρακτηριστικά, ότι ξέρετε κάτι, πείτε µας, τι είναι; Τροπο-
λογία είναι; Προσθήκη είναι; ∆εν πήραµε απάντηση. Και νόµιζε η
Κυβέρνηση µε τον κύριο Υπουργό, τον κατά τα άλλα αξιαγάπητο
κύριο Υπουργό, ότι µπορούσε να το περάσει έτσι. Να δεχθούµε
ότι έχει βουλευτική απειρία; Να το δεχθούµε.

Και όταν, λοιπόν, γίνεται ένσταση γιατί είχε διπλή αντισυνταγ-
µατικότητα το νοµοσχέδιο, ότι παραβίασε και δεν έφερε την βε-
βαίωση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και όταν δεν
βρέθηκε πάλι κανείς Βουλευτής να τον υποστηρίξει από το
ΠΑΣΟΚ, όταν απεδείχθη ότι έκανε παραβίαση του Κανονισµού
της Βουλής µε το άρθρο 101 παράγραφος 7 και 8 και µε το
άρθρο 87 που δεν κατέθεσε την τροπολογία τρεις µέρες νωρί-
τερα, το πήρε πίσω. Το φέρνει µετά. Και τι λέει η Έκθεση του Γε-
νικού Λογιστηρίου; Θα πάµε µέχρι εκεί που βλέπουν τα
κοινοτικώς προβλεπόµενα, αλλά σε ό,τι αφορά την ελληνική νο-
µοθεσία είναι κατά παρέκκλιση οιασδήποτε γενικής και ειδικής
διάταξης. Αυτό λέει. Και λέει και κάτι άλλο ακόµη η Έκθεση αυτή,
ότι σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να προσδιοριστεί το κόστος
της δαπάνης. Και πού είναι η διαφάνεια; ∆ηλαδή, λευκό χαρτί
παίρνει ο εκάστοτε Πρωθυπουργός;

∆εν αµφισβητούµε την αξιοπιστία ούτε την ακεραιότητα του
χαρακτήρος του κ. Γεωργίου Παπανδρέου. Αλλά κάνω µια υπό-
θεση εργασίας και λέω: ας πούµε ότι είναι ένας κακός Πρωθυ-
πουργός, ο οποίος έχει κακούς συµβούλους, τι θα γίνει µε αυτήν
την περίπτωση;

ΕΝΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ (Από Την Πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ): … (δεν
ακούστηκε).

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Από εκεί και πέρα, εκτιµώ ότι
υπάρχει και ένα άλλο θέµα. Μπορείτε να µε ακούσετε και να µου
απαντήσετε µετά, όπως προβλέπεται από την κοινοβουλευτική
διαδικασία. Υπάρχει κι ένα άλλο θέµα. Στην ουσία δεν µπορεί να
νοµοθετήσει και να πάρει νοµοθετική πρωτοβουλία ο παριστά-
µενος Υπουργός Εσωτερικών. Αυτήν την τροπολογία, όφειλε να
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την υποστηρίξει ο Υπουργός Επικρατείας ο κ. Παµπούκης µε
τους επιτελείς του. Υπό ποια έννοια εµπλέκεται ο κ. Ραγκούσης;

Μπαίνει κι ένα άλλο θέµα -θέµα της Βουλής- κυρία Πρόεδρε
της Βουλής, ότι µεταξύ των αρµοδιοτήτων –και δεν είναι για
γέλια, κύριε συνάδελφε, που θέλει να περάσει µε τη διάταξη αυτή
στον Πρωθυπουργό, είναι η ανάθεση των µελετών, η ανάθεση
υπηρεσιών σε κατοίκους αλλοδαπής και ηµεδαπής και κάτι άλλο
ακόµα, οι µελέτες για µελέτη θεσµών και διαφάνειας. Με άλλα
λόγια, θα υποκαταστήσει την Βουλή των Ελλήνων, όταν η αρµό-
δια Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας είναι η µόνη, η οποία µπο-
ρεί να έχει την αυθεντική και την σίγουρη προσέγγιση για τέτοια
θέµατα;

Μοναδική διέξοδος, κυρία Υφυπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, η
οποία παρίσταται, ξέρετε ποια είναι; Αν τελικά την ψηφίσετε -που
εµείς σας καλούµε να µην την ψηφίσετε- θα πρέπει να πείτε ότι
η οποιαδήποτε απόφαση του κυρίου Πρωθυπουργού -µόνο έτσι
µπορείτε να σωθείτε πολιτικά- να περνάει από προηγούµενη
έγκριση της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας της Βουλής, ει-
δάλλως κάνετε συνταγµατικό πραξικόπηµα.

Από εκεί και πέρα για να τελειώνουµε µε αυτήν την περίφηµη
τροπολογία, επειδή ήδη κατανάλωσα το 1/3 του χρόνου µου,
στην ουσία αναιρεί και το ίδιο το νοµοσχέδιο.

Αναλογιστήκατε, όσοι έχετε ασκήσει διοίκηση, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ποιος θα έχει την ευθύνη µε την υπογραφή του
κυρίου Πρωθυπουργού; Όταν υπογράφει η κ. Τζάκρη ή ο κ. Ντό-
λιος, έχουν υπογράψει η Γενική ∆ιευθύντρια που είναι πίσω του,
η Γενική Γραµµατεύς, ο τµηµατάρχης. Εσείς δεν υπογράφετε
κύριε µου; Και δεν έχει καµµία ευθύνη η κ. Τζάκρη; Εδώ ποιος
θα υπογράφει; Ποιος θα έχει την ευθύνη; Εδώ είναι έµπειροι άν-
θρωποι περί τη διοίκηση.

Άρα, όσοι εισηγούνται, αφήνουν τελείως ανυπεράσπιστο, τον
εκάστοτε Πρωθυπουργό της χώρας, έρµαιο της οποιασδήποτε
παράνοµης εισήγησης; Άρα ο ίδιος ο Πρωθυπουργός θα έχει την
πρωτογενή ευθύνη; Με γειά σας, µε χαρά σας! ∆εν υπάρχει άλλο
σύστηµα διοικητικό, που να το προβλέπει.

Θα έλεγα και κάτι άλλο ακόµα, ότι εκτός από πλήγµα στη νο-
µιµότητα και στη Βουλή, είναι πλήγµα και στη διαφάνεια, διότι
δεν υπάρχουν διαδικασίες, οι οποίες να προσδιορίζουν τι θέλετε
να γίνει µε αυτήν την επιλογή, την οποία κάνετε.

Θα συνεχίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντάς σας
κάτι: Λάθος δρόµο διαλέξατε µε αυτόν τον τρόπο, λάθος νοµο-
σχέδιο ψηφίζετε, λάθος τροπολογία ψηφίζετε. Εκτός από αναί-
ρεση του νοµοσχεδίου σας, είναι και µια νοµοθετική κατοχύρωση
εξωθεσµικών δράσεων και παρεµβάσεων. ∆ιαβάστε τις εφηµε-
ρίδες του Σαββατοκύριακου, λένε πάρα πολλά. Και αν έχει πάρει
το ρόλο ο παριστάµενος Υπουργός Εσωτερικών, εκτός από την
ρύθµιση των εσωκοµµατικών κοµµάτων του ΠΑΣΟΚ, να ρυθµίσει
και άλλα θέµατα, δικαίωµά σας, αλλά δεν µπορείτε να τα βάζετε
µέσα στην εύρυθµη λειτουργία του ελληνικού κράτους.

∆εν υπάρχει κανένας µέσα σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, πιστεύω,
αλλά και έξω από εδώ, που να µην πιστεύει ότι «ο µεγάλος ασθε-
νής» του ελληνικού κράτους, της οργανωµένης Ελληνικής Πολι-
τείας, είναι η δηµόσια διοίκηση. Ποιος µπορεί να το
αµφισβητήσει αυτό; Συµφωνώ απόλυτα µε τη ρήση σας, αγαπη-
τοί κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας. Όµως, στη φάση αυτή
που βρισκόµαστε, ήταν προτεραιότητα για την Κυβέρνηση, η
οποία τη στιγµή αυτή υπηρετεί το ελληνικό κράτος, το παρόν νο-
µοσχέδιο; Όφειλε να είναι προτεραιότητα κάποια άλλα πράγ-
µατα, όπως όφειλαν να είναι προτεραιότητα και για εµάς κάποια
άλλα πράγµατα στον καιρό της πρόσφατης διακυβέρνησης, σε
ό,τι αφορά τη µεταρρύθµιση του κράτους, που είναι αυτός «ο µε-
γάλος ασθενής». Γιατί εµείς δεν διστάζουµε να κάνουµε την αυ-
τοκριτική µας. Εσείς να δούµε πότε θα κάνετε την αυτοκριτική
σας µε επιλογές σαν αυτές που κάνατε προηγούµενα.

Άραγε, προηγείται να επιλέξει η Κυβέρνηση τους γενικούς δι-
ευθυντές, τους διευθυντές και τους τµηµατάρχες από το να
πάρει πρωτοβουλίες για την πάταξη της γραφειοκρατίας, η οποία
ταλανίζει την ποιότητα της ζωής του µέσου Έλληνα πολίτη; Πού
είναι αυτές οι διατάξεις που θα λύσουν το πρόβληµα, µια και δια-
παντός; Πού είναι οι διατάξεις για την αύξηση της παραγωγικό-
τητας του δηµόσιου τοµέα; Πού είναι οι διατάξεις για την

ενίσχυση της νοµιµότητας και της διαφάνειας στη λειτουργία των
δηµοσίων υπηρεσιών;

Πολλοί από εσάς διατείνεστε ότι αλλάζετε µε το νοµοσχέδιο
τους γενικούς διευθυντές κυρίως οικονοµικών υπηρεσιών, για να
έχετε τη δυνατότητα να ασκήσετε την πολιτική σας, επειδή λένε
κάποιοι ότι εισπράττουν λεφτά. Καταβάλλουν λεφτά οι Έλληνες
πολίτες και πληρώνουν, όµως, δεν πηγαίνουν στα ταµεία του
κράτους, πηγαίνουν κάπου αλλού. Πού είναι η στήριξη της επι-
χειρηµατικότητας, µέσα από την αναβάθµιση της λειτουργίας της
ελληνικής δηµόσιας διοίκησης; Πού είναι ο αποκλεισµός των
συµβούλων της διοίκησης που όντας παραδιοίκηση, που όντας
ανεύθυνοι είναι µεγάλη πληγή, σε ό,τι αφορά τη λειτουργία της
ελληνικής διοίκησης;

Αν υπάρχει κάτι που θα πρέπει όλοι να το προσεγγίσουµε,
κατά τρόπο οµόφωνο, είναι να περάσει µία διάταξη νόµου –και
φέρτε αυτή τη διάταξη νόµου, κύριε Υπουργέ- όπου θα απαγο-
ρευτούν οι σύµβουλοι οιασδήποτε µορφής δίπλα από Υπουρ-
γούς, Υφυπουργούς, Γενικούς Γραµµατείς, ∆ηµάρχους,
Νοµάρχες. Είναι ανεύθυνα όντα, που υπό την κάλυψη του πολι-
τικού τους προϊσταµένου µπορούν να προγραµµατίζουν και συ-
νήθως να κάνουν µεγάλη ζηµιά στην εύρυθµη λειτουργία του
ελληνικού κράτους.

Αυτά τα νοµοθετήµατα έπρεπε να φέρετε και να έχετε το δι-
καίωµα να ισχυριστείτε ότι κάνετε µία τοµή στο σύστηµα διοίκη-
σης της χώρας. Τώρα, δεν κάνετε τοµή. Τώρα, ξέρετε τι κάνετε
µε τη µεταβατική διάταξη που φέρνετε; Θέλετε να βολέψετε τους
δικούς σας. Απλά πράγµατα. Αυτό κάνετε. ∆ιότι η µεταβατική
διάταξη του άρθρου 5 δίνει όλες τις απαντήσεις στα ερωτήµατα
που σας θέσαµε.

Θα σας έλεγα και κάτι άλλο: Είναι µία κατάφορη, µα κατάφορη
στην κυριολεξία του όρου, παραβίαση χρηστής διοίκησης, που
πλήττει την έννοια της χρηστής διοίκησης, που είναι έννοια συ-
νυφασµένη µε το Σύνταγµα, αλλά και άρει την εµπιστοσύνη
στους δηµόσιους υπαλλήλους.

Είναι έγκληµα αυτό που κάνετε, να ισχυρίζεστε ότι δήθεν το
ελληνικό δηµόσιο, οι Έλληνες δηµόσιοι υπάλληλοι είναι ανίκα-
νοι, είναι διεφθαρµένοι, τα αρπάζουν όλοι. Αυτά λέτε. Αυτοί είναι
µία µειοψηφία. Θέλετε να είναι οι περισσότεροι; Να είναι οι πε-
ρισσότεροι! Όµως, δεν µπορείτε υπό το πρόσχηµα αυτής της αι-
τιολογίας να έρχεστε και να φέρνετε ένα νοµοθέτηµα που να
βάζετε όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους στο ίδιο τσουβάλι.
∆εν υπάρχει µεγαλύτερο πλήγµα κατά της ελληνικής διοίκησης.
Σας το ανέφερε και ο Πρόεδρος της Α∆Ε∆Υ, που είναι φίλα προ-
σκείµενος προς εσάς, ο κ. Παπασπύρου.

Θα έλεγα και κάτι ακόµη. Οι τελευταίοι που έχουν το µεγαλύ-
τερο µερίδιο ευθύνης για την κακή κατάσταση της ελληνικής δι-
οίκησης είναι οι Έλληνες δηµόσιοι υπάλληλοι. Το πολιτικό
σύστηµα διαχρονικά και διακοµµατικά είναι αυτό που πέρασε τον
κοµµατισµό, το φατριασµό και την αναξιοκρατία µέσα στη διοί-
κηση.

∆εν µπορείτε, λοιπόν, να έρχεστε µ’ ένα τέτοιο νοµοθέτηµα,
το οποίο στην ουσία τι κάνει; Υποβιβάζει τις απαιτήσεις του ελ-
ληνικού κράτους. Επιλέξατε ένα τρόπο να πετάξετε από πάνω
σας την ευθύνη. Αυτό είναι το πολιτικό συµπέρασµα, το οποίο
διεξάγεται, να βγάλετε δηλαδή, την ευθύνη των επιλογών αξιο-
κρατίας και των κρίσεων και να κρυφτείτε πίσω από την µοριο-
δότηση. Και από εκεί και πέρα, γαία πυρί µειχθήτω. Ας γίνει
όποιος θέλει διευθυντής, ας γίνει όποιος θέλει τµηµατάρχης και
γενικός διευθυντής. Αυτή είναι η ουσία, την οποία περνάτε.

Απ’ την άλλη µεριά, δεν διασφαλίζετε καθόλου και σε καµµία
περίπτωση όλη εκείνη την εύρυθµη λειτουργία του κράτους, που
έχει να κάνει µε την ασφάλεια των ανθρώπων, που θα κριθούν
για το µεταβατικό στάδιο.

Το κράτος, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, έχει συνέ-
χεια. ∆εν είναι λάφυρο κανενός, όπως ισχυρίζεστε. Οι κυβερνή-
σεις έρχονται και παρέρχονται, άρα, έχουµε την πολιτική
υποχρέωση να επιλέξουµε ένα τέτοιο σύστηµα διοίκησης, που
ανεξαρτήτως των κυβερνήσεων που έρχονται και παρέρχονται,
να είναι ασφαλές καταφύγιο και δικλείδα του ελληνικού λαού. Ε,
κύριε Υφυπουργέ, το νοµοσχέδιο δεν το κάνει αυτό. Και δεν το
κάνετε διότι αποφεύγετε επιµελώς για το µεταβατικό στάδιο,
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όπου αµφισβητούµε ακόµη και τη δικαία κρίση των πέντε συντα-
ξιούχων δικαστικών που εσείς θα επιλέξετε, ότι θα κάνουν τη δι-
καία κρίση. ∆εν το κάνετε και δεν µας πείθετε για τους πολιτικούς
λόγους που ανέφερα στην αρχή της τοποθέτησής µου. ∆εν προ-
βλέπεται κανένα στοιχειώδες µεταβατικό χρονικό διάστηµα µέσα
στο οποίο θα λήξει η θητεία εκείνων που θα τοποθετηθούν προ-
σωρινά.

Μία λύση υπάρχει: Εµείς θα το καταψηφίσουµε το νοµοσχέ-
διο και επί της αρχής και επί των άρθρων. Πιστεύουµε ακράδα-
ντα ότι είναι βαθύτατα αντισυνταγµατικό. Πιστεύουµε ακράδαντα
ότι η αντισυνταγµατική διάταξη που αναφέρθηκε νωρίτερα –ανέ-
φερα κι εγώ ως εισηγητής και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος- συµπαρασύρει και θα το δείτε από δικαστικές
αποφάσεις- το σύνολο του νοµοσχεδίου. Είναι καιρός να πάρετε
πίσω όλο το νοµοσχέδιο.

Από εκεί και πέρα, φέρτε και µία διάταξη, επειδή το οφείλετε
στους δηµοσίους υπαλλήλους, οι οποίοι διακονούν αυτή τη
στιγµή την ελληνική διοίκηση, πέραν του ποια Κυβέρνηση είναι
επάνω. Αφήστε αυτούς που έχουν κριθεί µε τα Υπηρεσιακά Συµ-
βούλια να εξαντλήσουν τη θητεία τους και στη συνέχεια επιλέξτε
µε τον τρόπο που θέλετε εσείς –αν τελικά κριθεί συνταγµατικό-
αυτούς οι οποίοι µε βάση τα µόρια που βάζετε και τα αντικειµε-
νικά κριτήρια θα κάνουν καλύτερα τη δουλειά τους.

Κατόπιν όλων αυτών, ένας δρόµος σας µένει. Θα µας βρείτε
αντιµέτωπους σε αυτές τις λογικές. Αποσύρετε το νοµοσχέδιο
γρήγορα. Είναι καιρός ακόµη!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Απο-
στολάκο, εισηγητή της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Νικόλαος Παπακωνσταντί-
νου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: Μιλώντας για το συζη-

τούµενο νοµοσχέδιο και την αιτιολογική έκθεση, κάνουµε µία
πρώτη ουσιώδη παρατήρηση, ότι διατυπώνονται εκκωφαντικές
διατυπώσεις, ευθέως όµως, αντίστροφες ως προς το περιεχό-
µενο των διατάξεων.

Τα περί αµεροληψίας, αντικειµενικότητας -και µάλιστα από-
λυτη αντικειµενικότητα, αξιοκρατία, αξιοπιστία, διαφάνεια, θε-
σµική αναβάθµιση, κατάργηση της φαυλοκρατίας, όχι στο
κράτος-λάφυρο και πιο βροντερά ακόµα, απελευθέρωση του
κράτους από τα πελατειακά δεσµά, είναι οι βασικές διακηρύξεις
του νοµοσχεδίου.

Πέρα από αυτήν τη χρυσοποίκιλτη πανοπλία των λέξεων, δια-
φαίνεται µία πολιτική επιδίωξη να γίνει µία αναβάπτιση της αξιο-
πιστίας και των ικανοτήτων στις κορυφές της κρατικής –
διοικητικής ιεραρχίας, στη διαχείριση των νοµοθετηµένων και νο-
µοθετούµενων αναγκών και αξιώσεων των µεγάλων επιχειρήσεων
και των άλλων ιπποτών του κέρδους.

Και η τροπολογία περί αρµοδιοτήτων στον Πρωθυπουργό,
πριν αλέκτωρα φωνήσαι τρεις αποκαθηλώνει και αποκαλύπτει τη
µεθοδολογία και τη στόχευση αυτού του νοµοσχεδίου; Με τη δη-
µιουργία των οργάνων και παραοργάνων µε ευέλικτο θεσµικό
άβατο δίπλα στον Πρωθυπουργό, µε την ανάθεση σε φυσικά και
νοµικά πρόσωπα, σε οµάδες εργασίας για τις µελέτες, για την πα-
ροχή υπηρεσιών, µε την αναζήτηση λύσεων σε κύρια και ζωτικά
προβλήµατα, όπως οργάνωσης και στρατηγικού σχεδιασµού,
δηµοσιονοµικά, χρηµατοοικονοµικά, θεσµών και νοµιµότητας του
δηµόσιου βίου και µάλιστα, κατά παρέκκλιση κάθε ειδικής ή γε-
νικής διάταξης δηλαδή, έξω από κάθε θεσµικό και κρατικό όρ-
γανο. Το ουσιώδες είναι ότι µιλάνε για αναζήτηση λύσεων έξω και
πέρα από κάθε κοινοβουλευτική διαδικασία, κρατικά όργανα,
επιστηµονικές κρατικές υπηρεσίες, ακόµη και το ίδιο το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο. Ο Πρωθυπουργός δηλαδή, σε άµεση επικοινω-
νία µε τους µελετητές, διαµεσολαβητές και τους συµβούλους των
διαφόρων γνωστών ιδρυµάτων και τις κορυφές των επιχειρηµα-
τικών οµίλων.

Αποκαλύπτεται ότι κάτι βαθιά άρρωστο υπάρχει στο βασίλειο
της ∆ανιµαρκίας, δηλαδή, στα ίδια τα θεµέλια της κοινοβουλευ-

τικής δηµοκρατίας. Βεβαίως, αποκαλύπτεται ότι η διαφάνεια δεν
λάµπει. Προτιµάται το ηµίφως, τα ευέλικτα θεσµικά άβατα, η πε-
ριθωριοποίηση ακόµη και των ίδιων των θεσµικών διαδικασιών.
Αποκαλύπτεται ότι µε κάθε ευκαιρία η κοινοβουλευτική δηµο-
κρατία είναι κολοβή, περιορισµένη, επιδερµική. Ευτελίζεται και
εξατµίζεται κάθε δυνατότητα ελέγχου στα κρίσιµα εθνικά και κοι-
νωνικά ζητήµατα. Γίνονται απρόσιτα τα στοιχεία, οι ζωτικές πλη-
ροφορίες, τα νευραλγικά θέµατα. Ο κοινοβουλευτικός έλεγχος
γίνεται ανίσχυρος, επικοινωνιακός, αυτάρεσκος, ναρκισσιστικός,
διυλίζει τον κώνωπα και καταπίνει την κάµηλο µπροστά στις σι-
δερένιες αναγκαιότητες της κυριαρχίας των µονοπωλιακών οµί-
λων και των διακρατικών θεσµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Εµείς και για όλους αυτούς του λόγους στιγµατίζουµε και κα-
ταψηφίζουµε την τροπολογία.

Μία θεµελιώδης εκτίµηση για την αιτιολογική έκθεση του νο-
µοσχεδίου: Η κρατική διοικητική δραστηριότητα αντικειµενικά
είναι εµποτισµένη από τις πολιτικές ταξικές αναγκαιότητες της
κρατικής στήριξης των µεγάλων καπιταλιστικών επιχειρήσεων και
βεβαίως εις βάρος των στοιχειωδών αναγκών και δικαιωµάτων
του ελληνικού λαού, των εργατών, των βιοπαλαιστών, των µι-
κροπαραγωγών αγροτών, της νεολαίας και των γυναικών.

Γιατί µια σειρά θέµατα διοικητικά, κανονιστικά, λειτουργικά,
νοµοθετικά διατυπωµένα κιόλας, µε διατάγµατα και εγκυκλίους,
αφορούν τη θεσµοθέτηση επιχορηγήσεων προς τους κ.κ. της µε-
γάλης ιδιωτικής πρωτοβουλίας. Νοµοθέτηση αναπτυξιακών κι-
νήτρων, φορολογικά προνόµια και φοροαπαλλαγές για τις
µεγάλες εταιρείες, εγγυοδοσίες δανειοδότησης των επενδυτών,
ρυθµίσεις ασφαλιστικών εισφορών προς τα ταµεία, ρυθµίσεις για
το Φόρο Προστιθέµενης Αξίας, επιδοτήσεις κάλυψης των µισθο-
λογικών δαπανών, χωροταξικές και πολεοδοµικές διατάξεις, δι-
ευκόλυνση των µεγάλων επενδυτικών παικτών. ∆ιευκόλυνση για
τη ρευστότητα στα κεφάλαια κίνησης, εκπαιδευτικές διατάξεις
για τη συγκρότηση του αυτόνοµου και αποκεντρωµένου σχο-
λείου, του σχολείου της αµορφωσιάς και του λειτουργικού αναλ-
φαβητισµού για τη νεολαία, µε όχηµα τα γυαλιστερά πλαίσια των
εθνικών προσόντων αγοραίας κοπής και µε εξύψωση εξαγνισµού
των επιχειρηµατιών της εκπαιδευτικής αγοράς.

Οπωσδήποτε -και δεν θα µπορούσε να είναι αλλιώς- και µε τη
διαµόρφωση διοικητικών µηχανισµών εποπτείας, οριοθέτησης
και µορφοποίησης του ρόλου των επενδυτικών παικτών και κερ-
δοσκόπων στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας που προδιαγρά-
φει το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Το νοµοσχέδιο, επικεντρώνοντας τα λειτουργικά και υπηρε-
σιακά ζητήµατα, ειδικά της κορυφής του κρατικού διοικητικού
µηχανισµού, προσπερνά εύλογα και θέλει να είναι αθέατα τα
προηγούµενα αναφερθέντα ζητήµατα, διότι θέλει να εξωραΐσει,
να εξαγνίσει τον ταξικά προσδιορισµένο ρόλο της κρατικής διοι-
κητικής µηχανής ως µοχλού κυριαρχίας των µεγαλοµετόχων των
επιχειρηµατικών οµίλων. Ποια είναι τα πραγµατικά προβλήµατα
που θέλει να αντιµετωπίσει το νοµοσχέδιο; Ποια είναι η φύση
τους; Τι χαρακτήρα έχουν;

Αναφέρουµε από την εισηγητική έκθεση: Πρώτον, αναστολή
και διακοπή ενεργών και πολυδάπανων πρωτοβουλιών και δρά-
σεων, διακοπή της κρατικής διοικητικής µνήµης, απαξίωση έµπει-
ρου και χρήσιµου προσωπικού, καθυστερήσεις στην αποκατά-
σταση της επαφής της νέας πολιτικής ηγεσίας µε την ενεργό
διοικητική ιεραρχία, δυσχέρειες στελέχωσης κρίσιµων τοµέων δι-
οικητικής δράσης, εκπνοή προθεσµιών χρηµατοδότησης. Άρα,
ακόµα και η περιγραφή των προβληµάτων και της ειδικής διοι-
κητικής τους έκφρασης, δεν αφορά τα µεγάλα κοινωνικά, οικο-
νοµικά, οξυµµένα, λαϊκά προβλήµατα. Αφορά και φωτογραφίζει
τις σχέσεις της κρατικής διοικητικής µηχανής µε τους κυρίαρχους
και ευυπόληπτους πολίτες.

Όλες οι ανακοινώσεις -όχι τυχαία- τα δελτία Τύπου και οι ποι-
κίλες παρεµβάσεις, το τελευταίο δεκαπεντάµηνο τουλάχιστον,
του Συνδέσµου Βιοµηχάνων και των Επιµελητηρίων, στις κριτι-
κές τους απέναντι στην κρατική διοικητική µηχανή, ακριβώς σε
αυτά τα ζητήµατα επικεντρώνονται. Είναι, λοιπόν, επιδερµική η
κριτική που γίνεται από την αιτιολογική έκθεση και από συνα-
δέλφους περί αναξιοκρατίας, ανεπάρκειας, ασχετοσύνης και
περί χαοτικής κατάστασης στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.
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Μια τέτοια κριτική δεν θίγει τα πραγµατικά ζητήµατα, τα οποία
βιώνει µε οδυνηρό τρόπο ο ελληνικός λαός. Κατά τη γνώµη µας,
η κυβερνητική Πλειοψηφία επιχειρεί την υπηρεσιακή και λει-
τουργική προσαρµογή των κορυφών του διοικητικού κρατικού
µηχανισµού στις ανάγκες των µεγάλων επιχειρήσεων. Μιλάµε για
αυτούς τους σαράντα δύο -τουλάχιστον- οµίλους, που κυριαρ-
χούν στην ελληνική οικονοµία και καρπώθηκαν νόµιµα το 65%
των κερδών της οικονοµικής ανάπτυξης της πρόσφατης δωδε-
καετίας.

Στόχος, λοιπόν, του νοµοσχεδίου είναι να γίνει ο κρατικός δι-
οικητικός µηχανισµός πιο αποτελεσµατικός. Όχι βέβαια για τις
ανάγκες των εργαζοµένων και των βιοπαλαιστών, αλλά πιο απο-
τελεσµατικός στην ανταγωνιστικότητα, στην επιχειρηµατικότητα,
στη θωράκιση της κερδοφορίας των µεγάλων καπιταλιστικών επι-
χειρήσεων.

Είναι εµφανής η πολιτική φροντίδα του ΠΑΣΟΚ, µα και των οµι-
λητών του ΛΑΟΣ και της Νέας ∆ηµοκρατίας. Φροντίδα ιδεολο-
γικά προσανατολισµένη, ώστε τα ταξικά, ιδιοτελή συµφέροντα
των επιχειρηµατικών οµίλων να µεταλλαχθούν στην εµφάνισή
τους, ώστε να υποδύονται το γενικό κοινωνικό συµφέρον. Από
αυτήν την άποψη η ανησυχία του νοµοσχεδίου και της κυβερνη-
τικής εισήγησης είναι να υπάρχει αρµονική ζεύξη του πολιτικού
προσωπικού µε τη διοικητική ιεραρχία, για να εµφανίζεται το ιδιο-
τελές συµφέρον της κυρίαρχης βιοµηχανικής, έµπορο-τραπεζι-
τικής τάξης ως γενικό κοινωνικό συµφέρον.

Η αναβάθµιση της διοικητικής διεύθυνσης αποβλέπει να συ-
σκοτίσει το πραγµατικό ζήτηµα, ότι η όποια λειτουργική αυτοτέ-
λεια της δοσµένης κρατικής διοικητικής µηχανής οφείλει από τη
φύση της να υποτάσσεται στις ανάγκες και στα στρατηγικά συµ-
φέροντα της κυρίαρχης, κοινωνικής και οικονοµικής τάξης. Ένα
τέτοιο πρόβληµα είναι ιδιαίτερα έντονο µε βάση τις προτεραιό-
τητες και τις αντιλαϊκές απαιτήσεις της κυρίαρχης τάξης στην
αντιµετώπιση της οικονοµικής κρίσης.

Το νοµοσχέδιο θέλει την κορυφή της διοικητικής πυραµίδας
να συνενώνεται, όχι στη βάση του πολιτικού-κοµµατικού σχηµα-
τισµού και των κοµµατικών προτιµήσεων, αλλά στη βάση των κρι-
τηρίων της Ευρωενωσιακής στρατηγικής της Λισαβόνας, της
λεγόµενης έξυπνης, βιώσιµης ανάπτυξης µέχρι το 2020, δηλαδή,
των αντεργατικών κριτηρίων της ανταγωνιστικότητας, επιχειρη-
µατικότητας και κερδοφορίας για τα επόµενα χρόνια.

Κατά τη γνώµη µας, αυτά τα κριτήρια έχουν ζωτική ανάγκη να
συνυπάρχουν, έστω και οριοθετηµένα µε τη φιλονικία, τη δια-
µάχη ανάµεσα στη Νέα ∆ηµοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ για τον προ-
σεταιρισµό των διοικητικών στελεχών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

Επειδή πληµµυρίσαµε από τα λόγια περί ισοτιµίας των πολι-
τών, περί κοινωνικής δικαιοσύνης, περί αµεροληψίας της κρίσης
κ.λπ., νοµίζουµε ότι αυτά τα ζητήµατα περιέχουν στον πυρήνα
τους την αποδοχή µιας θεµελιώδους ανισοτιµίας, που αφορά την
κοινωνική και οικονοµική πραγµατικότητα της χώρας µας και όλα
τα µέλη της κοινωνίας. Είναι η ανισοτιµία ανάµεσα στον εργαζό-
µενο λαό και τους µεγαλοµετόχους ιδιοκτήτες των ήδη συγκε-
ντρωµένων µέσων παραγωγής του κοινωνικού πλούτου. Η
συγκεκριµένη διοικητική µηχανή είναι ο δραγουµάνος της κερ-
δοφορίας, ο επιτηρητής της ανταγωνιστικότητας, το επιτελείο
της επιχειρηµατικής και κερδοσκοπικής δράσης.

Ας έχει υπ’ όψιν του ο ελληνικός λαός ότι όταν πρόκειται να
πρυτανεύει σαν κυρίαρχο κριτήριο της κρατικής, νοµοθετικής,
πολιτικής και διοικητικής δραστηριότητας η ανταγωνιστικότητα
των µεγάλων επιχειρήσεων, τότε και η κρατική διοικητική δρα-
στηριότητα συνεπάγεται ότι πρέπει να εµποτίζεται από τα στοι-
χεία της ιδιοτέλειας, της επιλεκτικότητας, του ανταγωνισµού για
τον έλεγχο των µεριδίων στις αγορές και στα ποσοστά κέρδους.

Οι µεγάλες επιχειρήσεις, οι µεγαλοκατασκευαστές, οι µεγα-
λοχονδρέµποροι και οι εφοπλιστές επιδιώκουν νόµιµα και
έκνοµα, θεµιτά ή αθέµιτα να προκαλούν διάβρωση στο όποιο -
ακόµα και φιλικό προς αυτές- νοµοθετικό και κανονιστικό πλαί-
σιο, για να διασφαλίζουν τα µερίδιά τους στην αγορά.

Ο νόµος «Περί προστασίας της Εθνικής Οικονοµίας», που ψη-
φίστηκε πρόσφατα, δεν είναι µόνο κατάφωρα κοινωνικά άδικος,

αλλά εξοστρακίζει ταυτόχρονα τις στοιχειώδεις ανάγκες του ερ-
γαζόµενου λαού και είναι µόνο η αρχή.

Ακριβέστερα ο νόµος αυτός περιλαµβάνει µέτρα -νοµοθετικά
κατοχυρωµένα- προστασίας των προνοµίων, της κερδοφορίας
της κυρίαρχης κοινωνικής και οικονοµικής τάξης. Και όλα αυτά
κατά της ζωής των εργαζοµένων. Πράγµα που αποδεικνύει και
στα ζητήµατα τα διοικητικά και τα ζητήµατα της οικονοµικής πο-
λιτικής ότι η επίκληση από µεριάς σας του δηµοσίου συµφέρο-
ντος, προσπαθεί να καταστήσει αθέατο το γεγονός ότι το
δηµόσιο συµφέρον που επικαλείσθε είναι ποτισµένο από τα ιδιο-
τελή συµφέροντα της εκµεταλλευτικής µειοψηφίας, που έχει τις
βασικές ευθύνες για τη σηµερινή κατάσταση και στην ελληνική
οικονοµία.

Για την κατ’ άρθρον κριτική µας: Πρώτον, οι µεταβατικές δια-
τάξεις του άρθρου 5 διαµορφώνουν αξιολογήσεις δηµοσίων
υπαλλήλων δύο ταχυτήτων και µάλιστα χωρίς σαφή χρονικά
οριοθέτηση, όπως παραστατικά ανέδειξε ακόµα και ο εκπρόσω-
πος της Α∆Ε∆Υ. Ακριβώς όπως και οι αξιολογηθέντες µε τις πριν
και τις µετά τον ∆ηµοσιοϋπαλληλικό Κώδικα διατάξεις, 2005-
2006, µε την ίδια ακριβώς µεθοδολογία γίνονται και αξιολογή-
σεις δύο ταχυτήτων. Η αµεροληψία και η αντικειµενικότητα δεν
λάµπουν λοιπόν και σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ζητάµε την κατάργηση της συνέντευξης, καθ’ ότι και από τις
διατυπώσεις προκύπτει το πόσο ρευστοποιηµένη ασάφεια τη χα-
ρακτηρίζει. Θεωρούµε χρήσιµη την παραδοχή, που έγινε και από
τον εκπρόσωπο της Α∆Ε∆Υ, ότι ακόµα και η συνέντευξη χρήζει
πλαισίου επιστηµονικής µεθοδολογίας, όπως είπε. Και από αυτήν
την άποψη ενισχύει την πρότασή µας να καταργηθεί η συνέ-
ντευξη.

Άλλα ζητήµατα που είναι κρίσιµα επίσης. Το ζήτηµα της κα-
τάργησης της συµµετοχής αιρετών εκπροσώπων των εργαζοµέ-
νων στην επιλογή προϊσταµένων Γενικής ∆ιεύθυνσης είτε και
στην επιλογή προϊσταµένων διευθύνσεων και νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου. Όπως επίσης και το ζήτηµα της δραστικής
υποβάθµισης στα όρια της εξάτµισης στη µοριοδότηση της επι-
µορφωτικής δραστηριότητας και συµµετοχής των δηµοσίων
υπαλλήλων.

Σχετικά µε τα «ωσαννά» των κυβερνητικών εισηγητών και συ-
ναδέλφων περί απολύτου θεσµικής αντικειµενικότητας στην επι-
λογή των διευθυντών και προϊσταµένων, αξίζει µία αφιέρωση µε
τις διατυπώσεις της αιτιολογικής έκθεσης, ότι µέσω του ελέγχου
της αξιολόγησης στο εσωτερικό της διοικητικής ιεραρχίας, δια-
µορφώνεται ένα κρίσιµο εργαλείο για την επίτευξη της επικυ-
ριαρχίας του εκάστοτε κυβερνώντος κόµµατος.

Τέλος, µια ουσιώδης παρατήρηση για την παράγραφο 5 του
άρθρου 6. Είναι απορίας άξιο και µάλιστα φαινοµενικά ακατα-
νόητο και ανεξήγητο γιατί συνεχίζεται η αναστολή ένταξης του
γραφείου εξωτερικού του ΕΟΤ στο Υπουργείο Τουριστικής Ανά-
πτυξης που ήδη κρατάει από το 2005. Είναι επιβαρυντικό, στην
ίδια παράγραφο, ότι εξουσιοδοτείται ο Υπουργός Πολιτισµού για
παράταση ενός επιπλέον έτους και µετά τη λήξη.

Από το περίγραµµα που σας παρουσίασα και τους λόγους που
αναφέραµε και στα ζητήµατα της κατ’ άρθρον εκτίµησης, προ-
κύπτει και τεκµηριώνεται µε συνεκτικό τρόπο η λογική και τα κρι-
τήρια της δικής µας καταψήφισης επί της αρχής και επί των
άρθρων του νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Παπακωνσταντίνου.
Το λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου

Συναγερµού κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης.
Έχετε το λόγο για δεκαπέντε λεπτά, κύριε Κολοκοτρώνη.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός µε σοβαρότητα και υπευθυνό-
τητα θέλει να αντιµετωπίζει ζητήµατα καίριας σηµασίας, όπως
είναι το συζητούµενο σήµερα νοµοσχέδιο περί της ∆ηµόσιας ∆ι-
οίκησης. Μια ∆ηµόσια ∆ιοίκηση που αποτελεί πιστεύω κοινό τόπο
ότι νοσεί βαρύτατα. Όποιος επιχειρεί να αντικειµενοποιήσει το
σύστηµα της πρόσληψης και της προαγωγής προϊσταµένων, πι-
στεύω ότι προσφέρει θετικό έργο.

Εµείς παρακολουθήσαµε όλες τις διαβουλεύσεις που έγιναν
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στην ειδική επιτροπή µε µεγάλη προσοχή. Παρακολουθήσαµε τις
εισηγήσεις όλων των εκπροσώπων των κοµµάτων και επειδή πι-
στεύουµε ότι η κρίση προϋποθέτει γνώση, επιχειρήσαµε και προ-
σπαθήσαµε να εισδύσουµε στις σκέψεις όλων των ενδιαφερο-
µένων, προκειµένου να βγάλουµε ένα αντικειµενικό κατά το
δυνατόν, συµπέρασµα.

Η πραγµατική µας πρόθεση είναι να βάλουµε πλάτη απέναντι
σε ένα νοµοσχέδιο που αντικειµενοποιεί τις προαγωγές των ανω-
τέρων και ανωτάτων υπαλλήλων του δηµοσίου. Υπάρχουν ορι-
σµένα ζητήµατα όµως που ακυρώνουν την επιθυµία µας αυτή.
Είναι το ζήτηµα της αναµοριοδότησης, το οποίο πιστεύω ότι
έστω και την ύστατη στιγµή η Κυβέρνηση θα πρέπει να το δει.
Υπάρχει βέβαια και η µεταβατική διάταξη του άρθρου 5, η οποία
για τους νοµικούς θα µπορούσε να θεωρηθεί αναβλητική αίρεση,
υπό την έννοια ότι δεν προσδιορίζεται ακριβώς ο χρόνος της σύ-
στασης του Ειδικού Συµβουλίου, του ΕΙΣΕΠ.

Παρατηρήσαµε στην αιτιολογική έκθεση ότι αναφέρονται µε
έµφαση τα περί ίσων ευκαιριών και αξιοκρατίας. Σε πρώτη φάση
θεωρήσαµε ότι το ΠΑΣΟΚ έχει αισθήµατα ενοχής για όσα έπραξε
ή όσα δεν διέπραξε κατά τη διάρκεια της προηγούµενης θητείας
του στην Κυβέρνηση. Αλλά είπαµε να µη µιλάµε µε τσιτάτα. Προ-
σέξαµε ιδιαιτέρως τι αναφέρεται στην αιτιολογική του έκθεση και
µε καλοπιστία θελήσαµε να δούµε τι ακριβώς πιστεύει τώρα. Γιατί
η πρόσφατη ιστορία παρεµβάσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση είναι ιστορία από στρατιές
εκλεκτών του κόµµατος που βρίσκεται κάθε φορά στην εξουσία.
Κάπως πιστέψαµε ότι αντικειµενικοποιείται η πρόθεση της Κυ-
βέρνησης σε σχέση µε το συζητούµενο θέµα, αλλά υπήρξε µία
καχυποψία εν τέλει, καθώς ο Υπουργός πρόβαλε και πρόλαβε
µία τροπολογία, η οποία ουσιαστικά κάνει δεκτή την πρόταση της
ΠΑΣΚ δηµοσίων υπαλλήλων σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή στα
συµβούλια επιλογών ενός εκπροσώπου της.

Συγκεκριµένα η ΠΑΣΚ λέει ότι η πάγια θέση του δηµοσιοϋ-
παλληλικού συνδικαλιστικού κινήµατος ήταν και είναι η αξιοκρα-
τική και η αντικειµενική επιλογή των στελεχών της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης. Μοιάζει µε δήλωση µετανοίας. Η πελατειακή σχέση,
λέει, το ρουσφέτι, η οµηρία στην κάθε φορά κυβερνητική εξου-
σία είναι µέχρι σήµερα οι βασικές αιτίες της αναποτελεσµατικό-
τητας και της αδιαφάνειας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Και το
ερώτηµα που ανακύπτει είναι αν τώρα ανακάλυψε την Αµερική η
ΠΑΣΚ δηµοσίων υπαλλήλων.

Το ζήτηµα είναι ότι ο Υπουργός ουσιαστικά υπέκυψε στην
απαίτησή της να µετάσχει ένας εκπρόσωπός της στο ΕΙΣΕΠ. Η
συγκρότηση του ΕΙΣΕΠ λέει η ΠΑΣΚ χωρίς εκπροσώπηση της
Α∆Ε∆Υ µε τέσσερα µέλη από το ΑΣΕΠ και ένα µέλος από το
βοηθό Συνήγορο του Πολίτη, είναι έξω από το πνεύµα του Συ-
ντάγµατος. Ο Υπουργός τους πρόλαβε όµως και τους έκανε το
χατίρι. Κατά το Σύνταγµα, λέει η ΠΑΣΚ, ο ρόλος της Ανεξάρτη-
της Αρχής του Συνηγόρου του Πολίτη είναι οριοθετηµένος σε
άλλη βάση από αυτόν που προσδιορίζεται µε το παρόν νοµο-
σχέδιο.

Πιστεύω ότι µετά την ικανοποίηση του αιτήµατός της να µετέ-
χει δηλαδή, ένα µέλος από τα τέσσερα του ΑΣΕΠ στο ΕΙΣΕΠ, θα
αναθεωρήσει τις απόψεις της.

Θέλω -γιατί δεν είναι µόνο τα νοµικά ζητήµατα που αναλύο-
νται εδώ και τα αντιλαµβάνονται πολύ καλά οι διακεκριµένοι νο-
µικοί, αλλά είναι και ζητήµατα που θα πρέπει να καταλάβουν και
οι άλλοι οι νυν νοµικοί που µας παρακολουθούν από αυτό το
Βήµα- να αναφέρω ότι ο ίδιος ο αξιότιµος Υπουργός κ. Ραγκού-
σης, µιλώντας στην επιτροπή, σε µία αποστροφή του λόγου του
είπε κατά λέξη: Το πολιτικό µας σύστηµα είναι ενοχοποιηµένο.
Και οι σκέψεις που δηµιουργούνται, µε όλες αυτές τις επιτροπές
που δηµιουργούνται, είναι αν η ίδια η Κυβέρνηση –γιατί το έχει
κάνει και σε άλλες περιπτώσεις- δεν αναλαµβάνει την ευθύνη δια-
κυβέρνησης της χώρας ουσιαστικά, αλλά αναθέτει τις αποφά-
σεις σε επιτροπές, ακριβώς γιατί είναι ενοχοποιηµένο το πολιτικό
µας σύστηµα. Και αυτό ίσως είναι το µεγαλύτερο και σηµαντικό-
τερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η χώρα σήµερα.

Έχουν εξαιρετικό ενδιαφέρον όσα αναφέρονται στην αιτιολο-
γική έκθεση -και µερικά εξ αυτών θα αναφέρω και εγώ εδώ- για
να δούµε πώς σκέφτεται το νέο ΠΑΣΟΚ που και αυτό φαίνεται

ότι κάνει µία δήλωση µετανοίας. Γιατί όσα λέει δεν τα προσδιο-
ρίζει χρονικά ή δεν τα αποδίδει στη Νέα ∆ηµοκρατία. Τα αποδί-
δει σε όλες τις Κυβερνήσεις των τελευταίων ετών.

Λέει, λοιπόν: Η πελατειακή λειτουργία του πολιτικού συστή-
µατος της χώρας, κατέστησε τον έλεγχο των αξιολογήσεων στο
εσωτερικό της διοικητικής ιεραρχίας, ένα κρίσιµο εργαλείο για
την επίτευξη της επικυριαρχίας του κυβερνώντος κόµµατος επί
των βασικών καθηµερινών λειτουργιών της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

Και συνεχίζω για όσους µας παρακολουθούν. Λέει η Κυβέρ-
νηση ότι η επιλογή και προώθηση πολιτικά και στενά κοµµατικά
αρεστών …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Συγγνώµη, αν µου επι-
τρέπετε. Είπατε «συνεχίζω για όσους µας παρακολουθούν». Κατ’
αρχάς απευθύνεστε στο Κοινοβούλιο και ασφαλώς και όσους πα-
ρακολουθούν.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Παρακαλώ. Είπα κάτι που δεν
έπρεπε; ∆εν µας παρακολουθούν από την τηλεόραση αυτήν τη
στιγµή οι πολίτες;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ναι, αλλά η οµιλία γί-
νεται στο Κοινοβούλιο. Απευθύνεστε κατ’ αρχάς στο Σώµα.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΚΟΛΟΚΟΤΡΩΝΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, συνε-
χίζω λοιπόν.

Στην αιτιολογική έκθεση η Κυβέρνηση αναφέρει ότι η επιλογή
και προώθηση πολιτικά ή και στενά κοµµατικά αρεστών, αιτιολο-
γείτο σιωπηρώς από τη δήθεν ανάγκη διασφάλισης της εµπι-
στοσύνης µεταξύ πολιτικής και διοικητικής ιεραρχίας,
µετατρεπόµενη σχεδόν σε άτυπο κανόνα της πολιτικής ζωής.
Ωστόσο η πολιτική και διοικητική αυτή πρακτική αφ’ ενός ήταν
ανέκαθεν και παραµένει µία στρέβλωση σε βάρος θεµελιωδών
οργανωτικών του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. Αφ’ ετέρου
έχει πλέον πολλαπλασιάσει την κρατική διοίκηση της χώρας, φαι-
νόµενα πρόδηλης αναξιοκρατίας πελατειακού κοµµατισµού, µε-
ροληψίας και διαφθοράς. Σε όποιο ποσοστό είναι η απολογία
σας για τα προηγούµενα έτη, το θεωρώ πολύ γενναίο να το λέτε.

Τα φαινόµενα αυτά –συνεχίζεται στην έκθεση- µοιραία έχουν
υπονοµεύσει σε επικίνδυνο σηµείο την αξιοπιστία της διοικητι-
κής δράσης, αλλά και του σώµατος των δηµοσίων υπαλλήλων
πρωτίστως.

Για να µην διαβάζω περισσότερα, εγώ θα ευχόµουν στην Κυ-
βέρνηση, όλες αυτές οι παθογένειες που υπάρχουν στο πολιτικό
σύστηµα να οδηγήσουν κάποτε µία Κυβέρνηση να αναλαµβάνει
η ίδια τις ευθύνες της και να µην τις αναθέτει σε επιτροπές. Γιατί
η πορεία αυτή είναι αδιέξοδη, όπως τονίζει, είναι ασύµβατη µε
ένα δηµοκρατικό κράτος δικαίου, γιατί µας αποµακρύνει µε
τρόπο καταστροφικό από την ποιότητα και επάρκεια των κρατι-
κών λειτουργιών, από βασικές αρχές της πολιτικής µας συµβίω-
σης όπως η ισότητα ευκαιριών των Ελλήνων πολιτών, η
αξιοκρατία και εν τέλει η ίδια η δηµοκρατική λειτουργία του κρά-
τους.

Κατά συνέπεια κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσα από αυτά,
εσείς, αναφέρετε αποτελούν ένα είδος αυτοκριτικής για τις πρά-
ξεις και παραλείψεις σας, όταν ήσασταν στην κυβέρνηση. Πέραν
αυτών όµως έχουµε το προηγούµενο του ν. 3260/2004 του κ.
Παυλόπουλου όταν έγιναν µε την σέσουλα οι αλλαγές διευθυ-
ντών εν µέσω Ολυµπιακών Αγώνων.

Το 2007 µε τον ν. 3528, γκρεµίζεται ο υπάρχων από το 2001
Υπαλληλικός Κώδικας, που καταρτίστηκε επί υπουργίας Αλέκου
Παπαδόπουλου, µε την Νέα ∆ηµοκρατία να εφευρίσκει την µο-
ριοδότηση. Για τα ζητήµατα της µοριοδότησης θα τα πούµε στην
κατά άρθρο συζήτηση, γιατί υπάρχουν και εκεί θέµατα τα οποία
θα έπρεπε να προσέξει ιδιαιτέρως ο Υπουργός, ώστε να µην δη-
µιουργούνται υπόνοιες περί χαριστικών πράξεων σε ανθρώπους
που είναι αρεστοί στην εκάστοτε εξουσία.

Εµείς, θέλουµε καθαρές κουβέντες, κύριες και κύριοι συνά-
δελφοι. Και οι καθαρές κουβέντες λένε ότι µε τη δηµοσίευση του
νοµοσχεδίου λήγει η θητεία όλων των προϊσταµένων των υπη-
ρεσιών και θα διοριστούν προσωρινά άλλα όργανα, µε δαιδαλώ-
δεις διαδικασίες. Η αντικατάσταση των σηµερινών γενικών
διευθυντών θα γίνουν, για να εξηγούµαστε, µε τους ισχύοντες
νόµους της Νέας ∆ηµοκρατίας, δηλαδή µε τον ν. 3260 και 3528,
µέχρι την περαίωση των διαδικασιών της σύστασης του ΕΙΣΕΠ

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 16 ΜΑΡΤΙΟΥ 2010 5083



και του ΣΕΠ.
Λογικό, είναι να αναρωτιέται ο καθένας γιατί δεν µένουν οι

υπάρχοντες, ώστε να αντικατασταθούν σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις της νοµοθεσίας που ισχύει; Ερωτηµατικά, άλλωστε, προκα-
λεί αυτό που συνέβη και µε την επιλογή και τοποθέτηση των
γενικών και ειδικών γραµµατέων των Υπουργείων, για να µην ξε-
χνιόµαστε, οι οποίοι κατά σύµπτωση είναι όλοι είτε αποτυχόντες
βουλευτές του ΠΑΣΟΚ είτε ενεργά µέλη του κόµµατος σας. Οι
όποιες εξαιρέσεις επιβεβαιώνουν τον κανόνα.

Ένα άλλο ερώτηµα είναι γιατί να µην συνεχίσουν να υπηρε-
τούν, κυρίες και κύριοι, οι ήδη υπηρετούντες διευθυντές; Ποιά
είναι η σκοπιµότητα της προσωρινής αντικατάστασης του, αφού
οι αντικαταστάτες τους θα επιλεγούν µε τις ίδιες διαδικασίες που
όπως ισχυρίζεται η Κυβέρνηση, είναι διαδικασίες που χαρακτη-
ρίζονται από αναξιοκρατία και αδιαφάνεια; Γνωρίζει, ο Υπουρ-
γός, ότι το χρονικό διάστηµα που απαιτείται για την ολοκλήρωση
των διαδικασιών, σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου είναι µεγάλο και
οι αρµόδιες υπηρεσίες δεν είναι έτοιµες να ανταποκριθούν. Έτσι,
εµείς, θα επιµείνουµε στην ασάφεια των µεταβατικών διατάξεων
του άρθρου 5 που δεν καθορίζει ρητά το χρονικό διάστηµα σύ-
στασης των ειδικών επιτροπών που θα κρίνουν τους προϊσταµέ-
νους των υπηρεσιών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και γιατί παρά την καλοπιστία µας στην οποία αναφέρθηκα
στην αρχή, υπάρχει και µία έµφυτη καχυποψία στον καθένα µας
ότι αφού δεν ορίζεται ρητώς ο χρόνος κατά τον οποίο θα συ-
σταθούν οι επιτροπές αυτές υπάρχει το ενδεχόµενο - υπάρχει
και η εξουσία που καµµιά φορά αλλιώς κάνει τους ανθρώπους
να σκέφτονται,- η υποψία, λοιπόν, ότι οι προσωρινοί µπορεί να
γίνουν µόνιµοι. Αλλωστε και ο ίδιος ο λαός µας το λέει ότι ουδέν
µονιµότερον του προσωρινού. Ελπίζω ότι κάτι τέτοιο δεν θα συµ-
βεί. Εµείς, έχουµε όλη την καλή διάθεση να σας πιστέψουµε και
ελπίζουµε ότι εσείς αναλαµβάνετε την ιστορική ευθύνη να απο-
δειχθεί επιτέλους από εδώ και πέρα, µετά από ένα σάπιο πολι-
τικό σύστηµα ότι προχωρούµε σε αντικειµενικοποίηση των
κριτηρίων επιλογής και σε αξιοκρατικό σύστηµα, που επιτέλους
επιθυµεί ολόκληρος ο λαός ανεξάρτητα από τον ποιόν κάθε
φορά ψηφίζει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κολοκοτρώνη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Φώτης Κουβέλης.

Ορίστε, έχετε το λόγο, κ. Κουβέλη, για δώδεκα λεπτά.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς να

υποτιµώ την ανάγκη καθιέρωσης ενός συστήµατος επιλογής
Προϊσταµένων Οργανικών Μονάδων µε αντικειµενικά και αξιο-
κρατικά κριτήρια, θέλω να επισηµάνω ότι το πρόβληµα της ∆η-
µόσιας ∆ιοίκησης δεν περιορίζεται µόνο σε αυτό το ζήτηµα.

Η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση έχει περιπέσει σε κατάσταση ανεπαρκή,
για να επιλέξω ένα επιεική όρο, δεν µπορεί να αντιστοιχηθεί µε
τις πραγµατικές ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας και προφανώς
δεν µπορεί να ενταχθεί σε µια ουσιαστική αναπτυξιακή διαδικα-
σία αυτού του τόπου.

Και το λέω, κύριε Υπουργέ, µε την παραδοχή που θεωρώ ότι
είναι κοινή ότι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση δεν συντελεί, δεν έχει έστω
µεγάλο συντελεστή συµµετοχής στο παραγόµενο οικονοµικό
αποτέλεσµα αυτού του τόπου. Πελατειακές σχέσεις, αναξιοκρα-
τικές διαδικασίες, µεροληψίες και κοµµατικές ιδιοτέλειες ήσαν
παρόντα µεγέθη διαχρονικά, µε αποτέλεσµα η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση
και υπερτροφική να είναι άλλα κυρίως να είναι αναποτελεσµα-
τική και να µην µπορεί ο ελληνικός λαός να οικειωθεί τη λει-
τουργία της. Και αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο πολιτικό ζήτηµα που
αναµφισβήτητα πρέπει να αντιµετωπιστεί.

Αποφεύγω την αναφορά σε συγκριτικά στοιχεία: πόσοι είναι οι
δηµόσιοι υπάλληλοι στην Ελλάδα και πόσοι είναι οι δηµόσιοι
υπάλληλοι σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όχι για κα-
νέναν άλλο λόγο, αλλά γιατί και η λειτουργία του ευρύτερου
τοµέα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης παρακολουθεί, εντάσσεται αν θέ-

λετε ακριβέστερα, στην εν γένει παθογένεια του πολιτικού συ-
στήµατος αυτού του τόπου που και γηρασµένο είναι και ανα-
χρονιστικό είναι και αναποτελεσµατικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά συνέπεια το ζητούµενο
είναι η αλλαγή της δοµής της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Ο εξορθο-
λογισµός της λειτουργίας της και βεβαίως ο εξορθολογισµένος,
ορθός τρόπος αντιµετώπισης του δυναµικού που υπάρχει στη
∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Γιατί πέρα από ισοπεδωτισµούς, αφορισµούς
και λαϊκισµούς, πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι και όλες ότι υπάρ-
χουν αξιόλογα στελέχη στο χώρο της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης που,
δυστυχώς, έχουν περιπέσει σε µία κατάσταση άλλοτε αχρηστίας
και άλλοτε ρουτίνας, για το λόγο ότι αυτή η δοµή η οποία υπάρ-
χει απορροφά κάθε δυνατότητα και κάθε δυναµική που θα µπο-
ρούσε να έχει αυτό το προσωπικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σχέδιο νόµου εντάσσεται
ως διάταξη η ανάθεση συγκεκριµένων αρµοδιοτήτων στον Πρω-
θυπουργό της χώρας. Αρµοδιότητες ανάθεσης συγκεκριµένων
έργων, σύναψης συµβάσεων για την ανάθεση έργων και συµβά-
σεων για προσφορά υπηρεσιών. Και θα έλεγα, ότι αυτό είναι πε-
ριττό.

Και είναι περιττό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι δηµι-
ουργεί µία περαιτέρω υπερτροφία της εκτελεστικής εξουσίας και
όπως αυτή εκφράζεται µε την κατ’εξοχήν και αθρόα συγκέ-
ντρωση εξουσιών στο πρόσωπο του εκάστοτε Πρωθυπουργού -
αν θέλετε- αµέσως µετά την αναθεώρηση του Συντάγµατος του
έτους 1984 και 1985.

∆εν είναι ορθή διάταξη, είναι λανθασµένη. ∆ιαµορφώνει δη-
µοκρατικό έλλειµµα, διότι ο οποιοσδήποτε Πρωθυπουργός –και
η κριτική µου αφορά τον οποιοδήποτε Πρωθυπουργό- έχει τη δυ-
νατότητα, αν θέλει, από την υπάρχουσα νοµοθεσία, να επιλέγει
και τις συµβάσεις έργου και την προσφορά υπηρεσιών µε αντί-
στοιχες συµβάσεις, αξιοποιώντας υπάρχουσες διατάξεις του
νόµου και όχι αυτήν εδώ τη ρύθµιση, η οποία δίνει τη δυνατό-
τητα -κατά παρέκκλιση κάθε διατάξεως νόµου, µε µόνη την επι-
φύλαξη σεβασµού της κοινοτικής νοµοθεσίας- να προχωρά στη
σύναψη συµβάσεων και έργου και προσφοράς υπηρεσιών.

Και βεβαίως, λίγο πριν ακούσατε να υπερασπίζοµαι την άποψη,
ότι αυτή η ρύθµιση δεν κινείται εκτός συνταγµατικού πλαισίου.
Έτερον εκάτερον. Η πολιτική ουσία είναι το ζητούµενο. Και αυτή
η πολιτική ουσία αναφέρεται στην αξιολόγηση της συγκεκριµέ-
νης ρύθµισης και αυτή η αξιολόγηση µε οδηγεί να συµπεραίνω
ότι πρόκειται για µια µη δηµοκρατική επί της ουσίας ρύθµιση.

Και θεωρώ ότι ήταν περιττό και δεν ξέρω γιατί επέλεξε η Κυ-
βέρνηση, επέλεξε ο συγκεκριµένος Υπουργός Εσωτερικών, να
φέρει αυτή τη διάταξη και µάλιστα µία διάταξη που µε εµφατικό
τρόπο δίνει αρµοδιότητες στον Πρωθυπουργό, που θα µπορούσε
να τις αναζητήσει σε άλλες υπάρχουσες ρυθµίσεις στη βάση της
κείµενης νοµοθεσίας. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο αυτό
το στοιχείο µου αρκεί για να καταψηφίσω επί της αρχής το σχέ-
διο νόµου που συζητάµε.

Για το σχέδιο νόµου. ∆εν θέλω να υποτιµήσω διατάξεις ορθές,
δεν θέλω να υποβαθµίσω ρυθµίσεις που πράγµατι επιδιώκουν
την αξιοκρατική κρίση, είτε πρόκειται για γενικούς διευθυντές
είτε πρόκειται, γενικότερα, για προϊσταµένους οργανικών µονά-
δων.

Θα έλεγα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -επαναφέρο-
ντας τη διαφωνία που διατύπωσα στην αρµόδια Κοινοβουλευτική
∆ιαρκή Επιτροπή- ότι ο τρόπος µε τον οποίο συγκροτείται το
ΕΙΣΕΠ, δεν µε βρίσκει σύµφωνο. Είναι ορθή η ρύθµιση στο βαθµό
που εξασφαλίζει την παρουσία στο ΕΙΣΕΠ τριών µελών του
ΑΣΕΠ, τον αντιπρόεδρο και άλλα δύο µέλη αυτής της Ανεξάρτη-
της Αρχής για την πρόσληψη προσωπικού.

∆ιαφωνώ, όµως, έντονα για την παρουσία του βοηθού Συνη-
γόρου του Πολίτη στο ΕΙΣΕΠ. Ο Συνήγορος του Πολίτη είναι µία
Ανεξάρτητη Αρχή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που έχει ως
αντικείµενο και ως αρµοδιότητα τη διαµεσολάβηση µεταξύ του
πολίτη και της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης για ζητήµατα που αφορούν
σε κακοδιοίκηση, που αφορούν σε δικαιώµατα του πολίτη, που η
∆ηµόσια ∆ιοίκηση είτε δεν ικανοποιεί είτε περιφρονεί.

Για σκεφτείτε, δεν παραβιάζεται επί της αρχής η ουσία της
Ανεξάρτητης Αρχής που ονοµάζεται Συνήγορος του Πολίτη, όταν
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ο βοηθός του Συνηγόρου του Πολίτη θα είναι εκείνος που θα επι-
λέγει το γενικό διευθυντή; Με ποια λογική θα διαµεσολαβεί, εν
συνεχεία και θα κρίνει, θα ελέγχει -όπως ο νόµος του δίνει τη δυ-
νατότητα- εκείνον, που αυτός που µε τη δική του ψήφο µέσα στο
ΕΙΣΕΠ έκρινε ικανό για τη θέση του γενικού διευθυντή;

Και είπα στον κύριο Υπουργό στη ∆ιαρκή Επιτροπή και το επα-
ναφέρω. ∆εν χρειάζεται η παρουσία του βοηθού Συνηγόρου του
Πολίτη στο ΕΙΣΕΠ. Είναι δυνατόν, διατηρώντας στο ακέραιο τη
ρύθµιση Αντιπρόεδρος και δύο µέλη του ΑΣΕΠ στο ΕΙΣΕΠ, να
αναζητήσει την παρουσία ενός άλλου προσώπου που δεν θα είναι
ο βοηθός Συνήγορος του Πολίτη, προκειµένου αυτός να µετέχει
και µε την ψήφο του να διαµορφώνει το αναγκαίο και χρήσιµο,
όσο και αξιοκρατικό αποτέλεσµα για τον ορισµό του γενικού δι-
ευθυντή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ πέρα από τυπολατρίες
και λεγκαλισµούς, ότι η παρουσία ενός εκπροσώπου µιας Ανε-
ξάρτητης Αρχής –επαναλαµβάνω- και µάλιστα συνταγµατικής πε-
ριωπής, αφαιρεί στοιχείο από το χαρακτήρα της Ανεξάρτητης
Αρχής.

Και αυτό δεν είναι ένα παρεµπίπτον ζήτηµα, είναι ένα ουσιώδες
θέµα το οποίο, νοµίζω, ότι κάποια στιγµή θα αναδειχθεί ως πάρα
πολύ σηµαντικό µέσα στην πορεία των πραγµάτων. ∆ιότι, όταν
τους θεσµούς δεν τους υπηρετείς µε συνέπεια και τους τιµωρείς,
έρχονται οι ίδιοι οι προσβεβληµένοι θεσµοί κάποια δεδοµένη
στιγµή –αν θέλετε και µε άλλα στοιχεία και µε άλλες παραµέ-
τρους και µε άλλη πολιτική ατµόσφαιρα- να σε τιµωρήσουν. Και
δεν τιµωρούν πρόσωπα, τιµωρούν τη λειτουργία του πολιτικού
συστήµατος, το οποίο οφείλει να διαφυλάσσει την ακεραιότητα
των ρυθµίσεων που κάθε φορά επιλέγει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω τις διαφωνίες µου αναφο-
ρικά µε τη µοριοδότηση, σε σχέση µε τις επιλογές που θα γίνο-
νται. Υποτιµάται το στοιχείο της διοικητικής εµπειρίας.
Περιορίζεται η µοριοδότηση, ενώ η εµπειρία στη ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση θα έπρεπε να αξιολογείται ως πάρα πολύ σηµαντικό στοι-
χείο και να µην υποµοριοδοτείται, όπως σήµερα συµβαίνει µε το
συζητούµενο νοµοσχέδιο.

Επίσης, θεωρώ ότι είναι λάθος να µην συρρέουν µόρια σε
σχέση µε τους αποφοίτους από τη σχολή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Η
σχολή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει
επιτύχει, βγάζει ικανά και άξια στελέχη. Και δεν θα πρέπει οι από-
φοιτοι της σχολής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης να µη προσµετρούν, εν-
δεχοµένως και άλλα προσόντα που έχουν, είτε αυτά αναφέρονται
σε διδακτορικά διπλώµατα είτε σε άλλους µεταπτυχιακούς τίτ-
λους.

Επίσης έχω συγκεκριµένη τη διαφωνία µου, αναφορικά µε τη
µικρή απόσταση µοριοδότησης µεταξύ του απλού µεταπτυχια-
κού τίτλου και του διδακτορικού διπλώµατος. Και νοµίζω, ότι έχει
τη δυνατότητα η Κυβέρνηση, ο κύριος Υπουργός -µέχρι και αύριο
που θα ολοκληρώσουµε τη συζήτηση µε επί των άρθρων ειδικό-
τερη συζήτηση- να ανακαθορίσει αυτά τα στοιχεία, προκειµένου
να αξιοποιηθούν πραγµατικά κριτήρια, που θα υπηρετούν την
αντικειµενικότητα, αλλά και την αξιοκρατία της κρίσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λόγος για τη συνέντευξη. Και

όταν ο ορυµαγδός των συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ απέκρουε τη
συνέντευξη στο πρόσφατο παρελθόν, εγώ υπεστήριζα ότι η συ-
νέντευξη είναι χρήσιµο στοιχείο, υπό την προϋπόθεση ότι η συ-
νέντευξη αυτή θα εξασφάλιζε πρώτον, τα στοιχεία του ελέγχου
και δεύτερον, την αντικειµενικότητα.

Και η ρύθµιση η οποία γίνεται, είναι θετική µε την έννοια ότι
θέλει τη συνέντευξη να διενεργείται ενώπιον όλων των συνυπο-
ψήφιων, προκειµένου να υπάρχει η αντικειµενική κρίση και ο ανά-
λογος έλεγχος του περιεχοµένου της συνέντευξης. Θα σας
έλεγα, κύριε Υφυπουργέ, προσθέστε ότι παρόντες στη συνέ-
ντευξη θα πρέπει να είναι και εκπρόσωποι της Α∆Ε∆Υ.

Και βεβαίως είναι σωστό.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Προσετέθη.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Προσετέθη; Αν προσετέθη χαίροµαι,

διότι είναι µια θετική ρύθµιση. Και προσθέτω ότι είναι επίσης, θε-

τικό το γεγονός ότι υποχρεούται η επιτροπή, η οποία κρίνει, να
αιτιολογεί, έστω µε περιορισµένη, αλλά εµπεριστατωµένη αιτιο-
λογία, το αποτέλεσµα της συνέντευξης. Άλλωστε δεν θα µπο-
ρούσε να γίνει και διαφορετικά, µε δεδοµένη τη νοµολογία και
του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας, όχι γιατί έχει
εξαντληθεί η κλίµακα των ζητηµάτων -γιατί για παράδειγµα υπάρ-
χει το εξαιρετικά σηµαντικό και ενδιαφέρον κεφάλαιο του µετα-
βατικού σταδίου- θέλω να αναφερθώ στη µη παρουσία των
εκπροσώπων της συνδικαλιστικής οργάνωσης των εργαζοµένων
στη συλλειτουργία και στην κρίση του ΣΕΠ. Θεωρώ ότι θα
έπρεπε να είναι παρούσα η εκπροσώπηση της Α∆Ε∆Υ για την
κρίση αυτή.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ: Προστέθηκε και αυτό.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Εάν προβλέπεται και αυτή η ρύθµιση,

είναι ένα θετικό στοιχείο, κύριε συνάδελφε και εγώ δεν θα το
υποτιµήσω.

Βεβαίως, ξέρω, αντιλαµβάνοµαι, ότι πολλοί είναι εκείνοι, οι
οποίοι επιλέγουν να επιτεθούν στο συνδικαλιστικό κίνηµα των δη-
µοσίων υπαλλήλων, υποστηρίζοντας την άποψη ότι αυτό το συν-
δικαλιστικό κίνηµα, αυτή η συνδικαλιστική εκπροσώπηση των
εργαζοµένων στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, πολλές φορές έχει µερο-
ληπτήσει, έχει συνδιαλλαγεί, προκειµένου να εξασφαλίσει δικά
της οφέλη. ∆εν είναι έτσι. ∆ιότι αν θέλουµε να έχουµε την πραγ-
µατική συνευθύνη των ίδιων των εργαζοµένων, πρέπει να δια-
µορφώνουµε συνθήκες συµµετοχής εκεί που όλοι κρίνονται.

Και εκείνο που πρέπει να κριθεί και να κριθεί θετικά στην πα-
ραπέρα πορεία αυτού του τόπου, είναι µια άξια ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση, αξιοκρατικά στελεχωµένη και κυρίως µια ∆ηµόσια
∆ιοίκηση, η οποία αναδοµηµένη, θα µπορεί να αντιστοιχείται µε
τις πραγµατικές ανάγκες αυτού του τόπου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουβέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εσω-
τερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Οι-
κονοµίας Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: «Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στην Οδηγία
2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
σχετικά µε τις Υπηρεσίες στην Εσωτερική Αγορά και άλλες δια-
τάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Μπαίνουµε τώρα στον κατάλογο των αγορητών επί της αρχής.

Πρέπει να ξέρετε ότι έχουν γραφτεί για να µιλήσουν πενήντα και
ο χρόνος οµιλίας ενός εκάστου των συναδέλφων είναι επτά
λεπτά. Ο πρώτος των αγορητών είναι ο κ. Ανδρέας Μακρυπίδης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το συζητούµενο σήµερα νο-

µοσχέδιο για το σύστηµα επιλογών των προϊσταµένων στη ∆η-
µόσια ∆ιοίκηση, συνεχίζεται µια προσπάθεια που ξεκίνησε εδώ
και πέντε µήνες, προκειµένου να υπάρξει επιτέλους τάξη στη ∆η-
µόσια ∆ιοίκηση, προκειµένου να υπάρξει -αυτό που ήταν ζητού-
µενο για δεκαετίες- η περιβόητη αξιοκρατία στο δηµόσιο.

Φαίνεται ότι στο Υπουργείο Εσωτερικών Αποκέντρωσης και
Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, στο πλαίσιο της γενικότερης κυ-
βερνητικής πολιτικής και κεντρικού κυβερνητικού σχεδιασµού,
υπάρχει σχέδιο, υπάρχει πρόγραµµα και πάνω απ’ όλα και πρώτα
και κύρια, υπάρχει η πολιτική βούληση, που θέλει να δώσει µια
άλλη υπόσταση στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση που για χρόνια παρέµεινε
ο µεγάλος ασθενής. Έχει µπει προτεραιότητα, η ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση να ιαθεί µια για πάντα. Και µάλιστα, σήµερα είναι διάχυτη
η εκτίµηση ότι σ’ αυτήν την περίοδο της οικονοµικής κρίσης, του
δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού, η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση µπορεί και
πρέπει να παίξει το ρόλο, να αποτελέσει το µοχλό, προκειµένου
να βγει η χώρα µας από το τέλµα και τη στασιµότητα. Και αυτό
δεν είναι εκτιµήσεις και απόψεις ενός Βουλευτή της Πλειοψη-
φίας.

Χαίροµαι, γιατί ακούγοντας προηγουµένως τον εισηγητή του
Συνασπισµού, το συνάδελφο Βουλευτή κ. Κουβέλη, µια σειρά πα-
ρατηρήσεις που έκανε, ήδη έχουν περιληφθεί µέσα στις τροπο-
ποιήσεις που έφερε η πολιτική ηγεσία. Αυτό επιβεβαιώνει το

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 16 ΜΑΡΤΙΟΥ 2010 5085



πολύ απλό, ότι οι διαδικασίες που προηγήθηκαν στην αρµόδια
επιτροπή βρήκαν ευήκοα ώτα στην πολιτική ηγεσία, που σηµαί-
νει ότι δεν ήταν προκατειληµµένη η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου απέναντι σ’ αυτούς που είχαν πρόταση, άποψη, διάθεση
να συµβάλουν εποικοδοµητικά, ούτως ώστε το αρχικό πολύ καλό
σχέδιο να γίνει ακόµη καλύτερο, όπως σήµερα συζητείται και ψη-
φίζεται στη Βουλή.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προσπάθεια για ανασυ-
γκρότηση, αναβάθµιση και εκσυγχρονισµό -θα έλεγα- της ∆ηµό-
σιας ∆ιοίκησης ήδη έχει αρχίσει. Και στηρίζεται σε τρεις
πυλώνες.

Ο πρώτος πυλώνας είναι ο τρόπος στελέχωσης της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και αυτό έγινε µε το νοµοσχέδιο περί αξιοκρατίας στις
προσλήψεις, περί του αδιάβλητου τρόπου στελέχωσης της ∆η-
µόσιας ∆ιοίκησης.

Ο δεύτερος πυλώνας για µια ανεξάρτητη στη λειτουργία και
αξιοκρατικά στη στελέχωση ∆ηµόσια ∆ιοίκηση είναι ο τρόπος
των υπηρεσιακών µεταβολών. Και µέσα από το νοµοσχέδιο αυτό,
επιτέλους ύστερα από δεκαετίες, µπορώ να πω ότι γίνεται ο πιο
αντικειµενικός και ο πιο αξιοκρατικός τρόπος στο σύνολο των
υπηρεσιακών µεταβολών. Και αυτό έρχεται µε το σηµερινό νο-
µοσχέδιο να επιβεβαιωθεί σαν µία αναγκαιότητα, αλλά και συγ-
χρόνως σαν µία έκφραση πολιτικής βούλησης η επιβολή τάξης
στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.

Και είµαι βέβαιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά και κύ-
ριοι συνάδελφοι της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, ότι πολύ
σύντοµα θα είσαστε σε θέση και τον τρίτο πυλώνα που έχει να
κάνει µε τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση -αφού ο πρώτος είναι η στελέ-
χωση, ο δεύτερος πυλώνας είναι οι υπηρεσιακές µεταβολές- που
είναι η πολιτική µισθών, οι αµοιβές στο δηµόσιο, να γίνει και
αυτός πραγµατικότητα πολύ σύντοµα.

Άρα, το τρίπτυχο αντικειµενικότητα-αξιοκρατία-ισότητα στη
∆ηµόσια ∆ιοίκηση βρίσκεται σε εξέλιξη και σε συνδυασµό µε το
νοµοσχέδιο που έχει να κάνει µε την αποκέντρωση, µε τη µετα-
φορά αρµοδιοτήτων από την κεντρική εξουσία στην περιφέρεια
µέσα από το νοµοσχέδιο για την Τοπική Αυτοδιοίκηση για τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», θα προχωρήσουµε σε ένα αποκεντρωµένο σε
εξουσίες και αρµοδιότητες, αλλά και αποτελεσµατικότητας στη
λειτουργία, κράτος, αλλά και συγχρόνως σε µια ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση, ανεξάρτητη στη δοµή της και µε αξιοκρατία στη στελέ-
χωσή της.

Άκουσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη µεριά των Βου-
λευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
µια κριτική, όσον αφορά το νοµοσχέδιο αυτό. Και γι’ αυτό -και
στην επιτροπή και εδώ- οι όποιες απόψεις και προτάσεις χαρα-
κτηρίζονται από ένα αντιπολιτευτικό και µόνο µένος και όχι προ-
σπάθεια εποικοδοµητική να βελτιώσουµε και κάτι περισσότερο
τη λειτουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

Είµαι υποχρεωµένος, όµως, να σας θυµίσω κάτι, γιατί ηχούν
ακόµη στ’ αυτιά µου, τόσο οι προεκλογικές δεσµεύσεις σας για
την επανίδρυση του κράτους, όσο και οι µετεκλογικές δεσµεύ-
σεις για µια ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, ανεξάρτητη στη λειτουργία, στον
τρόπο και την αποτελεσµατικότητά της, αλλά και στο νέο µισθο-
λόγιο σε σχέση µε τους δηµοσίους υπαλλήλους. Κύριοι της Νέας
∆ηµοκρατίας, θυµάµαι χαρακτηριστικά τον κ. Καραµανλή, ως
Πρωθυπουργό, το 2005 στο Συνέδριο της Α∆Ε∆Υ να υπόσχεται,
για µια ακόµη φορά, πολιτική µισθών στο δηµόσιο που είχε να
κάνει και µε την παραγωγικότητα και αποδοτικότητα, µιας και εί-
µαστε στο δευτερογενή τοµέα της οικονοµίας και ακόµη µετά
από πεντέµισι χρόνια, έµεινε και αυτό, όπως και άλλες δεκάδες,
ανεκπλήρωτη υπόσχεση.

Θα ήθελα, όµως, κλείνοντας να πω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι σήµερα µε το νοµοσχέδιο αυτό ερχόµαστε να εκ-
πληρώσουµε µία δέσµευσή µας απέναντι στον ελληνικό λαό, που
στοχεύει σε µία ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, ανεξάρτητη στη δοµή, αξιο-
κρατική στη στελέχωση, αποτελεσµατική όσον αφορά το στόχο
που έχει να εκπληρώσει, που είναι η εξυπηρέτηση του Έλληνα
πολίτη, η εξυπηρέτηση του λαού, η αποτελεσµατικότητα στη µε-
γάλη προσπάθεια που κάνει η χώρα µας να βγούµε από το τέλµα
και τη στασιµότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μακρυπίδη, που τήρησε και επακριβώς το χρόνο. Το λόγο
τώρα έχει, ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος.

Ορίστε, κύριε Παυλόπουλε, για εφτά λεπτά.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα λίγα λεπτά που έχω, θα ανα-

φερθώ, πρώτον, στο θέµα της συνταγµατικότητας, το οποίο
ετέθη, µολονότι απερρίφθη η ένσταση. Και, στη συνέχεια, στην
ουσία του νοµοσχεδίου. Γιατί δεν µπορεί να µιλήσει κανείς επί
της αρχής αν δεν µπει και στις επιµέρους διατάξεις.

∆ύο ήταν τα σκέλη τα οποία ετέθησαν σε ό,τι αφορά τη αντι-
συνταγµατικότητα.

Το ένα αφορά την τροπολογία, που αρχικά ήλθε ως προσθήκη
και το δεύτερο αφορά το ζήτηµα το οποίο σχετίζεται µε τη σύν-
θεση του ειδικού οργάνου κρίσης των γενικών διευθυντών, δη-
λαδή του ΕΙΣΕΠ.

Έρχοµαι στο πρώτο ζήτηµα. Αν και είναι βαθύτατα πολιτικό το
πρόβληµα, πριν από συνταγµατικό, θέλω να πω το εξής. Με τη
ρύθµιση την οποία φέρνει αυτήν τη στιγµή η Κυβέρνηση, µε την
τροπολογία την οποία φέρνει, ο Πρωθυπουργός για πρώτη
φορά, το τονίζω, τουλάχιστον από τη Μεταπολίτευση έχει τη δυ-
νατότητα, εκτός από τη σύσταση επιτροπών, -που την προβλέπει
ο ν.1558 και η κωδικοποιηµένη νοµοθεσία στη συνέχεια- να ανα-
θέτει απευθείας, µε συγκεκριµένο ποσό το οποίο καθορίστηκε
ως ανώτατο όριο, αλλά πάντως απευθείας, κατά παρέκκλιση µά-
λιστα των κειµένων διατάξεων, είτε µελέτες, είτε συµβάσεις πα-
ροχής υπηρεσιών σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα.

Μέχρι σήµερα θυµίζω, ότι µπορούσε να στήσει επιτροπές και
αυτό ήταν απόλυτα φυσιολογικό στο πλαίσιο της άσκησης των
καθηκόντων του, δηλαδή του άρθρου 82 παράγραφος 2 του Συ-
ντάγµατος.

Ποιος ο ρόλος του Πρωθυπουργού σήµερα; Στο πλαίσιο ενός
κοινοβουλευτικού πολιτεύµατος είναι, όχι πια πρώτος µεταξύ
ίσων primus inter pares, όπως συνηθίζαµε να λέµε, αλλά στο
πλαίσιο ενός πρωθυπουργικοκεντρικού συστήµατος primus
solus. Συντονίζει την Κυβέρνηση, καθορίζει την κατεύθυνσή της
και βεβαίως εκεί είναι δυνατόν να συνιστά κάθε είδους επιτροπές
και να στελεχώνει το πολιτικό του γραφείο µε τους συµβούλους
τους οποίους έχει ανάγκη. Ουδέποτε διανοήθηκε κάποιος να πει
ότι µπορεί να αναθέτει απευθείας, είτε µελέτες, είτε από την άλλη
πλευρά να αναθέτει συµβάσεις παροχής υπηρεσιών. Αυτό είναι
δουλειά των Υπουργών. Κατά τούτο η τροπολογία είναι εκτός
της πρακτικής που ακολουθήθηκε µε βάση το άρθρο 82 παρά-
γραφος 2 του Συντάγµατος.

Είναι εκτός, γιατί, κύριοι συνάδελφοι; Η ανάθεση, όπου χρειά-
ζεται να προσληφθούν τέτοιοι σύµβουλοι, όπου χρειάζεται πα-
ραδείγµατος χάριν να γίνουν τέτοιες µελέτες, ανήκει στους
Υπουργούς. Γιατί ο κ. Παπανδρέου αυτήν τη στιγµή παίρνει ο
ίδιος την ευθύνη αυτή, πάνω του; Για ποιο λόγο; Για ζητήµατα
που ανάγονται σε επιµέρους θέµατα της Κυβέρνησης.

Προφανώς, γιατί δεν εµπιστεύεται τους Υπουργούς του. Στην
πραγµατικότητα κάνει τη δουλειά των Υπουργών του, υποκαθί-
σταται στη θέση των Υπουργών του και διερωτώµαι γιατί υποκα-
θίσταται και δεν το κάνει µε τους Υπουργούς του. Και αν δεν τους
εµπιστεύεται, δεν είναι αντίθετο µε την κοινοβουλευτική µας πρα-
κτική, η οποία λέει ότι προφανώς ο Πρωθυπουργός τους Υπουρ-
γούς που έχει τους εµπιστεύεται;

Γι’ αυτό όπως έχει ερµηνευθεί το άρθρο 82 παράγραφος 2 του
Συντάγµατος, η τροπολογία µας οδηγεί σε µία αντίθετη πρακτική
από αυτήν που ακολουθήσαµε. Πέρα και έξω από την κοινοβου-
λευτική µας πρακτική, πέρα από το πολιτικό ζήτηµα που τίθεται.
∆ιότι κάθε απευθείας ανάθεση, οτιδήποτε και αν σηµαίνει, είναι
αντίθετη µε την αρχή της διαφάνειας, που τόσο την υπερασπι-
ζόµαστε όλοι.

Κάτι άλλο, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, που τόσο πολύ µας
λέτε: «Μα ο Πρωθυπουργός έχει αυτήν την αρµοδιότητα. Τι λέτε;
Γιατί το λέτε; Γιατί αµφιβάλλετε;»

Εγώ ένα θα σας πω και σας κοιτάω στα µάτια και κοιτάξτε το
πρόσφατο παρελθόν σας. Αν τέτοια διάταξη είχε φέρει η Κυ-
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βέρνηση Καραµανλή για τον κ. Κώστα Καραµανλή θα είχατε ση-
κωθεί από τα έδρανα αυτά και θα είχατε δηµιουργήσει την αί-
σθηση ότι εδώ θεσµοθετούµε την αδιαφάνεια.

Έρχοµαι στο δεύτερο θέµα, το οποίο σχετίζεται µε την αντι-
συνταγµατικότητα τη δεύτερη, που είναι και η ουσιωδέστερη.

Κύριε Υπουργέ, είναι προφανές εδώ ότι πρώτον, το πρώτο σκέ-
λος της αντισυνταγµατικότητας σε ό,τι αφορά την αρµοδιότητα
του ΕΙΣΕΠ οφείλεται σε ένα λάθος, που αντί να το οµολογήσετε
έρχεστε και το επιτείνετε. Γιατί δηµιουργήθηκε η αίσθηση της
αντισυνταγµατικότητας; Γιατί λέτε στο άρθρο 2 στην παρά-
γραφο 2, όπως ξεκινάτε ότι, εκτός από την κρίση των γενικών δι-
ευθυντών είναι αρµόδιο, λέει, γενικά για την υπηρεσιακή
κατάσταση, την γενική υπηρεσιακή κατάσταση. Αν όµως δείτε το
υπόλοιπο κοµµάτι του νοµοσχεδίου σας, µόνο την κρίση των γε-
νικών διευθυντών έχει. Η υπηρεσιακή κατάσταση που λέτε, πε-
ριλαµβάνει και τον υποβιβασµό και άλλα, τα οποία δεν τα
αγγίζετε βεβαίως. Αλλά αντί να γυρίσετε και να πείτε: «Ναι, το
βγάζω αυτό και λέω είναι αρµόδιο για την κρίση και τα υπόλοιπα
τα έχουν τα υπηρεσιακά συµβούλια», εµµένετε. Εάν το αφήσετε
έτσι υπάρχει θέµα συνταγµατικότητας. Η µείζων όµως αντισυ-
νταγµατικότητα είναι αλλού.

Κύριε Υπουργέ, δηµιουργείτε ένα όργανο από µέλη του ΑΣΕΠ
και το Συνήγορο του Πολίτη. Είναι εδώ πολλοί παλιοί, οι οποίοι
καθιέρωσαν τις διατάξεις και τις εισηγήθηκαν σε ό,τι αφορά τη
συνταγµατική κατοχύρωση των πέντε ανεξάρτητων αρχών που
έχουµε.

Οι πέντε ανεξάρτητες αρχές που έχουµε, έχουν συγκεκριµένη
σύνθεση και συγκεκριµένες αρµοδιότητες. ∆εν έχετε παρά να
δείτε το άρθρο 101Α παράγραφος 2, όπου ορίζει ρητά ότι ο εκτε-
λεστικός νόµος για κάθε µία από αυτές δεν αφορά τις αρµοδιό-
τητες αλλά την υποδοµή της. Την αρµοδιότητα την έχει κάθε
ανεξάρτητη αρχή, άρα και το ΑΣΕΠ και ο Συνήγορος του Πολίτη,
από το Σύνταγµα.

∆εν θα µπορούσατε ούτε καν να προσθέσετε στις αρµοδιότη-
τες αυτές, άλλες, ακόµα και αν τις θεωρείτε «προοδευτικές».
Γιατί αλλιώς θα καταλήξουµε να τις φορτώσουµε µε αρµοδιότη-
τες που δεν τους ανήκουν. Και είναι επικίνδυνο αυτό.

Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Το λάθος σας είναι ότι και αν δεχθώ
ότι µπορούσατε να τους δώσετε και άλλες αρµοδιότητες από
εκείνες που περιγράφει το Σύνταγµα -που δεν είναι ορθό- τι κά-
νετε; ∆εν κάνετε αυτό, παίρνετε τα µέλη αυτά που επέλεξε η
Βουλή για συγκεκριµένες αρµοδιότητες και τα κάνετε µέλη ενός
άλλου οργάνου, ενός άλλου συλλογικού οργάνου χωρίς συ-
νταγµατική κατοχύρωση.

Αυτό είναι κατάφωρα αντισυνταγµατικό και για τα µέλη του
ΑΣΕΠ και για το Συνήγορο του Πολίτη για ένα παραπάνω λόγο.
Γιατί αν κοιτάξετε το Συνήγορο του Πολίτη στο άρθρο 103 πα-
ράγραφος 9, θα δείτε ότι αυτό που είναι το κεκτηµένο του είναι
ότι ο Συνήγορος του Πολίτη έχει διαµεσολαβητική αρµοδιότητα
και την υπερασπιστήκαµε εδώ, γιατί αυτό είναι το κύρος του Συ-
νηγόρου του Πολίτη και ο ρόλος του.

Παίρνετε ένα µέλος από τη σύνθεση του Συνηγόρου του Πο-
λίτη και το κάνετε µέλος οργάνου µε αποφασιστική αρµοδιότητα.
Είναι η µόνη αποφασιστική αρµοδιότητα, κύριε Πρόεδρε -µε τη
µνήµη την οποία έχετε- που αναθέτουµε σε µέλος του Συνηγό-
ρου του Πολίτη, όταν εµείς όλοι εδώ λέγαµε να µην ανατεθούν
τέτοιου είδους αρµοδιότητες. Γιατί; Εκεί είναι η αντισυνταγµατι-
κότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λυπάµαι για το λίγο χρόνο που έχω, θα χρειαστώ δύο µε τρία
λεπτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι τεράστιο το νοµοσχέδιο, αλλά
εδώ θα ήθελα να σας πω ότι, σε ό,τι αφορά την ουσία πλέον του
νοµοσχεδίου δεν µπορώ να δεχθώ την παρελθοντολογία η οποία
ελέχθη.

∆εν θα πάω στο ’82 και στο τι συνέβη µε την ισοπέδωση της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, αλλά όσοι κατηγορούν την κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας για όσα έκανε θέλω να πω ότι ο ν.2190/94, ο
νόµος που καθιέρωσε τον ΑΣΕΠ είχε και ένα δεύτερο σκέλος. Το
σκέλος της εκπαραθύρωσης όλης της ηγεσίας της ∆ηµόσιας ∆ι-
οίκησης, µε έκθεση Μάνεση και Κουµάντου, που έλεγε ότι οι δια-

τάξεις αυτές δεν συνάδουν σε δηµοκρατικό καθεστώς!
Σε ό,τι αφορά το µεταβατικό στάδιο των διατάξεων που έφερα

εγώ, ήταν µε τις διατάξεις Αλέκου Παπαδόπουλου και µε τη συ-
νέντευξη που είχε καθιερώσει ο Αλέκος Παπαδόπουλος.

Αυτήν την στιγµή, ξέρετε πολύ καλά ότι η µεταβατική περίοδος
την οποία καθιερώνετε δεν δικαιολογείται από τίποτα. ∆ιότι έχει
καθιερωθεί ένας κώδικας µε τη συµφωνία της Α∆Ε∆Υ, µε από-
λυτα αντικειµενικά κριτήρια και, εποµένως, και η µεταβατική πε-
ρίοδος και η αλλαγή δεν δικαιολογείται µε τίποτα.

Πρώτον, δεδοµένου ότι το όργανο που θεσµοθετείται για τη
µεταβατική περίοδο δεν είναι το ΕΙΣΕΠ, αν το θεωρήσετε αυτό
αντικειµενικό, αλλά ένα όργανο στη διακριτική ευχέρεια του
Υπουργού από συνταξιούχους δικαστικούς, που δεν έχουν τίποτα
από τα εχέγγυα τα οποία θα έπρεπε να έχουν για τη συγκεκρι-
µένη περίπτωση. Και, το κυριότερο, και αυτό είναι και το σηµα-
ντικότερο, δεν είναι πρόοδος, κύριοι συνάδελφοι, η αλλαγή της
µοριοδότησης, την οποία κάνετε για να µας πείτε ότι και στη µε-
ταβατική περίοδο και µετέπειτα είναι περισσότερο δεσµευµένη
από πλευράς αντικειµενικότητας η αρχή εκείνη η οποία κάνει την
κρίση. ∆ιότι ισοπεδώνετε τα πάντα και σας λέω πέντε µόνο πα-
ρατηρήσεις για να δείτε ότι ισοπεδώνετε τα πάντα.

Πρώτον, η αλλαγή της µοριοδότησης σχετικά µε το πρώτο µε-
ταπτυχιακό και το διδακτορικό. Η εξίσωσή τους σηµαίνει ότι το
master, παραδείγµατος χάριν, εξοµοιώνεται µε το διδακτορικό.
Είναι αυτό αξιοκρατία ή ισοπέδωση;

∆εύτερον, το θέµα της επιµόρφωσης.
Μειώνετε από τα εκατό µόρια στα τριάντα µόρια την πιστο-

ποιηµένη επιµόρφωση. Και δεν είναι µόνο αυτό, αλλά πάτε και
τη λαµβάνεται υπ’όψιν την επιµόρφωση πίσω στα είκοσι χρόνια,
όταν ξέρετε ότι µόνο τα τελευταία χρόνια έχει αλλάξει µε την
Α∆Ε∆Υ µαζί, µε όρους καθαρά αξιοκρατικούς.

Τρίτον, έρχεστε και µοριοδοτείτε σε εκατόν ογδόντα µήνες
πίσω την άσκηση καθηκόντων. Και σας έκανα την προσοµοίωση
στην επιτροπή, όπου κύριοι συνάδελφοι, ακούστε τι θα συµβεί.
Ένας άνθρωπος ο οποίος έµεινε επί εκατόν ογδόντα µήνες στη
θέση του τµηµατάρχη, γιατί δεν µπόρεσε να προαχθεί -όχι από τη
δική µας Κυβέρνηση, από καµµία- αυτός παίρνει περισσότερα
µόρια λόγω προϋπηρεσίας από εκείνον ο οποίος έµεινε στο
βαθµό του διευθυντή και του γενικού διευθυντή και εκρίθη ευ-
δοκίµως και από τη µια Κυβέρνηση και από την άλλη. Αυτό λέ-
γεται ισοπέδωση.

Τις υπηρεσιακές εκθέσεις τις πάτε τριάντα χρόνια πίσω, όταν
ξέρετε ότι οι υπηρεσιακές εκθέσεις γίνονται διαφορετικά τώρα
και αυτές οι υπηρεσιακές εκθέσεις είναι εντελώς διαφορετικές
µε το νέο κώδικα. Αντί να τις αξιολογήσετε, λοιπόν, και να βλέ-
πουµε µέχρι τώρα µε τι ισοδυναµούν, εξισώνετε τις εκθέσεις που
γίνονται τώρα, µε εκείνες που γινόντουσαν τριάντα χρόνια πριν,
που όλοι ήταν «άριστοι»!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και στη συνέντευξη δεν βάζετε κατώτατο όριο, αλλά µπορεί
να ξεκινήσει από το µηδέν. Και η συνέντευξη παίζει περισσότερο
ρόλο στο βαθµό του διευθυντή απ’ ότι στο βαθµό του γενικού δι-
ευθυντή. Πέραν του ότι σας τονίζω και µε την εξίσωση, την οποία
επιχειρείτε, των πάντων και µε τις γραφειοκρατικές αγγυλώσεις
που εισάγετε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώνετε, κύριε Παυλόπουλε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: …θυµηθείτε µε, εδώ είµαστε,
όταν κάνετε τις πρώτες κρίσεις, όπως τις κάνετε και όποτε πάτε
να τις κάνετε, θα δείτε τα προβλήµατα που θα προκύψουν, τις
δίκες που θα προκύψουν, τις αµφισβητήσεις που θα προκύψουν.
Και ελάτε να πούµε εάν και κατά πόσο θα παγιωθεί µια ιεραρχία
στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση….

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, κύριε
Παυλόπουλε, ολοκληρώστε γιατί θα δηµιουργηθεί κακό προη-
γούµενο.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: …που τόσο την έχουµε ανάγκη
και που ξεκίνησε µε την εφαρµογή του κώδικα που ψήφισε η
προηγούµενη Κυβέρνηση.

∆εν θέλετε τη συνέχεια, θέλετε τη διακοπή αυτής της συνέ-
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χειας. Μόνος στόχος είναι στην πραγµατικότητα αυτό που λέγε-
ται στα διάφορα στέκια τα δικά σας και που ακούγεται και από
κοµµατικούς σας αξιωµατούχους, ότι «έπρεπε να έχετε τελειώσει
µε την ιεραρχία που δηµιουργήθηκε µε την εφαρµογή του αντι-
κειµενικού και αξιοκρατικού κώδικα, για να ξανακάνετε πάλι αυτά
για τα οποία έχετε συνηθίσει. Ξανά, δηλαδή, το ΠΑΣΟΚ στα ίδια
ληµέρια. ∆εν αλλάζετε, δεν µπορείτε να αλλάξετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Παυλόπουλε,
σας παρακαλώ ολοκληρώνετε.

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ό,τι άλλο και αν λέτε να θυµά-
στε ότι είναι απλώς και µόνο: «του προφασίζεσθαι προφάσεις εν
αµαρτίαις».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα το
λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Καρατζαφέρη,
έχει ζητήσει το λόγο ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης για µια σύντοµη
παρέµβαση.

Κύριε Πρόεδρε, πόσο χρόνο χρειάζεστε;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ούτε ένα λεπτό.
Κύριε Πρόεδρε, κάνατε καλά, αλλά σε βάρος των οµιλητών

που ακολουθούν, που δώσατε λίγο χρόνο ακόµη στον κ. Παυλό-
πουλο, διότι στα επτά λεπτά που είχε δεν ασχολήθηκε µε το νο-
µοσχέδιο, αλλά µε µια απόφαση που ήδη έχει πάρει η Βουλή,
απορρίπτοντας τις αιτιάσεις περί αντισυνταγµατικότητος του νο-
µοσχεδίου.

Εγώ όµως δεν αντέχω στον πειρασµό να µην απαντήσω σε
αυτά που ανέφερε ο κ. Παυλόπουλος και χειροκροτήθηκε από
τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας, για το γεγονός ότι ο
σηµερινός Πρωθυπουργός δεν κρύβεται πίσω από τους Υπουρ-
γούς του, όπως έκαναν στο παρελθόν, για να φτάσει η χώρα εκεί
που έφτασε.

Τις αρµοδιότητες που έχει ο Πρωθυπουργός από το ν.1558,
το νόµο περί Υπουργικού Συµβουλίου και από το άρθρο 82 του
Συντάγµατος, να συγκροτεί επιτροπές, να αναθέτει έργο συγκε-
κριµένο σε επιτροπές, γιατί δεν µπορεί να το αναθέσει και σε µε-
µονωµένα άτοµα; ∆ιαφάνεια! Τα πρόσωπα και η αµοιβή τους και
το έργο τους θα εµφανίζονται στο διαδίκτυο µε την υπογραφή
του Πρωθυπουργού και όχι όπως ζήσαµε, πολύ πρόσφατα, Πρω-
θυπουργούς –επαναλαµβάνω- να κρύβονται πίσω από τους
Υπουργούς τους, ή να έρχονται εδώ και να εξευτελίζουν και τους
Βουλευτές, που τους έστειλε εδώ ο ελληνικός λαός για να τους
τιµήσουν µε την εµπιστοσύνη τους.

Μην κάνετε συγκρίσεις ανοµοίων πραγµάτων και προσώπων,
για τα οποία έχει νωπή κρίση, αντίληψη και απόφαση ο ελληνικός
λαός, αγαπητοί συνάδελφοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Έχετε δίκιο στην παρατήρηση που κάνατε. Κάνω έκ-
κληση συνεχώς από το µικρόφωνο να µη γίνεται υπέρβαση του
χρόνου, αλλά δυστυχώς αυτό δεν γίνεται, δεν τηρείται. ∆υστυ-
χώς.

Ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος
Καρατζαφέρης έχει ζητήσει το λόγο.

Όπως ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν έχουν τελειώσει οι
πρώτοι έξι οµιλητές, δικαιούστε να µιλήσετε για δύο λεπτά. Αυτό
λέει ο Κανονισµός της Βουλής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Θα ήθελα ολόκληρο το χρόνο, αλλά εν
πάση περιπτώσει.

Βέβαια, εγώ θα συνιστούσα εις την οµήγυρη να αγοράσει ψωµί
γιατί θα γκρεµιστούν οι φούρνοι. Είπε σύντοµη και ήταν πράγ-
µατι σύντοµη η παρέµβαση του κ. Κακλαµάνη.

Όσον αφορά βέβαια τον κ. Παυλόπουλο, έχω να κάνω µια πα-
ρατήρηση, ότι αν και γειτνιάζει µε τη Λακωνία δεν έχει διδαχθεί
το «λακωνίζειν εστί φιλοσοφείν». Για το διπλάσιο χρόνο το λέω
αυτό.

Κάνουµε πάρα πολύ συζήτηση για το άρθρο 82 και διυλίζουµε
τον κώνωπα. Αυτό κάνουµε, διυλίζουµε τον κώνωπα. Και στο

άρθρο 81 έχει «περάσει» ένας ελέφαντας και εσείς της Νέας ∆η-
µοκρατίας, όλοι οι ειδικοί, δεν πήρατε χαµπάρι. Είναι παράνοµος
ο διορισµός του κ. Πάγκαλου και το λέει ασφαλέστατα το άρθρο
81 και ουδείς έχει µιλήσει!

Και εξηγώ, διότι βεβαίως είναι µεγάλη έκπληξη. Λέει λοιπόν,
το άρθρο 81: «Την Κυβέρνηση αποτελεί το Υπουργικό Συµβούλιο,
που απαρτίζεται από τον Πρωθυπουργό και τους Υπουργούς.
Νόµος ορίζει το σχετικά µε τη σύνθεση και λειτουργία του
Υπουργικού Συµβουλίου. Με διάταγµα», παρακαλώ, «που προ-
καλεί ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης µπορεί να διοριστούν ένας ή
περισσότεροι από τους Υπουργούς Αντιπρόεδροι του Υπουργι-
κού Συµβουλίου». Ο κ. Πάγκαλος δεν είναι Υπουργός. Έπρεπε
να γίνει πρώτα Υπουργός, έστω και άνευ χαρτοφυλακίου, για να
γίνει Αντιπρόεδρος.

Άρα, λοιπόν, το οτιδήποτε έχει υπογράψει ο κ. Πάγκαλος µπαί-
νει εις τον πειρασµό διαφόρων διαδικασιών. Είναι ξεκάθαρο, δεν
αφήνει καµµία παρερµηνεία. Είναι ξεκάθαρο. Άρα, διυλίζετε εκεί
το άρθρο 82 και δεν πιάνετε το άρθρο 81, που είναι ένα κορυ-
φαίο θέµα, που θα µπορούσε ενδεχοµένως να προκαλέσει µια
ευρύτερη συζήτηση και ίσως και µια ανασύνθεση.

Επί της ουσίας. Απευθύνοµαι ιδιαίτερα στους Βουλευτές του
1993. Νοµίζω στην Αίθουσα είναι ο πρώην Πρόεδρος και ο κ. Χα-
τζηγάκης, δεν υπάρχει άλλος, κύριε Πρόεδρε. Όταν ήρθε το
1994 εδώ σε αυτή την Αίθουσα ο κ. Πεπονής και έφερε το ΑΣΕΠ
είχαµε κάνει έναν πόλεµο τότε, ως Νέα ∆ηµοκρατία, δεν το αφή-
ναµε να συνεχίσει, κάναµε ψηφοφορίες επί ψηφοφοριών και βε-
βαίως αντιδρούσαµε τότε για τα παιδιά της ∆ΕΗ, για να τα
προστατεύσουµε.

Τελικά ήταν ένας καλός νόµος, τον οποίο εφαρµόσατε και
εσείς, µε τη συνέπεια και τη σοβαρότητα που αρµόζει αυτού του
νόµου, στα πεντέµισι χρόνια που γίνατε Κυβέρνηση.

Τώρα έρχεται το ίδιο πράγµα. Τι έρχετε σήµερα εις τη Βουλή
των Ελλήνων; Μια πιο αντικειµενική αντιµετώπιση των ηγετών της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Αυτό το οποίο γίνεται σήµερα είναι η επι-
λογή του Υπουργού, δια µέσω των υπηρεσιακών συµβουλίων,
που εάν όχι απόλυτα, εν πολλοίς ελέγχει ο Υπουργός. Έρχεται η
Κυβέρνηση και βάζει µια διαδικασία πιο αντικειµενική.

Έχετε να προτείνετε κάποια πιο αντικειµενική της αντικειµενι-
κής που φέρνει σήµερα η Κυβέρνηση; Να πάµε στη δική σας
άποψη. Αυτό όµως που έρχεται είναι πιο αντικειµενικό απ’ αυτό
που υπάρχει σήµερα, δεν υπάρχει τίποτα άλλο. Από εκεί και πέρα
προσπαθούµε να βρούµε ψεγάδια για να µην έρθει.

Πού έχω ένσταση, κύριε Υπουργέ; Στο ότι δεν χρειάζεται µε-
ταβατικό. ∆εν παθαίνετε τίποτα εάν δύο µήνες οι υπάρχοντες να
είναι στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Κάτι θα πάθετε! Σε δύο µήνες µπο-
ρεί να συστήσετε το Συµβούλιο και να αρχίσει να δουλεύει. Αυτό,
λοιπόν, το µεταβατικό είναι ύποπτο, διότι µεταβατικό αορίστου
χρόνου δεν µπορεί να υπάρχει. Και αυτό µας δυσκολεύει. Εµείς
θέλουµε να το ψηφίσουµε, πιστεύουµε ότι είναι το σωστό, αλλά
το αόριστο της µεταβατικότητας µας βάζει σε πειρασµούς και
νοµίζω και εσάς σας βάζει σε πειρασµούς.

Ποιο θα είναι το διάστηµα αυτό; Ένας χρόνος, δύο χρόνια,
τρία χρόνια; Βάλτε λοιπόν, ότι σε δύο µήνες θα έχει τακτοποιη-
θεί το θέµα, θα υπάρχει η σύνθεση και θα πάµε σε αλλαγή των
γενικών διευθυντών, που εδώ που τα λέµε πράγµατι είναι οι «µέ-
τριοι» της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτό είναι ένα θέµα εξαιρετικά σο-
βαρό.

Είµαστε λοιπόν, έτοιµοι να βοηθήσουµε και να ψηφίσουµε –
µην το ψηφίσετε µονοκοµµατικά- εάν βάλετε αυτό το οποίο σας
είπαµε, ότι σε δύο µήνες θα αρχίσουν οι κρίσεις και µέχρι τότε θα
έχει συσταθεί το Συµβούλιο. Σιγά το θέµα! Θα πάρετε το ΑΣΕΠ,
θα του πείτε στείλε µου τρεις, τέσσερις και τελείωσε το θέµα.
Ποια είναι η δυσκολία, δηλαδή της σύστασης που χρειάζεται µε-
ταβατικό χρονικό όριο αόριστο;

Ερχόµαστε στο θέµα του Πρωθυπουργού. Ίσως δεν έχουµε
καταλάβει κάποιοι στην Αίθουσα τι στιγµές ζούµε. Ζούµε στιγ-
µές εξαιρετικά εκτάκτου ανάγκης. Βλέπετε ότι φάγαµε χαστού-
κια από τη Μέρκελ παρ’ότι της δώσαµε τα πάντα.

Μιλάµε για ξεβράκωµα! Ξεγύµνωµα. Ως και τα υποβρύχια που
γέρνουν, τα βρήκαµε σωστά και τα παίρνουµε για να την ικανο-
ποιήσουµε. Χωρίς καµµία αντιπαροχή. Εγώ είπα µάλιστα και την
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πολύ τραβηγµένη εκδοχή εδώ στο Κοινοβούλιο, εάν πρόκειται
να πάρουµε τα 25.000.000.000 και να σωθεί η χώρα, να σταµα-
τήσει η Εξεταστική της «SIEMENS», που ξέρετε πόσο πολέµιος
ήµουν της υπόθεσης Χριστοφοράκου και πόσο το ανέδειξα και
πόσες ώρες έχω φάει εδώ µέσα. Αλλά για το καλό της Ελλάδος
να το κάνουµε. Έρχεται η κ. Μέρκελ µας λέει: «Πάρτε τα υπο-
βρύχια που θέλουµε να ξεφορτωθώ και µε ελαφρά πηδηµατάκια
να φύγω από του Σκαραµαγκά, πάρτα όλα» και δεν µας δίνει τί-
ποτα.

Η χώρα είναι σε εξαιρετική ανάγκη. Εξαιρετική ανάγκη. Και
πρέπει να ξέρουµε ότι είναι µονόδροµος πλέον να καταφύγουµε
στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, όσες ενστάσεις και αιτιάσεις
και αν έχει ο καθένας από εµάς.

Σ’ αυτή, λοιπόν, την κατάσταση έρχεται ο Πρωθυπουργός και
σου λέει: «Θέλω µια ευχέρεια, θέλω µια ευελιξία». Όταν συνα-
ντήθηκα µε τον Πρωθυπουργό, του είπα ορισµένα πράγµατα που
συµβαίνουν στην Αµερική, στους «TIMES» και στην «WASHING-
TON POST» και ποιοι είναι οι κονδυλοφόροι. Να ξέρετε, κύριε
Κακλαµάνη, κύριε Πρόεδρε της Βουλής ότι έλεγα στον Πρωθυ-
πουργό ότι αν ήξερε κανείς σήµερα στους «TIMES» και στην
«WASHINGTON POST» ποιες γραφίδες διαµορφώνουν την
άποψη, θα ανατρίχιαζε και ποιες ιδιότητες είχαν πριν πάρουν την
γραφίδα. Και είπα βεβαίως ότι αυτό το θέµα πρέπει να βρεθεί
ένας τρόπος να αντιµετωπιστεί. Και σταµατάω εκεί βεβαίως και
δεν µπορώ να προχωρήσω παραπέρα.

Εκεί ο Πρωθυπουργός χρειάζεται µια ευελιξία. ∆εν µπορεί να
έρθει εδώ και να ψάχνει να βρει τη σύµφωνη γνώµη του οποιου-
δήποτε, για το ο,τιδήποτε, για κάποιον χειρισµό που πρέπει να
κάνει µε τρόπο κατά τον οποίο να εξυπηρετεί τα συµφέροντα της
χώρας, χωρίς αυτά να βγαίνουν προς τα έξω.

Θα µπορούσε κάλλιστα ο Πρωθυπουργός να κάτσει και να πει:
«Έρχοµαι εδώ στη Βουλή και ζητάω αύξηση» όπως έκανε η κυ-
βέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας «των µυστικών κονδυλίων του
Υπουργείου Εξωτερικών». Και να κάνει χρήση αυτών των κονδυ-
λίων. Τι το απλούστερο των πραγµάτων; Αλλά έρχεται και λέει
«έρχοµαι εδώ». Και ευτυχώς άκουσε ο Υπουργός την παρατή-
ρηση που έκανα εγώ και έβαλε πλαφόν το οποίο είναι 193.000.
Όταν συζητάγαµε µε τη δική µου Κοινοβουλευτική Οµάδα και
τους είπα ότι πρέπει να θέσουµε το πλαφόν, εµείς εδώ είχαµε
πει «να ζητάει 1.000.000 ο Πρωθυπουργός;. Τι ζητάει»; Ζητάει
193.000.

Θα ρίξει έξω την Ελλάδα ο Πρωθυπουργός µε δυο ή τρεις επι-
τροπές που θα κάνει; Ή είναι εν δυνάµει παλιάνθρωπος αυτός ο
Πρωθυπουργός και οποιοσδήποτε αύριο Πρωθυπουργός χρεια-
στεί να κάνει αυτή τη χρήση; Ή ήταν παλιάνθρωπος ο χθεσινός
Πρωθυπουργός της χώρας, για τον οποίον όσο και αν δεν µου
πέφτει λόγος ενοχλούµαι, όταν συµπεριλαµβάνεται στην αυτο-
κάθαρση που ακούω. Στην αυτοκάθαρση! Για να καταλάβουν κά-
ποιοι επιτέλους αυτό που είπε ο Ανδρέας Παπανδρέου στην
Κοζάνη ότι ένορκος των πολιτικών είναι ο λαός. ∆εν χρειάζονται
τα τσιτάτα για οποιοδήποτε λόγο ανασφάλειας. Αυτοκάθαρση
στον Πρωθυπουργό! Αυτοί οι οποίοι ήταν να καθαρθούν δεν τους
βάλλανε στα ψηφοδέλτια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Καµµιά
φορά όταν υπάρχει µια ιερή αγανάκτηση ξεχειλίζει. Και επι-
τρέψτέ µου να έχω αγανάκτηση µ’ αυτά τα οποία γίνονται σή-
µερα, ενώ έχουµε πόλεµο, να καταδικάζουµε τους πρώην
Πρωθυπουργούς, είτε είναι ο Καραµανλής είτε ο Σηµίτης. Και γι’
αυτό δεν θέλουµε εξεταστική των πραγµάτων επιτροπή.

Έρχοµαι και λέω, κύριε Υπουργέ το εξής. Σαφώς ο Πρωθυ-
πουργός πρέπει να έχει τον χειρισµό. Βάλτε όµως ποια επιτροπή
το ελέγχει. Αν δεν θέλετε την Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας,
κάντε µια ολιγοµελή επιτροπή. Μια επιτροπή από έναν Βουλευτή
από κάθε κόµµα. Να ξέρουµε επιτέλους κάποια πράγµατα. ∆εν
θα ζητήσουµε ποτέ την ουσία, αλλά να ξέρουµε ότι αυτή η επι-
τροπή έγινε γι’ αυτό το λόγο.

Επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, για όλους εκείνους οι
οποίοι ενδεχοµένως δεν αντιλαµβάνονται. ∆εν διπλασίασε η Νέα

∆ηµοκρατία τα µυστικά κονδύλια στο Υπουργείο Εξωτερικών. Τα
πολλαπλασίασε. Θα µπορούσε, λοιπόν, τώρα το ΠΑΣΟΚ να έρθει
και αυτό να το πολλαπλασιάσει. Εγώ, λοιπόν, από τα µυστικά κον-
δύλια, προτιµώ αυτά τα κονδύλια στα οποία, θέλω να πιστεύω,
ότι εν τέλει θα µπορεί να έχει ένα έστω και στοιχειώδη έλεγχο η
Βουλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα το ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-

ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Πόσο χρόνο θέλετε
κύριε Υπουργέ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): ∆ύο-τρία λεπτά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ορίστε κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Κατ’ αρχήν θα ξε-
κινήσω µε µια οφειλόµενη αναγνώριση. Ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ,
ο κ. Καρατζαφέρης, µε γενναιότητα τόνισε, αναγνώρισε, αποκα-
τέστησε µια πραγµατικότητα, ότι βρισκόµαστε µπροστά σ’ ένα
αντικειµενικό σύστηµα επιλογής προϊσταµένων στο δηµόσιο.
Γιατί ξεστράτισε η συζήτηση σε διάφορα άλλα ζητήµατα και χά-
σαµε τη στόχευση. Χάσαµε το κεντρικό ζήτηµα.

Μια αναφορά, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, για το
θέµα της µεταβατικής διάταξης. ∆εν υπάρχει η δυνατότητα,
κύριε Πρόεδρε, σε δύο µήνες να εφαρµοστούν οι πάγιες διατά-
ξεις. Πρακτικά δεν υπάρχει η δυνατότητα. Θα πρέπει να συ-
γκροτηθεί το ΥΣΕΠ, που χρειάζεται κάποιο χρόνο, θα πρέπει να
γίνουν οι αιτήσεις, θα πρέπει να επιλεγούν οι Γενικοί ∆ιευθυντές,
που θέλουν κάποιο χρόνο –γραπτός διαγωνισµός, προφορική συ-
νέντευξη- µέσω των γενικών διευθυντών στη συνέχεια να κά-
νουµε το ΥΣΕΠ, να πάµε στους διευθυντές, δηλαδή άλλος
χρόνος κ.λπ..

Η µεταβατική διάταξη έχει πραγµατικά χαρακτηριστικά µετα-
βατικής διάταξης. ∆εν πρόκειται για χρόνια. ∆εν πρόκειται για
εφαρµογής της επ’ αόριστον. Πρόκειται για κάποιους µήνες.
Άντε να φτάσουµε το χρόνο. Εκεί είµαστε. Και είναι µια προσω-
πική εκτίµηση αυτή από την εσωτερική συζήτηση που έγινε στο
Υπουργείο για το αν θα πρέπει να βάλουµε χρονοδιάγραµµα ή
όχι. Μόνο εκ του πονηρού δεν σκεφτήκαµε και δεν βάλαµε χρο-
νοδιάγραµµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Βάλτέ το, κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: (Υφυπουργός Εσωτερικών, Αποκέ-
ντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης): Θα µιλήσουµε και
αύριο επ’ αυτού. Θα είναι και ο Υπουργός εδώ και θα µιλήσει επ’
αυτού του θέµατος.

Για τα άλλα ζητήµατα που λέτε, αντιπολιτευτική αδεία, ίσως
καµµία φορά είναι θετικές τέτοιες στάσεις της Αντιπολίτευσης. Η
Αντιπολίτευση µπορεί να προσεγγίζει διάφορα ζητήµατα της
εξωτερικής πολιτικής µε έναν τρόπο και λίγο συνοµωσιολογικό.
Η στάση µας απέναντι στη Γερµανία, την κ. Μέρκελ, υποβρύχια
κ.λπ..

Ο Πρωθυπουργός της χώρας όµως έχει την ευθύνη. Με ψύ-
χραιµο τρόπο πρέπει να διαχειρίζεται τα ζητήµατα της χώρας σε
κάθε στιγµή. Ιδιαίτερα αυτές τις κρίσιµες στιγµές η ψυχραιµία
και η ευλαβική συνέπεια στη χάραξη µιας στρατηγικής είναι η
σπουδαιότερη παράµετρος της επιτυχίας της προσπάθειάς µας.
Και νοµίζω ότι τα τελευταία αποτελέσµατα των προσπαθειών του
Πρωθυπουργού µας του Γιώργου του Παπανδρέου δείχνουν και
συνέπεια και καθαρή στόχευση και κυρίως ψυχραιµία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Το λόγο τώρα έχει η κ. Μαρία -Ελένη Αποστολάκη για επτά

λεπτά.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ελπίζω ότι δεν θα εξαντλήσετε σε

µένα την αυστηρότητάς σας.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρία Αποστολάκη µη
δηµιουργηθεί αυτό το προηγούµενο γιατί είναι πενήντα οµιλη-
τές.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Το έχετε δηµιουργήσει ήδη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Θα κάτσουµε εδώ

µέχρι τη 01:00 σήµερα και θα κάτσουµε και µέχρι τις 03:00 αύριο
για να τελειώσουµε. Κάνω έκκληση να ανταποκριθούµε στον Κα-
νονισµό που αυτό επιβάλλει. Το Προεδρείο δυστυχώς είναι υπο-
χρεωµένο να εφαρµόζει τον Κανονισµό της Βουλής.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, το νέο σύστηµα επι-
λογής προϊσταµένων οργανικών µονάδων της διοίκησης συνιστά
µια καίρια τοµή στον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της ελ-
ληνικής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

Μετά την ψήφιση του νόµου για την υπαγωγή όλων των προ-
σλήψεων, ανεξαρτήτως της µορφής της σύµβασης εργασίας,
στο Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού, η συζήτηση του
σηµερινού νοµοσχεδίου είναι το επόµενο λογικό βήµα ενός συ-
γκροτηµένου και ολοκληρωµένου σχεδίου που συνιστά µια προ-
σπάθεια ορθολογικής οργάνωσης της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
αξιοποίησης του πλούσιου ανθρώπινου δυναµικού της, ενός δυ-
ναµικού που επανειληµµένα κατασυκοφαντήθηκε.

Η κρατική διοίκηση σε όλες τις µορφές της τέµνει κάθε ανα-
πτυξιακή προσπάθεια της χώρας µας. Υπηρετεί ή αντίστοιχα υπο-
νοµεύει τις προσπάθειες αυτές και παρεµβαίνει στην
καθηµερινότητα κάθε Έλληνα πολίτη, αφού διαχειρίζεται σε
πολύ µεγάλη έκταση πολλά από τα θεµελιώδη ατοµικά του δι-
καιώµατα. Η σηµασία όλων αυτών των στοιχείων αποδίδεται από
την έννοµη τάξη µας, που µεριµνά για το νοµικό καθεστώς των
λειτουργών της διοίκησης, µε διατάξεις συνταγµατικής περιω-
πής. ∆ιατάξεις συνταγµατικής περιωπής ρυθµίζουν τα ζητήµατα
αυτά, γιατί η σηµασία τους είναι εξαιρετική.

Ωστόσο την ίδια στιγµή που συνταγµατικές εγγυήσεις επιχει-
ρούν να θωρακίσουν τα όργανα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης στην
ενάσκηση των καθηκόντων τους, στην άσκηση των αρµοδιοτή-
των τους, πάντοτε µε στόχο την εξυπηρέτηση του πολίτη, ο κοι-
νός νοµοθέτης στη χώρα µας µε πλήθος νόµων, που τις
περισσότερες φορές είναι ψευδεπίγραφοι, ακυρώνει κάθε έννοια
σεβασµού της προσωπικότητας αυτών των ανθρώπων µέσω της
κατάργησης κάθε έννοιας αξιοκρατίας και της ακύρωσης κάθε
ορθολογικού πλαισίου σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα της υπηρε-
σιακής τους εξέλιξης.

Ο βασικός κανόνας λειτουργίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, η
υποταγή δηλαδή στον ιεραρχικά προϊστάµενο, κακοποιείται, χρη-
σιµοποιείται για την προώθηση ηµετέρων, αρεστών, µε την κα-
ταχρηστική νοµιµοποίηση που οι πολιτικές παρεµβάσεις τους
παρέχουν.

Η πρωτοφανής κρίση που βιώνει σήµερα η χώρα µας είναι µια
κρίση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που συνδέεται άµεσα µε
τον τρόπο λειτουργίας, την απόδοση και την κατάσταση της ση-
µερινής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Είναι ανησυχητικό το γεγονός ότι
παρ’ ότι η χώρα µας είναι από τις πρώτες χώρες του ΟΟΣΑ σε
ό,τι αφορά τις δαπάνες της για τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, τα αποτε-
λέσµατα είναι αναντίστοιχα.

Οι αιτίες που προξενούν και συντηρούν την κατάσταση αυτή
είναι γνωστές σε όλους µας. Το διοικητικό έλλειµµα που αντιµε-
τωπίζει η χώρα οφείλεται πρωτίστως στη γραφειοκρατία, στην
αναποτελεσµατικότητα, στη διαφθορά, στις πελατειακές σχέσεις
που ενδηµούν στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Όλα αυτά υπηρετήθηκαν
ασφαλώς σε βάθος χρόνου και υπηρετούνται ακόµα, από την
αναξιοκρατία, τις αδιαφανείς διαδικασίες, την κοµµατικοποίηση,
που διαπερνούν τους µηχανισµούς υπηρεσιακής ανέλιξης των
δηµοσίων υπαλλήλων, µε αποτέλεσµα την υπονόµευση της αξιο-
πιστίας και της αποτελεσµατικότητας.

Ειδικότερα όταν τα φαινόµενα αυτά έρχονται να εστιάσουν
στην επιλογή της ηγεσίας των οργάνων της διοίκησης, που έχει
την ευθύνη της υλοποίησης των στρατηγικών επιλογών της πο-
λιτικής ηγεσίας, αλλά και της κινητοποίησης του υπόλοιπου αν-
θρώπινου δυναµικού, που χρειάζεται να συµπράξει για ένα
συλλογικό στόχο, τότε οι επιπτώσεις είναι ορατές, σοβαρές και
διαχέονται σε όλα τα επίπεδα της διοίκησης.

Στη χώρα µας τα φαινόµενα αυτά εκδηλώνονται µε ιδιαίτερη

οξύτητα και τείνει σχεδόν να θεσµοθετηθεί µια άτυπη πρακτική,
η πρακτική της αντικατάστασης σωρηδόν όλων των στελεχών
την επ’ αύριο µιας εκλογικής αναµέτρησης που έχει ως αποτέ-
λεσµα πολιτική εναλλαγή στον τόπο. Οι συνέπειες αυτής της
πρακτικής είναι προφανείς, η παντελής έλλειψη συνέχειας, αυτή
η ανατροπή δηµιουργεί και συντηρεί ένα κλίµα αβεβαιότητας,
που οδηγεί σε καθυστερήσεις και φαινόµενα απόλυτης παραλυ-
σίας της διοίκησης.

Η βαθύτερη αιτία αυτών των φαινοµένων βρίσκεται σ’ αυτήν
την πελατειακή λειτουργία του πολιτικού συστήµατος, που υπη-
ρετείται µε αριστοτεχνικό τρόπο απ’ ένα ανύπαρκτο ή διάτρητο
θεσµικό πλαίσιο, που ρυθµίζει αυτές τις εξελίξεις και τις προα-
γωγές, που καθιστά στη συνείδηση όλων µας, ως νοµοτελειακό
επακόλουθο, την παρέµβαση από την πολιτική ηγεσία που σφρα-
γίζει τις ιστορικές περιόδους µε έναν τρόπο που είναι ανεκδοτο-
λογικός, καθ’ ότι από τους ανθρώπους οι οποίοι προωθούνται
µπορεί κανείς να προβλέψει ποιο είναι το κόµµα που είναι στην
εξουσία ή και αντιστρόφως. Γνωρίζοντας κανείς ποιο κόµµα είναι
στην εξουσία, µπορεί να µαντέψει και να προβλέψει ποιοι είναι
αυτοί που θα προωθηθούν σε ηγετικές θέσεις στην πυραµίδα της
δηµόσιας διοίκησης.

Την κατάσταση αυτή τη βιώσαµε µε έναν ιδιαίτερα έντονο
τρόπο την προηγούµενη περίοδο, την περίοδο της περίφηµης
επανίδρυσης του κράτους, όταν αποκαθηλώθηκαν εν µία νυκτί
χιλιάδες στελέχη της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και στη συνέχεια µε
τη «γαλάζια» συνέντευξη προωθήθηκαν οι «ηµέτεροι».

Νοµίζω ότι εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν πολύ
πιο έντιµο και πολύ πιο γενναίο να έρθετε και να υπερασπίσετε
πολιτικά τη δική σας επιλογή και να µην χρησιµοποιείτε το Σύ-
νταγµα για να περάσετε την αντίληψή σας. Να δώσετε µια µάχη
υπέρ µιας παραδοσιακής επιλογής, που έχει κάνει η παράταξή
σας και που είναι η επιλογή της χειραγώγησης των ανθρώπων
και της χειραγώγησης των θεσµών. Να έρθετε και να επιχειρη-
µατολογήσετε, να πείτε ότι, ναι, έχουµε ανάγκη αυτή την περι-
βόητη σχέση εµπιστοσύνης, έτσι όπως εσείς την ερµηνεύετε. Να
δώσετε µάχη γι’ αυτή σας την επιλογή και όχι να χρησιµοποιείτε
το Σύνταγµα, χωρίς να µπορείτε βεβαίως να πείσετε κανέναν µε
τα έωλα επιχειρήµατά σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω δύο λεπτά ακόµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, συντο-

µεύετε όσο γίνεται.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Για να αλλάξει ρότα η ελληνική ∆η-

µόσια ∆ιοίκηση απαιτούνται ριζικές τοµές, που θα εξασφαλίσουν
συνέχεια στη λειτουργία, αξιοκρατική στελέχωση από ικανούς
δηµοσίους λειτουργούς και θα συµβάλλουν στην αποτελεσµα-
τική λειτουργία της.

Θα ανατρέψουν τη σηµερινή εικόνα της διάλυσης και θα δη-
µιουργήσουν µια νέα εσωτερική τάξη, συνοχή και σχέσεις εµπι-
στοσύνης ανάµεσα στα στελέχη της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Το
προτεινόµενο νοµοσχέδιο υπηρετεί αυτή την αντίληψη και την
υπηρετεί, όχι µόνο γιατί δηµιουργείται ένα καινούργιο όργανο
για την επιλογή των προϊσταµένων των ιεραρχικών µονάδων,
αλλά και γιατί υπάρχει η τριπλή ασφαλιστική δικλίδα της συνέ-
ντευξης, της ουσιαστικής συνέντευξης, της µοριοδότησης και
της γραπτής εξέτασης.

Πάνω απ’ όλα, όµως, επιτυγχάνονται όλα αυτά γιατί υπάρχουν
εγγυήσεις που παρέχουν το σύστηµα λογοδοσίας που πλαισιώ-
νει την όλη διαδικασία. Είναι εξαιρετικά θετικό το γεγονός ότι για
πρώτη φορά από την ιστορία του νεοελληνικού κράτους, οι άν-
θρωποι αυτοί θα προτείνονται, όχι από τον Υπουργό. Θα προέρ-
χονται από το ΑΣΕΠ και το Συνήγορο του Πολίτη, αρχές
ευρύτατης κοινωνικής αποδοχής και ευρύτερης δηµοκρατικής
νοµιµοποίησης, εφόσον ο διορισµός τους προέρχεται είτε κατό-
πιν οµοφωνίας από τη ∆ιάσκεψη των Προέδρων είτε µε την αυ-
ξηµένη πλειοψηφία των τεσσάρων πέµπτων.

Ωστόσο, η αξιοκρατία και η αντικειµενικότητα δεν εξαντλού-
νται κατά τη δική µας άποψη µόνο στον τρόπο στελέχωσης
αυτής της αρχής, αλλά ενισχυτικό είναι το γεγονός ότι η συνέ-
ντευξη είναι µια ουσιαστική διαδικασία που δεν ευτελίζει τους
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θεσµούς και τις λέξεις, που δεν είναι ένα άλλοθι, αλλά που µε τις
εγγυήσεις της διαφάνειας κατ’ αρχήν, της δυνατότητας συµµε-
τοχής …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, κυρία
Αποστολάκη και τα δύο λεπτά που ζητήσατε πέρασαν!

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Παρακαλώ άλλο ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε.

…και µε τη δυνατότητα της παρακολούθησης της διαδικασίας
της συνέντευξης από τους συνυποψήφιους, καθώς επίσης και
της πλήρους αιτιολόγησης έρχεται να θωρακισθεί µε όλες τις εγ-
γυήσεις διαφάνειας και αξιοκρατίας που έχουν ανάγκη οι ίδιοι οι
δηµόσιοι λειτουργοί για να πεισθούν και να συνεργαστούν µε
αυτόν ο οποίος θα επιλεγεί.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Τοµή επίσης ακόµα είναι η πενταε-

τής θητεία, γιατί αποσυνδέεται η θητεία των νέων στελεχών µε
τις εκλογές και το αποτέλεσµά τους, µε τις πολιτικές και τις κοµ-
µατικές µεταβολές στη χώρα.

Τελειώνοντας, το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έρχεται να προσθέσει στο υφιστάµενο πλαίσιο, που θέτει το ίδιο
το Σύνταγµα για την ακώλυτη άσκηση των αρµοδιοτήτων των δη-
µοσίων υπαλλήλων, ένα επαρκές πλαίσιο που διασφαλίζει τις δια-
δικασίες αξιοκρατίας για την υπηρεσιακή τους ανέλιξη.

Θέλω να ζητήσω από τον κύριο Υπουργό …
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας παρακαλώ, κυρία

Αποστολάκη! Ήδη ξεπεράσατε και τα τριάµισι λεπτά.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: … να δώσει µάχη ούτως ώστε η µε-

ταβατική διάταξη να είναι η βραχύτερη δυνατή, γιατί εδώ αντι-
λαµβάνοµαι όλες τις ενστάσεις που υπήρχαν από τις πτέρυγες
της Βουλής, σε σχέση µε τους κινδύνους που ελλοχεύουν και να
εφαρµοστούν οι οριστικές διατάξεις που θα δώσουν µια νέα
ώθηση στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και ένα ουσιαστικό περιεχόµενο
στην αξιοκρατική τους οργάνωση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε και
εµείς, αλλά καταλαβαίνετε…

Κύριε Πρόεδρε, εσείς που έχετε τόση πείρα, πώς µπορεί να
αντιµετωπισθεί το φαινόµενο;

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Με αλληλοκατανόηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ακριβώς, αλλά αυτή η

αλληλοκατανόηση βλέπουµε ότι δεν λειτουργεί.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Με εφαρµογή του Κανονισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το λόγο έχει ο κ. Μαρ-

γαρίτης Τζίµας για επτά λεπτά.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Εγώ θα είµαι ακριβής, κύριε Πρόεδρε

και στο χρόνο…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Χαίροµαι που το

ακούω και ελπίζω να τηρηθεί στο ακέραιο.
Ευχαριστώ.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ, πριν από πεντέµισι µήνες το ΠΑΣΟΚ πήρε µια ευρεία
πλειοψηφία από τον ελληνικό λαό και δηµιούργησε µεγάλες ελ-
πίδες και προσδοκίες για την αλλαγή των πραγµάτων, τα οποία
και πίκραναν τους πολίτες και κυρίως ταλαιπωρούσαν τους πο-
λίτες.

Φυσικά, εδώ και πεντέµισι µήνες είναι κοινή διαπίστωση στην
ελληνική κοινωνία πώς δεν προχωρήσατε σε εκείνες τις τοµές
και ρήξεις που πραγµατικά θα έβγαζαν τη χώρα µας από τα αδιέ-
ξοδα.

Και το λέω αυτό, διότι ορισµένες τοµές και αλλαγές σε µία κοι-
νωνία, ποτέ δεν µπορούν να γίνουν µόνο από µία κυβέρνηση.
Χρειάζεται και η συναίνεση του πολιτικού κόσµου της χώρας.

∆υστυχώς, κύριε Υπουργέ, εσείς δεν αναζητάτε κόµµατα και
Βουλευτές συνοµιλητές. Θέλετε κόµµατα και Βουλευτές συνο-
δοιπόρους και σ’ ένα βαθµό το πετυχαίνετε. Έχετε αποκτήσει
µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα, ένα πολύ καλό συνοδοιπόρο, ο
οποίος µάλιστα λειτουργεί και ως προποµπός των αποφάσεων
της Κυβέρνησης. Πριν από λίγο, δηλαδή, πληροφορήθηκε η
Εθνική Αντιπροσωπεία, ότι η χώρα οδεύει προς το ∆ιεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο, από τον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ. Αυτή είναι µια

πρωτόγνωρη κοινοβουλευτική διαδικασία! Έγινε ένας επιτυχη-
µένος αρραβώνας, εύχοµαι και καλά στέφανα, κύριε Κοινοβου-
λευτικέ Εκπρόσωπε!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα σας καλέσουµε στο γάµο!
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα σας απαντήσουµε.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Θα µας απαντήσετε, φυσικά.
Εγώ θα µιλήσω µε παραδείγµατα, κύριε Υπουργέ. Πείτε ότι το

Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής πρόκειται να κρίνει για γενικό διευ-
θυντή δύο ανωτάτους υπαλλήλους, που είναι και οι δύο ΠΕ. Ο
ένας έχει βαθµό πτυχίου 10, άριστα δηλαδή, και ο άλλος έχει
βαθµό 5 πέντε. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τις διατάξεις σας, ο βαθµός
του πτυχίου πολλαπλασιάζεται µε το 25. Ο αριστούχος, λοιπόν
πτυχιούχος θα πάρει 250 µόρια και αυτός που έχει τη βάση του
5 πέντε, θα πάρει 125 µόρια. Όλα τα άλλα κριτήρια υποθέτουµε
ότι είναι παρόµοια. Εµπειρίες, προδιαγραφές, γλώσσες. Εάν, λοι-
πόν, η επιτροπή αυτή στην προφορική συνέντευξη δώσει σ’
αυτόν που έχει βαθµό 5, τριακόσια πενήντα µόρια και στον άλλο
224 µόρια, γενικός διευθυντής θα γίνει αυτός που έχει πτυχίο µε
βαθµό 5. Αυτή είναι η ουσία. Αυτό κάνετε στην ουσία! Με το νο-
µοσχέδιο αυτό, προωθείτε τη µετριότητα. Τί τη θέλετε τη συνέ-
ντευξη;

Την καταργήσατε στους ΕΠΟΠ, την καταργήσατε στο δηµό-
σιο, καταγγέλλατε κάθε προσπάθεια της δικής µας κυβέρνησης,
που βάζαµε τη συνέντευξη ως κριτήριο αξιολόγησης. Έρχεστε,
τώρα, λοιπόν, και καθιερώνετε τη συνέντευξη, δίνοντας µάλιστα
περισσότερα µόρια και από το διδακτορικό. Το ένα διδακτορικό
είναι 200 µόρια και 100 µόρια το δεύτερο και η συνέντευξη είναι
350 µόρια! Ο άλλος δηλαδή, χαράµισε δύο, τρία, τέσσερα χρό-
νια για να πάρει ένα διδακτορικό δίπλωµα και του δίνετε 100 και
200 µόρια. Και επειδή ο άλλος θα είναι αρεστός στο συµβούλιο,
θα πάρει 350 µόρια και θα γίνει γενικός διευθυντής.

Έχετε δε, κύριε Υπουργέ, τόση µεγάλη εµπιστοσύνη στους δη-
µοσίους υπαλλήλους που θα δηµιουργήσετε µε αυτό το σύ-
στηµα, που ακόµα δεν τους εµπιστεύεστε, διότι ούτε ένας
δηµόσιος υπάλληλος θα συµµετέχει στα συµβούλια κρίσεων. Θα
είναι ΑΣΕΠ και Συνήγορος του Πολίτη. Αυτή είναι η εµπιστοσύνη
που τρέφετε στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και στους δηµοσίους υπαλ-
λήλους; Τί σηµαίνει αυτό δηλαδή; Χρυσώνετε το χάπι ότι και οι
υπόλοιποι συνυποψήφιοι θα είναι παρόντες στη διάρκεια της συ-
νέντευξης; Ε, και; Τί δικαιώµατα δίνετε σ’ αυτούς να προσφύ-
γουν, εάν διαπιστώσουν ότι η επιτροπή αυτή δεν κινήθηκε σωστά
και δεν βαθµολόγησε σωστά; Έχουν δικαίωµα προσφυγής που
να περιγράφεται µέσα στο νόµο; Κανένα απολύτως. Ρίχνετε στά-
χτη στα µάτια. Θα έχουν τη διαπίστωση ότι αδικήθηκε ή ευνοή-
θηκε κάποιος, χωρίς να έχουν κανένα έννοµο δικαίωµα να
προσφύγουν.

Θα ήθελα να πω κάτι σε ένα συνάδελφο που κατήλθε του Βή-
µατος πριν από λίγο, στον κ. Μακρυπίδη που είπε: «Ηχούν ακόµη
στα αυτιά µας οι προεκλογικές υποσχέσεις της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας». Και στα δικά µου τα αυτιά ηχούν πολύ πιο έντονα αυτά που
έλεγε ο κ. Παπανδρέου προεκλογικά, ότι λεφτά υπάρχουν στη
χώρα και τελικώς δεν περνάει εβδοµάδα που να µην ψηφίζουµε
νοµοσχέδιο που να κλέβει τα εισοδήµατα των Ελλήνων πολιτών.
Αυτό είναι κάτι που δεν το λέγατε προεκλογικά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Φυσικά, µπορεί µε την τροπολογία ο Πρωθυπουργός να µην
έχει εµπιστοσύνη στους Υπουργούς, η Κυβέρνηση, όµως, δεν
έχει εµπιστοσύνη στους δηµοσίους υπαλλήλους. Πρέπει να σας
πω, ότι δεν είναι το παρελθόν πριν τις 5 Οκτωβρίου, ούτε φαύλο
ούτε αναξιοκρατικό. Αυτό το υπαλληλικό προσωπικό της χώρας,
ήταν αυτό που στήριξε και υλοποίησε όλα τα Κοινοτικά Πλαίσια
Στήριξης, από το 1981 µέχρι σήµερα. Είναι αυτό το υπαλληλικό
προσωπικό, που σας δίνει πλειοψηφία στην Α∆Ε∆Υ, κύριε
Υπουργέ. Η Α∆Ε∆Υ χρόνια τώρα, δεκαετίες τώρα πρόσκειται στο
ΠΑΣΟΚ. Αυτό, λοιπόν, το υπαλληλικό προσωπικό εσείς καταδι-
κάζετε; Αυτό το υπαλληλικό προσωπικό µέµφεστε;

Πρέπει να σας πω ότι δεν κυριάρχησε στο παρελθόν η φαυ-
λότητα. Μπορεί να υπήρξαν αδυναµίες στο σύστηµα της διακυ-
βέρνησης, όµως, σταµατήστε να κατασυκοφαντείτε τη Νέα
∆ηµοκρατία. Ο λαός σας εξέλεξε για να παράξετε έργο και να
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λύσετε τα προβλήµατα, που δεν λύσαµε εµείς. Γι’ αυτό είστε Κυ-
βέρνηση. ∆εν είστε Κυβέρνηση για να κάνετε διαπιστώσεις. ∆εν
είστε Κυβέρνηση για να κάνετε καταγγελίες για το φαύλο –κατά
την άποψή σας- παρελθόν.

Φυσικά όλα αυτά τα λέτε, για να µετριάσετε τη µεγάλη κοινω-
νική αντίδραση που υπάρχει στην ελληνική κοινωνία. Πλανάστε
πλάνη οικτρά, κύριε Υπουργέ, αν νοµίζετε ότι το σύνολο του ελ-
ληνικού λαού συµπαρίσταται στον Πρωθυπουργό. Το 55% του
ελληνικού λαού δεν ψήφισε ΠΑΣΟΚ στις τελευταίες εκλογές.
Μην το παραγνωρίζετε αυτό! Μη νοµίζετε ότι επειδή ταξιδεύει ο
Πρωθυπουργός λύνονται και τα προβλήµατα της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Τί συµβαίνει, κύριε Ρο-

ντούλη;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Σας ζητάω δύο λεπτά, κύριε Πρόε-

δρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θέλετε να κάνετε πα-

ρέµβαση, επί προσωπικού;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαίως.
Εσείς δεν καταλάβατε πού έγκειται το προσωπικό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν ήµουν από την

αρχή µέσα στην Αίθουσα.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα σας το πω εγώ, λοιπόν. ∆ώστε

µου ένα λεπτό και µετά άλλα δύο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μην υποδεικνύετε στο

Προεδρείο, τί να κάνει.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θέλει να προτείνει, ο Πρωθυ-

πουργός αντί να γυρίζει Αµερική, Ρωσία και Ευρώπη, να καθίσει
στο Μαξίµου ή στο Καστρί!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ας ακούσουµε το
προσωπικό, κύριε Ροντούλη.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Το προσωπικό συνίσταται, κύριε
Πρόεδρε, στο ότι δεν αισθάνοµαι «συνοδοιπόρος» ούτε εγώ ούτε
η παράταξη του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

Ο κ. Τζίµας µας ευχήθηκε, καλά στέφανα και µίλησε για αρ-
ραβώνες του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και ΠΑ.ΣΟ.Κ και
όλα τα συναφή!

Θα πρέπει να του δώσω µια απάντηση, κύριε Πρόεδρε, ενός
λεπτού.

Γνωρίζουν πολύ καλά οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας…
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Είναι προσωπικό αυτό;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το

λόγο;
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Είναι πολιτική εκτίµηση, κύριε Πρό-

εδρε, δεν είναι προσωπικό το θέµα.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αν ενοχλείτε ο κ. Χατζηγάκης, είναι

πρόβληµά του.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: «Ενοχλείται» ο Κανονισµός. Ο κ. Χα-

τζηγάκης, δεν ενοχλείται.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Χατζηγάκη, αφήστε τα αυτά,

δεν σας τιµάνε. Έχετε κάποια χρόνια στο Κοινοβούλιο.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Γι’ αυτό το σέβοµαι το Κοινοβού-

λιο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Προσβάλλετε µία παράταξη τώρα.

Τα περί συνοδοιπόρων να τα πείτε σε άλλους! Σεβαστείτε, λοι-
πόν!

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Γι’ αυτό το σέβοµαι. Αυτό είναι πο-
λιτικό, δεν είναι προσωπικό.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να τα πείτε στους δικούς σας αυτά.
Στον κ. Τζίµα.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: ∆εν το λέω σε κανέναν, αλλά στον
Κανονισµό της Βουλής και στη λογική.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Ροντούλη, συ-
νεχίστε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στο παρελθόν, γνω-
ρίζετε πολύ καλά, ότι ο Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού προσπαθούσε να νουθετήσει τον κ. Καραµανλή. Ο κ.
Καραµανλής δεν άκουγε νουθεσίες και µας απηύθυνε συνεχώς
το χαρακτηρισµό του ακραίου. Τώρα απευθύνουµε τις ίδιες νου-

θεσίες στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ. ∆εν ευθύνεται ο Πρόεδρος
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, αν –προς τιµή του βεβαίως-
ο κ. Παπανδρέου ακούει και ακολουθεί τις νουθεσίες του.

Η όλη συµπεριφορά όµως, και τοποθέτηση του κ. Τζίµα απο-
πνέει µία παλαιοκοµµατική αντίληψη και νοοτροπία. Η λογική του
κ. Τζίµα δεν µπορεί να ξεφύγει από το δίπολο ΠΑΣΟΚ-Νέα ∆η-
µοκρατία. Ε, µάθετε κύριε Τζίµα, µάθετε κύριοι της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, ότι υπάρχει και άλλη λογική. Είναι η λογική της πατρίδας
που βρίσκεται σε κίνδυνο και πρέπει να σωθεί, πέρα από µικρο-
κοµµατικές και µικρόψυχες αντιλήψεις.

Εσείς µείνετε στη Νέα ∆ηµοκρατία, εµείς παίρνουµε την Ελ-
λάδα και την πατρίδα στους ώµους µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Τζίµα, νοµίζω ότι

δεν πρέπει να κάνουµε κατάχρηση.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε, µε είπε παλαιο-

κοµµατικό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Τζίµα, δεν τε-

λείωσα, δεν σας έδωσα το λόγο ακόµα. Σε τί συνίσταται το προ-
σωπικό;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να µας πει ο κ. Χατζηγάκης που
είναι το προσωπικό.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Τον είπε παλαιοκοµµατικό!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Ροντούλη, κύριε

Χατζηγάκη, σας παρακαλώ. ∆εν είναι προσωπικό το θέµα.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Προσπαθούν να συκοφαντήσουν µια

ολόκληρη παράταξη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σε τι συνίσταται το

προσωπικό, κύριε Τζίµα;
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Κατ’ αρχάς αποκάλεσε λάθος το

όνοµά µου, λέγοµαι Τζίµας και όχι Τσίµας. Και δεύτερον µε απο-
κάλεσε παλαιοκοµµατικό. Θέλω επ’ αυτού το λόγο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Η λογική σας αποπνέει παλαιοκοµ-
µατισµό, δεν χαρακτήρισα εσάς έτσι.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Αν είναι έτσι αποσύροµαι. ∆εν είπατε
αυτό όµως.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εάν ανακαλείτε και δεν
κάθεστε κάτω δεν είναι συµπεριφορά αυτή.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Εάν ανακαλεί ο κ. Ροντούλης για το
πρόσωπό µου ευχαρίστως κάθοµαι. Ανακάλεσε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Νοµίζω ότι ανακάλεσε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Η λογική του είναι παλαιοκοµµατική.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Εποµένως, είναι προσωπικό το ζήτηµα.

Θα ήθελα λοιπόν, να απευθυνθώ στον κ. Ροντούλη. Πόσο χρόνο
έχω, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ένα λεπτό.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: ∆ύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Θα ήθελα λοιπόν, απευθυνόµενος

στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού να πω ότι δεν σηµαίνει, επειδή είστε ένα µικρό κόµµα,
κύριε Ροντούλη, ότι µπορείτε να υποβαθµίζετε την πολιτική πα-
ρουσία µιας µεγάλης παράταξης, η οποία κυβέρνησε τα τελευ-
ταία χρόνια τη χώρα µας. ∆εν είναι δυνατόν για να καλύψετε τη
συνοδοιπορία σας µε το ΠΑΣΟΚ, να υποβαθµίζετε το δικό µας
πολιτικό λόγο, εκτοξεύοντας και προσωπικές και συλλογικές
ύβρεις. Ο ελληνικός λαός µας ακούει και κρίνει τους πάντες. ∆εν
εξαγγείλαµε εµείς και δεν λειτουργήσαµε ως προποµποί λέγο-
ντας ότι η χώρα θα προσφύγει στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.
Το είπε ο Αρχηγός σας, δεν το είπαµε εµείς.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αυτό καταλάβατε;
ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Βεβαίως. Αυτό θέλει. Το ίδιο ακριβώς

είπε και ο κ. Παπανδρέου προχθές, ότι έχουµε και τον δρόµο του
∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Τι λέτε;

(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Και εδώ που τα λέµε δεν είναι η πρώτη φορά

που τους δείχνετε το δρόµο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίζουµε µε τον κ.

Κωνσταντίνο Γείτονα Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Αν έχω το λόγο… και σταµατή-
σει η σκιαµαχία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχετε το λόγο, κύριε
Γείτονα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Το λέω, κύριε Πρόεδρε, γιατί πι-
στεύω πως «των οικιών ηµών εµπιπραµένων» -και αναφέροµαι
στην πατρίδα µας- δεν υπάρχουν περιθώρια για «να άδωµεν» στη
Βουλή και πολύ περισσότερο να διαπληκτιζόµαστε επί υπαρκτών
ή ανύπαρκτων προσωπικών θεµάτων.

Πιστεύω ότι η περίοδος συνιστά για όλους µας περίσκεψη και
ο καθένας από τη θέση του, άλλοι, όπως εµείς, από κυβερνητική
πτέρυγα και άλλοι, όπως εσείς, από την πτέρυγα της Αντιπολί-
τευσης, κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να αρθούµε στο ύψος των
περιστάσεων πέραν των διαφορών µας. Το έχω ξαναπεί, όταν
πρόκειται για επιχείρηση -και αυτό συντελείται αυτή τη στιγµή-
σωτηρίας της οικονοµίας και της πατρίδας, πηγαίνουν σε δεύ-
τερο επίπεδο και τα ιδεολογικά ζητήµατα και οι αντιπαραθέσεις
οι κοµµατικές και πολύ περισσότερο, µικροπολιτικές.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Το προς ψήφιση νοµοσχέδιο,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την επιλογή των προϊσταµέ-
νων στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση είναι για µένα ένα δεύτερο σηµαντικό
βήµα, στο πλαίσιο των αλλαγών που επιβάλλονται, και απαιτού-
νται γιατί είναι αναγκαιότητα στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.

Το πρώτο βήµα συνετελέσθη µε την υπαγωγή των προσλή-
ψεων στον ΑΣΕΠ. Πιστεύω ότι ο εκσυγχρονισµός της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης προϋποθέτει

-πριν από όλα- την απαλλαγή της από πελατειακές σχέσεις,
την εµπέδωση της αξιοκρατίας και της διαφάνειας, καθώς και
της αντικειµενικότητας, τόσο στις προσλήψεις όσο και στην εξέ-
λιξη των στελεχών, καθώς και κυρίως στην διαµόρφωση της ιε-
ραρχίας, όπως τέτοια ζητήµατα προωθούνται µε το νοµοσχέδιο
αυτό.

Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι σήµερα πια η ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση δεν έχει να κάνει µόνο µε την εξυπηρέτηση του πολίτη. Επη-
ρεάζει άµεσα και έµµεσα την αναπτυξιακή πολιτική, καθόσον το
κράτος άπτεται και εφάπτεται σχεδόν όλων των κοινωνικοοικο-
νοµικών δραστηριοτήτων και καθώς εξελίσσεται διαρκώς -σε
όλον τον κόσµο όχι µόνο στην Ελλάδα- η σχέση κράτους και οι-
κονοµίας. Συνεπώς, η απαλλαγή της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης από
δουλείες του παρελθόντος είναι όχι µόνο κοινωνική αλλά και οι-
κονοµική αναγκαιότητα. Αυτό πρέπει να το αντιληφθούµε και να
το αντιληφθούν πρώτα και οι ίδιοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι.

Είναι χρόνια τα προβλήµατα και πολλές οι παθογένειες της ∆η-
µόσιας ∆ιοίκησης. Εδώ το πολιτικό σύστηµα συνολικά –και εγώ
πρώτος λέγω, ως µέλος αυτού του πολιτικού συστήµατος για
πολλά χρόνια- θα πρέπει να κάνει την αυτοκριτική του. Είτε γιατί
εξέθρεψε είτε γιατί ανέχθηκε και υπέθαλψε πελατειακές σχέσεις,
συντεχνιακές λογικές, τον κοµµατισµό και την αναξιοκρατία. Απέ-
τυχε το πολιτικό σύστηµα όσον αφορά το κράτος και τη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση. Πρέπει να το οµολογήσουµε.

Η Νέα ∆ηµοκρατία, που κυβέρνησε τα τελευταία πεντέµισι
χρόνια, επιδείνωσε τα προβλήµατα. Με το ψευδοϊδεολόγηµα της
επανίδρυσης του κράτους, επιχειρήθηκε η κοµµατική άλωσή του.
Παρακάµφθηκε και υπονοµεύθηκε το ΑΣΕΠ. Αποκαθηλώθηκε η
διοικητική ιεραρχία, δήθεν προσωρινά και αυτό έµεινε σχεδόν
µέχρι το τέλος της Κυβέρνησης, προς δόξαν του πελατειακού
κράτους.

Η νέα Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, έχει δεσµευθεί
να αλλάξει τα κακώς κείµενα. Και πιστεύω ότι µε το νοµοσχέδιο
αυτό προχωρεί ένα βήµα µπροστά, ώστε στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση
να έχουν θέση, ιδιαίτερα σε καίριες θέσεις, σε θέσεις προϊστα-
µένων, οι άριστοι και όχι οι αρεστοί. Ειπώθηκε και από τον ειση-
γητή µας και από άλλους συναδέλφους, ότι µε τις διατάξεις
συγκροτούνται µε τρόπο αξιοκρατικό και µε αντικειµενικές δια-
δικασίες τα συµβούλια επιλογής των προϊσταµένων σε όλα τα
επίπεδα, όλων των οργανικών µονάδων. Αναφέροµαι σε γενι-
κούς, διευθυντές και τµηµατάρχες. Παράλληλα θεσπίζεται –γιατί
δεν θα αρκούσε αυτό- ένα σύστηµα επιλογής στελεχών µε βάση
τις αρχές της αξιοκρατίας και της ισότητας.

Ως προς αυτό είναι πλήρες το νοµοσχέδιο. Οι ρυθµίσεις είναι
επαρκείς. Εισάγεται η γραπτή εξέταση και η διαφανής συνέντευξη

και η απόφαση για τον κάθε υποψήφιο είναι επαρκώς αιτιολογη-
µένη. Έτσι όσον αφορά τους προϊσταµένους διαµορφώνεται από
την κορυφή η πυραµίδα µε βάση την αξιοκρατία και αυτό είναι µια
σηµαντική τοµή, που θα πρέπει να το οµολογήσουµε όλοι. Έχουµε
µια πυραµίδα αξιοκρατίας, που ξεκινάει από την κορυφή, τους γε-
νικούς διευθυντές όπως επιλέγονται και στη συνέχεια προχωράει
στη βάση.

∆υο τρία ζητήµατα ακόµα. Όσον αφορά την µεταβατική διά-
ταξη που επικρίνετε, ισχύει η αντικειµενικότητα και το προσω-
ρινό της τοποθέτησης. Η επιλογή σε αυτή τη φάση θα γίνει µε
µόρια, άρα έχουµε αντικειµενικότητα για τη µεταβατική διάταξη.
Και αυτή είναι η διαφορά από τη µεταβατική διάταξη της Νέας
∆ηµοκρατίας. Η θητεία επίσης είναι περιορισµένη και θα ήµουν
και εγώ σε αυτούς, κύριε Υπουργέ, που όπως και η Επιστηµονική
Επιτροπή της Βουλής, λένε ότι ίσως εκεί πρέπει να βάλουµε ένα
χρονικό όριο. Να το δούµε. Εν πάση περιπτώσει θα πρέπει να
είναι βραχεία αυτή η θητεία, για να είµαστε συνεπείς. Και δεν
έχουµε κανένα λόγο να δείξουµε ασυνεπείς σ’ αυτό.

∆εύτερη παρατήρηση, όσον αφορά την επίµαχη τροπολογία.
Άκουσα και τα περί αντισυνταγµατικότητας εδώ. Άκουσα να κό-
πτονται από τη Νέα ∆ηµοκρατία για τη διαφάνεια. Προς τι ο θό-
ρυβος;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: ∆εν έχουµε δικαίωµα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Έχετε απόλυτο δικαίωµα, αλλά

και εγώ έχω δικαίωµα να κρίνω την άποψή σας. ∆εν µπορεί να
έρχεστε ύστερα από µια διακυβέρνηση πεντέµισι ετών, που χα-
ρακτηριστικό της ήταν η αδιαφάνεια, και να κόπτεστε σήµερα για
τη διαφάνεια. ∆εν είσαστε πειστικοί στον ελληνικό λαό. Προς τι
όµως ο θόρυβος;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Το καθήκον της Αντιπολίτευσης είναι να κό-
πτεται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Σιγά τα αίµατα! Οι δηµαρχιακές
επιτροπές και οι δήµαρχοι –δεν θυµάµαι πώς ακριβώς έχει δια-
µορφωθεί σήµερα η διάταξη- έχουν δικαίωµα απευθείας ανάθε-
σης µέχρι 45.000 ευρώ, νοµίζω. Τι νέο σήµερα έρχεται µε την
τροπολογία αυτή; Ο 1558 ισχύει εδώ και είκοσι πέντε χρόνια. ∆η-
µιούργησε κανένα ζήτηµα; Όχι.

Έρχεται η διάταξη αυτή, η τροπολογία και αποσαφηνίζει ου-
σιαστικά και για µένα αυστηροποιεί το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο.
Γιατί όσον αφορά το θέµα, για το οποίο ανατίθεται µία µελέτη,
έχει σχέση µε το να είναι κατεπείγον και µείζονος εθνικής σηµα-
σίας. Να έχει µείζονα σηµασία για το εθνικό συµφέρον. Όσο δε
αφορά την αµοιβή, προβλέπεται ανάθεση µόνο κάτω από το όριο
που επιβάλλει για διαγωνιστικές διαδικασίες η Ευρωπαϊκή
Ένωση, κάτω δηλαδή των 195.000 ευρώ. ∆εν νοµίζω ότι δηµι-
ουργείται ζήτηµα. Λέτε, δεν θα δίνατε ποτέ στον κ. Καραµανλή.
Γιατί, του δώσατε σε κάτι πρόσθετες αρµοδιότητες; Μα, είχε
πολλές και δεν τις ασκούσε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. Εγώ δεν θα πάω στα

δέκα λεπτά που πήγαν άλλοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν είναι αναλογικό

αυτό!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Είναι ώρα στροφής –και το λέω

για τον κύριο Υπουργό και την Κυβέρνηση- για τη ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση. Αλλά γι’ αυτό -και θέλω να µε προσέξουν οι κύριοι Υπουρ-
γοί- απαιτείται σοβαρή προετοιµασία, καθώς είναι και άλλοι
σηµαντικοί κρίκοι στην αλυσίδα των αλλαγών για να πετύχουµε
το διπλό στόχο. Και τι εννοώ ως διπλό στόχο; Από τη µια µεριά
να επιτύχουµε ∆ηµόσια ∆ιοίκηση ικανή, αποδοτική και µε θετική
συνεισφορά στην αναπτυξιακή προσπάθεια. Γι’ αυτό έχουν ιδι-
αίτερη σηµασία- ένα νέο µισθολόγιο µε κίνητρα για παραγωγι-
κότητα, ένα σύστηµα και σ’ αυτό επιµένω, εσωτερικής και
εξωτερικής αξιολόγησης, καθώς και κατά τη γνώµη µου ένα
τρίτο που είναι προσωπική µου άποψη, και εννοώ το στελεχιακό
εµπλουτισµό µε ποσόστωση σε όλα τα επίπεδα της ∆ηµόσιας ∆ι-
οίκησης, µε ανοιχτές διαγωνιστικές διαδικασίες και όσον φυσικά
αφορά τους προϊσταµένους. Αυτά όσον αφορά το ρόλο της, τον
αναπτυξιακό.
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Από την άλλη µεριά θέλουµε µια δηµόσια διοίκηση φιλική προς
τον πολίτη, αξιοκρατική, που να λειτουργεί µε διαφάνεια και
απαλλαγµένη από τα φαινόµενα διαφθοράς που τόσο ερεθίζουν,
και σκανδαλίζουν τους πολίτες.

Εδώ, λοιπόν, έχει ιδιαίτερη σηµασία, κύριε Υπουργέ, η ενί-
σχυση των ελεγκτικών µηχανισµών και σωµάτων καθώς και η αλ-
λαγή της πειθαρχικής διαδικασίας. Εγώ πιστεύω ότι σ’ αυτά τα
πέντε σηµεία που είπα, θα πρέπει να πέσει το βάρος από εδώ και
πέρα για τις αλλαγές. Και κυρίως, να δοθεί έµφαση για την υλο-
ποίησή τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο ∆ηµήτριος Παπουτσής, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να αποφύγω τον πει-

ρασµό να µην απαντήσω, φευγαλέα έστω, στα όσα αναφέρθη-
καν στην Αίθουσα εδώ προηγουµένως από την πλευρά της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και για τα ζητήµατα της οικονοµίας
και για µία προσπάθεια υποβάθµισης, µείωσης, απαξίωσης θα
έλεγα, της πρωτόγνωρης προσπάθειας που γίνεται από την
πλευρά της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού.

Εγώ σας καλώ απλώς να αναλογιστείτε, αν έχετε εκφράσει το
τελευταίο διάστηµα ίχνος αυτοκριτικής για τη σηµερινή κατά-
σταση της χώρας. Σας καλώ να κάνετε απλούς συγκριτικούς συ-
νειρµούς για το πώς κυβερνήθηκε η χώρα στο προηγούµενο
διάστηµα από τον τέως Πρωθυπουργό και την προσπάθεια που
κάνει ο σηµερινός Πρωθυπουργός, την οποία βεβαίως δεν έχετε
παρά να απαξιώνετε. Εκτίθεστε όµως στα µάτια της κοινωνίας
γι’ αυτό. Βέβαια, να κάνετε και έναν άλλον συγκριτικό συνειρµό.
Αναλογιστείτε και την ποιότητα, αλλά και την πυκνότητα του νο-
µοθετικού έργου που εισάγεται από την πρώτη στιγµή της νέας
προσπάθειας που γίνεται στη χώρα από την Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ. Και βέβαια αναλογιστείτε αν και σε ποιες περιπτώσεις
στηρίξατε µέχρι τώρα και µε προτάσεις ουσίας, αυτήν την προ-
σπάθεια.

Ακούστηκε πράγµατι σ’ αυτήν την Αίθουσα σήµερα ότι η χώρα
βρίσκεται σε πόλεµο και δεν αφορά βεβαίως αυτό µόνο στο τε-
ράστιο ζήτηµα της οικονοµίας. Είναι προφανές ότι η χώρα σή-
µερα αναµετράται και σ’ άλλα πολύ στρατηγικής φύσεως
ζητήµατα και διλήµµατα.

Είναι προφανές ότι στο µέτρο που η συζήτηση σήµερα αφορά
στο υπ’ όψιν σχέδιο νόµου, η χώρα αναµετράται και µε τον παλιό
κακό της εαυτό, µε εκείνο το κοµµάτι που µέχρι πρόσφατα αρέ-
σκονταν σε ρητορείες, σε εύκολα συνθήµατα και σε παχιά λόγια.
Έτσι, δηλαδή, όπως κυβερνήθηκε τα προηγούµενα πέντε και
πλέον χρόνια η χώρα από τη Νέα ∆ηµοκρατία, και έτσι βεβαίως
όπως ακούγονται αντίστοιχης φύσεως παχιά λόγια από τη σηµε-
ρινή Αξιωµατική Αντιπολίτευση στα νέα της καθήκοντα.

Αναµετράται η χώρα, λοιπόν, µε εκείνο το κοµµάτι που θεω-
ρούσε ότι η επανίδρυση του κράτους θα επιτυγχάνονταν µε τη
λαφυραγώγηση της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, όπως συνέβη µε τις
διατάξεις του ν.3260/2004, µε εκείνο το κοµµάτι που θεωρούσε
ότι η τοποθέτηση κοµµατικών εγκαθέτων, πολλές φορές σε θέ-
σεις ευθύνης της διοίκησης, αφ’ ενός χωρίς καµµία αιτιολόγηση
και αφ’ ετέρου χωρίς την εφαρµογή καµµίας αντικειµενικής αξιο-
λόγησης που να δικαιολογεί την αποµάκρυνση ικανών στελεχών
µε µακρόχρονη εµπειρία και γνώση. Μάλιστα θα αποκρύβονταν
καλύτερα, αν ψηφιζόταν, όπως και έγινε, µέσα στο καλοκαίρι του
2008 από το Θερινό τότε Τµήµα της Βουλής και µάλιστα εν µέσω
ενός πανηγυρικού κλίµατος των Ολυµπιακών Αγώνων την εποχή
του 2004.

Η χώρα, λοιπόν, είναι σε µία καθοριστική αναµέτρηση µε
εκείνη την κακή πλευρά της, στην ίδια πάλι υποκριτική νοοτροπία,
αυτή της υποτιθέµενης επανίδρυσης του κράτους, όπως προκύ-
πτει και από τη συνέχεια, µε την ψήφιση ενός ακόµη τότε νόµου,
του 3528/2007, έπειτα από συνεχή βεβαίως αιτήµατα των εργα-
ζοµένων για αντικειµενικοποίηση των κριτηρίων, δια των οποίων
όµως στη συνέχεια τον εφήρµοσε περίπου στο 10% των κρινο-
µένων περιπτώσεων.

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, η Κυβέρνηση ξεκαθαρίζει
σήµερα αυτή την κακή σχέση µε το παρελθόν. Απαλλοτριώνει
ένα κακώς εννοούµενο κεκτηµένο, δήθεν καθ’ υµάς δικαίωµά
της, αυτό της άλωσης των θέσεων ευθύνης της ∆ηµόσιας ∆ιοί-
κησης, µε στελέχη ιδεολογικά πιστά σ’ αυτήν.

Απεµπολεί, λοιπόν, η Κυβέρνηση ένα τέτοιο σύνηθες µέχρι
τώρα κεκτηµένο, µέχρι σήµερα δικαίωµά της. Ο Πρωθυπουργός
και τα µέλη της Κυβέρνησης έχουν επανειληµµένα τονίσει, όλοι
στο ΠΑΣΟΚ το πιστεύουµε αυτό, επιλέγουµε τους άριστους και
όχι τους αρεστούς. Εδώ έχει απόλυτη εφαρµογή αυτό το δόγµα.

Από τους πρώτους µήνες διακυβέρνησης, αποδείξαµε ότι δεν
θεωρούσαµε τις προσλήψεις του προσωπικού του δηµόσιου και
στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, λάφυρό µας. Απόδειξη, η συνέ-
χεια µιας τοµής ενός θεσµού που έγραψε τη µεγάλη ιστορία µε
το ΑΣΕΠ τη δεκαετία του 1990. Συνεχίσαµε εµείς µε τον µέχρι
πριν από δύο-τρεις µήνες ψηφισθέντα ν. 3812/2009, προωθώ-
ντας έτσι µία απόλυτη αποκατάσταση της αξιοκρατίας µέσω του
συστήµατος προσλήψεων από το ΑΣΕΠ.

Με το παρόν σχέδιο νόµου αποδεικνύουµε ότι ήρθε η ώρα να
κάνουµε κάτι αντίστοιχο, ένα µεγάλο βήµα σαν ευνοµούµενη κοι-
νωνία. Και αυτό έχει να κάνει µε τη διαχείριση του ανθρώπινου
δυναµικού, µέσα στην ίδια τη δηµόσια διοίκηση.

Υιοθετούµε ένα απόλυτα αντικειµενικό και αξιοκρατικό σύ-
στηµα επιλογής προϊσταµένων οργανικών οµάδων, επιπέδου
τµήµατος, διεύθυνσης και επιπέδου γενικής διεύθυνσης, κατό-
πιν αξιολόγησης αντικειµενικών κριτηρίων που προέρχονται από
τρεις οµάδες. Αυτές αναφέρονται στα επαγγελµατικά τυπικά
προσόντα, στην εργασιακή διοικητική εµπειρία, στις ικανότητες-
δεξιότητες των κρινοµένων υπαλλήλων.

Υπάρχει µία διαφορά εδώ. Προσπάθησε η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση να παραλληλίσει την περίπτωση της συνέντευξης µε κάτι
αντίστοιχο, µε την περίφηµη «γαλάζια» συνέντευξη. Μα εδώ πρέ-
πει να υπολογιστεί το γεγονός ότι αυτή θα δίνεται µε συγκεκρι-
µένους όρους και προϋποθέσεις και πάντως δηµόσια και µε
διαφάνεια εν µέσω και ενώπιον όλων των κρινοµένων.

Προτείνουµε, λοιπόν, ένα σύστηµα το οποίο από την αρχή
µέχρι το τέλος θα αποτελείται από ένα αδιάβλητο σύστηµα πραγ-
µατικής ισότητας και δικαιοσύνης µε τη θέσπιση του ειδικού συµ-
βουλίου επιλογής προϊσταµένων, που θα στελεχώνεται κατά 4/5
από τον ΑΣΕΠ και κατά το 1/5 από το Συνήγορο του Πολίτη. Και
θα έχει αυτό την ευθύνη ανάδειξης των γενικών διευθυντών. Προ-
τείνουµε τα συµβούλια επιλογής προϊσταµένων τα οποία θα απο-
τελούνται από τους γενικούς διευθυντές, έτσι ώστε να
αναδεικνύουν την αµέσως επόµενη βαθµίδα της ∆ηµόσιας ∆ιοί-
κησης, δηλαδή τους διευθυντές. Κάτι αντίστοιχο βεβαίως και µε
τη στελέχωση των υπηρεσιακών συµβουλίων, µε τη συµµετοχή
των δύο εκπροσώπων από τους εργαζοµένους. Ένα σύστηµα,
λοιπόν, απλό στη δοµή και γι’ αυτό κατά τη γνώµη µου αποτελε-
σµατικό, λειτουργικό, ένα σύστηµα αξιολόγησης στελεχών του
δηµοσίου που θα αποτελεί πράγµατι, µια τοµή για την οποία θα
αναφερόµαστε και µετά από χρόνια.

Αυτό το σύστηµα, λοιπόν, αντικειµενικού δικαίου, αντικειµενι-
κών κριτηρίων, ζητούµε να στηρίξουν όλες οι πτέρυγες της Βου-
λής, µακριά από τη λογική ότι δεν χρειάζεται να δουλέψει κανείς,
γιατί αρκούσε πριν να ήσουν εκλεκτός της προηγούµενης κυ-
βέρνησης για να έχεις τύχη. Μακριά από εµάς, λοιπόν, µια τέ-
τοια λογική.

Καλούµε, λοιπόν, όλες τις πτέρυγες της Βουλής να πάρουν
µέρος µε ουσιαστικό τρόπο έστω στην Ολοµέλεια σ’ αυτή τη συ-
ζήτηση που διεξάγεται σήµερα και αύριο και βεβαίως, να υπερ-
ψηφίσουν αυτό το σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κουτσούκος.
Περιµένουµε µε ενδιαφέρον, κύριε Κουτσούκο, να ακούσουµε

τις απόψεις σας, µια και παίζουµε στο «γήπεδό σας», γιατί δια-
τελέσατε Πρόεδρος της Α∆Ε∆Υ.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τα
καλά σας λόγια.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, σήµερα δεν
υπάρχει κανένας πολίτης που να αµφισβητεί ότι το διοικητικό σύ-
στηµα της χώρας µας παράγει ελλείµµατα, πολλαπλά ελλείµ-
µατα, ελλείµµατα αξιοπιστίας, διαφάνειας, αποτελεσµατικότητας.

Κανένας, επίσης, δεν αµφισβητεί ότι το διοικητικό σύστηµα της
χώρας και η λειτουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης έχει σηµαντική
ευθύνη για τη γενικότερη οικονοµική κατάσταση στην οποία βρί-
σκεται σήµερα η Ελλάδα.

Η συζήτηση που έγινε στον προϋπολογισµό, ανέδειξε ότι για
τις µεγάλες σπατάλες, τον εκτροχιασµό του δηµοσιονοµικού ελ-
λείµµατος, ένα µερίδιο της ευθύνης, πέρα από τις πολιτικές ευ-
θύνες των κυβερνήσεων της πενταετίας της Νέας ∆ηµοκρατίας
έχει και ο τρόπος που λειτούργησε η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, έτσι
όπως την κατάντησαν οι πολιτικές της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Σήµερα, νοµίζω ότι µαζί µε τη µάχη που δίνει η Κυβέρνηση και
ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ και Πρωθυπουργός της χώρας, ο Γιώρ-
γος Παπανδρέου, να ανατάξει τη χαµένη αξιοπιστία, να αντιµε-
τωπίσει το δηµοσιονοµικό εκτροχιασµό και να βάλει τη χώρα σε
µία νέα πορεία, που µαζί µε το νοικοκύρεµα θα βγει από την
κρίση, είναι απόλυτα κατανοητό, πιστεύω, ότι αυτή η πολιτική δεν
θα έχει µόνιµα αποτελέσµατα αν δεν γίνουν εκείνες οι ανατροπές
που θα εγγυώνται ότι τα αποτελέσµατα αυτά θα είναι µόνιµα και
ότι δεν θα ξαναβρεθούµε πάλι µπροστά σε αυτόν το φαύλο
κύκλο.

Κατά συνέπεια οι αλλαγές που έχει σχεδιάσει και επιχειρεί η
Κυβέρνηση σε δύο επίπεδα, σε ό,τι αφορά τη δοµή του διοικητι-
κού µοντέλου και σε ό,τι αφορά την εσωτερική του λειτουργία,
είναι απόλυτα συµβατές µε τους υψηλούς στόχους που έχει
θέσει η Κυβέρνηση να αλλάξει το αντιπαραγωγικό, το σπάταλο
µοντέλο που µας έχει οδηγήσει στην κατάσταση που είµαστε
µέχρι σήµερα. Και από τη µία µεριά η Κυβέρνηση έχει προχωρή-
σει σε αλλαγές του διοικητικού µοντέλου, είτε µε την αλλαγή του
Υπουργικού Συµβουλίου, τις συγχωνεύσεις των Υπουργείων και
τις συγχωνεύσεις υπηρεσιών που ετοιµάζει, ταυτόχρονα, µε το
άνοιγµα της µεγάλης συζήτησης για τη νέα αρχιτεκτονική της
αυτοδιοίκησης µε το σχέδιο «ΚΑΛΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», ενώ, ήδη, έχει
κάνει πράξη τις δύο µεγάλες αλλαγές µε το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε σήµερα για την εσωτερική λειτουργία της ∆ηµόσιας ∆ι-
οίκησης.

Ποιο είναι το σηµείο κλειδί στη λειτουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοί-
κησης; Είναι δύο πράγµατα: είναι το σύστηµα προσλήψεων, από
τη µία πλευρά και το σύστηµα εξέλιξης των υπαλλήλων, από την
άλλη. Στο βαθµό που τα δύο αυτά συστήµατα είναι αναξιοκρα-
τικά, είναι φαύλα, παράγουν και φαύλα αποτελέσµατα. Κανένας
υπάλληλος, όταν έχει προσληφθεί µε διαδικασίες που δεν είναι
αντικειµενικές, που δεν στηρίζεται στα πόδια του, δεν θα µπορεί
να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων ενός δηµοσίου λειτουρ-
γού, να ανταποκριθεί στο ρόλο του, να είναι αποτελεσµατικός
και να είναι δίκαιος. Κανένας υπάλληλος στο βαθµό που δεν έχει
εξελιχθεί µ’ ένα σύστηµα το οποίο δεν είναι αξιοκρατικό και αντι-
κειµενικό, δεν µπορεί να υπηρετήσει τους υψηλούς στόχους που
κάθε φορά θέτει η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, είτε αυτοί είναι αναπτυ-
ξιακοί είτε είναι κοινωνικοί.

Έχουµε, λοιπόν, µία Κυβέρνηση η οποία έφερε το πρώτο νο-
µοθέτηµα που είχε να κάνει µε την καθιέρωση του ΑΣΕΠ ως σύ-
στηµα προσλήψεων για όλο το δηµόσιο τοµέα. Να κλείσουµε τα
παράθυρα, να µπούνε όρια που εγγυώνται την αξιοκρατία σε όλο
το φάσµα των προσλήψεων στο δηµόσιο.

Και σήµερα συζητάµε το δεύτερο σχέδιο νόµου που έχει να
κάνει µε την εσωτερική λειτουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
αφορά το σύστηµα εξέλιξης των δηµοσίων υπαλλήλων. Θα έλεγα
-το είπα και στην επιτροπή- ότι αυτή η πράξη της Κυβέρνησης
αν θέλετε, είναι η αυτοκριτική του πολιτικού συστήµατος στη λει-
τουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης µέχρι σήµερα. Αυτό το νοµο-
σχέδιο, είµαι απόλυτα βέβαιος ότι θα µείνει ιστορικά ως µία
µεγάλη τοµή, ως ένα τέρµα σε αυτόν το φαύλο κύκλο της πολι-
τικής των λαφύρων που ασκούσαν κάθε φορά οι κυβερνήσεις.

Και αυτό δεν έχει να κάνει απλά µε µια γενναιόδωρη πολιτικά
πράξη της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ. Έχει να κάνει µε µία βαθιά
αντίληψη, την οποία εκπέµπει ο Γιώργος Παπανδρέου, που λέει
ότι επιτέλους σε αυτόν τον τόπο δεν µπορούµε να πάµε µε µε-

ρεµέτια, σε αυτόν τον τόπο πρέπει να πάµε µε µεγάλες αλλαγές
και ανατροπές. Και η µεγάλη αλλαγή και η µεγάλη ανατροπή που
κάνει η Κυβέρνηση µε αυτό το σχέδιο νόµου είναι ότι από εδώ και
πέρα, όχι στα χαρτιά αλλά στην πράξη, θα πάµε στην επιλογή
των στελεχών της δηµόσιας διοίκησης µε ένα σύστηµα, το οποίο
είναι απόλυτα αντικειµενικό, απόλυτα αξιοκρατικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια ότι ακούσαµε πολ-
λές φορές τον κ. Παυλόπουλο να µας λέει ότι καθιέρωσε µε το
ν. 3528/2007 ένα σύστηµα αντικειµενικό στην εξέλιξη των δηµο-
σίων υπαλλήλων µε την ψήφιση εδώ στη Βουλή του Υπαλληλι-
κού Κώδικα. Εκείνο που ξεχνάει ο κ. Παυλόπουλος είναι να µας
πει ότι στις εκκλήσεις της τότε αντιπολίτευσης, τις δικές µας δη-
λαδή, να ισχύσει ο Υπαλληλικός Κώδικας αυτός και να πάµε σε
κρίσεις µε βάση αυτό το αντικειµενικό και αξιοκρατικό σύστηµα,
όχι απλά εκώφευσε αλλά παράλληλα µεθόδευσε την παράταση
της θητείας ή την επανάκριση όλων όσων είχαν κριθεί µε τις µε-
ταβατικές διατάξεις που θέσπισε ο ν.3260/2004, µε αποτέλεσµα
σήµερα στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, στο µεγαλύτερο µέρος, να υπη-
ρετούν υπάλληλοι στις θέσεις ευθύνης των προϊσταµένων, οι
οποίοι δεν έχουν επιλεγεί µε ένα αντικειµενικό και αξιοκρατικό
σύστηµα, αλλά µε το φαύλο, το έωλο σύστηµα που καθιέρωσε η
Νέα ∆ηµοκρατία µόλις έγινε κυβέρνηση, όταν µέσα σε ένα βράδυ
καθαίρεσε όλους τους προϊσταµένους και πήγε σε αυτές τις ρυθ-
µίσεις.

Άρα, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας,
που µας κάνετε κριτική, τι µας καλείτε να αφήσουµε ανέγγιχτο;
Μας καλείτε να αφήσουµε ανέγγιχτες αυτές τις µεταβατικές δια-
τάξεις; Ενδεχόµενα, θα µας βόλευε πάρα πολύ και θα απαντούσε
στην κριτική που κάνουν διάφορα στελέχη της δηµόσιας διοίκη-
σης, που βρέθηκαν από διευθυντές κλητήρες. Τι θα βόλευε µία
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, που ήθελε να αναπαράγει αυτό το
φαύλο κύκλο, να ξαναδούµε πάλι το ίδιο έργο; Να εφαρµόσει το
νόµο Παυλόπουλου. Και τότε δεν θα µπορούσατε βεβαίως να µι-
λήσετε, διότι θα πράτταµε σύµφωνα µε τα δικά σας έργα.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, όµως, έκανε µία µεγάλη επιλογή.
Ενδεχόµενα, να της ασκείται κριτική από µία µεριά των αδικηµέ-
νων υπαλλήλων για αυτή της την επιλογή, αλλά πιστεύω ότι αυτή
την επικροτεί ο ελληνικός λαός στο σύνολό του και αποτελεί µία
τοµή, η οποία όπως έκανε ο ν. 2190/94, θα είναι µία ισχυρή πα-
ρακαταθήκη στο πολιτικό σύστηµα για το πώς θα αντιµετωπίζε-
ται η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. ∆ιότι, αν πήγαµε σε διεύρυνση του
συστήµατος προσλήψεων, σε όλο το δηµόσιο τοµέα για να κλεί-
σουµε τρύπες και παράθυρα, µε βάση το ν.2190/94, που τον
οφείλουµε στον Σάκη Πεπονή και στη ρύθµιση εκείνη, έτσι πι-
στεύω και στο µέλλον, όταν θα γίνεται συζήτηση στο Κοινοβού-
λιο, µετά από µερικά χρόνια, θα λέµε ότι υπήρξε η Κυβέρνηση
του Γιώργου Παπανδρέου, υπήρξε ο Υπουργός κ. Ιωάννης Ρα-
γκούσης, υπήρξε η κοινοβουλευτική πλειοψηφία που ψήφισε
αυτό το σχέδιο νόµου, το οποίο δεν θα επιτρέψει, αφού θα απο-
τελέσει κατάκτηση για το µέλλον σε κανέναν να µας γυρίσει σε
αυτές τις αλήστου µνήµης εποχές, που έπρεπε όχι απλά να έχεις
µπάρµπα στην Κορώνη, αλλά να γλύφεις µε διακόσιους τρόπους,
πλαγίως και υπογείως, και να χρησιµοποιείς διάφορα συστήµατα,
κοµµατικά ή άλλα, που κρατούν δέσµια και καθυποταγµένη, τη
∆ηµόσια ∆ιοίκηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με αυτά και άλλα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,
θα ήθελα να κάνω µερικές παρατηρήσεις στα άρθρα για τους
αδικηµένους υπαλλήλους της προηγούµενης περιόδου …

ΠΡΟΕ∆ΡEΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όχι παρατηρήσεις.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: … θέλω να σας καλέσω να υπερ-

ψηφίσετε και να υποστηρίξετε δυνατά αυτό το σχέδιο νόµου.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Άγγελος Μανω-

λάκης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο. Να τηρούµε το
χρόνο, γιατί είναι πάρα πολλοί οι οµιλητές.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις ηµέρες, αυτό το διά-

στηµα, ο Πρωθυπουργός µας, οι Υπουργοί µας, η χώρα µας ολό-

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 16 ΜΑΡΤΙΟΥ 2010 5095



κληρη δίνει έναν αγώνα να σωθεί από την οικονοµική κρίση. Και
πιστεύω ότι θα µατώσουµε αλλά στο τέλος θα σωθούµε. Όµως
πρέπει να βρούµε τα αίτια αυτής της κρίσης. Και φυσικά είναι
πολλά και έχουν να κάνουν µε τις κακές πολιτικές επιλογές στην
οικονοµία και άλλα.

Όµως, κατά την άποψή µου, µεγάλη αρνητική συµβολή σ’
αυτήν την κρίση έχει το κράτος µας, κύριε Υπουργέ.

∆υστυχώς, δεν έχουµε κράτος. Και έχω πει και άλλη φορά ότι
και αν σήµερα ερχόταν η Ευρώπη και µας έδινε µια στήριξη και
έλεγε ότι από εδώ και πέρα δεν έχετε κανένα χρέος, εάν αφή-
ναµε αυτό το κράτος σε λίγα χρόνια θα είχαµε πάλι τα ίδια προ-
βλήµατα. Εποµένως αυτό το κράτος πρέπει να αλλάξει. Έχει
εξαντλήσει τα όριά του.

Η πρώτη αλλαγή που κάναµε -και νοµίζω ότι ήταν πάρα πολύ
σωστή- έχει να κάνει µε τις προσλήψεις του ΑΣΕΠ. Πρέπει αυτοί
που µπαίνουν µέσα στην κρατική µηχανή, να µπαίνουν αξιοκρα-
τικά. Στη συνέχεια, όµως, αυτοί που µπαίνουν, πρέπει να λει-
τουργούν και µε ένα άλλο σύστηµα.

Και γι’ αυτό ερχόµαστε µε το δεύτερο νοµοσχέδιο να φέρουµε
το ΑΣΕΠ κατά κάποιον τρόπο στην επιλογή των γενικών διευθυ-
ντών, διευθυντών και τµηµαταρχών. Να φέρουµε την αξιοκρατία,
τη διαφάνεια, την αποτελεσµατικότητα. Γιατί αυτό το κράτος δυ-
στυχώς, είναι γραφειοκρατικό, είναι συγκεντρωτικό, είναι -θα
έλεγα εν πολλοίς- και διεφθαρµένο, είναι τελειωµένο. Πρέπει
σιγά-σιγά αυτό το παλιό κράτος να το γκρεµίζουµε και να κτί-
ζουµε κάτι καινούργιο. Και νοµίζω ότι µε αυτά τα δύο νοµοσχέ-
δια αρχίζουµε και το κτίζουµε. Είναι µια µεγάλη επανάσταση που
κάνουµε στο κράτος, η αξιοκρατική επιλογή των διευθυντών και
γενικών διευθυντών.

Άκουγα λίγο πριν στις ειδήσεις, κύριε Υπουργέ, ότι ο πρόε-
δρος της Αρχής κατά του ξεπλύµατος του µαύρου χρήµατος -
που ήταν εδώ στη Βουλή στην Επιτροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας-
είπε ότι δεν µπορεί να κάνει τη δουλειά του, γιατί δεν έχει κόσµο,
δεν έχει τα µέσα, δεν υπάρχει κράτος.

Πώς θα κτυπήσουµε το µαύρο χρήµα; Πώς θα κτυπήσουµε τη
φοροδιαφυγή; Πώς θα τα κάνουµε όλα αυτά; Πώς θα εφαρµό-
σουµε τις πολιτικές µας χωρίς κράτος; Φέρνουµε φορολογικό
νοµοσχέδιο, φέρνουµε νοµοσχέδιο αναπτυξιακό, ποιοι θα τα
εφαρµόσουν;

Είπατε προχθές -και πολύ σωστά, κύριε Υπουργέ- στην επι-
τροπή ότι φέρνουµε αυτό το νοµοσχέδιο, προκειµένου οι διευ-
θυντές µας της κρατικής µηχανής, να µην αφήσουν τα µολύβια
κάτω. Και είπε κάποιος συνάδελφος -το λέω και εγώ- τα µολύβια
είναι ήδη κατεβασµένα. Και αυτά εδώ είναι κίνητρα, προκειµένου
να πάρουµε πάλι τα µολύβια και να κάνουµε δουλειά. Στο νοµό
µου, θα πω για την εφορία –θα µπορούσα να πω ένα σωρό πράγ-
µατα- δεν υπάρχει διευθυντής, δεν κάνουν τίποτα για διάφορους
λόγους ή ξέρετε τι κάνουν µερικοί.

Είµαστε στο χειρότερο σηµείο. Το κράτος δυστυχώς, κύριε
Υπουργέ, είναι σχεδόν διαλυµένο και πρέπει κοµµατάκι-κοµµα-
τάκι µε τέτοιες διαδικασίες να το ξανακτίσουµε. Και πιστεύω ότι
και ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» -αυτή η µεγάλη επανάσταση που είναι µία
θεσµική αλλαγή στη διοικητική δοµή τουλάχιστον της αυτοδιοί-
κησης, στα δύο επίπεδα της αυτοδιοίκησης- πρέπει να «καθίσει»
πάνω σε ένα σοβαρό κράτος για να αποδώσει.

Αυτή η πελατειακή πρακτική που υπάρχει µέχρι σήµερα, κατά
την άποψή µου δεν είναι µόνο πρακτική στην κρατική µηχανή,
είναι νοοτροπία. Γι’ αυτό πολλές φορές λέµε, το λέει και ο Πρω-
θυπουργός µας, ότι η πελατειακή σχέση οδηγεί το κοµµατικό
υπάλληλο που έχει µπει από τον κοµµατάρχη, να απολογείται
εκεί, στον κοµµατάρχη, στον Υπουργό, σε αυτούς δίνει λόγο. Μα,
εµείς θέλουµε ένα σοβαρό κράτος να δίνει λόγο στον πολίτη και
στους εκφραστές του πολίτη. Από εκεί πρέπει να πηγάζει η δύ-
ναµη όλων.

∆υστυχώς, αρκετοί υπάλληλοι δεν σέβονται τον πολίτη. Κοι-
τάζουν να τα έχουν καλά µε την εξουσία, την κάθε εξουσία, γιατί
συνήθως αυτοί που την εκµεταλλεύονται είναι και διακοµµατικοί
και διαχρονικοί. Το ξέρετε ότι µπορεί να αλλάζουν οι Κυβερνή-
σεις, αλλά αυτοί µένουν µε το γκουβέρνο. Αυτή η νοοτροπία πρέ-
πει να σπάσει. Και πρέπει να σπάσει όχι µόνο µέσα στην κρατική
µηχανή, να σπάσει και σε εµάς, να σπάσει σε όλους, να αρχίσει

µια νέα νοοτροπία. Και νοµίζω ότι αυτό το νοµοσχέδιο, είναι
προς αυτήν την κατεύθυνση.

Θέλω να τελειώσω, κάνοντας δύο µικρές παρατηρήσεις, γιατί
πιστεύω πάρα πολύ στη συνέντευξη. Και χαίροµαι που έρχεται
σήµερα στην επιλογή των διευθυντών, διότι δυστυχώς κακοποι-
ήθηκε η συνέντευξη. Γιατί το ΑΣΕΠ και ο νόµος Πεπονή, όπως
το ακαδηµαϊκό απολυτήριο και οι ακαδηµαϊκές εξετάσεις είναι
αδιάβλητες, δεν είναι πάντα αξιοκρατικές, διότι πολλά δεν τα
βλέπεις µέσα από τα χαρτιά, τα βλέπεις µέσα από τη συνέντευξη.
Αλλά σήµερα έρχεται η συνέντευξη µε τέτοιες προϋποθέσεις που
θα είναι σωστή και αξιοκρατική, γιατί θα τη βλέπουν όλοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και αυτός ο «άλλος» που ενδιαφέρεται για τη θέση, είναι ο κα-

λύτερος θεµατοφύλακας του νόµου. Και νοµίζω η συνέντευξη θα
µπορούσε να έχει ακόµη και άλλα µόρια, όπως και οι γραπτές
εξετάσεις δεν πρέπει να φέρουν τους υπαλλήλους στο να κά-
νουν φροντιστήρια. Πρέπει να έχουµε εξετάσεις κρίσεως και γε-
νικών γνώσεων, εξετάσεις προσωπικότητας ανθρώπων, αυτών
που θα διοικήσουν τη κρατική µηχανή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Φραγκίσκος Παρασύρης, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ.

Ορίστε, κύριε Παρασύρη, έχετε το λόγο.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ριζική ανασύνταξη του κρά-

τους και του πολιτικού συστήµατος ήταν και παραµένει δεσπό-
ζουσα πρόκληση για το µέλλον και την προοπτική της Ελλάδας.
Είναι άµεση προτεραιότητα η ανασύνταξη της διοίκησης του
κράτους και της αυτοδιοίκησης, η ενίσχυση των δηµοκρατικών
θεσµών, η αποκατάσταση της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης, η
ενδυνάµωση των ανεξάρτητων αρχών.

Απαιτείται ένα σχέδιο ριζικών αλλαγών για την αντιµετώπιση
της διαφθοράς, την εµπέδωση όρων διαφάνειας και λογοδοσίας,
την άσκηση της εξουσίας και την αποκατάσταση της αυτονοµίας
του πολιτικού συστήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιλογή προσώπων για την
κάλυψη θέσεων ευθύνης, όπως είναι αυτές των προϊσταµένων
οργανικών µονάδων στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, µε αποκλειστικό γνώ-
µονα τις ικανότητες και τα προσόντα τους, το ήθος και την ακε-
ραιότητά τους, τη διάθεση προσφοράς και την προσήλωση στο
δηµόσιο συµφέρον, θα έπρεπε να αποτελεί αυτονόητη πρακτική
σε κάθε πολιτεία που διαθέτει υψηλό επίπεδο πολιτικού και νο-
µικού πολιτισµού.

Η σταδιοδροµία του δηµοσίου υπαλλήλου µε βάση την προ-
σωπική του αξία και η ισότιµη αντιµετώπισή του κατά την υπη-
ρεσιακή του εξέλιξη, αποτελούν στοιχειώδεις κανόνες για τη
λειτουργία κάθε συστήµατος διοικητικής οργάνωσης, που σέβε-
ται τη συνταγµατική νοµιµότητα και επιδιώκει τη µεγιστοποίηση
της αποδοτικότητας και της αποτελεσµατικότητάς του.

Η εφαρµογή των κανόνων αυτών υπολείπεται στη χώρα µας,
σε σχέση µε άλλα προηγµένα διοικητικά συστήµατα. Η επικρά-
τηση των πελατειακών σχέσεων και η ευνοιοκρατία, αποτέλεσαν
δυστυχώς τα κυρίαρχα χαρακτηριστικά στην οργάνωση και λει-
τουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

Το αναµφισβήτητο αυτό γεγονός υπονόµευσε κάθε προσπά-
θεια αναβάθµισης της λειτουργίας και της ουσιαστικής βελτίω-
σης της αποτελεσµατικότητάς της. Παράλληλα, οδήγησε σε
υποβάθµιση των σχέσεων διοίκησης και πολιτών, σε συνεχείς
εντάσεις και τριβές στο εσωτερικό της εκτελεστικής λειτουργίας
και σε αδυναµία για την πραγµάτωση συνθηκών θεσµικού και πο-
λιτικού εκσυγχρονισµού, εν όψει ιδίως των νέων προκλήσεων που
δηµιουργούνται αφ’ ενός από τη συµµετοχή µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και αφ’ ετέρου από την κυριαρχία της παγκοσµιοποίη-
σης.

Στη κατεύθυνση αυτή το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο επί της
αρχής και επί των άρθρων -και αυτό ήθελα εκ προοιµίου να το
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επισηµάνω- δεν είναι αρεστό στους θιασώτες της πελατειακής
πατρωνίας, που διοίκησαν το ελληνικό κράτος τα τελευταία χρό-
νια. Και δεν θα είναι αρεστό σε αυτούς το νοµοσχέδιο που κα-
τατίθεται, διότι για πρώτη φορά θεσπίζονται κανόνες απόλυτης
αντικειµενικότητας και αξιοκρατίας στην επιλογή των στελεχών
της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

Είναι ωστόσο θλιβερό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµο-
κρατική εναλλαγή των πολιτικών κοµµάτων στη διακυβέρνηση,
να συνοδεύεται από το δαπανηρό φαινόµενο µιας διαλυτικής µε-
ταβολής στο σώµα της κρατικής διοίκησης και των υπαλλήλων
της, ιδίως δε όσων κατέχουν θέσεις ευθύνης.

Συνακόλουθο είναι η εναλλαγή των κοµµάτων στην εξουσία να
συνάδει µε την πλήρη αναστολή ή και διακοπή ενεργειών και πο-
λυδάπανων πρωτοβουλιών και δράσεων, την απώλεια στοιχείων
απαραίτητων για τη συνέχεια της κρατικής διοίκησης ή στοιχείων
απαραίτητων για την απόδοση ευθυνών.

Υφίσταται, συνεπώς, η αδήριτη ανάγκη θεσµοθέτησης ενός
αντικειµενικού και αξιοκρατικού συστήµατος επιλογής προϊστα-
µένων, αφού παρ’ όλες τις προεκλογικές εξαγγελίες της προη-
γούµενης κυβέρνησης για επανίδρυση του κράτους, ακολούθησε
µία σειρά πρωτοβουλιών για την απορρύθµιση εν τέλει του ίδιου
του κράτους, µια λογική αποκαθήλωσης της διοικητικής ιεραρ-
χίας, χωρίς καµµία αιτιολόγηση και χωρίς την εφαρµογή καµµίας
αντικειµενικής αξιολόγησης σ’ όλο το φάσµα της ∆ηµόσιας ∆ιοί-
κησης.

Η αδιέξοδη αυτή πορεία είναι ασύµβατη µε τη δηµοκρατία µας,
µε την ποιότητα και την επάρκεια των κρατικών λειτουργιών, µε
την ισότητα ευκαιριών µεταξύ όλων των Ελλήνων, την αριστεία
και εν τέλει την ίδια τη δηµοκρατική λειτουργία του κράτους.

Η φιλοσοφία του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι να τεθεί ορι-
στικό τέλος στη λογική ενός «κράτους-λάφυρου» µε τρόπο συ-
νολικό και αποφασιστικό µέσα από τη θεµελίωση ενός
ολοκληρωµένου συστήµατος διαδικασιών εξέλιξης στη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση και την κρίση των υποψηφίων µε βάση τη δουλειά και
τις ικανότητές τους.

Η δυσανεξία της Μείζονος Αντιπολίτευσης µε τους κανόνες
προβλεψιµότητας που οφείλουν να διέπουν τη λειτουργία της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης εκφράζεται στο γεγονός ότι διατείνεται να
καταψηφίσει την υπαγωγή στον ΑΣΕΠ όλων των προσλήψεων,
πιστή, όπως αποδεικνύεται, στις παρωχηµένες αρχές της επιλε-
κτικότητας των προσλήψεων µε ακαθόριστα κριτήρια που µόνο
σε σύγχρονο κράτος δικαίου δεν αρµόζουν.

Η Νέα ∆ηµοκρατία αναλαµβάνει, συνεπώς, τη βαρύνουσα πο-
λιτική ευθύνη καταψήφισης του πρώτου νοµοσχεδίου που εντάσ-
σει όλες τις προαγωγές των στελεχών σε κανόνες διαφάνειας
και αξιοκρατίας, δηλαδή στην προτεινόµενη από το νοµοσχέδιο
σύσταση Ειδικού Συµβουλίου Επιλογής Προϊσταµένων, τα µέλη
του οποίου θα προέρχονται αποκλειστικά από το Ανώτατο Συµ-
βουλίου Επιλογής Προσωπικού ή από το Συνήγορο του Πολίτη,
ύστερα από πρόταση των επικεφαλής των ανεξάρτητων αυτών
αρχών. Για πρώτη φορά κανένας αξιολογητής δεν ορίζεται µε
πρόταση του Υπουργού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε την αξιολόγηση
των διευθυντών, πέρα από την γραπτή εξέταση διοικητικών ικα-
νοτήτων και γνώσεων από το Εθνικό Κέντρο ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
για όλους τους υποψηφίους γενικούς διευθυντές και τµηµατάρ-
χες, προβλέπεται συνέντευξη µε οριοθετηµένο περιεχόµενο και
αιτιολόγηση, η οποία πραγµατοποιείται µε παρουσία των υπό-
λοιπων συνυποψηφίων. Παράλληλα, εξορθολογίζεται η κατανοµή
των µορίων µε βαρύτητα στους µεταπτυχιακούς τίτλους και στις
πραγµατικές δεξιότητες και διοικητικές ικανότητες του υποψη-
φίου. Η διαφθορά, η αµέλεια, η ευθυνοφοβία, η υπηρεσιακή νω-
θρότητα και νωχελικότητα κυρώνονται µε αυστηρά, αλλά
µετρήσιµα κριτήρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα της χώρας µας
υποβάλλει τα δηµόσια λειτουργήµατα σε δύο θεµελιώδεις κανό-
νες, τον κανόνα των ίσων ευκαιριών για όλους τους πολίτες και
τον κανόνα της αξιοκρατίας. Η ισότητα και η αξιοκρατία αποτε-
λούν την καίρια θεσµική εγγύηση της αµεροληψίας της κρατικής
διοίκησης.

Στο πλαίσιο αυτό, για πρώτη φορά στη µεταπολιτευτική ιστο-

ρία της χώρας, θεσπίζεται ένα ολοκληρωµένο σύστηµα των δια-
δικασιών και του τρόπου εισαγωγής και εξέλιξης στη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση. Οι αρχές της αξιοκρατίας, της διαφάνειας και της αντι-
κειµενικότητας, καταλαµβάνουν πλέον όλο το φάσµα του αν-
θρώπινου δυναµικού στο δηµόσιο τοµέα.

Το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί µεγάλη τοµή στη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση και εκπέµπει, επίσης, ένα µήνυµα αισιοδοξίας και ελπί-
δας στην κατηρτισµένη νέα γενιά των δηµοσίων υπαλλήλων, ότι
δεν θα περνά πλέον η ανέλιξή της µέσα από τον κοµµατικό σω-
λήνα, γι’ αυτό και το υπερψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Σάββας Εµινίδης,
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ από το Νοµό Καβάλας, έχει το λόγο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή προκληθήκαµε

από τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας και ιδιαίτερα από
τον κ. Τζίµα, γιατί είχαν το θράσος να κατηγορήσουν τον Πρω-
θυπουργό, γιατί το µόνο που κάνει –λέει- πεντέµισι µήνες είναι να
ταξιδεύει όλον τον κόσµο.

Ντροπή πια και σταµατήστε! Μα, τι θέλατε; Να είναι κλεισµέ-
νος στην «γυάλα» του Μαξίµου ή να κάθεται σε ταβέρνα της Ρα-
φήνας και να µην έχει σχέση µε την πραγµατικότητα, όπως ήταν
πεντέµισι χρόνια ο πρώην Πρωθυπουργός; Γιατί ο σηµερινός
Πρωθυπουργός πράγµατι κάνει το αυτονόητο. ∆εν κρύβεται, τα-
ξιδεύει όλον τον κόσµο, γιατί κάνει τιτάνια προσπάθεια να πείσει
για την αξιοπιστία µας, να πείσει όλον τον κόσµο για τη σωτηρία
της πατρίδας, που κάνει σήµερα προσπάθεια όλος ο ελληνικός
λαός. Γι’ αυτό φτάνει πια και σταµατήστε άλλο να λέτε πράγµατα
που δεν στέκουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµιουργία ενός κράτους δια-
φάνειας αποτελεί µία θεµελιώδη δέσµευσή µας. Η πρώτη πράξη
που κάναµε για την ανάκτηση του κύρους και της αξιοπιστίας της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης ήταν ο νόµος που ψηφίσαµε για την υπα-
γωγή όλων των προσλήψεων στο ΑΣΕΠ.

Σήµερα, η δεύτερη εξίσου σηµαντική πράξη είναι το νοµοσχέ-
διο που συζητάµε τώρα. Ακολουθούν κι άλλα νοµοσχέδια για τα
µέτρα διαφάνειας στη δηµόσια ζωή και την υποχρέωση ανάρτη-
σης όλων των διοικητικών πράξεων στο διαδίκτυο.

∆υστυχώς, όµως, σ’ αυτήν την προσπάθεια που γίνεται για την
εξυγίανση του πολιτικού συστήµατος, αντιτίθεται η Αντιπολί-
τευση. Και είναι απορίας άξιο, πώς είναι δυνατόν να υπάρχουν
διαφωνίες σε αυτονόητα πράγµατα, που θα έπρεπε να συµφω-
νούµε όλοι. Για κάποια κόµµατα που έχουν αναγάγει την άρνηση
σε ιδεολογία, δεν µου κάνει εντύπωση, για τα υπόλοιπα, όµως,
αναρωτιέµαι. Και µαζί µε µένα, φαντάζοµαι, ότι αναρωτιέται και
όλος ο ελληνικός λαός. Πώς είναι δυνατόν να αντιδρούν στη νο-
µοθέτηση αξιοκρατικών και αντικειµενικών συστηµάτων για να
διορθωθεί το κράτος, όπως κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Πώς είναι
δυνατόν, ενώ η Κυβέρνηση, θεσµοθετεί τη διαφάνεια παντού, να
την κατηγορούν ότι επιχειρεί κοµµατική άλωση του κράτους;

Το είδαµε στο νοµοσχέδιο για τις προσλήψεις, το ξαναβλέ-
πουµε σήµερα σε ένα νοµοσχέδιο που θεσµοθετούνται ανεξάρ-
τητες αρχές επιλογής, αδιάβλητες διαδικασίες συγκρότησης
όλων των συµβουλίων επιλογής και ένα απόλυτα διαφανές σύ-
στηµα κριτηρίων επιλογής. Κι όµως, κατηγορούµαστε για κα-
ταρράκωση κάθε έννοιας της αξιοκρατίας.

Η στάση, βεβαίως, ειδικά για τη Νέα ∆ηµοκρατία έχει την εξή-
γησή της, καθώς αντιλαµβάνεται το κράτος σαν ένα λάφυρο. Το
ζήσαµε πεντέµισι χρόνια που βασίλευε η αναξιοκρατία, η πελα-
τειακή πολιτική, ο κοµµατισµός και το ρουσφέτι. Στο λεξικό της
Νέας ∆ηµοκρατίας, δίπλα στη λέξη «αξιοκρατία», γράφει «επι-
λογή µε κοµµατικά κριτήρια», δίπλα στη λέξη «επανίδρυση», γρά-
φει «επαναφορά του κοµµατικού και πελατειακού κράτους» και
δίπλα στη λέξη «συνέντευξη», γράφει «προηγούνται τα γαλάζια
παιδιά».

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο είναι βαθιά τοµή στη λει-
τουργία του κράτους, έτσι όπως το ξέραµε µέχρι σήµερα. Μπαί-
νουν κανόνες διαφάνειας και ασφαλιστικές δικλίδες για να µην
υπάρχει καµµιά αµφισβήτηση για τη διαδικασία επιλογής των πιο
άξιων στελεχών στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Θωρακίζεται το σύστηµα
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µε τις αυθαίρετες, κοµµατικές επιλογές του παρελθόντος που
βλέπετε πού µας έφθασαν σήµερα. Η απόλυτη αξιοκρατία αντα-
µείβει τα αδικηµένα στελέχη που αν και είχαν περισσότερα προ-
σόντα δεν είχαν τον κατάλληλο συγγενή να αξιοποιηθούν. ∆εν
είχαν τον µπάρµπα στην Κορώνη, όπως λέει ο λαός.

Αναφέρω ενδεικτικά κάποια σηµεία του νοµοσχεδίου µε τα
οποία µπαίνει τέλος στις παθογένειες του παρελθόντος.

Το Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων που θεσπίζετε,
κύριε Υπουργέ, αποτελείται µόνο από δύο µέλη ανεξαρτήτων
αρχών, τον ΑΣΕΠ και το Συνήγορο του Πολίτη. Τα πρόσωπα αυτά
είναι γνωσµένου κύρους και προτείνονται από τη ∆ιάσκεψη των
Προέδρων της Βουλής.

Αυτό το όργανο δεν µπορεί, παρά να πει κανείς ότι είναι ανε-
ξάρτητο. Είναι αντικειµενικό και θα επιλέγει µε απόλυτη διαφά-
νεια τους γενικούς διευθυντές. Γενικοί διευθυντές που θα
στελεχώνουν τα τριµελή συµβούλια επιλογής προϊσταµένων και
θα επιλέγουν τους προϊσταµένους οι οποίοι µαζί µε δύο εκπρο-
σώπους εργαζοµένων θα επιλέγουν τµηµατάρχες απ’ τα υπηρε-
σιακά συµβούλια.

Πώς διασφαλίζεται όµως η αξιοκρατία, το αδιάβλητο, η δια-
φάνεια και η αντικειµενικότητα στις επιλογές αυτές; Με γραπτή
εξέταση, προφορική συνέντευξη και µε µόρια. Ένα ολοκληρω-
µένο, λοιπόν, σύστηµα, για τους υποψήφιους σε όλα τα στάδια
που θα υπάρχουν γραπτές εξετάσεις µε ερωτήσεις πολλαπλών
επιλογών. Τα θέµατα θα εξετάζουν την ικανότητα της διοίκησης,
τις δεξιότητες, τις γνώσεις σχετικά µε τη θέση και τη συνθετική
και αναλυτική σκέψη τους. Αυτές οι εξετάσεις µοριοδοτούνται
µε 50%, ενώ το υπόλοιπο θα προκύπτει από την εργασιακή και τη
διοικητική εµπειρία και τα υπόλοιπα προσόντα.

Η επιλογή των γενικών διευθυντών και διευθυντών γίνεται µε
συνέντευξη, όπου εξετάζεται το βιογραφικό του υποψήφιου, η
γνώση των θεµάτων του φορέα και η ικανότητα διοίκησης.

Άρα µιλάµε για απόλυτη διαφάνεια, που θα επιτρέπεται και η
παρουσία όλων των εξεταζόµενων και η δυνατότητα προσφυγής
τους σε όργανα αν αδικηθούν. Τι πιο δίκαιο;

Τα συµβούλια επιλογής υποχρεώνονται να αιτιολογούν τη βαθ-
µολογία της συνέντευξης µε τα 350 µόρια, σε αντίθεση µε τα ση-
µερινά υπηρεσιακά συµβούλια που έδιναν 450 µόρια χωρίς
καµµία αιτιολογία.

Επιπλέον, προβλέπεται υποχρέωση δηµοσίευσης εντός διµή-
νου, των πρακτικών των συνεδριάσεων των συµβουλίων.

Η αποτελεσµατικότητα των προϊσταµένων θα ελέγχεται και θα
αξιολογείται από το αρµόδιο συµβούλιο, το οποίο θα µπορεί να
τους απαλλάξει από τα καθήκοντα τους για σοβαρό λόγο, πλην
της λήξης της θητείας τους.

Όλα αυτά δηµιουργούν ένα αίσθηµα δικαιοσύνης. Όµως, κύριε
Υπουργέ, εδώ θέλω να πω και µία αδικία που υπάρχει στο νοµο-
σχέδιο και αναφέροµαι στη συνέχιση του διαχωρισµού των πτυ-
χιούχων ΠΕ από τους ΤΕ που βρίσκονται στην ίδια βαθµίδα και
πρέπει να διορθώσουµε µία διαχρονική αδικία που έχει διορθω-
θεί πιστεύω µε το ν.2901/2001 και το ν.3549/2007 όπου στην ανώ-
τατη εκπαίδευση έχουν καταταγεί πλέον τα τεχνολογικά
εκπαιδευτικά ιδρύµατα και είναι ισότιµα µε τα πανεπιστήµια.

Άρα, στο νοµοσχέδιο, οι υπάλληλοι κατηγορίας ΤΕ, δεν θεω-
ρούνται ικανοί να καταλαµβάνουν θέσεις γενικών διευθυντών, να
συµµετέχουν στις συνθέσεις υπηρεσιακών συµβουλίων, συµ-
βουλίων επιλογής προσωπικού και να συµµετέχουν στις γραµ-
µατείες των οργάνων αυτών. Η αδικία που υπήρχε στη
µοριοδότηση στο βαθµό βαρύτητας του πτυχίου ΤΕ µε τους ΠΕ,
είδα ότι διορθώθηκε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Εµινίδη, προ-
χωρήστε στα άρθρα.

ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ ΣΑΒΒΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ας ολοκληρωθεί λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η πλήρης αποκατά-

σταση της άνισης µεταχείρισης, των ανώτατων τεχνολογικών
ιδρυµάτων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχετε πάρει πολύ
χρόνο, κύριε συνάδελφε.

ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ ΣΑΒΒΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν υπάρχει ένα

λεπτό.

ΕΜΙΝΙ∆ΗΣ ΣΑΒΒΑΣ: Κλείνοντας λοιπόν, είναι καιρός η συνέ-
χεια του κράτους να µην εξαρτάται από την εκάστοτε εξουσία. Γι
αυτό το κάνουµε πράξη, δεν το λέµε µόνο στη θεωρία και γι αυτό
ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θέλω να ενηµερώσω

τους συναδέλφους ότι επειδή είναι πάρα πολλοί οι οµιλητές, θα
πρέπει να τηρούµε τους χρόνους.

Θα συνεχίσουµε αύριο το πρωί επί της αρχής, θα ψηφίσουµε
την αρχή και στη συνέχεια χωρίς διακοπή θα µπούµε στη συζή-
τηση των άρθρων. Θα είναι ενιαία η συνεδρίαση χωρίς διακοπή.

Ο κ. Σωτήρης Χατζηγάκης, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας
έχει το λόγο.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι και σήµερα, συνεχίζεται µία παλιά

τακτική του ΠΑΣΟΚ και της Κυβέρνησης του. Μία τακτική να εξω-
ραΐζει τα πράγµατα και να δηµιουργεί µία ψεύτικη εικόνα ότι
δήθεν τα νοµοσχέδια, τα οποία φέρνει, ρυθµίζουν ριζοσπαστικά
ορισµένα ζητήµατα, τα οποία τάχα έµειναν σε εκκρεµότητα για
πολλά χρόνια και επιχειρεί, µε διάφορες µεγαλόπνοες διακηρύ-
ξεις και δηµιουργώντας προσχήµατα, να δηµιουργήσει µία πλα-
στή εικόνα.

Το ίδιο κάνει και σήµερα, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο και στο
βασικό κορµό του νοµοσχεδίου όπου βλέπουµε ότι για πρώτη
φορά ανακαλύπτονται οι έννοιες των ίσων ευκαιριών, της αξιο-
κρατίας, της αµεροληψίας λες και το ελληνικό κράτος ξεκινάει
από το νοµοσχέδιο αυτό.

Σας θυµίζω ότι η ίδια τακτική εφαρµόστηκε και για τις επιλογές
των γενικών γραµµατέων, των προέδρων των οργανισµών, όλων
των διακεκριµένων θέσεων του δηµόσιου τοµέα, όπου δήθεν εγέ-
νεντο οι επιλογές µε κριτήρια αντικειµενικά και µε τα βιογραφικά
και στο τέλος τι έγινε; Ώδινεν όρος και έτεκε µυν! Στο τέλος επε-
λέγησαν πρόσωπα του στενού κοµµατικού σωλήνα, του στενού
κοµµατικού πυρήνα, µόνο και µόνο για να ικανοποιήσουν τους
σκοπούς που επιδιώκοντο στην πραγµατικότητα και συγχρόνως
προεβάλλετο άλλη εικόνα, απ’ αυτήν η οποία πραγµατοποιήθηκε.

Στην προσπάθεια αυτή, να εξωραϊστούν τα πράγµατα, το
ΠΑΣΟΚ, η Κυβέρνηση, επικαλείται δύο πράγµατα σήµερα.

∆ήθεν, την οικονοµική κρίση, λες και η κρίση η οικονοµική είναι
η κολυµβήθρα του Σιλωάµ και βουτώντας µέσα στην κρίση τα
πάντα µπορούν να δικαιολογηθούν.

Και, δεύτερον, το παρελθόν της Νέας ∆ηµοκρατίας. Εµείς,
κύριε Πρόεδρε, είµαστε από εκείνους οι οποίοι αναγνωρίσαµε τα
λάθη και δεν είπαµε ότι σε όλη τη διάρκεια της εξαετίας ήταν
όλα άριστα και καλώς καµωµένα και κάναµε την αυτοκριτική µας
και είχαµε το θάρρος να την κάνουµε την αυτοκριτική µας.

Από εκεί και πέρα όµως, πρέπει να µπει µία τελεία, να µπει ένα
στοπ. ∆ιότι, δεν ανεχόµαστε, ό, τι έχει γίνει και δεν έχει γίνει και
µάλιστα ό, τι κακό το οποίο έχει γίνει σ’ αυτόν τον τόπο, κακά τα
οποία ανατρέχουν σε δεκαετίες πριν, όλα να τα φορτώνετε στην
προηγούµενη διακυβέρνηση. Νοµίζω ότι ως εδώ, πρέπει να µπει
µία τελεία, αρκετή αυτοµαστίγωση.

Πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι το νοµοσχέδιο και η τροπολογία
ούτε αντικειµενικό είναι, αλλά και ούτε και δηµοκρατικό είναι
όπως ετονίσθη, από πολλούς συναδέλφους σε αυτήν την αί-
θουσα. ∆ηλαδή τι πιο αντικειµενικό φέρνει τούτο το νοµοσχέδιο
από την κατάσταση όπως είχε διαµορφωθεί προηγούµενα;

Το Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων συγκροτείται
από τέσσερα µέλη του ΑΣΕΠ. Γιατί δηλαδή τα τέσσερα µέλη του
ΑΣΕΠ να είναι πιο έγκριτα και πιο αµερόληπτα και πιο αντικειµε-
νικά από δικαστικούς ανώτατους, από καθηγητές πανεπιστηµίου,
από όλους τους άλλους οι οποίοι τότε το συγκροτούσαν; Από-
στρατοι, επίτιµοι, συνταξιούχοι.

∆εύτερον, όσον αφορά την επιλογή των προϊσταµένων ΑΣΕΠ.
Γιατί είναι σήµερα αντικειµενικότερο το σύστηµα, κύριε Πρόε-
δρε, όταν τα τρία µέλη ορίζονται από τον Υπουργό και µόνο δύο
είναι από τους υπαλλήλους; Γιατί είναι πιο αντικειµενικό σήµερα
το σύστηµα; Και γιατί είναι πιο αντικειµενικό το σύστηµα όταν τα
υπηρεσιακά συµβούλια τα ορίζει ο οικείος Υπουργός; Πού είναι
η αντικειµενικότητα, ποια είναι η αλλαγή η οποία γίνεται όταν µά-
λιστα, για να µην επαναλάβω, µεσολαβεί και ένα διάστηµα στο
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οποίο διάστηµα γνωρίζουµε για τι είναι, δεν ξέρουµε πόσο είναι
και ορίζουµε τι πρόκειται να γίνει σε αυτό το διάστηµα;

Εποµένως, κάθε άλλο παρά αντικειµενικό είναι. Έρχοµαι όµως
τώρα στο πρώτο κοµµάτι, διότι µε πιέζει ο χρόνος που αφορά
την τροπολογία.

∆εν θα αναφερθώ στο αντισυνταγµατικό υπό τη στενή έννοια.
Εξετέθη, ανελύθη εναργέστατα, από τον Κοινοβουλευτικό µας
Εκπρόσωπο, από τον εισηγητή µας και από άλλους οµιλητές.

Θα σας πω όµως, κύριε Πρόεδρε, γιατί γενικώς είναι και αντι-
δηµοκρατικό, µε την ουσιαστική έννοια της δηµοκρατίας, αλλά
και γιατί είναι εξωθεσµικό προς το γενικότερο σύστηµα της δη-
µοκρατίας που τελικά καταντάει να είναι αντισυνταγµατικό υπό
την έννοια ότι περιγράφει το πολίτευµα µας.

Όπως ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία δηµοκρα-
τία για να λειτουργεί σωστά και για να είναι δηµοκρατία εξαρτά-
ται από δύο παράγοντες. Πρώτος παράγοντας είναι, το ποιος
εκλέγει ποιον και, δεύτερος, πώς λειτουργεί αυτό το σύστηµα. Το
ποιος εκλέγει ποιον είναι η απλή µορφή της δηµοκρατίας και
πράγµατι γίνεται µε τις εκλογές, εκλέγεται ο Πρωθυπουργός,
εκλέγονται τα µέλη του Κοινοβουλίου, εκλεγόµαστε όλοι και
µέσω αυτής της διαδικασίας διορίζεται και η Κυβέρνηση.

Το πώς όµως θα λειτουργήσει το σύστηµα, το ρεπουµπλικα-
νικό, το θεσµικό σύστηµα είναι υπόθεση πώς θα λειτουργήσουν
οι θεσµοί, είναι θέµα του πώς θα λειτουργήσει η ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση και άλλοι θεσµοί του κράτους. Εδώ θεµατοφύλαξ της λει-
τουργίας του κράτους είναι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και γι’ αυτό όλοι
προσπαθούµε να κάνουµε τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση να λειτουργεί
ουδέτερα, να µη στρέφει δηλαδή το βλέµµα ούτε προς τα δεξιά,
ούτε προς τα αριστερά. Να µην είναι µε κανένα κόµµα και να µπο-
ρεί ουδέτερα να ασκεί τα καθήκοντά της. Και βάσει αυτού του
δεδοµένου, αυτού του γεγονότος θεωρούµε ότι η ∆ηµόσια ∆ιοί-
κηση, η ουδέτερη, θα πρέπει να είναι εκείνη η οποία θα ρυθµίζει
όλα τα θέµατα, τα οποία έχουν σχέση και µε τις αναθέσεις απ’ ευ-
θείας και µε τον καθορισµό του αντικειµένου και µε τη σύσταση
επιτροπών, δηλαδή όλα αυτά µε τα οποία σήµερα µε το νοµο-
σχέδιο, µε την τροπολογία δίδονται εις τον Πρωθυπουργό.

Και ρωτάω σαν ένας απλός πολίτης, σαν ένας απλός Βουλευ-
τής, σαν ένας άνθρωπος που µετέχει στα κοινά επί πολλά χρόνια,
γιατί; Γιατί να έχει αυτήν την αρµοδιότητα ο Πρωθυπουργός;
Γιατί µε νόµο να του δίδουµε αυτό το δικαίωµα, τη στιγµή κατά
την οποία θα µπορούσε να δώσει µια εντολή, εάν είναι αρµοδιό-
τητας άλφα Υπουργού να συστήσει επιτροπή, εάν είναι αρµο-
διότητας βήτα Υπουργού να δώσει στον άλλον Υπουργό. Γιατί ο
Πρωθυπουργός, ντε και καλά, πρέπει να δίνει λεφτά και να πρέ-
πει να είναι µέσα στις επιτροπές; Για ποιο λόγο;

∆εν υπάρχει καµµία δικαιολογία και όχι µόνο δεν υπάρχει καµ-
µία δικαιολογία, κύριε Πρόεδρε, αλλά εδώ γίνεται µια σαφής πε-
ριγραφή του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. Αντικαθίσταται
βασική θεσµική λειτουργία, όπως είναι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και
όλο το κράτος και πηγαίνει στα χέρια του υπάτου του πολιτεύ-
µατος. Στην ουσία υπάρχει µια µίνι κατάλυση του πολιτεύµατος,
µια κατάλυση µε την οποία µεταφέρονται αρµοδιότητες οι οποίες
θα έπρεπε να ανήκουν σε θεσµικά όργανα και µεταφέρονται εις
τον Πρωθυπουργό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κάτι άλλο. Μιλάµε όλοι σήµερα για την κρίση και µιλάµε
ότι γίνονται πολλές φορές αδιαφανή πράγµατα, ότι φταίει το κρά-
τος, ότι ορισµένα πράγµατα δεν έγιναν όπως πρέπει να γίνονται
και ούτω καθεξής. Και σας ερωτώ: Αυτή η διαδικασία είναι δια-
φανής; Τι θα πούµε στους πολίτες; Γιατί δηλαδή, χωρίς καµµία
κρίση, µόνο πάλι µε την κολυµπήθρα του Σιλωάµ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, του κοινοτικού ελέγχου –τρέχα γύρευε δηλαδή- δίδεται
αυτή η ευκαιρία. Τι θα πούµε στον πολίτη; Για ποιο λόγο αυτή η
έλλειψη διαφάνειας δίδεται µε αυτόν τον τρόπο;

Θεωρώ ότι δεν είναι απλά αντισυνταγµατικό, υπό την έννοια
ότι περιγράφεται η συγκεκριµένη διάταξη του Συντάγµατος όπως
περιγράφεται και ανεπτύχθη, πιστεύω ότι είναι βαθιά αντισυ-
νταγµατικό, διότι βάλλει στις ρίζες του πολιτεύµατός µας, βάλλει
στην ουδετερότητα και την αντικειµενικότητα του κράτους και
σε τελική ανάλυση υποκαθίσταται ολόκληρο το κράτος από ένα

πρόσωπο, από οποιοδήποτε πρόσωπο, το οποίο σε µια δεδοµένη
στιγµή είναι Πρωθυπουργός.

Γι’ αυτό παρακαλώ να αποσυρθεί αυτή η τροπολογία. Είναι µια
τροπολογία ντροπής, είναι τροπολογία φατριαστική, είναι µια
τροπολογία η οποία προσβάλλει ολόκληρο τον πολιτικό χώρο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα ξανακάνω την
υπενθύµιση και την άλλη φορά θα διακόπτω τον οµιλητή. Είναι
πιεστικός ο χρόνος, δεν µπορώ να το επαναλαµβάνω συνέχεια.

Η Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Μαρία Σκραφνάκη έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα από τα µεγαλύτερα προ-

βλήµατα της χώρας είναι η κακή οργάνωση και η κακή λειτουρ-
γία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Το Σύνταγµα της χώρας επιβάλλει
η επιλογή προσωπικού και η επιλογή προϊσταµένων στη ∆ηµό-
σια ∆ιοίκηση να γίνεται µε βάση τον κανόνα των ίσων ευκαιριών
και την αρχή της αξιοκρατίας. Αυτές οι αρχές είναι η βάση για την
αµερόληπτη λειτουργία της κρατικής διοίκησης.

Η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση πρέπει να λειτουργεί αµερόληπτα και να
προσφέρει σωστές υπηρεσίες στους πολίτες, χωρίς διακρίσεις.
Μόνο µια αξιοκρατικά οργανωµένη διοίκηση µπορεί να είναι απο-
τελεσµατική, αποδοτική και επωφελής τόσο για το κράτος όσο
και για τον πολίτη. Η πελατειακή λειτουργία του πολιτικού συ-
στήµατος της χώρας ήταν άρρηκτα συνδεδεµένη µε την επιλογή
και την αξιολόγηση των προϊσταµένων στις δηµόσιες υπηρεσίες,
έτσι ώστε η εναλλαγή των πολιτικών κοµµάτων στην κυβέρνηση
να σηµαίνει αυτοµάτως και την αλλαγή όσων υπαλλήλων κατέ-
χουν θέσεις ευθύνης.

Επειδή αυτή η κατάσταση δεν µπορεί να συνεχιστεί, να δια-
λύεται δηλαδή κάθε εκλογές η λειτουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκη-
σης και να επιλέγονται οι κοµµατικοί και όχι οι ικανοί. Υπάρχει
άµεση ανάγκη να θεσµοθετηθεί ένα αντικειµενικό και αξιοκρα-
τικό σύστηµα επιλογής προϊσταµένων στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση,
που θα αξιοποιεί τα έµπειρα, τα ικανά και µε γνώσεις στελέχη
που υπάρχουν στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, για να αρχίσει επιτέλους
αυτό το κράτος να λειτουργεί σωστά και αµερόληπτα, εφαρµό-
ζοντας τους νόµους.

Το νοµοσχέδιο, που σήµερα συζητούµε, κινείται στη σωστή κα-
τεύθυνση, διότι προωθείται η αξιοκρατία, η διαφάνεια και η αντι-
κειµενικότητα στην επιλογή προϊσταµένων σε όλες τις
υπηρεσιακές µονάδες του κράτους, απελευθερώνοντας τη ∆η-
µόσια ∆ιοίκηση και το ανθρώπινο δυναµικό της από τα πελατει-
ακά δεσµά. Για πρώτη φορά, µετά από πολλά χρόνια, προωθείται
ένα ολοκληρωµένο σύστηµα των διαδικασιών εισαγωγής και εξέ-
λιξης στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί τοµή στη ∆ηµόσια ∆ι-
οίκηση και στηρίζεται σε δύο άξονες: Ο πρώτος άξονας αφορά
τη σύσταση νέων συλλογικών οργάνων επιλογής προϊσταµένων.
Θεσµοθετείται για πρώτη φορά το Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής
Προϊσταµένων, το οποίο θα επιλέγει τους προϊσταµένους των γε-
νικών διευθύνσεων. Τα µέλη του συµβουλίου αυτού προέρχονται
από το ΑΣΕΠ και το Συνήγορο του Πολίτη. Με τον τρόπο αυτό
διασφαλίζεται η αντικειµενικότητα και το υψηλό κύρος των µελών
και µέσω αυτών και των επιλογών τους. Συστήνονται, επίσης, τα
Συµβούλια Επιλογής Προϊσταµένων τα οποία θα επιλέγουν τους
διευθυντές των υπηρεσιών και θα στελεχώνονται από τους γενι-
κούς διευθυντές που έχουν επιλεγεί αντικειµενικά από το Ειδικό
Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων. Τα υπηρεσιακά συµβούλια
των δηµοσίων υπηρεσιών, τα οποία είναι αρµόδια για την επιλογή
των προϊσταµένων τµηµάτων, αποτελούνται από προϊσταµένους
διευθύνσεων και όχι από υπαλλήλους.

Ο δεύτερος άξονας αφορά την εισαγωγή ενός σύγχρονου συ-
στήµατος επιλογής στελεχών µε αντικειµενικά και διαφανή κρι-
τήρια. Το προτεινόµενο σύστηµα επιλογής προϊσταµένων
βασίζεται στο συνδυασµό των επαγγελµατικών τυπικών προσό-
ντων, της εργασιακής διοικητικής εµπειρίας και των ικανοτήτων
και δεξιοτήτων των κρινοµένων υπαλλήλων.

Με το πρώτο άρθρο, που τροποποιεί τα άρθρα 84 έως 87 του
Υπαλληλικού Κώδικα, οριοθετούνται πιο αυστηρές προϋποθέσεις
για τους υποψήφιους για θέση προϊσταµένου γενικής διεύθυν-
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σης, προϊσταµένου διεύθυνσης και τµήµατος, αυξάνοντας το
χρόνο άσκησης καθηκόντων σε θέση ευθύνης. Αυξάνονται τα
µόρια της οµάδος επαγγελµατικά τεχνικά προσόντα, δηλαδή τίτ-
λοι σπουδών, µεταπτυχιακοί και διδακτορικοί τίτλοι, ξένες γλώσ-
σες και το πτυχίο της Εθνικής Σχολής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
της Εθνικής Σχολής Τοπικής Αυτοδιοίκησης, προκειµένου να επι-
λεγούν σε θέση ευθύνης καταρτισµένα στελέχη.

Για πρώτη φορά εισάγεται η δοκιµασία της γραπτής εξέτασης,
που θα διενεργείται από το ΑΣΕΠ. Η συνέντευξη θα διενεργεί-
ται, πλέον, από το Ειδικό Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων,
ένα ανεξάρτητο και αυξηµένου κύρους όργανο, κατά τη διάρκεια
της οποίας µπορεί να παρίστανται και οι λοιποί συνυποψήφιοι. Η
συνέντευξη οριοθετείται και επικεντρώνεται στη διακρίβωση της
επαγγελµατικής δράσης, της γνώσης των θεµάτων του φορέα
που υπηρετεί ο κρινόµενος υπάλληλος και την ικανότητα διοίκη-
σης του κρινόµενου. Θα αναγράφεται συνοπτικά στο πρακτικό
του ΕΙΣΕΠ και η βαθµολογία για τον κάθε υποψήφιο χωριστά, θα
αιτιολογείται από το κάθε µέλος, προκειµένου η βαθµολόγηση
να είναι αντικειµενική και αιτιολογηµένη και σε κάθε περίπτωση
να µπορεί να ελεγχθεί από τον ακυρωτικό δικαστή. Ο υποψήφιος
µπορεί να αποκλειστεί ως ακατάλληλος, εάν αυτό διαπιστωθεί
κατά τη διάρκεια της συνέντευξής του, ανεξάρτητα από τη σειρά
κατάταξης µε τη βάση στη βαθµολογία που συγκέντρωσε.

Εισάγεται, επίσης, µε το παρόν νοµοσχέδιο η υποχρέωση µεί-
ωσης των µορίων, εάν ο υποψήφιος συστηµατικά επαναλαµβάνει
αναρρωτικές άδειες και πειθαρχικές ποινές, σε αντίθεση µε τα
µέχρι σήµερα ισχύοντα, που απλά συνεκτιµώνται κατά την επι-
λογή.

Κρίνονται, επίσης, µόνο εκείνοι που το επιθυµούν και όχι όλοι
όσοι πληρούν τις προϋποθέσεις και δεν το επιθυµούν. Η θητεία
των προϊσταµένων όλων των επιπέδων αυξάνεται από τρία έτη
σε πέντε προκειµένου να επιτυγχάνεται η συνέχεια της διοίκη-
σης και η αποσύνδεσή τους από οποιαδήποτε κυβερνητική θη-
τεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύγχρονη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση
πρέπει να γίνει ανταγωνιστική µε στελέχη που έχουν άρτια επαγ-
γελµατική κατάρτιση επιστηµονικές γνώσεις, ευρύτητα και ικα-
νότητα διοίκησης. Ζητούµενο είναι για όλους τους µελλοντικούς
προϊσταµένους η ικανότητα υποκίνησης των υφισταµένων, η ευ-
χέρεια προγραµµατισµού και συντονισµού, η ικανότητα ανάλη-
ψης ευθυνών και επίτευξης των επί µέρους και συνολικών
στόχων.

Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ που µου δίνετε τη δυνατότητα
ψηφίζοντας το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο µελέτησα αρκετά,
να συµµετέχω σε µια ιστορική στιγµή για το ελληνικό κράτος για
το ελληνικό δηµόσιο και την κοινοβουλευτική µας δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εγώ ευχαριστώ.
Ο συνάδελφος Ανδρέας Τριανταφυλλόπουλος, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο. Και να ετοιµάζεται ο κ. Χρήστος Ζώης.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι γνωρίζουµε τη διαχρονική

παθογένεια στον χώρο της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης: αναξιοκρατία,
αδιαφάνεια, κοµµατισµός είναι µόνο µερικά από τα χαρακτηρι-
στικά της.

Η Νέα ∆ηµοκρατία µας µιλάει για ουδετερότητα στη λειτουρ-
γία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. ∆εν µας είπατε όµως, συνάδελφοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας, τι πράξατε εσείς τα τελευταία πεντέµισι
χρόνια όντας στη διακυβέρνηση της χώρας. Είναι ή δεν είναι αλή-
θεια ότι τα τελευταία αυτά χρόνια στο όνοµα της επανίδρυσης
του κράτους, µε σεµνότητα και ταπεινότητα οφείλω να πω, ακο-
λουθήθηκε η λογική της αποκαθήλωσης όλης της διοικητικής ιε-
ραρχίας, χωρίς καµµία αιτιολόγηση χωρίς κανένα κριτήριο, χωρίς
αντικειµενική αξιολόγηση. Μοναδικό κριτήριο η κοµµατική ταυ-
τότητα αυτών που επελέγησαν. Μοναδικό κριτήριο τα δικά µας
παιδιά.

Είναι αλήθεια ότι µετά το 2007 έγινε µια προσπάθεια για κα-
θιέρωση αντικειµενικών και αξιοκρατικών κριτηρίων που όµως
και αυτό, συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, αποδείχθηκε κενό

γράµµα καθότι το 90% των επιλογών, των περιπτώσεων αυτών
που επελέγησαν, ακολουθήσατε το σύντοµο δρόµο της ελεύθε-
ρης και ανέλεγκτης επιλογής, διαιωνίζοντας έτσι φαινόµενα κοµ-
µατισµού και αδιαφάνειας.

Ποια ήταν όµως τα αποτελέσµατα αυτών των πολιτικών δια-
χρονικά για τους πολίτες στη χώρα;

Πρώτον, απίστευτη ταλαιπωρία των πολιτών σε κάθε συναλ-
λαγή µε το δηµόσιο.

Ανεξέλεγκτη διαφθορά των δηµόσιων λειτουργών, πολλές
φορές µε τις ευλογίες όλης της διοικητικής πυραµίδας.

Κατασπατάληση του δηµοσίου χρήµατος, αφού κανένας δεν
απολογείται, κανένας δεν αξιολογείται.

Χαµηλός βαθµός αποδοτικότητας: όποιος θέλει δουλεύει
αφού δεν τον ενοχλεί κανείς. Όλα µένουν στον πατριωτισµό κά-
ποιων υπαλλήλων. Και αν υπάρχουν κάποιοι νέοι άνθρωποι που
εντάσσονται στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και έχουν τη δυνατότητα να
προσφέρουν και θέλουν να προσφέρουν, δεν τους δίνεται αυτή
η δυνατότητα αφού εγκλωβίζονται στο σύστηµα της απάθειας
και της αδράνειας. Είναι γνωστή η ρήση των παλιών υπαλλήλων
προς τους καινούργιους: έλα, καηµένε, τι δουλεύεις; Μας χαλάς
την πιάτσα. Αυτό ακούνε οι νέοι υπάλληλοι. Χιλιάδες εργατοώρες
χάνονται, εικονικές αναρρωτικές άδειες, δίωρες άδειες από τη
σηµαία ή µε την έγκριση και την κάλυψη των προϊσταµένων. Αυτή
είναι η κατάσταση.

Αυτή την κατάσταση πρέπει να τη συνεχίσουµε; Κύριοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας, αυτό µας λέτε; Να συνεχίσουµε αυτόν το
φαύλο κύκλο; Απαντάµε, λοιπόν, εµείς: διαφάνεια παντού, αξιο-
κρατία παντού.

∆εν είναι δυνατόν κάθε φορά που αλλάζει η Κυβέρνηση να
επανιδρύεται το κράτος µε βάση τις κοµµατικές επιλογές της
κάθε κυβέρνησης. Η αδιέξοδη αυτή πορεία της ελληνικής διοί-
κησης είναι ασύµβατη µε ένα δηµοκρατικό κράτος δικαίου. Επι-
τέλους, αυτό το φαινόµενο πρέπει να σταµατήσει. Τέρµα στην
αναξιοκρατία, την αδιαφάνεια, την κοµµατικοποίηση.

Άλλωστε, διαχρονικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µο-
ντέλο αυτό το εφαρµόσαµε, το ζήσαµε και αποτύχαµε συνολικά
ως πολιτικό σύστηµα. Και δεν το λέω µόνο για τη Νέα ∆ηµοκρα-
τία. Γιατί κάτι τέτοιο άφησε να εννοηθεί ο κ. Χατζηγάκης. Είναι
παθογένεια όλου του πολιτικού συστήµατος. Εµείς σήµερα λέµε
ότι επιτέλους σ’ αυτήν τη χώρα πρέπει να υπάρχουν όροι, προϋ-
ποθέσεις και συγκεκριµένοι κανόνες για τη λειτουργία της ∆η-
µόσιας ∆ιοίκησης.

Πρόσφατα ψηφίσαµε το ν.3812 γιατί θέλουµε η επιλογή του
προσωπικού στο δηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα να
διέπεται από διαφανείς, αντικειµενικές και αξιοκρατικές διαδικα-
σίες.

Θέλουµε επίσης να αποκαταστήσουµε την αρχή της ισότητας
και της ισονοµίας όλων των υποψηφίων στους διαγωνισµούς
πρόσληψης στο δηµόσιο τοµέα. Με τον τρόπο αυτόν αποκαθι-
στούµε τη σχέση εµπιστοσύνης και διαφάνειας µεταξύ των πο-
λιτών και της κρατικής διοίκησης, δεδοµένου ότι το ΑΣΕΠ έχει
κατοχυρωθεί στη συνείδηση των πολιτών για την ανεξάρτητη,
αντικειµενική και αξιοκρατική λειτουργία του.

Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο ερχόµαστε να αποκαταστή-
σουµε πλήρως το συνταγµατικό κανόνα των ίσων ευκαιριών για
όλους τους πολίτες και της αξιοκρατίας στην επιλογή των προϊ-
σταµένων στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. ∆εν είναι δυνατόν σ’ αυτήν τη
χώρα να πηγαίνουν µπροστά όσοι έχουν µπάρµπα στην Κορώνη
και ας µην αξίζουν τίποτα.

Ολοκληρώνουµε, λοιπόν, ένα θεσµικό πλαίσιο που απελευθε-
ρώνει το κράτος, τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και το ανθρώπινο δυνα-
µικό της από τα πελατειακά και κοµµατικά δεσµά.

Γι’ αυτό για πρώτη φορά στη χώρα µας θεσµοθετούµε το Ει-
δικό Συµβούλιο Επιλογής Προϊσταµένων, µια ανεξάρτητη στην
ουσία αρχή, το οποίο είναι υπεύθυνο για την επιλογή των γενικών
διευθυντών, οι οποίοι στην συνέχεια θα επιλέγουν τους διευθυ-
ντές των υπηρεσιών. Με τον τρόπο αυτόν διασφαλίζεται η δια-
φάνεια, η αντικειµενικότητα στην επιλογή της διοικητικής
πυραµίδας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας να πω ότι είναι αδια-
πραγµάτευτη η πολιτική επιλογή µας, η θεσµική εγγύηση της
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αµεροληψίας, η θεµελίωση αντικειµενικών κριτηρίων και η ελα-
χιστοποίηση της υποκειµενικής κρίσης στο σύστηµα επιλογής
προϊσταµένων οργανικών µονάδων στο δηµόσιο. Εµείς δεν θέ-
λουµε να στελεχώσουµε τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση µε τα δικά µας παι-
διά µε τους αρεστούς. Εµείς θέλουµε τους άριστους, τους
τίµιους, τους άξιους. Θέλουµε αυτούς που έχουν τη δυνατότητα
και την ικανότητα να αναβαθµίσουν το δηµόσιο τοµέα προς όφε-
λος του ελληνικού λαού και της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Χρήστος Ζώης,
Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, έχει το λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θεωρούσα και συνεχίζω να θεωρώ ότι όσο

στην Αίθουσα αυτή οι συνάδελφοι Βουλευτές διαδέχονται ο ένας
µετά τον άλλον σε µια διαδικασία παράλληλων µονολόγων το
µόνο που κάνουµε είναι να ρίχνουµε νερό στο µύλο και να ενι-
σχύουµε ακόµα περισσότερο, αν θέλετε, την αναξιοπιστία του
πολιτικού συστήµατος. Να ρίχνουµε νερό στο µύλο όσων έχουν
κάθε λόγο και συµφέρον να επενδύουν στην περαιτέρω αναξιο-
πιστία του πολιτικού συστήµατος.

Το παρόν σχέδιο νόµου προσφέρει µια µεγάλη ευκαιρία σε
όλους εντός της Αιθούσης: να τοποθετηθούν και κριτικά και αυ-
τοκριτικά. Και το µέτρο της ειλικρίνειας µε την οποία προσεγγί-
ζουµε αν θέλετε τα ζητήµατα που αφορούν στη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση έχει να κάνει µε αυτά τα δυο στοιχεία: κοντά στην κρι-
τική, η αυτοκριτική.

Και να ξεκινήσω από την αυτοκριτική πριν περάσω στην κρι-
τική. Ουδείς µπορεί να ισχυριστεί ότι επέτυχε το 100% των στό-
χων του και ουδείς µπορεί να ισχυριστεί ότι µπόρεσε να
ανταποκριθεί πλήρως στις προσδοκίες του ελληνικού λαού, ιδι-
αίτερα δε όταν έχει να καταγράψει µία ήττα. Και στο κοινοβου-
λευτικό µας σύστηµα ήττες σε έχουν καταγράψει και το ΠΑΣΟΚ,
κύριοι συνάδελφοι και η Νέα ∆ηµοκρατία. Μεγάλες ήττες. Τι ση-
µασία έχει, όµως, αυτό και τι σχέση µπορεί να έχει αυτό µε την
πλήρη απαξίωση του έργου, το οποίο έχει συντελεστεί, την
πλήρη ισοπέδωση και τη γενικότερη άρνηση των όποιων θετικών
στοιχείων έχουν να επιδειχθούν από τη µία διακυβέρνηση στην
άλλη;

Κύριε Πρόεδρε, εγώ περίµενα σήµερα από τους συναδέλφους
της Πλειοψηφίας, να ζητάνε από την Κυβέρνησή τους, να απο-
σύρει τη διάταξη που προβλέπει τη µεταβατικότητα µέχρι την
υλοποίηση του απώτερου στόχου να πληρωθούν οι θέσεις των
προϊσταµένων µε τη διαδικασία που εισηγείται το Υπουργείο
Εσωτερικών.

Ξέρετε γιατί το λέω αυτό, κύριοι συνάδελφοι; Γιατί αυτό ήταν
το βασικότερο σηµείο κριτικής που δεχθήκαµε το 2004. Και θέ-
λετε να πω ότι µπορεί να είχατε και δίκιο; Θέλετε να πω ότι κακώς
δεν ακούσαµε την Α∆Ε∆Υ τότε, όταν το µόνο που είχε να προ-
τάξει και να αντιπαραθέσει στην πρότασή µας ήταν αυτό; Ξέρετε
τι µας έλεγε η Α∆Ε∆Υ και ο κ. Παπασπύρου; ∆εν φαντάζοµαι να
ισχυρίζεται κανείς ότι η Α∆Ε∆Υ στην πλειοψηφία της ελέγχεται
από τη Νέα ∆ηµοκρατία, καθοδηγείται από τη Νέα ∆ηµοκρατία
και ο κ. Παπασπύρου είναι στέλεχος της Νέας ∆ηµοκρατίας;
«Είναι µία χαρά ο ∆ηµοσιοϋπαλληλικός Κώδικας», πώς θα µπο-
ρούσε βέβαια να πει και κάτι διαφορετικό, αφού µε την αγαστή
συνεργασία και την επίνευση της Α∆Ε∆Υ, ψηφίστηκε εκείνος ο
∆ηµοσιοϋπαλληλικός Κώδικας, «αποσύρετε τη µεταβατική διά-
ταξη», µας έλεγε. Τίποτα άλλο.

Αυτό το γεγονός µπορείτε να το αποσιωπάτε; Μπορείτε να µην
το λαµβάνετε υπ’ όψιν σας; Υπάρχει µεγαλύτερο στοιχείο αξιο-
πιστίας ενός πολιτικού φορέα, παρά όταν καλείται από θέση ευ-
θύνης να τοποθετηθεί σε σχέση µε αυτά που αντιµετώπιζε και
έκρινε και επέκρινε, να έχει την ευκαιρία να επανορθώσει;

Εγώ, κύριε Υπουργέ, σας λέω να αποσύρετε τη µεταβατική
διάταξη. Να την αποσύρετε για δέκα χιλιάδες λόγους, κυρίως
όµως, γιατί µόνο έτσι µπορείτε να διεκδικήσετε να συνεχιστεί η
συζήτηση για τα υπόλοιπα άρθρα. Σας το είπα και στην επιτροπή
και για λόγους αξιοπιστίας του κόµµατός σας και για λόγους λει-
τουργίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης πρέπει αυτή η διάταξη να απο-
συρθεί. Σας το είπα και δεν πήραµε ικανοποιητική απάντηση και

το θέτω υπ’ όψιν των κυρίων συναδέλφων.
Ξέρετε ότι ήλθε µε τη διαδικασία του επείγοντος, ασχέτως αν

άλλαξε αυτό το πράγµα στην πορεία. Γιατί; Γιατί κατ’ επίκληση,
αυτό ήταν το επιχείρηµα του Υπουργού Εσωτερικών, έχουµε πό-
λεµο. Και στον πόλεµο πρέπει επιτέλους να αντιµετωπίσουµε τα
πράγµατα µε µία δηµόσια διοίκηση η οποία δεν θα έχει κατεβα-
σµένα µολύβια. Αυτό περίπου ήταν το πνεύµα της τοποθέτησής
σας. Και εγώ ρωτάω. Η µεταβατική διάταξη θα επιτρέψει σε αυ-
τούς που θα κριθούν µε τη µεταβατική διάταξη να πάρουν τα µο-
λύβια και να αρχίσουν να τρέχουν και να βοηθήσουν την
Κυβέρνηση στην αντιµετώπιση αυτών των ιδιαίτερων συνθηκών
ή θα περιµένουν να κριθούν οριστικώς;

Σας είπα δεν είµαι κακοπροαίρετος και δεν λαµβάνω υπ’ όψιν
µου το κακό σενάριο που λέει ότι το µεταβατικό θα είναι πάνω
από ένα χρόνο. Εγώ λέω πόσο θέλετε; ∆ύο µήνες, τρεις µήνες,
τέσσερις µήνες, πέντε µήνες; Ακόµα χειρότερα, γιατί µέσα σε
αυτούς τους πέντε µήνες δεν θα δουλέψει τίποτα. Γιατί αυτοί
που κρίνονται µεταβατικά, θα επανακριθούν µετά από τέσσερις-
πέντε µήνες. Τι είναι αυτό δηλαδή, που θα τους κάνει να δουλέ-
ψουν αυτούς τους πέντε µήνες, όταν θα γνωρίζουν ότι επίκειται
επανάκριση;

Κύριε Υπουργέ, έχετε χρόνο ακόµα και τώρα να αξιοποιήσετε
την παρότρυνση, όχι µόνο της Νέας ∆ηµοκρατίας αλλά και του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, τον οποίο παρακολουθείτε και
σε πολλά πράγµατα ακολουθείτε.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Μία ο ένας, µία ο άλλος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Εγώ δεν λέω, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε αρ-

ραβώνα. Όχι. Εγώ λέω ότι τον παρακολουθείτε και τον ακολου-
θείτε. Παρακολουθώ τα επιχειρήµατα του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού. Να το κάνετε. ∆εν µπορούµε να µιλήσουµε για τί-
ποτα άλλο, όσο υπάρχει αυτή η µεταβατική διάταξη. Όλα τα άλλα
παρέλκουν της συζήτησης. Και σας λέω γιατί. Γιατί πρέπει να
αποδειχθείτε συνεπείς στον εαυτό σας και να στείλετε ένα µά-
θηµα σε όλους µας. Να έχετε την ικανοποίηση ότι το µάθηµα
ήταν πλήρες.

Κυρία συνάδελφε, σας παρακάλεσα να καθίσετε στην Αί-
θουσα, γιατί υπάρχει ιδιαίτερα ένα παράδειγµα στην εκλογική
σας περιφέρεια, το Ηράκλειο, που µπορεί από µόνο του να στη-
ρίξει όλα όσα σας είπα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µόνο µε αυτό.
∆εν µπορούµε να τα απαξιώνουµε και να τα ισοπεδώνουµε

όλα. ∆εν µπορούµε να τα προσπερνάµε και να παρελαύνουµε
από το Βήµα και να λέµε το φαύλο, το διεφθαρµένο κράτος, ξε-
χνώντας βεβαίως ότι σε αυτό το κράτος συµβάλαµε όλοι, αν αυτή
είναι σήµερα η διαπίστωσή µας. Ο καθένας έχει το µερίδιο της
ευθύνης του και το ποσοστό, δεν έχουµε όλοι το ίδιο ποσοστό.

Ξέρετε ότι στο ∆ήµο Ηρακλείου απονεµήθηκε το πρώτο βρα-
βείο ποιότητας και αποδοτικότητας των υπηρεσιών του πέρσι το
καλοκαίρι;

ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ: Είµαι και δηµοτικός σύµβουλος, άρα το
ξέρω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Μπράβο! Εγώ δεν το ήξερα αυτό. Αυτό,
όµως, συνηγορεί υπέρ του δικού µου επιχειρήµατος.

Το Υπουργείο Εσωτερικών αυτής της κακής Κυβέρνησης της
Νέας ∆ηµοκρατίας που είχε ένα φαύλο καθεστώς στη δηµόσια
διοίκηση προέκρινε και πρόταξε και επαίνεσε και διαφήµισε το
∆ήµο Ηρακλείου, ως εκείνον το δήµο που παρέχει τις καλύτερες
και αποδοτικότερες υπηρεσίες του από όσες υπηρεσίες τέθηκαν
στην κρίση του Υπουργείου Εσωτερικών µε το Κοινό Πλαίσιο
Αξιολόγησης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, σας παρα-
καλώ, κύριε Ζώη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Ένα πλαίσιο αξιολόγησης των υπηρεσιών,
το οποίο φέραµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Προς τιµήν του ο
κ. Κουράκης, ο ∆ήµαρχος Ηρακλείου, ανέλαβε ως προποµπός
της Κυβέρνησης να το περάσει και στους άλλους δήµους της
Κρήτης και να πάρει και πρωτοβουλίες για να αναδείξει, πώς µπο-
ρούµε να βελτιώσουµε τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και την αποδοτικό-
τητά της, αξιοποιώντας όργανα και εργαλεία που θέτουν στη
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διάθεση των δήµων, εν προκειµένω η Κεντρική ∆ιοίκηση, η, κατά
τα άλλα, ελεγχόµενη από τη φαύλη παράταξη της Νέας ∆ηµο-
κρατίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, κύριε Ζώη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ και

για την ανοχή σας.
Το λέω αυτό για να δείτε και ότι σε αυτές τις συζητήσεις πρέ-

πει να ερχόµαστε όλοι µε διάθεση εποικοδοµητική. Ακριβώς για
να κλείσω µε αυτήν την εποικοδοµητική διάθεση καταθέτω για
τα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, την παραίνεση του κ. Ξυνίδη στον
κ. Πάγκαλο, απ’ ό,τι διαβάζω σε ένα forum του Ινστιτούτου Επι-
µόρφωσης, µόλις προχθές ο οποίος επί λέξει λέει: «Αν ξέραµε
ότι θα µας πιάσει Πάσχα για να αποκατασταθεί ένα αξιοκρατικό
σύστηµα αξιολόγησης των προϊσταµένων και των διευθυντών,
τότε θα έπρεπε, σύντροφε Αντιπρόεδρε, να έχουµε διορίσει τους
κοµµατικούς εγκάθετους για ένα εξάµηνο και να πούµε ότι σε έξι
µήνες θα αποκαταστήσουµε την αξιοκρατία». Το καταθέτω χωρίς
κανένα άλλο σχόλιο, ακριβώς για να τεκµηριώσω την άποψη που
έχω για τη µεταβατικότητα της διάταξης και για τις προθέσεις
της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ και για την ανοχή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Ζώης καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν υπάρχει πιο άχα-
ρος ρόλος από το να διακόπτεις συνάδελφο, αλλά είσαι ανα-
γκασµένος να το κάνεις. Ήδη, είµαι έτοιµος να κάνω πρόταση
για έξι λεπτά. ∆εν βγαίνει ο χρόνος. Θα το ζητήσω από τον κ. Βο-
ρίδη που είναι τώρα οµιλητής. Κάνω, λοιπόν, πρόταση στο Σώµα
από εδώ και πέρα να περιορίσουµε τον χρόνο στα έξι λεπτά, ξε-
κινώντας από τον κ. Βορίδη.

Εγκρίνει το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς το Σώµα ενέ-

κρινε.
Κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
∆ιερωτώµαι, µήπως εκείνο που πρέπει, κύριε Πρόεδρε, κανείς

να αναλογιστεί εν όψει του ότι, όταν κυβερνάει η Νέα ∆ηµοκρα-
τία, είµαστε τµήµα της νεοδηµοκρατικής πολυκατοικίας και όταν
κυβερνά το ΠΑΣΟΚ είµαστε τµήµα της πασοκικής πολυκατοικίας,
είναι µήπως υπάρχει µία ευκολότερη εξήγηση γι’ αυτό που συµ-
βαίνει. ∆ηλαδή τι; Ότι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός κάνει
προτάσεις του κοινού νου, της κοινής λογικής, υπό αυτήν την έν-
νοια µοιραίως υιοθετούνται από τις εκάστοτε κυβερνήσεις και η
άλλη αντιπολίτευση, η οποία, εν πολλοίς, είναι στείρα, καταλήγει,
εν συνεχεία, να κατηγορεί το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό για το
ότι πήγε στην από δώθε ή στην από κείθε πολυκατοικία.

Μάλλον, η αλήθεια είναι ότι εµείς ορθοτοµούµε τα ζητήµατα
και υπό αυτήν την έννοια τοποθετούµαστε. Τοποθετούµαστε βε-
βαίως, σύµφωνα µε τις ιδεολογικές µας αρχές, σύµφωνα µε το
πολιτικό µας πρόγραµµα, αλλά όχι µε µία αντίληψη δοµικής και
στείρας αντιπολίτευσης.

Έρχοµαι στο προκείµενο. Κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ,
εµείς πραγµατικά θα θέλαµε να δούµε τις καλές πτυχές του συ-
γκεκριµένου νοµοσχεδίου. Καταλαβαίνουµε ότι υπάρχει ένα φά-
ντασµα, το οποίο στοιχειώνει τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Ποιο είναι
αυτό; Είναι το φάντασµα των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, είναι το φάντασµα των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, είναι το
φάντασµα του κοµµατισµού, αυτό που είχε αντιληφθεί τη ∆ηµό-
σια ∆ιοίκηση ως τιµάριο και που έπρεπε πλέον να πας εκεί µε τα
πιστοποιητικά φρονηµάτων των κλαδικών ή των ΝΟ∆Ε προκει-
µένου, εν πάση περιπτώσει, να έχεις την τύχη να εξελιχθείς.
Αυτό, πράγµατι, είναι ένα πρόβληµα.

Αντιλαµβανόµαστε επίσης, ότι είναι µια ιδέα ενδεχοµένως, οι
ρυθµίσεις αυτές για να πάµε σε µια πιο ανεξάρτητη, πιο διαφανή
και πιο ξεκάθαρη διαδικασία επιλογής των γενικών διευθυντών,
των διευθυντών και των προϊσταµένων.

Εγώ όµως, θα πω κάτι εξ αρχής και το οποίο είναι βασική µου
αρχή: Ο τρόπος για να γίνουν οι επιλογές στην πολιτική, δεν είναι

η µετάθεση της ευθύνης στις ανεξάρτητες αρχές. ∆εν είναι
αυτός ο ορθός δρόµος. Ορθός δρόµος, είναι ο δρόµος της ευ-
θύνης του πολιτικού. Ορθός δρόµος είναι ο δρόµος εκείνος, στον
οποίο ο πολιτικός αναλαµβάνει πραγµατικά το ρόλο που του έχει
αναθέσει ο εκλογέας του. Και αυτό σηµαίνει, τι; Σηµαίνει ότι πρέ-
πει να έχει το θάρρος να πει «όχι» στην κοµµατική του οργάνωση,
να πει «όχι» στον κοµµατικό του φίλο, προκειµένου να κάνει τις
βέλτιστες επιλογές για τον πολίτη. Και ο πολίτης δεν ψηφίζει πια
µε στενές αντιλήψεις, µε στενά κοµµατικά κριτήρια. Αυτό φάνηκε
και φαίνεται συνεχώς στις τελευταίες εκλογές. Όλο και µεγαλύ-
τερο τµήµα των πολιτών, ψηφίζει σύµφωνα µε αυτά που σκέ-
φτεται ως ορθά, σύµφωνα µε εκείνη την αξιολόγηση, που κάνει
των πολιτικών.

Άρα, έχει όφελος ο Υπουργός, έχει όφελος ο Υφυπουργός,
έχει όφελος η Κυβέρνηση να κάνει τις βέλτιστες επιλογές. Θα το
εισπράξει αυτό ο πολίτης. Θα το αναγνωρίσει ο πολίτης.

Εσείς επιλέγετε µια άλλη διαδικασία, αυτή της µεταφοράς σε
δήθεν ανεξάρτητες αρχές ή και σε πραγµατικά ανεξάρτητες
αρχές. Αυτό όµως, είναι η αποδυνάµωση της πολιτικής και τε-
λικά είναι η αποδυνάµωση της ψήφου των πολιτών.

Το δεύτερο, το οποίο έχω να πω είναι, ότι ακόµη και αν µπο-
ρούσαµε να αναγνωρίσουµε θετικά στοιχεία -και πράγµατι ανα-
γνωρίζουµε, αν θέλετε, µια θετική κατεύθυνση προς τα εκεί-
έχετε ένα µεγάλο ζήτηµα: Τη µεταβατική διάταξη. Αυτό είναι ένα
πολύ µεγάλο θέµα.

Μέχρι τώρα -θα µου επιτρέψετε να πω οι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ- κύριε Υφυπουργέ, καθόλου δεν είναι πειστικό, το γιατί
πρέπει να υπάρχει αυτή η µεταβατική διάταξη, µε την έννοια ότι
θα µπορούσατε, µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, να ενερ-
γοποιήσετε τις κύριες διατάξεις του συγκεκριµένου σχεδίου
νόµου, αλλά και µε την έννοια, ότι σε τελευταία ανάλυση, πά-
ντως, αν δεν θέλατε, και θέλατε να προχωρήσετε ακόµα και σε
άµεση αντικατάσταση, θα µπορούσατε να έχετε θέσει έναν χρο-
νικό ορίζοντα. Μεταβατική διάταξη χωρίς χρονικό ορίζοντα, µε-
ταβατική διάταξη, η οποία δεν εξηγείται από τις συνθήκες ή εν
πάση περιπτώσει, δεν εξηγείται πειστικά, θα µου επιτρέψετε να
σας πω, ότι εµβάλλει µια αµφιβολία για το όλο του εγχειρήµα-
τος.

Το επόµενο που θέλω να πω είναι ότι υπαναχωρήσατε στο ζή-
τηµα της Α∆Ε∆Υ. Είχατε µια βασική τοποθέτηση και µάλιστα
αξιολογήθηκε µε ένα συγκεκριµένο τρόπο. Είπατε ότι δεν θέλετε
συνδικαλιστικές εκπροσωπήσεις, γιατί θεωρήσατε ότι αυτές οι
εκπροσωπήσεις δεν ήταν ισχυρές. Η ίδια η Α∆Ε∆Υ, στη συζή-
τηση κατά την επιτροπή, είπε: «Εµάς δεν µας ενδιαφέρει ιδιαιτέ-
ρως αυτό το ζήτηµα γιατί ποτέ δεν ήµασταν πολύ ζεστοί σε
αυτού του τύπου τη συµµετοχή». Τώρα βλέπω ότι υπαναχωρείτε.
Επιτρέψτε µου να πω, δεν την καταλαβαίνω αυτή την υπαναχώ-
ρηση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΖΩΗΣ: Έβγαλε ανακοίνωση γι’ αυτό.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Η Α∆Ε∆Υ; Εντάξει, λοιπόν.
Το επόµενο θέµα, το οποίο υπάρχει και θα το πω εν τάχει -και

το λέω γιατί θα επανέλθω αύριο στη συζήτηση επί των άρθρων
στο ζήτηµα αυτό- είναι το ζήτηµα της εξοµοίωσης των ΑΕΙ µε τα
ΤΕΙ.

Με συγχωρείτε παρά πολύ. Με ποια λογική πτυχιούχοι των ΤΕΙ
προ εικοσαετίας, που ήταν τριετή τα ΤΕΙ και οι καθηγητές δεν
απαιτείτο να έχουν καν διδακτορικό και ίσως πολλοί από αυτούς
ούτε µεταπτυχιακό, θα εξοµοιωθούν σήµερα µε αυτούς που είναι
απόφοιτοι των ΑΕΙ; Ποια είναι η λογική σε αυτή την αξιολόγηση;
Επειδή, τώρα υπάρχει µια τυπική εξοµοίωση στο νόµο; Εγώ προ-
σωπικά θεωρώ ότι αυτό είναι –αν θέλετε- εξαιρετικά αρνητικό.

Και πηγαίνω τώρα σε ένα τελευταίο ζήτηµα, το οποίο αφορά
την περίφηµη τροπολογία σε αυτά τα δεκαπέντε, είκοσι δευτε-
ρόλεπτα που µου αποµένουν.

Είπαµε εξ αρχής, ότι για µας η τροπολογία έπρεπε να είναι
προσδιορισµένη. Ποσοτικά την προσδιορίσατε. Χρονικά δεν την
έχετε προσδιορίσει και θα έπρεπε να υπάρχει µια διαδικασία
ελέγχου. Τη µόνη διαδικασία ελέγχου, που βάζετε σ’ αυτό το
προνόµιο που ζητάτε να εγκρίνει η Βουλή για τον Πρωθυπουργό,
είναι η κοινοποίηση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ενώ θυ-
µίζω ότι ο Υπουργός είχε δεχθεί την πρότασή µου στην επιτροπή,
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ότι θα έπρεπε αυτές οι συµβάσεις να περνάνε µέσα από την Επι-
τροπή Θεσµών και ∆ιαφάνειας, όχι υπό την έννοια της εγκρίσεως
αλλά υπό την έννοια της ανακοινώσεως. Αυτό δεν το βλέπω στη
συγκεκριµένη τροπολογία και αυτό ακόµα µας καθιστά σκεφτι-
κούς.

Επίσης, ένα σηµείο το οποίο αφορά την τροπολογία και πρέ-
πει να αποφασίσουµε, είναι ότι έχει προστεθεί το ζήτηµα των
κρατικών απορρήτων. ∆εν είναι µικρό, δεν είναι λίγο, δεν είναι
έλασσον το να ζητάτε από τη Βουλή να εγκρίνει την κοινοποίηση
των κρατικών απορρήτων, µε πράξη του Πρωθυπουργού σε ιδιω-
τικές εταιρείες, σε πρόσωπα ιδιωτικά.

Αυτό λοιπόν, επίσης είναι ένα ζήτηµα, το οποίο κάπως θα πρέ-
πει να αιτιολογηθεί περαιτέρω.

Σας ευχαριστώ πολύ. Έκανα µια µικρή κατάχρηση του χρόνου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εγώ ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, για έξι λεπτά.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προηγήθηκαν σήµερα αρκετές

αντεγκλήσεις, πολλοί λαϊκισµοί και απαξίωση του έργου και της
πολιτείας της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆εν θα σταθούµε σ’ αυτό. ∆εν
θα ανταποδώσουµε τους λαϊκισµούς. Άλλωστε, όσοι από µας
είχαν την τύχη να βιώσουν, από θέσεις πολιτικής ευθύνης, τη ∆η-
µόσια ∆ιοίκηση, γνωρίζουν το χρώµα της. Ωστόσο, δεν θα
έπρεπε να ασχολούµαστε µε το χρώµα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.
∆εν θα ανταποδώσουµε, λοιπόν, αλλά θα σταθούµε επί της ου-
σίας, γιατί πρέπει επιτέλους κάποια στιγµή σ’ αυτό τον τόπο να
σοβαρευτούµε, να µιλήσουµε σοβαρά, να συνεννοηθούµε για να
έχουµε καλύτερα αποτελέσµατα.

Ένα, λοιπόν, θεµελιώδες συνταγµατικό κριτήριο, βάσει του
οποίου πρέπει να αξιολογούµε το παρόν σχέδιο νόµου, είναι η
συµµόρφωση του συστήµατος εξέλιξης των δηµοσίων υπαλλή-
λων µε τις αρχές της ίσης µεταχείρισης και της αξιοκρατίας.
Αυτές τις αρχές σίγουρα υπηρετεί ο ισχύων Υπαλληλικός Κώδι-
κας. Και βεβαίως αυτό έχει πολλές φορές επικροτήσει και η
Α∆Ε∆Υ.

Εύλογα εποµένως, αναρωτιέται κανείς για την αντικειµενική
στόχευση των προτεινόµενων ρυθµίσεων, καθώς αυτές δεν φαί-
νεται να επιφέρουν σοβαρές βελτιώσεις στα κριτήρια. Αντιθέτως,
πολλές φορές, πολλές από τις προτεινόµενες αλλαγές είναι προ-
βληµατικές, τόσο ως προς τη θεµελίωσή τους, όσο και ως προς
την αποτελεσµατικότητα και την ανεξαρτησία του συστήµατος
που επαγγέλλονται.

Είναι γνωστό πως η αντικειµενικότητα του συστήµατος προ-
σπαθεί να εµφανιστεί µόνο στα σηµεία της κρίσης, στα όργανα
που κρίνουν τους γενικούς διευθυντές και όχι βεβαίως, σε όλες
τις άλλες βαθµίδες διοίκησης. Είναι ένα όργανο λοιπόν που αξιο-
λογεί τους γενικούς διευθυντές και του οποίου ελέγχεται σοβαρά
η συνταγµατικότητα.

Ενδεικτικά λοιπόν, θέλω να αναφέρω ορισµένες από τις αλλα-
γές που θεωρούµε προβληµατικές: Η δραστική µείωση της µο-
ριοδότησης της επιµόρφωσης των υπαλλήλων αποδυναµώνει µια
επιλογή αυτοβελτίωσης και ενίσχυσης των γνώσεων και των δε-
ξιοτήτων, παραβλέποντας το πολύ σηµαντικό θέµα της ανάγκης
της διά βίου µάθησης, µάλιστα σε ένα ραγδαία εξελισσόµενο κοι-
νωνικοοικονοµικό περιβάλλον.

Επίσης, η επιµόρφωση αυτή, λαµβάνει υπ’ όψιν της την τε-
λευταία εικοσαετία ένα θέµα, το οποίο έχει πλέον απαξιωθεί, δε-
δοµένου ότι καµµία σχέση δεν έχει η εικοσαετία µε τις σηµερινές
ανάγκες της διοίκησης.

Επίσης, η θητεία προέδρων και διοικητών και λοιπών οργάνων
διοίκησης νοµικών προσώπων του δηµόσιου τοµέα, µοριοδοτεί-
ται ισχνότατα, απαξιώνοντας πολύτιµη και πολλές φορές υψη-
λού επιπέδου διοικητική εµπειρία και δυσχεραίνοντας έτσι τη
µετάγγισή της σε άλλες οργανικές µονάδες της ∆ηµόσιας ∆ιοί-
κησης. Και αυτό δεν είναι τυχαία επιλογή.

Επίσης, στο προτεινόµενο σύστηµα επιλογής λαµβάνονται υπ’
όψιν υπηρεσιακές εκθέσεις αξιολόγησης, που έγιναν ακόµα και
προ τριάντα ετών, πρόβλεψη η οποία στρεβλώνει ξεκάθαρα την
τρέχουσα υπηρεσιακή εικόνα του υπαλλήλου. Άλλωστε, η ου-
σιαστική βαρύτητα των εκθέσεων αµφισβητείται σοβαρά, αφού

απουσιάζουν προσδιορισµένα κριτήρια αξιολόγησης. Αυτό το
επισηµαίνει, άλλωστε και η Επιστηµονική Επιτροπή.

Ας µη γελιόµαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, όσοι από µας έχουν
ζήσει τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, γνωρίζουν τί θα πει έκθεση αξιολό-
γησης και νοµίζω ότι πρέπει πλέον να σοβαρευτούµε σ’ αυτό,
διότι όλες οι εκθέσεις αξιολόγησης των υπαλλήλων είναι άριστες.
Είναι δυνατόν να συµβαίνει αυτό, κύριοι συνάδελφοι;

Επιτρέψτε µου να πω, µε την ευκαιρία του θέµατος της αξιο-
λόγησης, ότι θα έπρεπε να προσβλέπει το σύστηµά µας σε µια
εξέλιξη προσωπικού, που να σχετίζεται µε µετρήσιµους δείκτες
απόδοσης, µε βάση στόχους και τη συµβολή των υπαλλήλων
στην επίτευξη των στόχων αυτών.

Αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι και το µείζον στοίχηµα για τη
διαφανή και αποτελεσµατική στελέχωση µίας ∆ηµόσιας ∆ιοίκη-
σης, µίας διοίκησης που πρέπει να είναι άρρηκτα συνδεδεµένη µε
το σύστηµα του Κοινού Πλαισίου Αξιολόγησης, κάτι που αποτε-
λεί ευρωπαϊκή υποχρέωση. Άρχισε η υλοποίησή του επί Νέας ∆η-
µοκρατίας και πρέπει τώρα να το εξελίξουµε περαιτέρω.

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις που εγεί-
ρουν ιδιαίτερη ανησυχία, ως προς την πραγµατική σκοπιµότητά
τους, αφορούν τις µεταβατικές διατάξεις, οι οποίες ενέχουν τον
κίνδυνο να παραπεµφθεί όλο το σύστηµα στις καλένδες. Είναι,
λοιπόν, καλό να αποσυρθούν. Είναι το µεγάλο θέµα για το οποίο
άλλωστε και η δική σας παράταξη, στην αντίστοιχη περίοδο, είχε
προβάλει ενστάσεις και είναι αυτό το οποίο θα µετρήσει την απο-
τελεσµατικότητα του όλου εγχειρήµατος και αν θέλετε και τον
πραγµατικό του στόχο.

Και αυτό, βέβαια, διότι µε τις µεταβατικές διατάξεις καταφέρ-
νουµε να δηµιουργήσουµε αντικίνητρα αποδοτικότητας, να απει-
λείται η συνέχιση της υλοποίησης του έργου της ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης, σε µία περίοδο κατά την οποία απαιτείται πλήρης
ενεργοποίηση ελεγκτικών και εισπρακτικών µηχανισµών. Απαι-
τείται µία αξιοποίηση κοινοτικών πόρων και προώθηση κρίσιµων
µεταρρυθµίσεων ζωτικής σηµασίας για τη χώρα. Την, εν λόγω,
βεβαίως, ρευστή κατάσταση επιτείνει και η έλλειψη καθορισµού
χρόνου της θητείας και των µεταβατικών µονάδων, αλλά και του
συστήµατος και της διάρκειας αυτής της µεταβατικής περιόδου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί κοινή πεποίθηση η
ανάγκη µίας αποτελεσµατικής και αποδοτικής ∆ηµόσιας ∆ιοίκη-
σης, µίας διοίκησης µε αξιοκρατική οργάνωση, που θα είναι συ-
ντελεστής ανάπτυξης και καινοτοµίας, µίας διοίκησης που θα
αξιοποιεί το, ήδη, υπάρχον, ικανό και ταλαντούχο ανθρώπινο δυ-
ναµικό.

∆υστυχώς, η Κυβέρνηση αντί να αντλήσει και να αξιοποιήσει το
µέγιστο δυνατό των δυνατοτήτων και των ικανοτήτων αυτής της
δεξαµενής στελεχών, υποβάλλει τη γνωστή τροπολογία, η οποία
-πέραν των επιχειρηµάτων αντισυνταγµατικότητας- αποτελεί και
ένα πλήγµα στη διαφάνεια, συµπαρασύροντας κατ’ αυτήν την έν-
νοια και ολόκληρο το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εµείς ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νίκος Κα-

ντερές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τοποθετηθώ

απόψε στη συζήτηση για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών για δύο λόγους. Αφ’ ενός θέλω να σχολιάσω τις ρυθµίσεις,
που θέλετε να περάσετε µε το άρθρο 5, τις µεταβατικές ρυθµί-
σεις, διότι εκεί βρίσκεται η ουσία όλου του νοµοσχεδίου και αφ’
ετέρου, θέλω να σχολιάσω την τροπολογία ή προσθήκη –ούτε οι
ίδιοι ξέρετε πώς να τη χαρακτηρίσετε, που αφορά την κατάλυση,
κατά µία έννοια του Συντάγµατος, παραχωρώντας στον Πρωθυ-
πουργό εξουσίες πέρα από κάθε όριο, µέχρι σήµερα τουλάχι-
στον.

Θα ξεκινήσω από τον τρόπο που ήρθε το νοµοσχέδιο στη
Βουλή και τις ρυθµίσεις που εισάγει. Σας διαβάζω κοµµάτια από
τα πρακτικά της Επιτροπής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης της 8ης Μαρ-
τίου 2010. Λέει ο Υπουργός Εσωτερικών στην πρώτη συνε-
δρίαση: «Όπως έχει δηλώσει ο Πρωθυπουργός βρισκόµαστε σε
πόλεµο. Εφόσον, αυτή η διαδικασία πήγαινε µε τον κανονικό κοι-
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νοβουλευτικό δηµόσιο κοινωνικό διάλογο, το νοµοσχέδιο θα ψη-
φιζόταν σε ένα ή δύο µήνες και περιλαµβανοµένου του Πάσχα
θα φθάσουµε στο Μάιο. Αυτό θα έχει ως συνέπεια µία µεγάλη
µερίδα των προϊσταµένων, χωρίς να το επιδιώκει -διότι είναι αν-
θρώπινο- να κατεβάσει τα µολύβια σε µια συγκυρία που είναι κρί-
σιµη για όλα τα υπουργεία, από το Υπουργείο Οικονοµικών και τη
λειτουργία των φοροεισπρακτικών µηχανισµών µέχρι τα Υπουρ-
γεία Παιδείας, Εσωτερικών και τα άλλα Υπουργεία. Αυτός ήταν
αποκλειστικά και µόνο ο λόγος για τον οποίο η Κυβέρνηση απο-
φάσισε να εισηγηθεί τη διαδικασία του κατεπείγοντος».

Αφού, κύριε Υπουργέ, φοβόσαστε ότι θα παραλύσει το κρά-
τος, διότι αυτό µας λέτε, θέλω να καταθέσω την εξής απορία:
Γιατί παύονται οι προϊστάµενοι όλων των βαθµίδων και δεν αφή-
νονται να εξαντλήσουν τη θητεία τους; Να ρωτήσω και κάτι
ακόµα: Όντως ισχυρίζεστε ότι το κράτος σήµερα λειτουργεί εύ-
ρυθµα και φοβόµαστε µην παραλύσει από εδώ και πέρα;

Μέχρι πρότινος πάντως, άλλα µας λέγατε. Κατηγορούσατε τη
Νέα ∆ηµοκρατία ότι έφθασε το κράτος σε σηµείο να µη λει-
τουργεί τίποτα. Ο κρατικός µηχανισµός ήταν ανύπαρκτος, όταν
τον παραλάβατε τον Οκτώβριο. Αυτά δεν λέγατε, κυρίες και κύ-
ριοι του ΠΑΣΟΚ, στον ελληνικό λαό, ότι δήθεν η Νέα ∆ηµοκρα-
τία παρέλυσε τα πάντα; ∆εν αντιλαµβάνοµαι τι φοβηθήκατε και
θέλετε να φέρετε το νοµοσχέδιο µε τη διαδικασία του κατεπεί-
γοντος. Μην παραλύσει ένα, ήδη, παραλυµένο κράτος; Αµφι-
βάλλω.

Το συµπέρασµα είναι ότι µάλλον το κράτος ήταν εύρυθµο και
εσείς τα έχετε λίγο µπερδεµένα. Οµολογείτε από τα λεγόµενά
σας ότι επί των ηµερών της Νέας ∆ηµοκρατίας το κράτος λει-
τουργούσε κανονικά. Ήρθατε µετά εσείς, καθυστερήσατε τρα-
γικά στη λήψη ουσιαστικών και σωστών µέτρων για την
οικονοµία, βρεθήκατε µετά από πέντε µήνες µεγάλης απραξίας
µε το µαχαίρι στο λαιµό πήρατε σκληρά και ταυτόχρονα άδικα
µέτρα και τώρα µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος, πάτε να φέ-
ρετε τα πάνω-κάτω στη διοίκηση, γιατί έχετε χάσει κάθε έλεγχο.
Αυτή είναι η αλήθεια.

Όσον αφορά το άρθρο 5 του νοµοσχεδίου, κύριε Υπουργέ, δεν
θα επαναλάβω αυτά που είπαν ήδη οι συνάδελφοί µου. Απλά το-
νίζω ότι το µεταβατικό διάστηµα, που επίµονα δεν θέλετε να ορί-
σετε, δηµιουργεί πολλά ερωτήµατα. ∆ηµιουργεί έντονα την
εντύπωση ότι θέλετε να βάλετε τους δικούς σας ανθρώπους
µέσα στη διοίκηση, χωρίς χρονικά όρια.

Σας θυµίζω ότι ο Υπαλληλικός Κώδικας που ψηφίστηκε από
την κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας άλλαξε το παλιό, φαύλο
καθεστώς του προηγούµενου κώδικα της πάγιας ιεραρχίας.
Οπότε αν τώρα επιθυµείτε βελτιώσεις καταργήστε τη µεταβατική
διάταξη και µετά ας κουβεντιάσουµε µε απόλυτη ειλικρίνεια όλα
τα υπόλοιπα.

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι στο θέµα της τροπολογίας που πρέ-
πει να φύγει. Είναι ντροπή να φέρνετε στη Βουλή τροπολογία
που παρέχει στον Πρωθυπουργό τη δυνατότητα να συγκροτεί
επιτροπές και οµάδες εργασίας κατά το δοκούν, να προβαίνει
απευθείας αναθέσεις έργων σε εταιρείες και στα µέλη αυτών των
εταιρειών να καταβάλλεται άγνωστη αµοιβή, που εσείς θα καθο-
ρίζετε. Τέλος, οι εταιρείες αυτές να αντιµετωπίζουν κρατικά θέ-
µατα µε απόρρητο ή και εµπιστευτικό τρόπο. Ποιες είναι αυτές
οι εταιρείες που θέλετε να εξυπηρετήσετε; Ποιοι είναι αυτοί που
θα αποφασίζουν για εθνικά ζητήµατα ερήµην του ελληνικού
λαού; Θέλετε η Βουλή να νοµοθετεί σε παρανοµία; Αναζητάτε τη
νοµιµοποίηση της αυθαιρεσίας; Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, αυτό δεν θα
γίνει. Αποσύρετε τώρα την τροπολογία της ντροπής.

Σας θυµίζω τι είπε ο Αρχηγός µας ο Αντώνης Σαραράς: «∆εν
διοικείτε µη κυβερνητική οργάνωση, αλλά µία δηµοκρατική
χώρα». Αυτό σας παραδώσαµε εµείς, µία δηµοκρατική χώρα. ∆εν
ξέρω τι έχετε βάλει εσείς στο µυαλό σας να την κάνετε, αλλά να
ξέρετε ότι εµείς δεν θα σας επιτρέψουµε να την καταστρέψουµε.
∆ιότι αντίθετα µε σας για εµάς ούτε είναι, ούτε θα γίνει ποτέ η Ελ-
λάδα «Τιτανικός». Και θα πρέπει τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση να την αφή-
σουµε αχρωµάτιστη και ακοµµάτιστη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Εµείς ευχαριστούµε.

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σάβ-
βας Αναστασιάδης.

Από το έδρανο αποδίδουµε καλύτερα.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Από το έδρανο κερδίζουµε και

χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί χρειάζεται και λίγος χρόνος να φθά-
σουµε στην Έδρα.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός
παραδεκτό από όλους, ότι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση αποτελεί το µε-
γάλο ασθενή στη χώρα µας. Είναι ένας χώρος όπου τον ακο-
λουθούν χρόνιες παθογένειες. Απαιτείται γι’ αυτό

-και είναι παραδεκτό και κοινά αποδεκτό από όλους- ότι πρέ-
πει να γίνουν τοµές και βελτιώσεις, έτσι ώστε και να εκσυγχρο-
νιστεί και να κινηθεί και να αποδώσει και να εξυπηρετήσει πολίτες
και κράτος.

Το επισηµαίνω αυτό, γιατί νοµίζω ότι δεν ήταν ανάγκη ή προ-
τεραιότητα, αυτή τη στιγµή, να αλλάξουµε το σύστηµα επιλογής
των προϊσταµένων, των γενικών διευθυντών και των διευθυντών
µονάδων. Γιατί τόση βιασύνη; Γιατί δεν αφήνετε να λήξουν οι θη-
τείες των υφιστάµενων διευθυντών και γενικών διευθυντών και
αφού ετοιµαστεί ο νόµος, στη συνέχεια, να προχωρήσετε µε το
νέο σύστηµα, που θεωρείτε εσείς πιο αποτελεσµατικό, στις επι-
λογές των προϊσταµένων και των διευθυντών;

∆εν είναι παράνοµοι οι υφιστάµενοι. Επελέγησαν µε ένα σύ-
στηµα αξιοκρατικό, µε ένα σύστηµα που έχει αποδεχθεί και η
Α∆Ε∆Υ και νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε πως εάν η Α∆Ε∆Υ
δεν συµφωνούσε µε αυτό το σύστηµα που θεσµοθέτησε η προη-
γούµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, δεν
θα το αποδεχόταν. Γιατί δεν αφήνετε να λήξουν οι θητείες χωρίς
να υπάρχει καµµία αναστάτωση, κανένας κραδασµός, καµµία
σύγχυση στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση; Γιατί είναι βέβαιο και το γνωρί-
ζετε καλά και σεις, ότι αυτό θα συµβεί.

Γιατί αυτό το µένος, γιατί αυτή η βιασύνη; Αυτό θα δίνει την
εντύπωση στους πολίτες και στους υπαλλήλους ότι το κράτος
δεν έχει συνέχεια. Γιατί θεωρείτε πως ό,τι έγινε στα προηγού-
µενα χρόνια από την προηγούµενη κυβέρνηση ήταν λάθος και
στραβό και θέλετε να γκρεµίσετε, θέλετε να τα αλλάξετε όλα;
∆εν έκανε αυτό η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας. ∆ιατήρησε
τους διευθυντές που παρέλαβε από την προηγούµενη κυβέρ-
νηση και προχώρησε στις επιλογές και στις αλλαγές όταν έληξε
η θητεία τους.

Και τι κάνετε σήµερα µε αυτό το νοµοθέτηµα; Ενώ σε προη-
γούµενο νόµο, που ψηφίσατε πρόσφατα, καταργήσατε τη συνέ-
ντευξη από την επιλογή για την πρόσληψη προσωπικού στο
∆ηµόσιο, κάτι που θεωρώ ότι είναι καταλυτικό στοιχείο για την
επιλογή των υπαλλήλων, έρχεστε σήµερα και την εφαρµόζετε
στην επιλογή των διευθυντών και των γενικών διευθυντών. Και
την εφαρµόζετε µάλιστα µε έναν προκλητικό τρόπο, µοριοδοτώ-
ντας την µε τριακόσια πενήντα µόρια, πολύ λιγότερα απ’ ό,τι µο-
ριοδοτείται ένα διδακτορικό, το οποίο είναι ένας τίτλος που
κάποιος απόκτησε µε κόπο και εµπλούτισε τις γνώσεις του. Και
ποιος εξασφαλίζει ότι αυτή η συνέντευξη, αυτός ο τρόπος συνέ-
ντευξης, όπως τον περιγράφετε στο νοµοσχέδιο θα είναι αξιο-
κρατικός; Με το ότι θα είναι παρόντες και οι άλλοι υποψήφιοι;
Μα, τι σηµαίνει αυτό; Αφού δεν έχουν το δικαίωµα καµµιάς προ-
σφυγής. Θα είναι παρόντες µόνο για να ακούν.

Και είσθε σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το σύστηµά σας
είναι αντικειµενικό, ότι είναι δίκαιο, ότι είναι σωστό; Νοµίζω πως
και εσείς έχετε τις αµφιβολίες σας, αν δεν έχετε κάτι άλλο στο
µυαλό σας.

Ερχόµαστε τώρα στη µεταβατική διάταξη, η οποία δεν καθο-
ρίζει χρόνο και για την οποία ακούστηκαν, από πάρα πολλούς
συναδέλφους εδώ, ενστάσεις, ακόµη και από συναδέλφους της
συγκυβέρνησης, εµµέσως αλλά πλην σαφώς.

Και αν βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, δεν µπει ρητός χρόνος, νο-
µίζω ότι σ’ αυτή την περίπτωση θα ισχύσει το ουδέν µονιµότερον
του προσωρινού. Γιατί δεν αφήνετε τους υφιστάµενους µέχρι να
ολοκληρωθεί η θητεία τους; Γιατί πιστεύετε δηλαδή ότι αυτοί, οι
οποίοι θα έλθουν προσωρινά, θα δουλέψουν και θα αποδώσουν
περισσότερο; Γιατί αυτό ήταν το επιχείρηµα του Υπουργού. Προ-
σωρινοί δεν θα είναι και αυτοί; Και αυτοί ανασφάλεια θα νιώθουν
και δεν νοµίζω ότι θα έχουν τη διάθεση να δουλέψουν ή να προ-
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σπαθήσουν ή να βελτιώσουν την απόδοσή τους.
Έχω σοβαρές αµφιβολίες, κύριε Υπουργέ, ότι θα ισχύσει και

αυτό. Είναι µια λάθος διάταξη και νοµίζω ότι πρέπει να την απο-
σύρετε, όσο είναι καιρός. Και στο σύνολό του το σύστηµα, γιατί
θεωρούµε ότι θα είναι αξιοκρατικό; ∆εν θα διορίζονται τα τρία
από τα πέντε µέλη από τον Υπουργό; Ποιος µας λέει πώς θα
κάνει την επιλογή ο Υπουργός; Σύµφωνα µε τις δικές του επιθυ-
µίες και σύµφωνα µε τα δικά του κριτήρια.

Και έρχοµαι τέλος στην τροπολογία που φέρνετε για τις αρ-
µοδιότητες του Πρωθυπουργού, κάτι που νοµίζω ότι είναι τελείως
εκτός νοµιµότητας και αντιδηµοκρατικό. Ο Πρωθυπουργός, χω-
ρίς να ρωτά, χωρίς να συµβουλεύεται κανέναν, θα προβαίνει σε
συµβάσεις, σε αναθέσεις έργων, πρόσληψη συµβούλων. Είναι µια
διάταξη, νοµίζω, που µε προκλητικό τρόπο δίνει υπεραρµοδιό-
τητες, υπερπρονόµια στον Πρωθυπουργό.

Νοµίζω ότι µε αυτή τη διάταξη, κύριε Πρόεδρε, εκθέτετε, κύριε
Υπουργέ, τον Πρωθυπουργό. ∆εν τον προστατεύετε. Και ποιος
θα κρίνει –κάτι που θεωρείται σαν επιχείρηµα- το κατεπείγον της
υπόθεσης ή της περιόδου; Μόνος του, ο ίδιος. Νοµίζω ότι η διά-
ταξη αυτή είναι ένα βαρύ πλήγµα στη νοµιµότητα, στη διαφά-
νεια. Είναι ένα βαρύ πλήγµα στη Βουλή και στη ∆ηµοκρατία.
Νοµίζω ότι πρέπει, όσο είναι καιρός να το αποσύρετε, γιατί και θα
εκθέσετε και θα εκτεθείτε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Κώστας Κουκοδή-
µος, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας, έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΚΟ∆ΗΜΟΣ: Αγαπητέ συνάδελφε
Σάββα, εγώ νοµίζω, επειδή έρχεται ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» γίνονται
αυτές οι αλλαγές και όχι για κανέναν άλλο λόγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που καλούµαστε
σήµερα να συζητήσουµε, δηµιουργεί εύλογα πολλά ερωτήµατα.
Αφ’ ενός για την επιλογή του χρόνου και αφ’ ετέρου για τη
σπουδή της Κυβέρνησης να εισαγάγει, αρχικά µε τη µορφή του
κατεπείγοντος, τις προτάσεις της, την πρόταση δηλαδή για το
σύστηµα επιλογής προϊσταµένων οργανικών µονάδων µε αντι-
κειµενικά και αξιοκρατικά κριτήρια, ενώ, όπως σου είπα, αγαπητέ
Σάββα, επίκειται αλλαγή του διοικητικού χάρτη της χώρας µε το
σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Επιπλέον αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται χωρίς καµµία διαβού-
λευση, την ώρα που η Κυβέρνηση για θέµατα ήσσονος σηµασίας
διαβουλεύεται επί µήνες.

∆εν έδωσε καµµία σηµασία στις προτάσεις της Α∆Ε∆Υ και της
ΑΝΑΕ και στους άλλους φορείς της διοίκησης και της αυτοδιοί-
κησης που κατέθεσαν τις ενστάσεις τους, αλλά και τις επιφυλά-
ξεις για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και εύλογα κάνουν λόγο
για αιφνιδιασµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνούµε όλοι πως η επι-
λογή και η ανάδειξη των στελεχών της διοίκησης σε θέσεις ευ-
θύνης είναι ίσως µια από τις βασικότερες προϋποθέσεις για την
εύρυθµη λειτουργία τους. Γι’ αυτό και έχει πολύ µεγάλη σηµασία
η διαµόρφωση ενός συστήµατος επιλογής, το οποίο όµως θα
στηρίζεται σε αντικειµενικά και διαφανή κριτήρια και θα συνυπο-
λογίζει πολλές παραµέτρους για την αξιολόγηση ενός υπαλλή-
λου.

Και θα επιµείνω στη διοικητική µεταρρύθµιση, γιατί αυτή θα
επιφέρει πολύ σηµαντικές αλλαγές στη δοµή και στον τρόπο λει-
τουργίας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και της αυτοδιοίκησης. Στο
πλαίσιο της διαβούλευσης που έχει ξεκινήσει για τη νέα αρχιτε-
κτονική του αυτοδιοικητικού χάρτη και του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑ-
ΤΗΣ», έχουµε να επισηµάνουµε ότι η αλλαγή του τρόπου
λειτουργίας της αυτοδιοίκησης και η οικοδόµηση µιας νέας αυ-
τοδιοικητικής αρχιτεκτονικής απαιτεί πρόσθετους πόρους, νέες
αρµοδιότητες και διευρύνσεις, σύµφωνα µε τα αναπτυξιακά δε-
δοµένα και συγκριτικά πλεονεκτήµατα της κάθε περιοχής.

Αναγνωρίζουµε την αναγκαιότητα της διοικητικής µεταρρύθ-
µισης, όχι όµως µεµονωµένα και αποσπασµατικά, αλλά στο πλαί-
σιο ενός συνολικού εθνικού προγράµµατος µεταρρύθµισης του
πολιτικού µας συστήµατος και της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης σε κε-
ντρικό, περιφερειακό, αλλά και τοπικό επίπεδο.

Αν η Τοπική Αυτοδιοίκηση, κύριοι συνάδελφοι, είναι ο ασθε-

νής, ο µεγάλος ασθενής είναι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Και εκεί είναι
που τώρα, που στην παρούσα φάση, δεν πρέπει να γίνουν αλλα-
γές. Και αυτό, γιατί αυτοί οι άνθρωποι θα κληθούν να υπηρετή-
σουν ένα νέο θεσµό, να υποστηρίξουν διοικητικά αυτό το
εγχείρηµα, ώστε να µην παρατηρηθούν φαινόµενα δυσλειτουρ-
γιών και κατ’ επέκταση ταλαιπωρίας των πολιτών. Και αναρωτιέ-
µαι, κύριε Υφυπουργέ, πώς θα το κάνουν.

Κρίνουµε, λοιπόν, κατ’ αρχάς πως είναι άκαιρη αυτή η συζή-
τηση στην παρούσα φάση, γι’ αυτό και το καταψηφίζουµε, αλλά
είναι και αντισυνταγµατικό. Επιτρέψτε µου, όµως, να επικε-
ντρωθώ και σε ένα άλλο σηµείο που εδώ και εβδοµάδες βρέθηκε
στο επίκεντρο της δηµοσιότητας, πλην όµως, δεν έχουν δοθεί
ακόµα επαρκείς εξηγήσεις και δεν έχουν απαντηθεί πολύ συ-
γκεκριµένα ερωτήµατα.

Στο ίδιο νοµοσχέδιο, ο αρµόδιος Υπουργός κατέθεσε τροπο-
λογία µε την οποία παρέχεται στον Πρωθυπουργό η δυνατότητα
να συγκροτεί επιτροπές και οµάδες εργασίες οι οποίες θα αντι-
µετωπίζουν θέµατα µε κρατικό απόρρητο ή εµπιστευτικό χαρα-
κτήρα. Να προβαίνει ακόµη και σε απευθείας αναθέσεις σε
εταιρείες, στα µέλη των οποίων καταβάλλεται αµοιβή που καθο-
ρίζεται απευθείας από τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό Οι-
κονοµικών.

Στην έκθεσή του, επιπλέον, το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
αναφέρει ότι από τις προτεινόµενες διατάξεις προκαλείται ενδε-
χόµενη δαπάνη στον κρατικό προϋπολογισµό από την απευθείας
ανάθεση σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα και από τη σύσταση επι-
τροπών και οµάδων, το ύψος της οποίας δεν µπορεί να εκτιµηθεί,
γιατί εξαρτάται από πραγµατικά γεγονότα, δηλαδή αριθµό ατό-
µων που αναλαµβάνουν εκπόνηση των µελετών και αριθµό επι-
τροπών και οµάδων εργασίας. Και µόνο αυτό αρκεί για να
αποσυρθεί η εν λόγω τροπολογία, αφού αντίκειται σε βασικές
συνταγµατικές αρχές.

Σας θυµίζω ότι η Νέα ∆ηµοκρατία κατηγορήθηκε για τις συνε-
ντεύξεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αν καταθέτατε τότε από
τα έδρανα της Βουλής την ανησυχία σας για την αντικειµενικό-
τητα των συνεντεύξεων, τότε τι ακριβώς θα πράττατε σήµερα αν
η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας εισήγαγε µια νέα τέτοια
τροπολογία; Και επιτέλους, ας αποσαφηνιστεί σ’ αυτήν την Αί-
θουσα ποιοι είναι αυτοί οι εθνικοί λόγοι, τι είδος απευθείας ανα-
θέσεις θα είναι αυτές και ποιους σκοπούς θα εξυπηρετούν.

Αποτελεί επικαιροποίηση των οµάδων διοίκησης έργου, που
µε νόµο το 1997 είχε φέρει το ΠΑΣΟΚ ή είναι κάτι καινούργιο;
Να θυµίσω ότι εκείνες οι οµάδες διοίκησης έργου δηµιουργήθη-
καν για να αντιµετωπίσουν µε περισσότερη ευελιξία, τις αγκυ-
λώσεις, τις δυσλειτουργίες και τις παθογένειες της διοικητικής
µηχανής και αποτελούνταν από άριστους της ∆ηµόσιας ∆ιοίκη-
σης, εξειδικευµένα στελέχη του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και
ιδιώτες εµπειρογνώµονες µε ειδικές γνώσεις επιστηµονικής κα-
τάρτισης και πείρας, µε στόχο να φέρουν σε πέρας στοχευµένα
έργα και προγράµµατα.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτή η τροπολογία πρέπει να αποσυρ-
θεί και να σταµατήσουµε πια να προκαλούµε το δηµόσιο αί-
σθηµα, να προκαλούµε τους πολίτες που παρακολουθούν από
τη µία να περικόπτονται οι µισθοί τους και τα δώρα τους και από
την άλλη να καταστρατηγούνται βασικές αρχές του Συντάγµα-
τος, όπως της ισονοµίας, της ίσης µεταχείρισης και της διαφά-
νειας.

Γι’ αυτούς τους λόγους καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και την
τροπολογία, κύριε Υφυπουργέ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο Παντελής Ασπραδάκης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ έχει το
λόγο.

ΠΑΝΤΕΛΕΗΜΩΝ ΑΣΠΡΑ∆ΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου η ηγεσία του Υπουργείου

Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης,
συνεχίζει τις προσπάθειες για αλλαγή όλου του συστήµατος του
∆ηµόσιου Τοµέα, όπου θα διαµορφώνεται ένα ολοκληρωµένο,
αδιάβλητο σύστηµα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 16 ΜΑΡΤΙΟΥ 2010 5105



Ξεκίνησε επιτυχώς µε το νόµο που ψηφίστηκε για τις προσλή-
ψεις οι οποίες θα γίνονται εφεξής αυστηρά και µόνο µέσω ΑΣΕΠ,
χωρίς παράθυρα και εξαιρέσεις. Και τώρα θεµελιώνει µε αξιο-
κρατικές βάσεις τη στελέχωση προϊσταµένων αποκλειστικά µε
αντικειµενικά και αποδεδειγµένα κριτήρια, να κερδίσει τη χαµένη
φερεγγυότητα και θα αποκαταστήσει τη κλονισµένη αντικειµενι-
κότητα. Να αλλάξει ριζικά τα κακώς κείµενα και να βάλει τέλος σε
κάθε πελατειακή λειτουργία που είχε διαµορφωθεί από τον
άτυπο κανόνα που ίσχυε τα τελευταία χρόνια όταν κάθε κυβέρ-
νηση διόριζε τους δικούς της αρεστούς. Εξάλλου η βούληση του
Πρωθυπουργού ήταν και είναι να υπηρετούν το κράτος οι άρι-
στοι και όχι οι αρεστοί. Είναι το µεγάλο στοίχηµα της Κυβέρνη-
σης να γίνει το ∆ηµόσιο ανταγωνιστικό µε µικρότερο κόστος και
καλύτερες υπηρεσίες.

Αγαπητοί συνάδελφοι, γενικά υπάρχει η αντίληψη ότι το σώµα
των ∆ηµοσίων Υπαλλήλων υπολειτουργεί ειδικότερα όταν το συ-
γκρίνουν µε το αντίστοιχο των Ιδιωτικών Υπαλλήλων. Την κακή
λειτουργία του ∆ηµόσιου Τοµέα την βιώνουν βέβαια καθηµερινά
οι πολίτες οι οποίοι ταλαιπωρούνται. Υπάρχουν παραδείγµατα
κατάχρησης και σπατάλησης δηµοσίας περιουσίας που είναι
απόρροια λανθασµένων χειρισµών από στελέχη που διαχειρίζο-
νται κρίσιµους τοµείς της κρατικής µηχανής.

Η σωστή θεµελίωση των κρατικών δοµών θα βοηθήσει αφ’
ενός στην εξυπηρέτηση του πολίτη και αφ’ ετέρου στην προά-
σπιση του δηµοσίου συµφέροντος. Στον ∆ηµόσιο Τοµέα υπάρ-
χουν άξια και ικανά στελέχη που δυστυχώς για λόγους που όλοι
γνωρίζουµε είναι παραγκωνισµένα και δεν τους δίνεται η ευκαι-
ρία να προσφέρουν, µε αποτέλεσµα η γνώση τους να παραµένει
αχρησιµοποίητη.

Με το νέο σύστηµα, ο τρόπος επιλογής θα είναι αδιάβλητος,
ώστε να αναγνωρίζονται και να επιβραβεύονται πραγµατικές δε-
ξιότητες και διοικητικές ικανότητες. Η άρτια κατάρτιση είναι το
βασικό κριτήριο επιλογής. Η προώθηση στελεχών προς εξυπη-
ρέτηση οποιονδήποτε συµφερόντων καταρρίπτεται. Και, πλέον,
η αλλαγή κυβερνήσεων δεν θα επηρεάζει τις διευθυντικές θέ-
σεις, κάτι που εφαρµόζεται συνολικά στις περισσότερες ανε-
πτυγµένες χώρες εδώ και πολλά, πολλά χρόνια. Εποµένως, άξιοι
υπάλληλοι θα αναλαµβάνουν νευραλγικές θέσεις και θα εξυπη-
ρετούν στο µέγιστο την κρατική µηχανή. Έτσι οι εργαζόµενοι του
∆ηµόσιου Τοµέα παρακινούνται να αυξήσουν την αποδοτικότητά
τους, ενώ ο πολίτης απολαµβάνει αξιόλογες και ποιοτικές υπη-
ρεσίες. Τέτοιους εργαζόµενους θέλουµε καταρτισµένους µε τέ-
λεια εµπειρία και τεχνογνωσία. Τέτοιες υπηρεσίες για να
αναβαθµίσουµε όλο το φάσµα του ∆ηµόσιου Τοµέα και την κρα-
τική διοίκηση, για να λειτουργήσει καλύτερα το δηµοκρατικό µας
πολίτευµα. Είναι, δε, βέβαιο ότι η συγκεκριµένη πρωτοβουλία,
πέρα από τη διαφύλαξη των θέσεων ευθύνης και την καταπολέ-
µηση της αναξιοκρατίας, θα συµβάλει και στη µείωση της γρα-
φειοκρατίας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πολύ σηµαντικό χαρακτηριστικό του νο-
µοσχεδίου θεωρώ πως είναι και ο τρόπος διεκπεραίωσης της δια-
δικασίας επιλογής. Τα αδιάβλητα Συµβούλια Επιλογής
Προϊσταµένων και υπηρεσιακά συµβούλια αποτελούν µεγάλη
καινοτοµία για το υπάρχον σύστηµα επιλογής. Η Σύσταση του
Ειδικού Συµβουλίου Επιλογής Προϊσταµένων για την επιλογή των
γενικών διευθυντών αποδεσµεύεται από τις κυβερνητικές επιλο-
γές και τις κοµµατικές αντιλήψεις και η πλειοψηφία της Βουλής
θα ορίζει τα µέλη που προέρχονται από το ΑΣΕΠ.

Όλοι έχουµε ακούσει περιπτώσεις που διευθυντές διορίστη-
καν µέσα σε µία νύκτα. Πλέον, διαµορφώνεται ένα πολύπλευρο
στεγανό σύστηµα µε συγκεκριµένους αµερόληπτους κανόνες
αξιολόγησης και ορθή µοριοδότηση κάθε υποψήφιου για πρώτη
φορά. Αξιοκρατικό σύστηµα µε πιστοποιηµένη γραπτή εξέταση
και οριοθετηµένη, αλλά και φανερή, συνέντευξη ανάµεσα στους
συνυποψήφιους. Οι παραβιάσεις και τα παραπτώµατα, παρα-
δείγµατος χάριν ο χρηµατισµός, τώρα θα συνυπολογίζονται.
Κατά συνέπεια ο υποψήφιος θα είναι ανίκανος να διεκδικήσει
θέση ανώτερης βαθµίδας. Ακόµα και οι συχνές απουσίες και οι
πειθαρχικές ποινές δεν θα παραµένουν απλώς γραµµένες σε ένα
χαρτί, αλλά θα µεταφράζονται ως αρνητικό κριτήριο και θα µει-
ώνουν τις αντίστοιχες πιθανότητες επιλογής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι το
πάγιο αίτηµα κάθε εργαζόµενου στο ∆ηµόσιο Τοµέα που έχει
αγανακτήσει να βλέπει την αδικία εις βάρος του. Ο ∆ηµόσιος
Υπάλληλος έβλεπε τους κόπους του να µην ανταµείβονται και
κάποια άλλα µέσα να είναι πιο δυνατά από τις αποδεδειγµένες
ικανότητές του.

Στο πλαίσιο διαµόρφωσης ενός ισχυρού κράτους-δικαίου, σε
κάθε κρατική λειτουργία πρέπει να δίνονται ίσες ευκαιρίες σε
όλους τους πολίτες του κράτους και αυτές οι ευκαιρίες θα δι-
καιούνται, πλέον, όλοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι µε τα αντίστοιχα
απαιτούµενα προσόντα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύω, πως το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο είναι µια µεγάλη τοµή, σηµαντική πρωτοβουλία που προ-
φυλάσσει τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. Βάζει τέλος στις νοθευµένες
διαδικασίες, τη διαφθορά, την αδιαφάνεια και την φαυλότητα.

Τελειώνοντας όχι µόνο πιστεύω στην αναγκαιότητα του νοµο-
σχεδίου, αλλά θεωρώ ότι πρέπει να επεκταθεί και στον ευρύτερο
∆ηµόσιο Τοµέα κατά παρόµοιο ή κατά τον ίδιο τρόπο. Στηρίζω τις
πρωτοβουλίες που προωθούν την αξιοκρατία, σέβονται τον πο-
λίτη, φέρνουν τα πάντα στο φως και φυσικά ψηφίζω το νοµο-
σχέδιο. Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει τώρα ο κ. Ευστάθιος Κουσουρνάς, Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ από τα ∆ωδεκάνησα και µετά θα πάµε στο Νοµό
Ηλείας µε τον κ. Κατρίνη και θα τελειώσουµε.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΣΟΥΡΝΑΣ: Και γαµπρός Ηπειρώτης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν το λέω για να µην

θεωρηθεί ότι θα σας δώσω κανένα λεπτό. Αυτό µετά θα λένε.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΣΟΥΡΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

αξιότιµοι συνάδελφοι, παρατηρώ ότι οι συνάδελφοι της Νέας ∆η-
µοκρατίας δεν τοποθετούνται επί της ουσίας του νοµοσχεδίου,
φυγοµαχούν, γιατί γνωρίζουν ότι η επανίδρυση του κράτους απέ-
τυχε παταγωδώς.

Με το σχέδιο νόµου για το Σύστηµα Επιλογής Προϊσταµένων
Οργανικών Μονάδων µε αντικειµενικά και αξιοκρατικά κριτήρια
στην ουσία συζητούµε για το µέλλον της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης
της χώρας µας. Ένα µέλλον που προµηνύεται δυσοίωνο, εάν επι-
τρέψουµε να συντηρούνται τα φαινόµενα του παρελθόντος.

Όλοι αναγνωρίζουµε ότι η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση είναι ο µεγάλος
ασθενής, ότι χρειάζονται τοµές και ρήξεις, ώστε το ∆ηµόσιο να
εξυπηρετεί τον πολίτη και να συµβάλει στις αναπτυξιακές διαδι-
κασίες της χώρας µας. Η αξιοκρατία και η αντικειµενικότητα είναι
έννοιες εγγυητικές για την αµεροληψία και τη διαφάνεια που
απαιτεί η επιλογή και η συγκρότηση της ηγεσίας του σώµατος
των δηµοσίων υπαλλήλων. Οι έννοιες αυτές όµως πολύ λίγο ανα-
γνωρίζονται στις διαδικασίες που ακολουθούνται σήµερα. Οι πε-
λατειακές σχέσεις και ο κοµµατισµός στοιχειοθετούν κανόνες
που υπονοµεύουν την αξιοπιστία του συστήµατος της κρατικής
διοίκησης, δρουν ανασταλτικά στην εξέλιξη και στην αποδοτι-
κότητα, διαβάλουν τους θεσµούς.

Μιλήσαµε για αναβάθµιση του ∆ηµοσίου, κύριοι συνάδελφοι
και αυτή την αναβάθµιση κάνουµε πράξη µε πρώτο βήµα την κα-
θολική υπαγωγή των προσλήψεων του ∆ηµοσίου στο σύστηµα
του ΑΣΕΠ. Κάνουµε, λοιπόν, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο το επό-
µενο µεγάλο και λογικό βήµα.

Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου οργανώνουµε ένα αµερό-
ληπτο Σύστηµα Επιλογής Προϊσταµένων για την κρατική διοί-
κηση. Εγγυόµαστε µε τον τρόπο αυτό την αµεροληψία της
κρατικής διοίκησης και αφήνουµε πίσω µας το κακό παρελθόν
της κοµµατικής, πελατειακής λογικής, της διαφθοράς και της
αδιαφάνειας. ∆ίνουµε ανάσα στους θεσµούς του δηµοκρατικού
µας πολιτεύµατος, τιµώντας τη δικαιοσύνη και την αξιοκρατία.
Εµφυσούµε την πίστη στους πολίτες σε µία ∆ηµόσια ∆ιοίκηση
ικανή και αµερόληπτη, χωρίς σχέσεις συµφέροντος και κοµµατι-
κές άγκυρες. Το κράτος δεν είναι λάφυρο. Υψώνουµε ένα πυλώνα
αξιοπιστίας απέναντι στην αδράνεια και την αναποτελεσµατικό-
τητα της σηµερινής πραγµατικότητας. ∆ηµιουργούµε τις προϋ-
ποθέσεις ώστε να επιλέγονται στελέχη ικανά και έµπειρα,
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θεµελιώνοντας ένα ολοκληρωµένο σύστηµα εξέλιξης µέσα από
την εργασία τους.

Για πρώτη φορά και µε τρόπο διαφανή και αξιοκρατικό θεσπί-
ζεται ένα Σύστηµα Επιλογής ∆ιοικητικών Στελεχών βασισµένο σε
αξιοκρατικές διαδικασίες. ∆ύο Ανεξάρτητες Αρχές το ΑΣΕΠ και
ο Συνήγορος του Πολίτη διασφαλίζουν τη διαφάνεια και τη δι-
καιοσύνη του εγχειρήµατος, ενώ για πρώτη φορά θεσπίζονται
και γραπτές εξετάσεις για τους υποψήφιους προϊσταµένους.

Η θητεία των προϊσταµένων µετατρέπεται σε πενταετή και
αποδεσµεύεται από πολιτικές και κοµµατικές επιλογές, πετυ-
χαίνοντας έτσι την οµαλή συνέχεια και αξιοποιώντας πλήρως τη
δυναµική των στελεχών που επιλέγονται.

∆ίνεται ιδιαίτερη βαρύτητα στις αντικειµενικές γνώσεις των
υποψηφίων και την εµπειρία τους, ενώ παράλληλα λαµβάνονται
υπ’ όψιν τυχόν παραπτώµατα και πειθαρχικές ποινές. Για πρώτη
φορά αποκλείονται από την επιλογή υποψήφιοι, που έχουν κα-
τηγορηθεί για παραπτώµατα που µπορεί να επιφέρουν την ορι-
στική παύση τους.

Το ζητούµενο είναι η εξυγίανση της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, κύ-
ριοι συνάδελφοι. Με γενναίες τοµές επαναπροσδιορίζουµε την
έννοια του κράτους για τον πολίτη και την κοινωνία. Ζητούµε στε-
λέχη ικανά, να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις των ανώτερων θέ-
σεων του ∆ηµοσίου, στελέχη των οποίων η επιλογή δεν θα είναι
αντικείµενο εκµετάλλευσης καµµιάς πολιτικής δύναµης και δεν
θα µπορεί να αµφισβητηθεί από κανέναν.

Θεσπίζουµε και θωρακίζουµε θεσµικά το συµβούλιο επιλογής
των υποψηφίων γενικών διευθυντών µε τέτοιο τρόπο, ώστε κα-
νένας Υπουργός και καµµία κοµµατική αρχή να µην µπορεί να
παρέµβει στην επιλογή των µελών του.

Κλείνουµε τα παραθυράκια του παρελθόντος, που οδήγησαν
στη διάβρωση και τη διαφθορά και ανοίγουµε ένα παράθυρο στο
µέλλον. Σχεδιάζουµε ένα µέλλον ισοτιµίας και αξιοκρατίας, µε
υπεύθυνους ανθρώπους σε υπεύθυνες θέσεις για ένα κράτος
υγιές και αυτόνοµο, λειτουργικό και αποτελεσµατικό. Είναι στο
χέρι µας να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων και να απο-
δείξουµε, ότι πραγµατικά, έχουµε τη θέληση να ανατρέψουµε το
κατεστηµένο.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και ο Πρωθυπουργός µας ο Γιώρ-
γος Παπανδρέου τολµούν και χαράζουν το δρόµο της αλλαγής.
Σας καλώ να ακολουθήσουµε αυτό το δρόµο, το οφείλουµε
στους πολίτες, στη δηµοκρατία, στο µέλλον της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο συνδυασµός ∆ω-
δεκανήσου και Ηπείρου έφερε αποτελέσµατα.

Ευχαριστούµε.
Θα κλείσουµε µε τον κ. Μιχάλη Κατρίνη, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ.
Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η ώρα είναι προχωρηµένη, αλλά νοµίζω

ότι πραγµατικά θα άξιζε τον κόπο να συζητάµε επί ώρες και για
όσο χρειαστεί, για να τονίσουµε τη σηµασία του νοµοσχεδίου,
το οποίο συζητάµε και βεβαίως να κάµψουµε και τις αντιδράσεις
–προσχηµατικές κατά την άποψή µου- των συναδέλφων της Νέας
∆ηµοκρατίας, που ενώ χύνουν κροκοδείλια δάκρυα για την αξιο-
κρατία και τον τρόπο επιλογής των διευθυντών στο δηµόσιο
τοµέα, ο πρότερος βίος τους δεν ήταν τόσο έντιµος, ώστε να βε-
βαιώνει αυτά που σήµερα πασχίζουν να µας πείσουν.

Και βεβαίως, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει
να δούµε σε ποιο γενικό πλαίσιο γίνεται η συζήτηση αυτού του
νοµοσχεδίου. Σε µία στιγµή που η χώρα βρίσκεται σε δυσµενή
οικονοµική θέση, ο Πρωθυπουργός αναγκάζεται να γυρίζει από
χώρα σε χώρα για να ανακτήσει τη χαµένη αξιοπιστία και το
κύρος –κάτι για το οποίο φρόντισαν πολύ εντατικά και πολύ συ-
στηµατικά οι απερχόµενοι Υπουργοί να µας οδηγήσουν στις τε-
λευταίες θέσεις. Αναγκάζεται να πάρει σκληρά µέτρα, τα οποία
σε πολλές περιπτώσεις αγγίζουν και τον τρόπο µε τον οποίο σκε-
φτόµαστε και φορολογικά και οικονοµικά και σε σχέση µε την
άποψη που έχει ο πολίτης για το κράτος. Αλλά κυρίως έρχεται
σήµερα να επιβεβαιώσει την προεκλογική δέσµευση του Πρω-
θυπουργού µας και των στελεχών του ΠΑΣΟΚ, ότι θα κάνουµε

γενναίες και τολµηρές µεταρρυθµίσεις στον τρόπο και στην αντί-
ληψη λειτουργίας του κράτους και του δηµοσίου τοµέα.

Και αυτό βεβαίως το λέω, γιατί η λέξη µεταρρύθµιση χρησι-
µοποιήθηκε συστηµατικά, χρησιµοποιήθηκε προσχηµατικά, προ-
εκλογικά από την προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά βεβαίως την
περασµένη εξαετία, όχι µόνο δεν είδαµε κάποια µεταρρύθµιση,
αλλά είδαµε πάρα πολλές απορρυθµίσεις έως και διάλυση του
δηµοσίου τοµέα.

Και αυτήν την αναγκαιότητα µεταρρύθµισης το Υπουργείο
Εσωτερικών έρχεται σήµερα µε µια σειρά πρωτοβουλιών να επι-
βεβαιώσει για µία ακόµη φορά. Μεταρρυθµίσεις που σέβονται το
αυτονόητο δικαίωµα των πολιτών να γνωρίζουν τις αποφάσεις
των συλλογικών οργάνων της πολιτικής ηγεσίας, που αφορούν
και το τελευταίο ευρώ του δηµοσίου χρήµατος. Και βεβαίως,
αποτρέπουν τους δηµόσιους λειτουργούς από τη λογική της αυ-
θαιρεσίας και της αδιαφάνειας. Και µιλώ για το νοµοσχέδιο για
την υποχρεωτική ανάρτηση των αποφάσεων των Υπουργών στο
διαδίκτυο.

Μεταρρυθµίσεις που σέβονται τους συµπολίτες µας, οι οποίοι
διαβιούν νόµιµα εδώ και πάρα πολλά χρόνια δίπλα µας και οι
οποίοι προσφέρουν στην οικονοµική και κοινωνική ζωή του
τόπου. Και βεβαίως µιλώ για το σχέδιο νόµου για την απόκτηση
ελληνικής ιθαγένειας στο οποίο οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης πραγµατικά ανταγωνίστηκαν σε λαϊκισµό, φαρισαϊσµό και
υποκρισία την προηγούµενη εβδοµάδα.

Μιλώ για το σχέδιο νόµου που σέβεται την προσωπικότητα,
την αξία, τον κόπο των νέων ανθρώπων και των γονέων τους που
θυσιάζουν πάρα πολλά πράγµατα, ώστε να έχουν µία ισότιµη
πρόσβαση στον τρόπο πρόσληψης στο δηµόσιο τοµέα, κλείνο-
ντας οριστικά, αµετάκλητα και χωρίς καµµία παρερµηνεία το σύ-
στηµα εισαγωγής στο δηµόσιο τοµέα. Και µιλώ βεβαίως για την
πρωτοβουλία που µόλις πριν από λίγες εβδοµάδες ψηφίσαµε
νόµο και έρχεται να συµπληρώσει τον ιδρυτικό νόµο 2190 του
ΑΣΕΠ.

Και βεβαίως το νοµοσχέδιο το οποίο έχει άµεση σχέση µε το
σχέδιο για τις προσλήψεις -το οποίο συζητάµε σήµερα- και το
οποίο σέβεται την προσφορά, το ήθος και την πορεία των δηµο-
σίων λειτουργών και αξιολογεί µε βάση αυτά τον τρόπο µε τον
οποίο θα πρέπει να καταλάβουν θέσεις επιτελικές, θέσεις ευθύ-
νης στο δηµόσιο τοµέα.

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, εύχοµαι ανάλογο σύστηµα αξιολό-
γησης να εφαρµοστεί -και σ’ αυτό σας καλώ να έρθετε σε συ-
νεννόηση µε τους αρµοδίους Υπουργούς- και στις Ένοπλες
∆υνάµεις και στα Σώµατα Ασφαλείας, στα οποία πολλές φορές
δυστυχώς χωρίς πολιτική ευθύνη και µε ενδοϋπηρεσιακές πα-
ρεµβάσεις, βλέπουµε περίεργες κρίσεις, αποστρατείες στελε-
χών, τα οποία πραγµατικά θα άξιζαν µια καλύτερη τύχη.

Και αυτό το νοµοσχέδιο επιβεβαιώνει, ότι η Κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ πιστή στη νέα λογική, στη νέα αντίληψη που θέλει να πε-
ράσει στο πολιτικό σύστηµα, δεν ακολουθεί την πεπατηµένη, δεν
ακολουθεί την εύκολη λογική των µαζικών εκκαθαρίσεων, την εύ-
κολη λογική του βολέµατος των ηµετέρων παιδιών ή στελεχών,
τα οποία εδώ και έξι χρόνια -χωρίς καµµία αιτιολόγηση- βρίσκο-
νταν κυριολεκτικά στο ψυγείο.

Και θα αναφέρω ενδεικτικά ότι στο Υπουργείο Οικονοµικών,
το 2004 µόλις το 10% των διευθυντών και των γενικών διευθυ-
ντών κρίθηκαν άξιοι να συνεχίσουν στις θέσεις τους. Σε ένα
Υπουργείο, το οποίο είχε συγκεκριµένα µετρήσιµα αποτελέσµατα
και βεβαίως λίγους µήνες πριν την τέλεση των Ολυµπιακών Αγώ-
νων.

Άρα, περισσεύει η υποκρισία από τον κ. Παυλόπουλο, τον κ.
Ζώη και τους Υπουργούς της Νέας ∆ηµοκρατίας, στους οποίους
θα έπρεπε τα διευθυντικά στελέχη να υποβάλλουν τα σέβη τους
για να έχουν δικαίωµα να διεκδικήσουν το αυτονόητο.

Και εµείς, λοιπόν, όχι µόνο δεν ακολουθούµε την πεπατηµένη,
αλλά κυρίως δεν κλείνουµε τα µάτια στην πραγµατικότητα. Γιατί
όταν όλο το πολιτικό σύστηµα, όλοι οι συνάδελφοι συµφωνούν
σε ανύποπτο χρόνο, ότι ο δηµόσιος τοµέας είναι υπερτροφικός,
είναι αναποτελεσµατικός, ότι κυριαρχεί η γραφειοκρατία, ότι κυ-
ριαρχεί η διαφθορά, ότι κυριαρχεί η δυσλειτουργία, έρχονται σή-
µερα και αντί να επικροτήσουν και να συµφωνήσουν σε αυτή την
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πραγµατικά ιστορική πρωτοβουλία που παίρνει η Κυβέρνηση, οµ-
φαλοσκοπούν και κάνουν εύκολη αντιπολίτευση.

Και αυτό βεβαίως, έχει σχέση και µε τον τρόπο πρόσληψης και
µε τον τρόπο εξέλιξης και µε τον τρόπο αξιολόγησης. Τρία πράγ-
µατα τα οποία η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ µε πολιτικό κόστος, έρ-
χεται σήµερα να αλλάξει οριστικά.

Αλλά κυρίως, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω µ’ αυτό, εγώ θέλω
να υπερθεµατίσω υπέρ του νοµοσχεδίου για δύο βασικούς λό-
γους. Πρώτον, γιατί βάζει οριστικά τέλος στο φαύλο κύκλο της
συναλλαγής µεταξύ κυβερνώντων, κοµµατικών παραγόντων,
συνδικαλιστών και ανθρώπων, οι οποίοι έπαιρναν -σε µια παρα-
λυτική ισορροπία- εξουσία από πολιτικούς παράγοντες ως δη-
µόσιοι λειτουργοί, για να την µεταβιβάσουν αµέσως µετά µε τα
γνωστά αποτελέσµατα για την παροχή υπηρεσιών στους πολί-
τες και την αίσθηση αξιοκρατίας και ισονοµίας. Κυρίως, όµως,
γιατί αυτό το νοµοσχέδιο -κατά την άποψή µου, κύριε Πρόεδρε-
βάζει οριστικά τέλος στη λογική της ηµεροµηνίας γέννησης ή
ηµεροµηνίας πρόσληψης ως το κυρίαρχο αν όχι πολλές φορές
το µοναδικό κριτήριο, ώστε δηµόσιοι λειτουργοί να καταλάβουν
θέσεις ευθύνης και θέσεις επιτελικές στο δηµόσιο τοµέα.

Και δεν µπορεί σήµερα στην εποχή της ραγδαίας τεχνολογίας
και της ταχύτατης γνώσης, άνθρωποι µε νέα επιστηµονικά και τε-
χνολογικά δεδοµένα –οι οποίοι πραγµατικά είναι ανταγωνιστικοί,
πραγµατικά µπορούν να συνεισφέρουν στην αλλαγή που όλοι
συµφωνούµε ότι πρέπει να γίνει στο δηµόσιο τοµέα ως µοχλού
ανάπτυξης του κράτους- να µην µπορούν να διεκδικήσουν θέ-
σεις ευθύνης µόνο και µόνο, επειδή δεν έχουν συµπληρώσει τα
απαιτούµενα χρόνια προϋπηρεσίας.

Άρα υπάρχει αναγκαιότητα, να µπει νέο δυναµικό και να µπει
νέο δυναµικό σε θέσεις ευθύνης. Και γι’ αυτό επικροτώ και τον
αναβαθµισµένο ρόλο τον οποίο επιφυλάσσει αυτό το νοµοσχέδιο
στους αποφοίτους της Εθνικής Σχολής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Τοπικής Αυτοδιοίκησης -την οποία ο κ. Παυλόπουλος φρόντισε
πολύ συστηµατικά να απαξιώσει τα τελευταία έξι χρόνια και βε-
βαίως δεν ανέλαβε ποτέ την ευθύνη- όπως επίσης επικροτώ και
το γεγονός, ότι δίνεται µία ιδιαίτερη βαρύτητα στην εξειδικευ-
µένη γνώση που αποκτούν οι νέοι µε τις µεταπτυχιακές σπουδές.

Και όλα αυτά που ακούγονται για την ανισότιµη, τη διαφορε-
τική αντιµετώπιση µεταξύ µεταπτυχιακού και διδακτορικού, νο-
µίζω ότι είναι προφάσεις εν αµαρτίαις.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι πρωτοβουλίες όπως
αυτές, πραγµατικά αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
είναι αποφασισµένη οριστικά, µια για πάντα, να βάλει τέλος σε
µια λογική εναλλαγής των κρατικών λειτουργών σε θέσεις δηµό-
σιας ευθύνης. Και γι’ αυτό καλώ τους συναδέλφους της Νέας
∆ηµοκρατίας, αύριο στη συζήτηση επί των άρθρων, να αναθεω-
ρήσουν αυτήν την προσχηµατική διαφωνία τους, να αναλάβουν
την ευθύνη κάνοντας την αυτοκριτική τους και βεβαίως, να υπερ-
ψηφίσουν το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της συνε-
δριάσεως της Τετάρτης 24 Φεβρουαρίου 2010 και ερωτάται το
Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς, τα Πρακτικά

της συνεδριάσεως της Τετάρτης 24 Φεβρουαρίου 2010 επικυ-
ρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 0.56’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη 17 Μαρτίου 2010 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέ-
χιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών, Αποκέντρωσης
και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης: «Σύστηµα επιλογής προϊστα-
µένων οργανικών µονάδων µε αντικειµενικά και αξιοκρατικά κρι-
τήρια - Σύσταση Ειδικού Συµβουλίου Επιλογής Προϊσταµένων
(ΕΙ.Σ.Ε.Π.) και λοιπές διατάξεις» σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.

5108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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